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žakamo° novem ^etu ni samo čas plitvih žepov, ko pogosto 
skušamo^ razPr°daje oblek in čevljev ter na ta način 
v blato v a°bdi nazaj tisti tolar, ki smo ga morda vrgli 
Zaradi i7 Predpraznični evforiji. Šokanten je ta mesec tudi 
kar izred^ n^anj zračnega pritiska in vlažnosti zraka, 
¡aauar jen° neuS°dno vpliva na telesno počutje. Ni kaj, 
ZaPečkom eSeC’ ^ nas & sam P° sebi sili, da se držimo za 
apatičnost' "e ^ede na vreme zunaj. Ta čas ponovoletne 
gledano ' pa ^ ni tako mrtev, kot bi se morda zdelo, 
rnonco« }.aPečka ob srebanju tega ali onega čajčka z »H- 
Čas kar sn 1 »^P^kom«. Tudi v političnih kuhinjah so ta 
svoje čaičk^0 kabali po različnih recepturah in recepte za

Ostanin 6 nam P°nujajo vsi po vrsti.
P°rriagai ° naiprei na lokalni sceni. Pravijo namreč, da si 
lahko pJ^Pr  ̂s dstim, kar imaš pri roki. Lokalno politiko 
prav tako <em° tUd‘ s tektonskimi premiki ali potresi, ki so 
Potresov / značilnost tega obdobja. To, da je do rahlih 
Etnolog6 pr^l°’ so nam prišepnili seizmologi. V Ameriki 
naPovedi' naP°vedujejo še en velik potres. Pri nas teh 
sPrehaja[i'e Prekujemo. Prav tako ni potrebno, da bi se 
s srnetiš( smetiščih in opazovali podgane, če že bežijo 
stavbam i ovo^ nam bo, če se zazremo proti občinskim 
'Palično n.?Pazuiemo prve violine lokalne oblasti, kako 
bodo Zatekl^0 Pro,‘Potresno zaščitene utrdbe, kamor se 
Pre°brazbe ‘ p ulivali rento za svoje napore, vložene v čas 
^skušali v ' ' bodo mešali čajčke v zdravstvu, drugi so 
bodo v m' Urarstvu, toda zaenkrat jim to ni uspelo, tretji 
nekateri so™' ePlB s Posladkanim čajem poštne znamke, 
tlenje in a Sl ?b službi in funkciji omislili še podjetja za 

zadnji bodo odšli v parlament, kjer bodo presku-

Epidemija gripe in 
^ satire politikov 
^Pravili^^ ^“i6’ sedaj ko so v osrednji hiši demokracije 

.> samo ^^m Ptsuarje. Tako ni nič ni drugače, kot je 
nice a ne zmanjka vode in političnih zeli za meša- 

4° boclfj11^^ ni na republiški ravni. Tudi tu so se odločili, 
n°vim, ki e?a zeliščarja (ministra za okolje) zamenjali 

^Pak hud^ ^rzlia ne bi pojmoval umetniško (arhitekt), 
prihaja zarad^^0' Logično je, da do teh preobratov ne 
bednih J umetniškega videza, ampak in zgolj zaradi 
^Ikem pOt.nov’ ki so pokazali, kaj se bo sesulo po 
8radnja co,.>esu’ ki se mu pravi lokalna samouprava ali

Beg^ ^ driaVni ravnl-
^uba dep^tie gotovosti nas ne ne sme presenetiti. Spre- 
ake m0^ inVania oblasti na lokalni ravni ne zagotavlja več 
^pPeh ali nUg eda na en‘ in jasno definira odgovornost za 
° Pa Politik^6™ na ravni lokalne skupnosti na drugi strani.

fjdi v Preteki ■ sedaniega kova ne leži, kajti do sedaj kot. 
dgovOr °sti se je bilo lahko iti politiko zaradi razpršene 

n1^0 do fr, ^^ kaj drugače ni na državni ravni, tudi tu je 
tegovega d V,°vania ministra za okolje ne toliko zaradi 
dStne8a lok- “ k°t zaradi pritiska nasprotne stranke in 
k^e8a rizip0’^ nase preprosto ni pripravljen prevzeti 
to - ° ceno^ ,^ gradnja cest, kaj malo pa ga briga, za 
Piki’ da nek V ok°lju bomo te ceste gradili. Pomembno je 
hkrati ta s,ranka uresniči svoj program za vsako ceno. 
J v Politik',"^nia'a dokazuje, da stroka ni merilo uspešno- 
šk^b in i n^P^ >e m°č tista, ki pogojuje ministrski 
¡e0 glavo 7 S 'e na moči Pridobila, saj si je za Jazbin- 

mini^ ,',nenovanjem ministra brez listnice zagotovila
J. VOTEK

Atraktivne teme zastirajo 
gospodarstvo

Pogovor s Ferijem Horvatom, poslancem državnega zbora 
in predsednikom odbora za gospodarstvo
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Videm 
ob Ščavnici 

največja 
kmetijska 

občina

VREME
Ob koncu tedna bo 
pretežno oblačno 

in topleje.
V jutranjih urah bo 

megla ali nizka 
oblačnost.

Vestnikov koledar
27. januar, četrtek, Elica
28. januar, petek, Tomaž

29. januar, sobota, Franček
30. januar, nedelja, Martina
31. januar, ponedeljek, Vanja 

1. februar, torek, Nace
2. februar, sreda,, svečnica ,

Pregovor
Če na svečnico deži, se 
kmalu pomlad oglasi.
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aktualno okoli nas

Zirinovski hrumi, naj Slovenci čivkajo?
Slovenski fašizem je leseno železo. Pri fašizmu velja načelo 

količine. Nobena nacionalna skupnost, ki je majhna, ne more biti 
fašistična. V osebnih rečeh je zadeva kajpada drugačna. Ampak 
v tem primeru gre za fašistoidne ljudi, ne za fašizem.

Fašizem je izključno medoseben, množičen, kolektiven pojav. 
Če fašistoiden človek živi v skupnosti, ki se z njegovimi stališči ne 
da elektrizirati, ne bo nikoli prišlo do fašizma. Kdaj se neka 
skupnost ne da elektrizirati? Izključno takrat, ko je skoz in skoz 
premočena z občutkom majhnosti. Slovenska nacionalna skup
nost je objektivno majhna in njena zavest od samem sebi to verno 
povzema.

V času komunizma so bili Rusi 
drugi najmočnejši narod na 
svetu. Naj se zdaj kar tako spri
jaznijo z tretjerazrednostjo?

Ne morejo se. Zato posta
jajo nekoliko besni in volijo Ži- 
rinovskega.

Mi o samih sebi mislimo kot 
o majhnih, torej mislimo ekvi
valentno. Če o samih sebi mi
slimo tudi kot o dobrih, vred
nih ali morda celo večvrednih, 
toliko bolje za nas. To potem 
pomeni, da smo ponosni sami 
nase. . .

Na žalost mi nismo ponosni 
sami nase. Le včasih nekoliko. 
Takrat ko se primerjamo 
s slabšimi od sebe. Še sreča, da 
pri vsej naši malodušnosti kdaj 
kako etnično ali nacionalno 
skupnost spoznamo za tako. 
Brez tega bi se že iz same tu
robnosti in brezperspektivnosti 
spravili z obličja zemlje.

Zdaj pa zadevo malo zasu
kajmo. Majhni ne bodo ostali, 
če ne bodo kolektivistično zag
nani. Vse naokrog nas se večji 
od nas kolektivistično zaga
njajo. Tudi v nas. Če se še ne, 
pa se bodo. Ne bo nam preo
stalo drugega, kot da tudi sami 
postanemo nekoliko nacionali
stični. V nasprotnem nas bodo 
pregnali, udušili, vsrkali, pre
gazili, zmečkali. Etnično nas 
bodo očistili.

Ozrimo se malo naokrog in 
si oglejmo, kako delujejo 
evropski fašizmi.
Ruski fašizem

»Žirinovski je megalomaski 
norec, ki je dobil na vodkavoli- 
tvah,« je zapisal New York Ti
mes. Kaj počne megalomanski 
norec? Grozi z »eliptonon«,

skrivnostnim orožjem, ki da ga 
ima njegova dežela, zahod pa 
o tem ne ve ničesar. Šlo naj bi 
za neki laserski top, najbrž kaj 
podobnega, kot so nekoč razvi
jali Američani med Reaganovo 
vladavino, ko je ta govoril 
« vojni zvezd.

Žirinovski o Hitlerju: »On je 
bil neizobražen prosiuk, jaz 
sem bil oficir, imam dve di
plomi, govorim štiri jezike«. 
Njegov cilj: nacionalsocializem 
minus hitlerjanstvo.

Ruski fašizem je nevaren, 
vendar je Rusiji danes potre
ben kot severnemu medvedu 
mraz. Poraja se bes nacij, pravi 
ameriški analitik William 
Pfaff. Brez malce besa, ki se na 
nacionalni ravni kaže kot faši
zem, čeprav je potrebno do
dati, da je pojmovni aparat tu
kaj v resnici izdelan, kot^pravi 
slovenski filozof Slavoj Žižek. 
Nacionalni ali razredni bes se 
nikoli v celoti ne prevaja v faši
zem. Niti ni fašizem edini rezi- 
dium besa. Bes in nevoščlji
vost, recimo zatiranega ra
zreda, se pretvarjata tudi 
v proletarske revolucije, kot 
smo lahko ugotovili po koncu 
revolucionarnega obdobja.

»Ideologije sovraštva zapol
njujejo tisti prazen prostor, ki 
sta ga za seboj pustila samomor 
komunizma in orientacijska 
kriza kapitalizma,« piše Spi
egel. Ruški komunizem je 
»guncnil« tako kot vsi drugi.

Poglejmo samo na 
kratko v kroniko desnos- 
krajnih triumfov v letu 
1993: v Nepalju je na vo
litvah zmagala Mussoli
nijeva vnukinja Alessan
dra; v Avstriji so razpoši
ljali pisma bombe; v Pri
baltiku so znova korakali 
SS-ovski veterani; na 
Madžarskem, v Albaniji 
“ Romuniji so sanjali 
stare nacionalistične sa
nje; na Balkanu je Voj 
za rasno čiščenje.

Nemci, ki hočejo priti nazaj, 
Slovaki z madžarsko manjšino. 
Slovaški novi heroj je naciona
listični voditelj samostojne slo
vaške države po Hitlerjevi mi
losti v času druge svetovne 
vojne Josef Tiso.

Madžarski nacionalizem
Slovaška se je v času k.u.k. 

monarhije imenovala »Gornja 
Madžarska«. Madžari se tega 
čedalje bolj živo spominjajo. 
Umrli predsednik madžarske 
vlade Antall je nekoč izjavil, 
da se počuti kot premier v srcu 
15 milijonske Madžarske. 
V mejah današanje madžarske 
države živi 10 milijonov ljudi.

Madžarska je imela v očeh 
zahodnih analitikov »nos naj-

bolj spredaj«. Reformistični 
komunisti, npr. Nemeth, Pozs- 
gay, Horn, ki so bili na oblasti 
pred zlomom komunizma, so 
dovoljevali svobodo tiska, tako 
pravijo danes ti analitiki, bila 
je na poti v tržno gospodar
stvo, zdaj pa je te prednosti že 
zapravila.

Istvan Csurka, nekdanji špi- 
celj komunistilne tajne službe, 
zdaj pa glavni ščuvač proti ju- 
dovsko-kozmopolitsko-kapita- 
listični zaroti, je že bil na obi
sku tudi pri naših Madžarih 
v Sloveniji. Pokojni Antall ga 
je sicer vrgel iz stranke, toda 
njegovo ščuvanje je že rodilo 
sadove. Izvedli so čistke v me
dijih, izdali so razglednico 
z zemljevidom Madžarske v le-

CELJE - Emo se je odlo
čil, da svojo največjo 

družbo Posodo .pošlje’ v stečaj. 
Predsednik upravnega odbora 
Ema Janez Dokl in direktor 
Maks Bastl sta razložila, da so 
vzrok za to previsoki stroški 
dela in slabo vodstvo podjetja. 
Ob stečaju bo prež dela ostalo 
800 ljudi. Izgub pa naj bi bilo za 
600 miljonov tolarjev. Proiz
vodnja posode se bo nadalje
vala v podjetju Emo Eterna.

■ LJUBLJANA - Hrvaška 
jemlje iz slovenskega elek
troenergetskega sistema okoli 
sedem miljonov kilovatnih ur 

dnevno. Kljub temu še vedno 
niso poravnali svojega dolga do 
jedrske elektrarne Krško. Zato 
bodo odklopili dva največja 
daljnovoda, ki napajata Za
greb.

Hrvaški bodo dovajali 
električno energijo še štirje 
daljnovodi.

lišča v krajih, kjer ni vode in 
podobno.■ RIM - Zaradi novega itali

janskega škandala so za
prli 32 ljudi. V ta gospodrski 
kriminal so vpletene državne 

službe, zasebni podjetniki in 
tudi podzemlje. Škandal je na
cionalnega pomena, saj gre za 
ogromne vsote denarja, ki sojih 
porabili za razvoj Kalabrije.

LOS ANGELES - Potres
6,6 stopnje po Richtarjevi 

lestvici, ki je prejšnji teden pri

Predvsem pa gre za to, da so 
denar porabili za gradnjo ne
smiselnih objektov in trans
portih povezav. V pristanišču, 
ki so ga zgradili, je leta 1992 
pristala ena ladja, lani pa no
bena. Zgradili so javna kopa-

zadel to ameriški mesto, je ter
jal okoli 50 smrtnih žrtev, ranje
nih je bilo 3 tisoč ljudi, 20 tisoč 
pa jih je ostalo brez strehe nad 
glavo, porušenih pa je več kot 
tisoč objektov. Še posebej ve
liko razdejanje pa je potres na
redil na avtocestah. Škode je za 
30 miljard dolarjev. Razdejanje 
si je ogledal tudi Clinton, ki je 
obljubil 300 miljonov dolarjev 
pomoči.

VESTNIK
Izdaja Podjetje za informiranje
Murska Sobota
Časopisni svet: dr. Jože Bedernjak, Štefan 
Cigut, Zlatko Erlih, mag. Dalibor Geder, Cilka 
Jakelj, Rajko Stupar, dr. Aleksander Šiftar

Uredništvo: Irma Benko (direktorica in glavna urednica), Janez Votek (odgo
vorni urednik), Ludvik Kovač (namestnik odgovornega urednika), Bernarda 
Balažic-Peček, Jani Dominko, Jože Graj, Majda Horvat, Milan Jerše, Feri 
Maučec, Štefan Smej, Štefan Sobočan (novinarji), Ksenija Šomen (tehnična 
urednica), Nataša Juhnov (fotografinja), Nevenka Emri (lektorica).
Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, Slovenska 41. Telefoni: 
novinarji in odgovorni urednik 21-383, 21-064 in 33-019, glavna urednica in 
direktorica 22-403, računovodstvo in tajništvo 21-383 in 21-064, GPS (trženje) 
22-403, telefaks 22-419. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Naročnina za I. trimesečje 1994 je 1.200,00 SIT, celoletna naročnina 4.800,00 
SIT, za naročnike v tujini 100 DEM letno.
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri 
Abanki Ljubljana 50100-620-00112-5049512.
Tisk: Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Na podlagi mnenja Ministrstva za 
informiranje št. 16/IB z dne 30. 1. 1992 se šteje tednik Vestnik med proizvode 
informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za katere se plačuje 
petodstotni davek od prometa proizvodov.

Nacionalistični altruizem
Francoski nacist Le Pen je 

pozdravil zmago Žirinovskega 
v Rusiji. Fašistoidni ljudje 
imajo zelo prefinjen samoohra
nitveni nagon, tako da ga veli
kokrat zamenjujejo oziroma 
celo posojajo. Fašistoidni svo
jim nacionalnim množicam po
vedo, da so ogrožene. V pri
meru Le Pena gre celo za nad
nacionalni altriustični samoo
hranitveni nagon. Pokazal je, 
da mu je tudi za dobro Rusije.

V stereotipnih predstavah 
o fašizmu tak altriuzem prese
neča. Zirinovski kriči, da se bo 
ruska armada ponudila v po
moč Srbiji in Avstriji, če bodo 
v Bosni posegli Turki. Dunaj je 
razglasil za »glavno mesto 
Evrope«. Bolgariji je obljubil 
novega predsednika, svojega 
»svetovalca« Svetoslava Štoj- . 
lova, ki živi na Dunaju v ek- 
silu, za katerega pravi, da bi 
bilo z njim Bolgarom bolje kot 
z Željem Želevom.

Včasih ga zanese in pozablja 
biti dober. Litvi je zagrozil, da 
bo na njenih mejah sežigal je
drske odpadke, »dokler ne 
bodo ali umrli ali pa pred nami 
padli na kolena«.

Romuni so zanj »ciganski 
narod«. Japoncem je namignil, 
da jim bo uprizoril novo Hiro- 
šimo, če bodo še naprej tečna
rili za Kurilske otoke.

Za Nemčijo mu je žal, ker 
lahko po njej »črnci« svobodno 
hodijo naokrog. Če pa ne bodo 
dobri, jih bo »černobiliziral«, 
oziroma preostale ruske čete 
na njihovem ozemlju dopolnil, 
da bodo štele milijon mož.

Na Ameriko ne da veliko. 
Kaj pa je Amerika dala svetu 
razen žvečilnega gumija in 
aidsa?
Panslovanski fašizem

Žirinovski ni sam. V Rusiji 
je od njega še hujši Aleksander 
Barkašo. Ima svoje čete. Sode
lovale so pri ruskem puču v ok
tobru.

Ukrajina ima svoje fašistične 
skupine. »Unija ukrajinskih 
Oficirjev« ima 50 000 članov. 
Druga skupina, ki se imenuje 
»Ukrajinski nacionalni zbor«, 
pošilja svoje pripadnike v Mol
davijo in Gruzijo, in si priza
deva za veliko zvezo slovan
skih dežel, katere sedež bi bil 
Kijev.

O Jugoslaviji ni da bi pose
bej govoril. Razpadla je kot 
nekdaj k.u.k. monarhija. Od 
Avstro-Ogrske se razlikuje po 
tem, da razpada na način dr
žavljanske vojne. Od španske 
državljanske vojne, ki sicer ni 
pripeljala do razpada Španije, 
sev razlikuje po tem, da so 
v Španijo hodili prostovoljci in 
se borili na straneh, v katere so 
verjeli. V Jugoslavijo hodijo 
samo plačanci.

Po besedah Milovana Dji- 
lasa je prva povojna fašistična 
država na ozemlju Evrope na
stala v Jugoslaviji. To je Šrbija.

Čehi in Slovaki so se razšli, 
vsaki s svojimi nacionalnimi te
žavami. Čehi s sudetskimi

Razglednica »oskubene« Madžarske

tih 896-1918, na kateri so 
kazali, da je domovina izg1“1’ 
71 odstotkov ozemlja. ,

Romunija je pograbila w 
del madžarskega ozemlja, “ 
ga ima preostala Madžarski* 
je domovina Madžarov. “ 
dar je tudi res, da je ob 
odstotkih ozemlja izgubila 
ozemlja, kjer je bilo večin* 
prebivalstvo druge nacionab 
sti, kot je na primer 
muije. Madžarski nacion* 
žalujejo za celotnim nekdaj 
ozemljem.

Plesati z volkovi
V prihodnje se bodo 

znova vzpostavljale na F 
onalističnih osnovah. Taj 
zdaj že gotovo, teh gibanj 
bo več mogoče ustaviti. Ni 
goče reči, da je tukaj 
zaspal, na primer kritičnar 
nost, civilna družba ali m1”', 
svetovna levica. Nacionalni 
gre počez po celotnem F. 
nem spektru. Morda gajei 
danes v levičarskih stran»; 
četo ..« ^ v desničar*" 
Zato pa se pravi, a- 
med levico in desnico ® 
sana.

S terminom fašizem s{ 
v preteklosti tako pr6311' 
valo, da ga dandanes raM 
vsak po svoje. Če torej 
čemo, da je čisto malo M 
čen pogoj obstanka v fa^ 
rajoči Evropi, je to mogoči 
zumeti tako ali drugače. 
mativno in negativno. 
je dejstvo, da so tiste, ki2^ 
kovi niso tulili, volkovih 
Pa naj so se držali še tak° 
dolžno. V volčjih čeljustih 
njihova nedolžnost spre®« 
i opoumnost.

Fašizem je medosebno, 
lektivno, množično 
duha, volje in strasti. Kd^ 
pozna njegovih mehanik 
je ogrožen. Čisto malo 
idni smo vsi. V imenu 
hranitve si je to potrebno r 
nati. Tako se bomo lahko , 
čitili drug pred drugim in A 
pred drugimi. Posa®^ 
pred posameznikom in 3, 
pred nacijo. ŠTEFAN F

Pismo iz Ljubljane

Hala Tivoli naj izgine iz park#
Nihče - niti ljubljanski župan - v Ljubljani 

ni tako osovražen kot pajek. To čudo tehnike 
ima nalogo, da odstranjuje avtomobile od tam, 
kjer je prepovedano parkirati. V središču 
Ljubljane pa je tako ali tako povsod prepove
dano ali nemogoče parkirati. O tem da ni 
mogoče najti po osmi uri v središču mesta in 
bližnji okolici prostega parkirnega prostora, je 
tako ali tako znano vsem, ki so kdaj zašli 
v slovensko prestolnico. Le nekaj večjih ureje
nih parkirišč je zjutraj takoj zasedenih; ena ura 
parkiranja pa stane 110 tolarjev. Štirje pajki od 
jutra do poznega popoldneva odvažajo avto-

v tako imenovanem notranjem cestn^ 
obroču. Možne lokacije so ob Gradaščicij»
Trnovski cerkvi, torej na platoju, kjer je 
pred leti predvidena gradnja novega rritrt»» 
revolucije, pa so potem zadnji revolución“^, 
dogodki spremenili vsebino in junaštvo Pr^ 
nje revolucije iz let 41-45. J

Druga možna lokacija je nedaleč od PL, 
- ob Tobačni tovarni, tretja ob Petrolu v 
movi, četrta ob Kliničnem centru. Najbolj^ 
nimiv je predlog za parkirišča ob tržnici- 
bi lahko pod Vodnikovim trgom (tržnico) s 
Streliški ulici vkopana v podbočje grad“ j. 
v celoti pod grajskim hribom. Garažno Zmobile na »odlagališče« na Barju pri javnem v eeiuu puu grajskim nrioom. tjaraznu . j 

smetišču. Morda ni odveč povedati, da je to pod gradom bi bila idealna, sapto Ljub^1 
nova lokacija, da ne bi kdo šel iskat svojega bo morala prej postati Pariz.
avtomobila na Litijsko cesto. Novo odlagališče 
avtomobilov je sodobno urejeno in po svoje 
vozilo lahko pridete kadarkoli. Seveda je do
bro, da veste, da je od zadnje avtobusne po
staje avtobusa številka 1 do lokacije za prev
zem avtomobila dva kilometra pešačenja. Tak
sisti pa vas z veseljem odpeljejo po vaš avto za 
2 tisočaka. Toda preden dobite avto, je po
trebno odšteti še 6.500 tolarjev.

Kako torej parkirati v Ljubljani? Javna par
kirišča zunaj Ljubljane, recimo na Dolgem 
mostu v smeri proti Vrhniki, se niso obnesla in 
samevajo. Z modrimi črtami označena parki
rišča so namenjena kratkim parkiranjem z uro. 
To parkiranje nadzorujejo uniformirani ljub
ljanski stražniki, ki imajo podoben »krščak« 
kot pijani italijanski lovci, poleg tega so pa še 
tečni in domišljavi. Takšni pač ustrezajo vlada
jočim na magistratu. Listke za modro cono 
moraš kupiti v kioskih in natančno - do pet 
minut - označiti čas začetka parkiranja. Kazni 
so stroge in visoke. V parkirni hiši pri Maxi- 
marketu staneta prvi dve uri 220 tolarjev. Še 
huje pa je ob zasedanju parlamenta in njegovih 
komisij, saj je največje parkirišče ob Maximar- 
ketu predvsem namenjeno izbrancem. Pravih 
rešitev ne bo tako kmalu, v pripravi pa so 
idejni osnutki za gradnjo javnih parkirišč

Parkirišče pod Kongresnim trgom 
Univerzo in Titovo, oprostite, Slovensko h 
sto), pa so predlagali strokovnjaki krščan5 
demokratov. Zato je že sam predlog stran« , 
s ko črno obarvan.

Parkirišča so tudi ob hali Tivoli - po^j 
Ljubljane iz preteklih let. Od leta 1966 5° »
v njej vrstila svetovna prvenstva, v njej “ j 
Miro Cerar poslovil od zlatih kolajn. 
tako, kot je hiral socializem, tako je , 
dvorana. Zdaj obnavljajo najnujnejše Pr°sjd 
za tekme in vadbo. Pod dvorano na dan^ 
tehniških igriščih pa so nadobudni 
funkcionarji hoteli zgraditi dom Olimpije’ Z 
brez prostorov. Na srečo moratorij za SrZj^ 
v Tivoliju to zaenkrat še preprečuje, a 
so vztrajni in si izmišljajo vedno nove Pf^.^ 
v obliki raznih prenavljanj. Park Tivoli j1 L. j 
ali tako uničen, vanj sta se zarezali železi j 
nova Prešernova cesta, v njem je odprt, j/ 
pokrito kopališče, v njem je hala Tivoli- 
izjemno suhi cucki imajo dovolj prosto^ 
sprehajanje. V krajevni skupnosti Milan Z 
cen so celo predlagali, da bi enostavno o^ 
nili vso halo Tivoli, ker kazi park. M 

Ja, kje pa bomo potem mi »Žabarji« s {.¡t 
in kruhom pričakali navijače in hokejiste L . 
nic...ic...ic...l Marjan-^
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aktualno doma

prvih ocenah bodo soboški perutninarji lansko poslovno leto zaključili 
brez izgub

Se bo država odpovedala
Agromerkuqu
U???11' perutninarji bi 
Xrdlli:da sta bili Ieti 1991 
hnJ 2 Za“je naJtežji v vsej nji- 
S rodovini. Začetki težav 
»J SegT »ekoliko dlje in so 
trii?-0 avd' z zaporo srbskega 
S “ ženske izdelke, 
¡».p er Je Srbija začela tako 
Proti ¿an° 8°sPo<larsko vojno 
zaostri °\eniji- Težave Pa s« se 
v Slov *d° tajnosti po vojni 
Ü in nat” še na Hrva- 
Prom t ° So h’’® prekinjene 

nekda- 
Pemt¿-IZn,lnÍ težišči. Slovenski

T^?0 tako čez noč iz
za «uPretezn' del svojih trgov. 
S d°mači sIova— • - s P» je 
«Mk^, Ja za več kot tri 

Prnhi Prelika.
tudi Seveda niso obšli 
zato kega Agromerkurja, 
da rešit»,° V P°djetiu odločili, 
škem skladP°‘ŠČei° v rePubli' 
nje in ra, • ,a Prestrukturira- 
je bila tak«' Mnenia ° tem, ali 
streznei« kna odl°čitev naju- 
aična l zdaj seveda ra- 
Vijo, da J?^tenerturju pa pra- 
Pričakovali°dpega takrat veliko 
dom so „?; P°godbo s skla- 
Cembra lQQ?'Sah v zadetku de
potni dell/°tem’ ko so 45’ 
dtugah ní ̂ ^P0 zakonh ° za- 
skladnaPu?e,S1 na zadružnike, 
^■odstotn- >ako Postal večinski 
So’ da bor! astn*k. Pričakovali 
Saairali S Pom9čjo sklada 
dolgove nave’ feprogramirali 
vodnjo ¡^strukturirali proiz- 
Presežnih tudi problem 

Zdaj n ovcev.
k° ^° Poiskar° let0 P° tistem, 
?že kaže ri' ^tje v skladu, 
k°vanja n.l a se Mihova priča- 
Nh je sicer ° aresn'čila. Uspelo 
Sevanja 'Zdelat> program ra- 
In tega so Pr,ese2n'h delavcev 
Peljali, vse rid' zadov°ljivo iz- 
°stele nedor^86 nal°ge pa so 
^dolŽitevJ^6116- Prevelika 
ede« oajvSih ankah je bil 

večjih problemov,

vendar ustreznih dogovorov 
o reprogramiranju teh obvez
nosti niso dosegli. Obresti za 
posojila so morali sproti odpla
čevati, saj bi jim sicer blokirali 
žiro račun, k sreči pa so se 
z znižanjem obrestnih mer te 
obveznosti v zadnjem letu pre
cej zmanjšale. V letu 1993 se 
dodatno niso zadolževali, vse 
obveznosti so redno poravna
vali in to je že uspeh. Čeprav 
jim je sklad zavrnil zahtevo za 
50 milijonov tolarjev obratnega 
kapitala, so s poslov»’”"'7 
v letu 1993 vc~--Auspešno ha' 
* m kaže, da bodo po
slovno leto tokrat zaključili 
brez izgube.

Jih je pa zato bolj presene
tila novica, objavljena v dnev
nem časopisju, iz katere so iz
vedeli, da se je sklad za pre
strukturiranje in razvoj odločil, 
da proda svoj lastninski delež 
v Agromerkurju. Zanj se za
nima Pomurska banka, ki naj 
bi baje skladu v zameno ponu
dila svoje terjatve do Mesne 
industrije. Morda je zdaj to to
liko bolj presenetljivo, ker so 
v Agromerkurju, še preden so 
se prepustili skladu, ponudili 
Pomurski banki, da svoje terja
tve spremeni v lastninske de
leže, pa takrat za to ni poka
zala zanimanja. So jo mar zdaj 
k temu vzpodbudili nekateri 
ugodnejši rezultati, ki jih bele
žijo v Agromerkurju? Toda za
kaj se odpovedujejo terjatev 
v Mesni industriji? In če se raz
mere v Agromerkurju izboljšu
jejo, zakaj potem sklad prav 
zdaj prodaja svoj delež? Je 
morda tudi Mesna industrija na 
dobri poti sanacije in postaja 
zanimiva za sklad? Toda zakaj 
se potem iz nje umika Pomur
ska banka? Kaj je v ozadju teh 
kupčij, lahko zdaj le ugibamo, 
morda po se bo našel kdo, ki 
bo pojasnil ta vprašanja. Kot

smo izvedeli v Agromerkurju, 
bo moral sklad pred prodajo 
svojega deleža izločiti 20 od
stotkov vrednosti celotnega 
podjetja, ki bo na voljo delav
cem za interno razdelitev, 
predkupno pravico do sklado
vega deleža pa imajo seveda 
zadružniki. Naj ob tem zapi
šemo, da po dogovoru pripada 
specializirani perutninarski za
drugi 42,93 odstotka in Kmetij
ski zadrugi Lovre?" 0,01 ° " 
stoika A^uerkurja.

Le so te kupčije vsaj v za
četku šle mimo odgovornih in 
zaposlenih v Agromerkurju, pa 
se ti v toliko večji meri ukvar
jajo s tekočim poslovanjem. 
V prireji piščančjega mesa so 
načrtovani obseg proizvodnje 
v letu 1993 uresničili in ga za
radi dobre vhodne teže piščan
cev celo nekoliko presegli. 
V primerjavi z letom prej je 
realizacija sicer nižja za 28 od
stotkov, vendar so proizvodnjo 
v celoti podredili možnostim 
prodaje. Zato so tudi zmoglji
vosti v prireji brojlerjev bile iz
koriščene le 55-odstotno, ven
dar ne na račun zmanjševanja 
števila kooperantov, ki jih je 
okoli 60, pač pa na račun manj
šega števila turnusov. S šestih 
so prešli na 3 do 4 turnuse 
letno, kar se seveda odraža na 
zaslužku, vendar kooperanti 
skušajo ta izpad nadomestiti 
z drugo kmetijsko proizvodnjo.

K temu da bodo v Agromer
kurju kljub manjši proizvodnji 
poslovno leto zaključili brez iz
gube, so v veliki meri prispe
vali zaposleni, ki so razumeli 
nastale težave in so se zadovo
ljivi z minimalnimi osebnimi 
dohodki. Povprečna plača 
znaša trenutno nekaj manj kot 
31 tisoč tolarjev, v lanskih pr
vih devetih mesecih pa je zna
šala le 27.800 tolarjev. Tudi 
strukturo prodaje so spreme-

nili in prodajajo v glavnem 
v Sloveniji, trgu pa so ponudili 
tudi nekatere nove, višje 
ovrednotene izdelke, kot so 
hrenovke, paštete in narezek. 
V tem času pa tudi niso oprav
ljali večji vlaganj, kar si v pri
hodnje ne bodo smeli več pri
voščiti, saj lahko s takšno poli: 
tiko ogrozijo posloval*. ludt 
pri plačah " uod° mogh zate‘ 
o^vati v nedogled, zato so vse 
sile usmerili v prestrukturira
nje proizvodnje in iskanje no
vih proizvodnih programov. 
Tako iščejo možnosti za rejo 
kuncev in rejo gosi, klavnico 
pa bi radi usposobili tudi za 
klanje puranov. Priprava pro
gramov za rejo kuncev že teže, 
eno od svojih farm naj bi uspo
sobili v reprodukcijski center 
za kunce, nekatere objekte pa 
naj bi preuredili za rejo praši
čev in ta program pripravljajo 
v sodelovanju z živinorejsko- 
veterinarskim zavodom.

Ob vsem tem pa se v Agro
merkurju zavedajo, da bo kon
kurenca na trgu vedno večja in 
če se slovenski perutninarji ne 
bodo dogovorili za delitev 
dela, se bodo še naprej vsi sre
čevali s težavami. Za slovenske 
potrebe je prireja piščančjega 
mesa še vedno podvojena, zato 
so pritiski perutninarjev na to 
tržišče veliki, ponekod pa je že 
čutiti tudi lokalno zapiranje tr
gov. Medtem ko so Agromer
kurju takorekoč zaprte mož
nost za prodajo na nekaterih 
območjih, na pomursko tržišče 
še vedno uspešno prodirajo 
tudi drugi slovenski perutni
narji. Pomurske perutninarje 
ob vsem tem ohrabruje le to, 
da niso predimenzionirani in se 
bodo zato lažje prilagodili no
vim razmeram in v tem tudi 
vidijo možnost svoje nadalj
njega obstoja in razvoja.

LUDVIK KOVAČ

Tudi zamrznitev plač 
- če bo potrebno

Na tiskovni konferenci je predsednik vlade Slovenije dr, Janez 
Drnovšek govoril o Partnerstvu za mir, načinu plačevanja sloven
skega dela jugoslovanskega dolga, odnosih s Hrvaško, proračunu, 
socialnem sporazumu in združevanju nekaterih strank.

Različni komentatorji različno sodijo o gibanju Partnerstva za 
mir, toda po mnenju vlade gre za določen uspeh naše politike, ki je 
vso preteklo leto sodelovala z Evropsko unijo. Vstop v NATO je 
prestavljen v prihodnost.

Odločitev slovenske vlade, da bo plačevanje dolgov, ki izvirajo 
iz različnih posojil, ki jih je najela nekdanja Jugoslavija in tudi 
najrazličneje porabila, začasno preusmerila na poseben račun 
v Luksemburgu, je odločna in seveda tudi tvegana. Vendar naj bi 
se s tem dejanjem okrepila pogajalska moč naše države 5 »=™ naša 
država dokazuje, da hoče v resnici plač»^ ”UJ Qei dolgov. Seveda 
pa je vprašanje, kakšen k -—“^en del našega dolga. Na posebnem 
računu v I „v—.nuurgu se bo zbiral denar, ki ga bodo tujim 
v-.»eicialnim bankam vračali dolžniki in najemniki posojil iz 
Slovenije, medtem ko bo država plačevala obresti do končnega 
plačila in obračuna dolga. Zaenkrat še ni nobenega odmeva iz 
tujine, naše banke in dolžniki pa so že dobili podrobna navodila.

Predsednik vlade dr. Janez Drnovšek je mnenja, da ni potrebno 
spolitizirati dogajanj ob krški nuklearki in neplačevanju hrvaških 
dolgov. Predsednik je prepričan, da bodo problem kmalu rešili in 
da na to kažejo tudi umirjeni toni iz uradnih krogov na Hrvaškem. 
Predvsem naj bi bila to zadeva nuklearke v Krškem in njenega 
poslovanja. Seveda pa vlada podpira zahtevo NEK, da se elektrika 
plačuje redno in po tarifi. Ta teden naj bi v Ljubljano prišel tudi 
premier hrvaške vlade Nikica Valentič in pogovarjali se bodo tudi 
o NEK. Dr. Janez Drnovšek je zanikal, da bi bila slovenska vlada 
tista, ki zavira podpis meddržavnega sporazuma o lastništvu Nu
klearne elektrarne Krško, ki sta jo zgradili obe državi. Naša stran 
ima pripravljenih več različic, toda Hrvati niso zadovoljni z no
beno. Lastništvo namreč pomeni tudi obveznosti za lastnika, ne pa 
samo koristi.

Slovenska vlada pričakuje, da bo v teh dneh prišlo do novih 
pogajanj s Hrvaško, ki so jeseni zastala. Dr. Janez Drnovšek je 
prepričan, da lahko pričakujemo dobre rezultate, in je zanikal, da 
se do Hrvatov obnašamo preveč mehko. Najtežji problem bo meja 
v Piranskem zalivu, o katerem so mnenja popolnoma različna, in 
dolgovi Ljubljanske banke do hrvaških varčevalcev. Naša vlada bo 
pri meji v Piranskem zalivu trda in neizprosna.

Že nekaj mesecev se vlada ukvarja s proračunskim aktom, ki je 
zdaj pripravljen za usklajevanje med koalicijskimi strankami. 
Vlada vztraja pri zmanjšanju javne in proračunske porabe. Prora
čun naj bi znašal 402 milijardi tolarjev in ga bo marca verjetno 
sprejel državni zbor.

Vse je pripravljeno za podpis socialnega sporazuma med vlado 
in partnerji. Vlada je osnutek predala gospodarski zbornici in 
sindikatom. Jasno pa je, da bo vlada vztrajala pri politiki plač, ob 
kateri upa, da bo v pomoč gospodarstvu. Če socialni partnerji ne 
bodo hoteli podpisati sporazuma, bo vlada sprejela odgovornost in 
odločala sama. Tudi administrativno urejanje plač je ena od mož
nosti, posebno še sedaj, ,ko so ugotovili, koliko so se povečale 
plače v decembru. Dr. Janez Drnovšek je prepričan, da gospodar
stvo ne more več vzdržati upadanja konkurenčnosti in povečanja 
nezaposlenosti. V lanskem letu so se plače povečale za 13 odstot
kov, družbeni proizvod pa je ostal na predlanski ravni.

Predsednik vlade dr. Janez Drnovšek je zanikal novico, da se 
pripravljajo spremembe v vladi, ko bo prišlo do združitve levih in 
levosredinskih strank pod vodstvom LDS. Koalicija naj bi v pri
hodnje delovala v sedanji sestavi, združevalni kongres strank naj bi 
bil 12. marca.

Marjan Horvat

Orozenci vseh barv, spravite se!

3 spravo slabo kaže 
n ^ državn-
»«^ so začeli vrteti serijo o domobrancih; 

se noče srečati z obrambnim ministrom
ric^^žuje D ^govoru, češ da minister gotovo ni njegov volilec, 
nj e_> daje jaP- . ‘te^*11 proslav - obenem pa se razširjajo govo- 
jih ^ ^ so bili sami domobranci; sogovor-
El»Jteko svoJS??“.1^0 na mimoidoče stare udbovce, češ, glej 
s® v te trgu ° l teodijo; šepata se, da se je na soboškem

^av° Zina»8 kateren* še vedno stoji socialistični spomenik in 
.^tebe vred^6 soc’al<zma še vedno imenuje Trg zmage - kakE

PodPv,a Se z,na8e v domovinski vojni tukaj pač ni bilo 
- m - teega kda.seje na tem trgu posušil prav tisti borovec, 
nirt"z ie zdaii "°d^ Poscdat eden od najbolj stikaških špicljev

*hjegove 8 sv°j' Pravici. Prav v tem, da je negativec že 
težnje u ievo<< Pa se je posušilo šele sedaj, je omen, je 

8 božjega, ki opozarja.

°ddajil^Ca Je rekla> da 
Povedi televi>ZOr°mohrancih 
bili8.?1 nek * Je d°ma

Zadeti Mnogi so 
Zdai^a n’ti Sn,°d ?ddaje, da 
zab |d,vtejo naotmni1' niso 'n

Saj- "»«Saj?"1' ."“o™

fg“«« IjubljM. 
te ver^tevania domobran-

ska množica, kakršne komuni
stična oblast pozneje, po vojni, 
nikoli ni spravila na ta prostor. 
Še celo na osamosvojitveni 
shod ne. Slovenske narodne 
noše, urbani obrazi meščanov, 
ploskanje... Na drogu pred 
univerzo sta na zborovanju vi
hrali slovenska in hitlerjanska, 
nemška zastava. Obe! Kaj ni 
šlo za zatiranje in iztrebljanje 
slovenstva? Pa so menda vsa
kega četrtega Gorenjca name
ravali izseliti iz rajha!?

Govori domobranskih velja
kov so bili nabiti z izjavami 
o skupnem slovenskem mleku, 
ki so ga pili izdajalci, to je par
tizani, in domoljubi, to je do
mobranci. Slovenijo in sloven
stvo so omenili toliko krat, kot

v vsej povojni zgodovini skupaj 
ne. Pa so domobranci vendar 
izdajalci domovine, od kod po
tem zdaj naenkrat vse to slove
njenje? |

Nemir se naseljuje v duše, 
novi stari nemir. Nikjer, v okri
lju nobene ideologije ni več za
točišča, od vsepovsod je preg
nana Slovenčeva mirna vest. In 
tako zdaj tava in tava.

Nekaj dni potem, ko je bila 
na televiziji prikazana prva iz 
serije oddaj o domobrancih, je 
bila obletnica dražgoške bitke. 
»Moja starša nikoli nista hodila 
na te obletnice, čeprav sta prvo- 
borska partizana, letos sta šla, 
prav zaradi televizijske oddaje 
o domobrancih«, mi je rekla 
neka dama srednjih let. Jezi da 
ju, ker so zdajle tile domo
branci nenadoma tako glasni in 
samozavestni. Kdo pa je potem 
bil na napačni strani, če ne
Oni? » XT TA

S spravo slabo kaze. Na Do
lenjskem so ljudje menda čeda
lje bolj renčeči drug na dru
gega. Kot da bi se kaj pripla
zilo vanje. »Kdove, če Mitja Ri
bičič ni zvedel za pokol šele 
letos, ob ustanovitvi komisije.« 
Tako v svoji redni stolpici 
v Družini jedko zapisuje Alojz 
Rebula, pisatelj in nekdanji 
oporečnik.

Rebulo grize, kako se pred 
komisijo za povojne poboje ob
našajo ljudje, ki jih kličejo na 
zaslišanje in so po tej logiki že 
kar nekoliko krivi. Zakaj bi jih 
sicer klicali, če ne zato? Vsi pa 
odgovarjajo: »Nisem vedel«. 
Zato, tako Rebula, si Komuni
stična partija tukaj privošča še 
eno farso »na račun sloven
skega naroda«. Da so pobili 
deset tisoč mladih Slovencev, 
(»in to so bili v glavnem kmečki 
fantje in kristjani, ki se ne bi 
zadovoljili z edinčkom...«), je 
vedel celo on, študentek 
v Ljubljani, oni, na čelu »tero
ristične mašinerije« pa so gra
dili socializem in naj ob tem ne 
bi vedeli, da so »njegovi temelji 
v krvi«?

Predsednik državnega sveta

dr. Ivan Kristan je bil pisec 
učbenika Samoupravljanje, te
meljnega apologetskega čtiva 
za vse šole v starem sistemu, še 
celo na strokovnih izpitih in 
postdiplomskih študijh se je 
študiralo po njem. Po tem uč
beniku sem, oziroma naj bi - to 
dodajam, da mi ne bi kdo oči
tal, kako se vlečem iz vrst po- 
ražancev, kajti za poražence 
nam tukaj gre - pisec tega 
članka nekoč poučeval na sred
nji šoli.

Dr. Ivan Kristan je na oblet
nici dražgoške bitke rekel tole: 
»Tudi v drugih državah, ki so 
bile vpletene v drugo svetovno 
vojno, uveljavljajo načelo 
sprave po vsebini na nek način: 
ne izenačujejo borcev oziroma 
pripadnikov odporniškega gi
banja in kolaboracionalistov, 
ampak ustvarjajo pogoje za so
žitje med enimi in drugimi in na 
nove generacije ne prenašajo 
Zgodovnskih bremen tega ob
dobja. ..«

Kar naravnost recimo: Ti 
stari so slepci! Rebula prej po
misli na plodilno moč pobitih 
mladih kmečkih fantov domo
brancev, kot na njihov poraz 
v neki pravkar končani sve
tovni bitki. Po pisanih člove
ških in nepisanih naravnih ali 
božjih zakonih bi morali ti lju
dje prej v zapor, se kesat in 
šele potem spočenjat otroke. 
Tak je Kreonotv in Antigonin 
red. Domobranci so bili pora
ženci, izgubili so vojno, zmotili 
so se, ko so se povezali 
z Nemci, njihov ohranitveni in 
politični in družbeni nagon je 
bil neustrezen, niso slutili 
izida. Bili so poraženci, vendar

jih zaradi tega ni bilo pravično 
pobiti. To je bil zločin.

Enako napako kot Rebula 
dela tudi Kristan. Tisti, ki so 
kot zmagovalci nekoč pobijali 
poražence, so poraženi danes. 
Ni namreč čisto enako uvajati 
spravo v drugih državah, ki so 
bile vpletene v drugo svetovno 
vojno in v tejle tukaj. V drugih 
državah zmagovalci v imenu 
zmage niso pobijali, še manj da 
bi izključevali politično dru
gače misleče. Pri nas so trdili, 
da drugega kot njihovo ni.

Danes so poraženci. Tako 
pred zgodovino kot pred last
nim narodom. Njihov politični 
in ideološki projekt je v prahu, 
njihov nagon je bil slep, bili so 
brez prave slutnje. Spodneslo 
jih je, prav tako kot nekoč do
mobrance. Takrat med vojno 
so imeli prav, preprosto zato, 
ker so bli po njej na strani zma
govalcev. Danes nimajo več, 
ker so tudi sami poraženi.

To jim je potrebno dopove
dati, vsem tem partizanom, do
mobrancem, kristanovcem, re- 
bulovcem, ribičičecem, pred
sednikom prehoda in drugim: 
Človeške nravi delujejo proti 
spravi, če naj bo ta sprava taka, 
kot jo hočejo oni. Da naj bi bili 
v njej eni bolj ponižani kot 
drugi. To ni pravično, ker so se 
oboji zmotili in bili poraženi. 
Zato v ljudeh renči in se nape
nja. Zato se ti včasih zdi, da 
ima Bučarjevo govorjenje 
o možnosti državljanske vojne 
utemeljen razlog.

Sprava je možna, vendar 
samo kot sprava med pora
ženci.

ŠTEFAN SMEJ
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gospodarstvo

Pogovor s Ferijem Horvatom, poslancem državnega zbora

Atraktivne teme zastirajo gospodarstvo
V slovenskem parlamentu tudi letos ne bo dolgočasno, saj 

različni odbori in komisije delajo s polno paro, prav zdaj pa 
zaseda tudi državni zbor. Okoli 50 točk dnevnega reda morajo 
predelati poslanci ta teden, in če ne bodo končali, bodo s sejo 
zbora nadaljevali še v začetku prihodnjega tedna. Tudi pomurski 
poslanci so v teh dneh precej zasedeni, med bolj obremenjenimi 
pa je gotovo Feri Horvat, ki predseduje odboru za gospodarstvo, 
aktiven je v številnih drugih odborih, kot poslanec Združene liste, 
ki je ena od štirih koalicijskih strank, pa tudi aktivno sodeluje pri 
usklajevanju proračuna za leto 1994. Ob koncu tedna nam ga je 
kljub temu uspelo dobiti v naše uredništvo in z njim smo se 
pogovarjali prav o proračunskem usklajevanju in nekaterih drugih 
aktualnih gospodarskih vprašanjih.

FERI HORVAT: u^,. 
vanje proračuna se je začelo in 
v prihodnjih tednih se bomo 
s temi vprašanji še veliko uk
varjali. Vlada je prvotno pred
lagala, da se mora globalni ob
seg proračuna uokviriti v 398,6 
milijarde tolarjev, da ne bi po
večevali davkov, pa bi se 16 
milijard primanjkljaja plačalo 
z zadolžitvijo. Približno za tret
jino primanjkljaja bi se zadol
žili v tujini, za dve tretjini pa 
doma. S sprejemom proračun
skega memoranduma so bila 
sprejeta še številna dopolnila, 
ki zahtevajo dodatnih 39 mili
jard tolarjev. Vlada je stališče 
do tega že zavzela in predla
gala, da se vseh teh dopolnil ne 
upošteva. Po njenem predlogu 
je potrebno proračun spraviti 
v prvotno predlagane okvire 
oziroma ga le minimalno pove
čati. Ena od številk, ki si jo 
zdaj postavljamo kot zgornjo 
mejo, je 402,5 milijarde tolar
jev. Na tej osnovi se je začelo 
tudi usklajevanje, najprej se
veda znotraj koalicije. Posa
mezne opozicijske stranke si
cer dajejo pripombe, da to ni 
prav, saj so stranke, ki so 
v parlamentu in niso v vladni 
koaliciji, podrejene. Moram 
reči, da to ni res, saj se tudi 
v svetu pomembna vprašanja 
najprej uskladijo znotraj koali
cije in je bila to doslej ena od 
pomanjkljivosti v delu držav
nega zbora. Doslej je namreč 
koalicija premalokrat pred
hodno usklajevala nekatere 
pomembne zadeve, zato je pri
hajalo do razhajanj v parla
mentu. Vlada zaenkrat prora
čuna ni dala v uradno proce
duro v parlament, ampak je to 
le predhodno usklajevanje med 
štirimi strankami vladajoče ko
alicije. To počnemo zelo inten
zivno, ob sodelovanju mini
strov pretresamo vse resorje, 
vsa ministrstva in vse državne 
organe vključno s predsed
stvom in ustavnim sodiščem. 
To delo bo končano v teh dneh 
in šele potem bo vlada obliko
vala dokončen predlog prora-

Da so se v odboru za gospodarstvo, ki ga vodi Feri Horvat, 
resno lotili dela, potrjuje tudi število sestankov, saj je ta 
odbor med tistimi, ki so imeli v dobrem letu največ sej. Pa na 
njih niso le politizirali, pač pa so se posvečali predvsem 
aktualnim gospodarskim in drugim temam. Odbor doslej Še 
nikoli ni bil nesklepčen, njegovo resnost pa potrjuje tudi 
sama sestava, saj so v njem priznani gospodarski in drugi 
strokovnjaki. Da odbor deluje dokaj usklajeno, kaže tudi to, 
da so večino pomembnih zadev sprejeli s konsenzom, brez 
glasovanja, državni zbor pa je v glavnem sprejel tudi vse, kar 
je odbor predlagal. Po besedah Ferija Horvata bi tudi sicer 
morali v parlamentu skrbeti za večjo politično stabilnost, saj 
je ta tudi pogoj za večjo gospodarsko stabilnost. Tega bi se 
morali zavesti predvsem v političnih strankah, ki bi morale 
preprečevati razne poli tične zdrahe in zdrahe med posamez
nimi politiki in se predvsem posvečati podpiranju in razvoju 
zdravih jeder v gospodarstvu. Le to je porok za napredek in 
za uspešno vključevanje v evropske gospodarske in druge 
tokove.

čuna in ga poslala v parlamen
tarno razpravo. Če koalicija 
proračun predhodno uskladi, 
in upam, da se bo to zgodilo, 
potem bodo imela parlamen
tarna telesa in državni zbor 
lažje delo. Računamo, da naj 
bi bil proračun sprejet konec 
marca ali v začetku aprila.

Vladna koalicija na 
preizkušnji

Glede na razmerje sil v par
lamentu bo najbrž potrebno

popolho soglasje vseh koali- 
“raifflKi.. ie _ 

trebno v vsakem primeru >r, 
tudi lani je bilo tako. Seveda je 
bilo lani težje ravno zato, ker 
nismo opravili predhodne us
kladitve in so morala zato us
klajevanja znotraj vladne ko
alicije potekati tudi med parla
mentarno razpravo.

Koalicija je zdaj ponovno 
na preizkušnji. Je bojazen, da 
bi proračun omajal njeno trd
nost?

FERI HORVAT: Ne bo 
lahko in gotovo je to ena večjih 
preizkušenj. Sodeč po tem, 
kako stvari potekajo, imam ob
čutek, da je v odnosu do neka
terih vprašanj dokaj velika 
enotnost. Vsi smo mnenja, da 
skupnj obseg proračuna ne bi 
smel biti večji (morda se lahko 
poveča le za manjši znesek), 
enotni pa smo si tudi okoli pro
računskega primanjkljaja, saj 
brez njega ne moremo. Predvi
deni primanjkljaj 16 milijard 
tolarjev bi pomenil 1,2 od
stotka bruto domačega proiz
voda, to pa ni pretirano. Pri
manjkljaji so zdaj v evropskih 
državah mnogo večji in znašajo 
od 2 do 5 odstotkov, v Italiji 
celo 10 odstotkov bruto doma
čega proizvoda. Seveda se ne 
smemo prenagliti, ker bodo 
k temu primanjkljaju prištete 
še nekatere obveznosti iz pre
teklosti in tekoče zadolževa
nje. Tako se javni dolg pove
čuje in predstavlja že okoli 36 
odstotkov bruto domačega 
proizvoda. Tudi to v primerjavi 
z drugimi državami, kjer ta 
dolg znaša tudi čez 50 odstot
kov družbenega proizvoda, ni 
pretirano, vendar je potrebna 
previdnost.

Brez pretiranega optimizma
Često slišimo pripombe na 

račun velike javne porabe. Po 
nekaterih podatkih gospodar
ske zbornice naj bi ta v lan
skem letu že krepko presegla 

' polovico bruto domačega pro
izvoda?!

FERI HORVAT: Uradni 
podatek za leto 1993 pravi, da 
je lani znašala javna poraba ne
kaj čez 49 odstotkov bruto do
mačega proizvoda, podatek 
zbornice pa je treba seveda 
preveriti. Za letos je predvi
deno, da se delež javne porabe 
zniža za 2-odstotni točki. Če bi 
proračun sprejeli v višini, o ka
teri sem govoril, bi bilo to v teh 
okvirih. Poleg obsega javne 
porabe pa bo pomemben tudi 
obseg bruto domačega proiz
voda. Tu so ocene različne.

Predvideva se, da bo znašal po
rast v letošnjem letu 1 odsto
tek, eni pa so mnenja, da bo še 
višji.

Sam sem pri tem zmeren 
optimist in ne bi pretirano pri
čakoval, saj za to ni nobenega 
trdnega zagotovila. Zato bi 
bilo tvegano, če bi s takšnim 
upanjem predlagali v večji pro
račun.

Feri Horvat sicer noče ocenjevati dela posameznih po
murskih poslancev, meni pa, da je njihovo delo zadovoljivo 
in bo dajalo tudi sadove. Kot izkušen politik in gospodar
stvenik je tudi nekakšen neformalni povezovalec pomurskih 
poslancev in pravi, da med samo zelo dobro sodelujejo. Ne 
glede na pripadnost posameznim političnim strankam pri 
zastopanju regijskih interesov nastopajo zelo enotno in med 
njimi doslej Še ni prišlo do spora, kar pa ne velja za poslance 
iz nekaterih drugih regij. Ko gre za interese regije, se skupaj 
dogovarjajo za delo in za stališča v odborih ter skupno dajejo 
amandmaje na nekatere zakone. Enotno so nastopili na 
področju infrastrukture, predvsem pri vprašanju cest (to je 
tema, ki bo še aktualna), pri memorandumu in proračunu, 
na področju kmetijstva in tudi na drugih področjih. Ne bi 
sicer mogli trditi, da posamezni poslanci nimajo povezave 
z regijo, vendar bi si želeli, da se to povezovanje še okrepi. 
To je še toliko bolj pomembno, ker je republiški centralizem 
kar naprej na pohodu, zaslediti ga je skoraj pri vsakem 
zakonskem predlogu in le v večjem povezovanju s svojim 
matičnim okoljem, z občinami, se mu bodo lahko uspešneje 
zoperstavljali.

Optimistične so predvsem 
napovedi vlade, medtem ko 
nekateri gospodarstveniki ne 
razmišljajo tako. Smo po va
šem mnenju dno krize pri nas 
že dosegli?

FERI HORVAT: Sam bolj 
sprejemam Mencingerjevo 
oceno, ki svari pred pretiranim 
optimizmom. Očitna so tudi 
zelo velika nihanja pri podat
kih in posamezni podatki za en 
mesec ali dva niso merodajni 
za napovedovanje letnega gi
banja. Res je, kot pravi vlada, 
da so posledice izgube nekda
njega trga mimo, vendar po
sebne konjunkture tudi na za
hodnih trgih, kamor proda
jamo največ, ni pričakovati, saj 
na te trge prodira tudi vedno 
več naših neposrednih konku
rentov. Naša konkurenčnost 
pa se prav zaradi velike javne 
porabe in visokih plač zmanj
šuje. Upam, da smo dno krize 
dosegli in lahko računamo na 
minimalni porast, in prav zato 
trdim, da moramo biti previdni 
pri določanju obsega javne po
rabe. Poleg proračuna oziroma 
tekočih izdatkov bomo že na 
tej seji državnega zbora raz
pravljali o predlogih nekaterih 
zakonov, ki zahtevajo sredstva 
za naložbe v obrambo, šolstvo 
in tudi zdravstvo. Tudi ti za
koni bodo morali najti svoje 
mesto v proračunu, vendar jih

bo treba spraviti v normalne 
okvire in jih raztegniti na daljše 
časovno obdobje.

Bo vlada spet urejala plače?
Plače so posebno poglavje, 

mnenja o njih pa različna. 
Kljub temu pa vlada, sindikati 
in gospodarska zbornica ne 
morejo najti skupnega jezika. 
Kaj bo s socialnim paktom?

FERI HORVAT: Čeprav so 
se sindikati zoperstavili pri
pravljenemu predlogu, upam, 
da bo pri vseh treh partnerjih 
toliko treznosti in odgovorno
sti, da bo do sporazuma prišlo. 
Na to opozarjajo tudi najno
vejši podatki o gibanju plač. 
Pri tem soglašam s predsedni
kom Drnovškom, ki je zelo 
resno opozoril, da takšnega gi
banja ni mogoče več dovolje
vati, in če do sporazuma ne bo 
prišlo, tudi sam ne vidim druge 
možnosti kot administrativno 
poseganje, čeprav je to nepri
jetno in nesimpatično. Pro
blem ni samo neto plača, pač 
pa je tudi v tem, ker je od plače 
odvisen velik del javne porabe, 
in ko se vse to sešteje, so obre
menitve prevelike. Seveda 
imajo prav tudi sindikati, ko 
pravijo, da je poleg plač po
trebno omejiti tudi celotno 
javno porabo. Prav tako se stri
njam s sindikati in zbornico, ki 
zahtevajo, da mora vlada več 
narediti pri spodbujanju gospo
darskega razvoja. Na eni strani 
s tem, da čim prej kompletira 
gospodarski sistem s spreje
mom ustrezne zakonodaje, na 
drugi strani pa mora tudi z eko
nomsko politiko bolj spodbu
jati poživitev gospodarstva. In 
v okviru proračuna bo eno od 
ključnih vprašanj tudi, koliko 
sredstev nameniti za preustroj 
in oživljanje gospodarstva ter

za zagotovitev skladnejšega re
gionalnega razvoja.

Ob tem ko ugotavljamo, da 
so obremenitve gospodarstva 
prevelike, je tudi veliko do
hodkov neevidentiranih. V mi
slih imam tako imenovano 
sivo ekonomijo, saj bi z nje
nim obdavčevanjem lahko 
zmanjšali druge obremenitve. 
Da siva ekonomija obstaja, 
kažejo tudi nekatera druga 
stanja, navsezadnje pomaga 
socialne napetosti?

FERI HORVAT: To je 
točno, saj daje tudi zunanji vi
dez kakovosti življenja veliko 
boljšo sliko, kot bi pričakovali 
po tistem, kar kažejo podatki. 
Pri nas veliko problemov blaži 
tudi kmetijstvo, čeprav je res, 

še veliko zlorab na račun 
transferjev, ki^z^^^J 
prek ministrstva za delo. Pri 
tem bo potrebna večja kon
trola in ta denar bo potrebno 
vlagati v zagotavljanje novih 
delovnih mest. Pri podjetništvu 
je že precej narejeno in najno
vejši podatki sklada za razvoj 
malega gospodarstva kažejo, 
da se tudi v Pomurju razmere 
izboljšujejo. Še leta 1992 so 
štiri pomurske občine koristile 
komaj 4 odstotke sredstev, ki 
jih je imel sklad za pospeševa
nje razvoja malega gospodar
stva, medtem ko se je lani ta 
odstotek skoraj potrojil.

Politika še pred 
gospodarstvom

V javnosti je često mnenje, 
da se parlament preveč uk
varja z različnimi političnimi 
temami, da ne omenjam še 
raznih afer, gospodarska vpra
šanja pa ostajajo ob strani. Se 
strinjate s takšno ugotovi
tvijo?

FERI HORVAT: Za to so 
predvsem krivi centralni mediji 
obveščanja, ki dela v parla
mentu ne prikazujejo celostno. 
Zanje so očitno privlačnejši 
afere in incidenti, to pa znajo 
sporetno izkoriščati tudi neka
teri poslanci, ki si tako nabi
rajo točke in popularnost med 
volivci. Ko zasedajo razne pre
iskovalne komisije ali, denimo, 
odbor za obrambo, je na njih 
veliko več novinarjev kot na 
sejah, ki niso tako atraktivne. 
Je pa res, in to je tudi moja 
pripomba na račun dela držav
nega zbora, da so v prvem letu 
dela parlamenta prevladovale 
politične teme, ki so jih glede 
na svoje interese sprožale po
samezne politične stranke. De
loma je to razumljivo, saj je 
bilo potrebno, in tako bo še 
nekaj časa, usklajevati politični 
sistem in zakone z ustavo in vse 
to je tiščalo gospodarske teme 
v ozadje. Zaradi objektivnosti 
pa je le treba povedati, da je

FERI HORVAT: Zagotavljanje delovnih mest je e® i 
prednostnih nalog, ki si jih je v svojem programu zadala 
stranka, takšno nalogo pa so si zastavile tudi druge pbh^ 
stranke. Po podatkih ministrice Puharjeve je bilo lani M 
nimi oblikami vzpodbujanja zaposlovanja, zagotavlja11],', 
ohranjanja delovnih mest pridobljenih okoli 35 tisoč 
nih mest. Takšne aktivnosti se morajo nadaljevati, 
po stopnji brezposelnosti zdaj že na zgorji meji evr<® 
držav, obeta pa se nam še dodatna izguba delovnih j 
v nekaterih panogah gospodarstva. Tako najnovejO 
gram sanacije železarn predvideva sprostitev dodatnih y 
zaposlenih, zmanjševanje predvideva tudi program 
železnic in tudi program prestrukturiranja industrije, J 
nujno zagotavljati nova delovna mesta in mislim. 
z ustrezno gospodarsko politiko možno v štirih letih 
viti 100 tisoč delovnih mest. Mislim pa, da pri tet® j 
Mencingerjeva ocena, ki pravi, da imamo zelo to^J; 
datke o gibanju o proizvodnje, o številu brezpo^ 
nimamo pa dovolj točnih podatkov o novih gospod^1 
aktivnostih, ki nastajajo. Niti davčna služba, niti sta®5] 
namreč ne zajameta v celoti in dovolj učinkovito teh 
dejavnosti. Res pa je tudi, da bodo aktivnosti, ki potekli 
oživitev gospodarstva, predvsem za razvoj podjet®1].,' 
dale rezultate šele čez nekaj časa. Najnovejši pod® 
kažejo, da se delež malih podjetij in novih podi*1®/ 
povečuje tako v deležu zaposlenosti kot v celotne®1 
hodku in še nekaterih drugih kazalcih, - O

državni zbor v letu 1993 sff 
več kot 50 zakonov s po® 
gospodarstva, to pa je 
prejšnji parlament v dveh» । 
Tudi za letos imamo ob» 
program za gospodarst® ( 
prav v teh dneh sem pisal] , 
sedniku državnega zbo® . 
predlagal, da pri dol® 
dnevnih redov že v prve®] 
letju bolj upošteva tudi® 
tere nujne gospodarske

Nalog je veliko
S čim se zdaj ukvarjati 

boru za gospodarstvo, v 
predsedujete, in kateri 
mam boste namenjali n 
nost v prihodnjem obdoV

FERI HORVAT: Ta® 
v proceduri zakon o y 
potrošnikov, predvideti® 
imamo veliko zakonov' 
dročja gospodarstva, day 
T™o*I?xy obravnavi boy kom o odv^ .. y 
nost, davčni službi, sisty 
nanciranja javne porabe, j 
vojno šibkih obmo^ih,' 
nodaja o obrti in gosfl 
zaščitni politiki, nov O 
zakon, zakon o carinski,® 
blagovnih rezervah, o tuj® 
ganjih... Poleg zakon® 
bodo na dnevnih redih S 
nih odborov in tudi 
druge zelo pomembne ? 
darske teme. Ena od 
industrijska politika Slo'] 
pravkar je v razpravi str®; 
razvoja turizma, pote®] 
gija o tujih vlaganjih, 
ska strategija, vlada P3, 
pravlja tudi globalno g^ 
sko razvojno strategij]® 
nami je analiza delovanj3] 
ničnega sistema in W 
predlog novega zakona o’ 
ničnem sistemu, poseb®®. 
pa bomo namenili me«^ 
nim gospodarskim odh 
Prav na zadnji seji odboj® 
se dogovorili, da bomb»® 
sebno temo obravnavah ; 
panost slovenskega g°C 
stva prek naših konC 
predstavništev v tujini. 
imamo že več kot 30 a®] 
ugotavljamo, da je ta 
nost še zelo slaba. 
bomo tudi ugotoviti, 
z našo gospodarsko 
tvijo, saj je po ocenah 
nezadovoljivo. Ena od 
tudi zakon o zavaroval]; 
saj je ta dejavnost po®1® 
in lahko precej vpliva ®a J 
gospodarstva in njegoy 
stroj. Odbor za gosp0]» 
se bo v prihodnje bolj ] 
val tudi v mednarodno L 
damsko sodelovanje na K 
mentarni ravni. Načh] 
da bomo vzpostavili stik]; 
delovanje z Nemčijo, 
Italijo, Madžarsko in ®; 
vaško, torej z država®], 
naše glavne gospodars™
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»Traktorska steza je del magistralne ceste,« trdita Silvo Podlesek in Janko 
kdaj plačilo 800 milijonov za spremembo namembnosti?

Kdo se brani denarja?!
ei f>ei

OdranS C" Legalnost traktorskih stez ob magistralni cesti Rakičan- 
. Poiskat'rt* ”' zaMiučen. P" določenih odgovornih osebah smo poskušali 

lil ’nagistr । ®ovore na vprašanje, če so kmetje vedeli ali ne, da bode poleg
steze in k t CaS*e 8radili tudi traktorske steze, čigave so pravzaprav te 
za odv »i ’e ? Plodom oziroma neplačilom spremembe namembnosti 

J ta kmetijska zemljišča 2. in 3. razreda.

dili, kje bo potekal za koga promet 
na tej cesti.«

mi 
m 
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II 
m 
ji

^Me - da ali ne?

načpln'?^ diPlornirani inženir 
cijomMkodde^^^
pdRenuX^ in obnovo cesti 
(RUOP b škl upravi za ceste 
die n J,e prePričan, da so bili Iju- 

sem dovolj obveščeni:

iele takrat v°volJenje N izdano 
soglasij» t’ ko so pridobljena vsa 
vsa zeimr?!Ud' Pomenh da so bila 
vPtašanK1'S pridobljena.« Na 
čano raku ab bo^° dobili izpla
ki- da ie ° ln obrest’, je odgovo- 
P°godbe' ? odv'sno °d vsebine 
godbi, bo j® zaPisano ^^ 
1!iSevati'v a xi"ekaj izmisliati 
ZaPisah0 da ( 4'.členu pogodbe je 
Padajo , Patent zamude pri- 

? "Mesti v 7 ?? zakorrite zamudne 
d san°- da / C enU Pa ie točno zapi- 
1 d?P!a?la
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31*
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pa k bilo doWtO Več zemli®’ kot 
Cediti s i- ° ocen° v sporazumu) 
k'bo uP°Pr°dajno pogodbo, 
Zuniu “ naravo aneksa k spora-

p0 besedahb^in-k'h or8anov je bila 
ifega za nbVra Preska, odgo-

Murska kc° k ln prostor v ob' 
tpr"neren DrJcbota’ da zagot°vi 
” 'n PodpisJ °r za razlago načr- 

?aJ bi bil0P « sporazumov. Takrat 
^ da m “tožencem re- 
gtMnjo trakt? za.°bnovo ceste in 

a11 °d 8 do nSklb stez Potrebo- 
Pov*$in; lastna,- rnetrov kmetijskih 

.®nda Podni kl|-S° pred sPorazumi 

r^zaht;^0^, imajo vso 
Žitko, ^att odškodnino in ra-

To^ Tudi taki°iSrno iahtevali deset 
ateh trai^S- Farkaš. Dr- 

« ?xah' Mi sm°rskjh stez ni hotela 
^L^Pisal ‘V,‘l‘l‘, da je g. Ber
nika. ža nora to plačati re- 
^v°rili, ani so na sestankih 
parskih JSte ne bo> če ne ho 
MeSef s“Zc se spominja g.

ti 
j

$ t SO traktorske steze?

Dks.Sn®8’ so6?'*3™ 19?? zapadel 
k l: Pestno _ e .Pi>iavih prvi za- 
sJa (po POd]et!e Murska So- 
WZ1I° te maA8aVlh nav°dilih?) 

Sie in akt°rSkih ^ 

llCali občili' uP°rabniki stez so 
'n zahtevali, da mo-

rajo biti tudi te poti redno vzdrže
vane; zato so se obrnili na cestno 
podjetje in nato še RUC. Janko 
Halb, podpredsednik IS SO Mur
ska Sobota, je povedal: »Občina je 
obljubila, da bo rešila problem, pri
tisnili smo na cestno podjetje, da so 
steze vendarle splužili. Račun v vi
šini okrog 100 tisoč, so poslali na 
RUC; oni so temu nasprotovali, ta
krat še ni bilo tehničnega prevzema 
niti uporabnega dovoljenja.

Uradno cesta še ni odprta. V občini 
menimo, da mora ceste vzdrt«" 
in plačevati RUC

Igor Starič je odločno zatrdil, da 
ostane v pristojnosti RUC-a in

800 milijonov tolarjev za 
spremembo namembnosti

»Pred začetkom gradnje magi
stralne ceste je bil sprejet sklep, da 
sc plačilo spremembe namembno
sti kmetijskih zemljišč »začasno od
loži«, če je bilo že plačano ali ne, 
pa ne vem,« je povedal g. Starič 
z RUC-a. Zadeva je bila precej 
bolj zapletena, saj ministrstvo za 
kmetijstvo v tistem času ni hotelo 
sprejeti predloga ministrstva, da ne 
bi plačali spremembe namembno-

Res je, da so se kolesarske 
steze imenovale tuch,imetje 
steze in da^soj^ ^ so zgrajene 
¿Sradi magistralne ceste in velikega 
ter nevarnega prometa po tej cesti 
(po kateri pa poteka predvsem 
mednarodni tovorni promet). 
Kmetijsko ministrstvo je končno

pristalo na »začasni odlok« plačila 
spremembe namembnosti, saj so 
hoteli, da bi čim prej začeli z grad
benimi deli.

Delitev denarja, ki se zbere 
s plačilom spremembe namembno
sti, je 70 : 30 v korist države. 
»Občina nima namena, da se od
pove temu denarju,« je povedal 
Janko Halb. Če pa do tega denarja 
hočejo zares priti, se morajo podvi
zati, kajti kmalu bo nastalo več 
novih občin, minister Jazbinšek pa 
je vse glasnejši s svojim predlogom, 
da v prihodnje za gradnjo c^sj 
sploh več ne bi j^ grad- 
membe ijajp^ Ker je ^^ pred. 
sednik soboškega izvršnega sveta 
Ivan Obal, ki je bil takrat še eden 
od sogovornikov, sedaj na delov
nem mestu sekretarja na kmetij
skem ministrstvu, lahko upamo, da 
bodo »iztržili« v korist občine.

Na posnetku, ki prikazuje gradnjo magistralne ceste Rakičan-Odranci
močno se je razširil »cestni svet«iz leta 1992, lahko vidimo, kako 

(posnetek N. Juhnov)

In zakaj je nujno »skasirati« 
RUC - pravzaprav državno institu
cijo? Ker mora podobne prispevke 
brez opravičila plačevati vsak posa
mezni državljan! In ker bi ta denar 
občinam še kako prišel prav. 
Vsota, ki jo je treba plačati za spre
membo namembnosti za gradnjo 
na 1 aru kmetijskih površin 2. ka
kovostnega razreda, je 428 tisoč 
tolarjev, za zemljo 3. kakovostnega 
razreda pa 381 tisoč tolarjev. Ob 
magistralni cesti Rakičan-Odranci 
je zemlja 2. in 3. kakovostnega ra
zreda. Ce je bila odvzeta le zemlja 
v širini 1 metra, je to na dolžini 
1 kilometra 1 hektar, na dolžini 10 
kilometrov 10 hektarjev in na dol
žini 20 kilometrov 20 hektarjev. 
Okvirno je RUC dolžan plačati 
okrog 800 milijonov tolarjev za 
spremembo namembnosti kmetij
skih zemljišč! Halb trdi, da občina 
tega ni pozabila in ne odpustila 
državi. 30 odstotkov tega denarja 
bi jim še kako prišlo prav - sedanji 
soboški občini ali bodoči beltinski!

BERNARDA B.PEČEK

s tem vzdrževalca Cestnega po
djetja Murska Sobota le magi
stralna cesta, traktorske poti pa so 
v pristojnosti občine. Prav tako je 
povedal, da bi te poti morale finan
cirati v načelu pravzaprav občine in 
ne RUC - tako je bilo tudi prvotno 
dogovorjeno, vendar se je potem 
izkazalo, da občine tega denarja 
nimajo. Prav tako odločen je Silvo 
Podlesek: »V konkretnem primeru 
so traktorske poti sestavni del ceste 
in prometnega reiima na cesti in se 
ne morejo obravnavati ločeno. Ce
lotna širina okrog 25 metrov je last 
driave (zemlja je bila odvzeta ozi
roma ekspropriirana v celoti, op. 
a.), zato ona odgovarja za njeno 
vzdrtevanje. Oni so znake razpore-

Kranjčeva ulica, Lakoš in Mele na 
prednostni listi regionalnega cestnega 
programa za pridobitev proračunskih 
sredstev

Letos 26 kilometrov
na M10-1

TItm^? ianuai1a bo dobilo 618 delavcev 
delavske knjižice

—.w^ #vff#y »^«.^v-

Konec Elrada,
$aČetek Elektronike
Paketi d°Rnvoru aoblvaJ° delavci petih Elradovih družb delavske knji- 
"Mali *‘ batini! h j Zavodom za zaposlovanje jih odpuščajo v »treh 
Po 's Proiv» ? ?dP“ščeni 1. februaija. V družbi Elektronika bodo

®b' t)rodja Odn'm' Programi družb Antene, Profesione, Kabli in

L ^®zUltar ■

v Posle Plažah 7 začetku janu-

' ta^b) ni J!“1“ 'n ne v kateri 
ravn^®’ saj g, ^ost> Prisilne po- 

zmožen £o-
MkP«> 60 ® dolgW v enem 
SoPteJetib-k dolgov 
Pa je nažene radove družbe 
Zap, da re,iko ’ fe 0 “Polenih 

so P°ka'
3n<i,0'a*iev ^ Kropko čez ^ S^OhOV ^eV P1* j® le 

^8 a ®v ie ’ najtnanj polo-VečKd 
'“■ja. naiveč df.r,žeyeč mesecev 

cinbra in janu-
H tanili a .
MOizvodn,tl"bfa-  ̂Vk"iso dobai

vali proizvodnjo v okviru družbe 
Elektronika, to je družba, ki je že 
preživela stečaj (leta 1991 je ostalo 
brez dela okrog 600 Elradovih de
lavcev); v zadnjih letih ni poslovala 
in ker je že prej s prisilno porav
navo poravnala svoje obveznosti 
do upnikov, lahko sedaj posluje 
nemoteno.

V poslovnem sistemu poteka te 
dni popis premoženja, ki bo kon
čan še ta teden. Nova družba bo 
začela poslovati takoj, ko bodo 
prenesli delovna sredstva iz Elra
dovih prostorov na Meleh na loka
cijo v mestu Gornja Radgona. El- 
radovi prostori na Meleh bodo 
v celoti namenjeni prodaji in od
plačilu dolgov. Prodani bodo tudi 
določeni prostori v Gornji Rad
goni. V družbi Elektronika bo po
novno zaposlenih od 150 do 200 
delavcev.
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»S Pomurjem imamo zelo dobro 
vpeljan sistem reševanja in dogo
varjanja na skupnih sestankih 
s predsedniki izvršnih svetov in ob
močno gospodarsko zbornico,« so 
se pohvalili udeleženci ponedelj- 
skega srečanja v prostorih Ob
močne gospodarske zbornice za 
Pomurje na Kocljevi v Murski So
boti. Najavljen je bil sicer direktor 
Republiške uprave za ceste Anton 
Šajna, vendar so namesto njega 
prišli namestnik Jože Vidmar (prej 
zaposlen v sistemu Mercator) ter 
inženirji Andrej Berčič, Igor Starič 
in Mojca Novak. Predsednike iz
vršnih svetov iz Pomurja so sezna
nili z načrtovanimi gradnjami ma
gistralnih in regionalnih cest v Po
murju; čeprav je na magistralni 
cest M 10-1 že obnovljenih okrog 
33 kilometrov, pa bi morali letos 
dokončati obnove na okrog 26 ki
lometrih, za kar je že pripravljena 
večina dokumentacije. Prav naloga 
izvršnih svetov je, da do začetka 
gradnje poskrbijo za vse potrebne 
»papirje«. Za financiranje se dogo
varjajo z Evropsko banko za ob
novo in razvoj, vendar bodo naj- 
nujneše zadeve začeli reševati z do
mačim denarjem. Na magistralni 
cesti je to odsek v Lakosu oziroma 
del ceste Kapca—Lendava v dolžini 
6,7 kilometra (za obnovo potrebu
jejo 4,9 milijona dolarjev). Poleg 
tega naj bi še letos začeli delati tudi 
na odsekih Ihova-G. Radgona (9,9 
kilometra) v gornjeradgonski ob
čini ter zunaj Pomurja na odsekih 
Zamarkov-Ložane (2,4 kilometra) 
in Ložane-Počehova (7,8 kilome
tra). Tako kot Lakoš bo prej na 
vrsti tudi 500 metrov magistralne 
ceste oziroma ovinek med indu
strijsko cono v Gornji Radgoni m 
vasjo Mele, ki ga bodo obnovili na 
željo Petrola in radgonskih podjet
nikov.

Pravzaprav letos v cestnem pro
gramu ne bo nobenih novosti, kajti 
še vedno se rešujejo zaostale za
deve. Gostje iz Ljubljane pa niso 
pozabili opozoriti pomurskih pred
sednikov vlad na nevarnost, da 
morebiti ne bodo mogli uresničiti 
niti starega programa oziroma 
1992. leta sprejeto skupščinsko do
polnilo. Zaradi inflacije, manjšega 
programa in višjih cen v gradbeni
štvu bo v letošnjem slovenskem dr
žavnem proračunu od 30 do 40 od
stotkov manj denarja za obnovo 
ragionalnih in magistralnih cest. 
Skupno je v Sloveniji 3392 kilome
trov regionalnih in 1356 kilometrov 
magistralnih cest, Cestno podjetje 
Murska Sobota pa vzdržuje 1100 
kilometrov teh cest. Od starega 
»dolga« bi morali v čim krajšem 
času obnoviti (pravzaprav dokon
čati) odseke regionalnih cest Vane- 
ča-Dankovci v dolžini 3,5 kilome
tra, Martinje-Ženavlje (3, 7 kilo
metra), Stročja vas-Ljutomer (1, 
2 kilometra ) in Kranjčevo ulico 
v Lendavi (0,6 kilometra). Slednja 
bo imela zaradi elementarne ne
sreče prednost pred vsemi drugimi, 
prav bi pa bilo, da bi za njeno 
obnovo poskušali najti še kakšna 
druga rezervna sredstva (npr. za 
naravne nesreče v okviru prora
čunskega denarja). Podobno je 
z obnovami magistralne ceste, ki jo 
iz dneva v dan uničujejo tovor
njaki.

Občina Lendava, ki igra nekakš
nega posrednika med sprtima mini
strstvoma (ministrstvom za okolje 
in prostor in prometnim ministr
stvom), mora pridobiti soglasje za 
izdajo lokacijskega dovoljenja za 
gradnjo tovorne ploščadi pri mej
nem prehodu Dolga vas in regula
cijo potoka Libenica.
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V Pomurskih mlekarnah se bodo 
lastninili po dveh zakonih 

Vrednost podjetja 
ocenili na 
milijardo tolaqev

Pomurske mlekarne so vredne približno milijardo tolar
jev in po zakonu o lastninskem preoblikovanju podjetij bo 
tolikšno premoženje potrebno olastniniti. Seveda so Po
murske mlekarne v nekoliko drugačnem položaju od večine 
drugih družbenih podjetij, saj se bodo lastninile po dveh 
zakonih. Poleg že omenjenega zakona morajo pri lastnin.

preoblikovanju upoštevati todj.^ (ta p^^ ~ 
določa, da lahko pn ^¿gjujejo jmji zadružne organizacije 
Pos^B?acije kooperantov, ki so v obdobju od leta 1986 
do 1990 sodelovale s podjetjem, ki se lastnini oziroma 
zadruge, ki se ustanovijo pozneje, vanje pa se včlanijo 
fizične osebe, ki so od leta 1986 do 1990 poslovno sodelo
vale s tem podjetjem.

Seveda se v Pomurskih mlekarnah ne ukvarjajo le s pre
delavo mleka, zato so delež družbenega kapitala, ki ni bil 
vezan na sodelovanje z zadtugami, izločili in na zadruge 
bodo tako prenesli 38,2 odstotka celotnega družbenega 
kapitala. Ali bo ta delež pripadel splošnim kmetijskim 
zadrugam ali specializirani mlekarski zadrugi, še ni do
končno odločeno, bilo pa bi pošteno, da ga dobijo tisti, ki 
se ukvaijajo s pridelavo mleka. V specializirano mlekarsko 
zadrugo je namreč včlanjenih več kot 4.200 kmetov, to pa 
je velika večina tistih, ki oddajajo mleko v to mlekarno.

Čeprav programa lastninskega preoblikovanja še niso 
predložili agenciji, so se na zboru delavcev že odločili za 
postopek lastninjenja in interno razdelitev delnic bodo 
kombinirali z notranjim odkupom. Po interni razdelitvi 
delnic naj bi za notranji odkup ostalo nekaj čez 25 odstot
kov, na sklade pa bodo prenesli nekaj manj kot 17 odstot
kov družbenega premoženja.

Ob aktivnostih, ki so že stekle v pripravah na lastninje
nje, pa ne zanemarjajo tekočih nalog, saj se v poslovanju 
srečujejo s številnimi vprašanji. Med rejci je trenutno naj
več odmevov sprožil spremenjen pravilnik o določanju 
odkupnih cen kravjega mleka, ki je nekoliko zaostril vpra
šanje kakovosti, poleg vsebnosti maščobe pa se po tem 
pravilniku cena mleka oblikuje tudi odvisno od vsebnosti 
beljakovin in seveda kakovosti. V Pomurskih mlekarnah 
zagotavljajo, da ta pravilnik večine rejcev ne bo prizadel, 
saj so pri večjih rejcev kakovost mleka že doslej posebej 
nagrajevali (spremenjen pravilnik to nagrajevanje sicer 
spreminja), po podatkih o vsebnosti beljakovin pa bo do
datno nagrajena večina rejcev. Že od lanskega julija nam
reč posebej ugotavljajo tudi vsebnost beljakovin, v avgustu 
je bilo na ta račun dodatno nagrajenega 68 odstotkov 
odkupljenega mleka, v decembru pa že 94 odstotkov vsega 
odkupljenega mleka. To je vsekakor tudi rezultat dobrega 
strokovnega dela z rejci, saj je vsebnost beljakovin in 
maščob v največji meri odvisna od ustreznega krmljenja. 
Kar zadeva samo kakovost, so v Pomurskih mlekarnah že 
v preteklosti dosegali dobre rezultate, kar pa ne pomeni, da 
kakovosti ne bi mogli še izboljšati. To se je še posebej 
potrdilo v zadnjih mesecih, saj je v avgustu le 13 odstotkov 
odkupljenega mleka vsebovalo manj kot 100.000 mikroor
ganizmov v mililitru, v decembru pa že 45 odstotkov vsega 
odkupljenega mleka. Žal zaenkrat vsi rejci še niso v enako
pravnem položaju, saj zdaj vsebnost mikroorganizmov ugo
tavljajo le pri rejcih, ki oddajo letno več kot 10 tisoč litrov 
mleka. Že kmalu bodo dobili ustrezno opremo in bodo 
kakovost ugotavljali pri vseh rejcih, s tem pa se bodo 
rezultati gotovo še izboljšali. Da rezultati ne zaostajajo, 
zapišimo še nekaj podatkov. Mleko, ki so ga v Pomurskih 
mlekarnah zbrali v lanskih prvih 11 mesecih, je vsebovalo 
povprečno 3,84 odstotka maščobe (v Sloveniji 3,76 od
stotka), povprečna vsebnost maščob pa je v tem obdobju 
znašala 3,21 odstotka (v Sloveniji 3,16 odstotka).

Če so še pred letom dni tudi v Pomurskih mlekarnah 
ugotavljali, da se odkup mleka zmanjšuje, so v zadnjem 
času ponovno prisotna nekatera ugodnejša gibanja. V janu
arju je odkup v primerjavi z enakim časom lani večji za 
2 odstotka (v Sloveniji celo za 8 odstotkov višji) in če se bo 
tako nadaljevalo, bo letošnji odkup presegel lanskega, ko 
so odkupili »le« 33,5 milijona litrov mleka (v letu 1992 36 
milijonov litrov). Že nekaj let pa ugotavljajo, da se znižuje 
število krav, z njimi pa tudi število kmetij, ki oddajajo 
mleko. V enem letu se je število krav zmanjšalo za 1.353 
glav, število kmetij pa za 454. Spodbuden pa je podatek, da 
se povečuje število kmetij, ki oddajajo večje količine 
mleka, saj je v soboški in lendavski občini kar 120 kmetij, ki 
oddajo letno od 60 do 90 tisoč litrov mleka, od 20 do 60 
tisoč litrov mleka pa oddaja okrog 100 kmetij.

Težave, s katerimi se srečujejo v Pomurskih mlekarnah, 
k sreči zaenkrat še ne čutijo rejci, saj plačilo teče dokaj 
nemoteno, vprašanje pa je, kako dolgo bodo v takšnih 
pogojih še lahko vzdržali. Veliko breme jim predstavljajo 
zaloge, pa tudi izvoz ni vzpodbuden, saj so cene na tujih 
trgih izredno nizke, o spodbudah pa se skorajda ne splača 
govoriti. Za mlečni prah, ki so ga izvozili, jim je lani država 
plačala 3 tolarje po litru mleka, vendar pa so cene močno 
padle. Če so še v začetku lanskega leta za tono mlečnega 
prahu dobili 1.370 tolarjev, se cene zdaj gibljejo med 950 in 
1.050 dolarji za tono. Podatek, da letno izvozijo okoli 1.500 
ton mleka v prahu, dovolj zgovorno pove, kakšen izpad 
imajo zaradi nizkih cen. Lani do novembra je dokaj nemo
teno tekel tudi izvoz na Japonsko, kamor prodajajo meša
nice za sladoled. Tja so mesečno izvozili 50 ton teh meša
nic, vendar pa so tudi te cene v zadnjem času padle za 10 
odstotkov. Težave z zalogami delno rešujejo z' različnimi 
akcijskimi prodajami in na ta račun so okoli novega leta 
zmanjšali zaloge masla za 80 ton, napovedujejo pa, da se 
bodo že kmalu spet pojavili sezonski viški mleka, ki ga 
bodo morali predelati v mlečni prah. To pa bo težave 
ponovno zaostrilo. LUDVIK KOVAČ
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Vlada je delala 
račune brez

Videm ob Ščavnici

(ustavnega) kronana
Ustavno sodišče je ustavilo vlado pri hitri reorganizaciji 

lokalne samouprave in podaljšalo mandate sedanjim občin
skim skupščinam. Sledijo lahko samo nova medstrankarska 
nesoglasja.

Najvecja izrazito 
kmetijska občina?

Vlada je prek svojega gene
ralnega sekretarja Miroslava 
Bandelja povedala slovenski 
javnosti, da se resno in teme- 
tlriLukvarja s preoblikovanjem 
reč zaveda, da je odgo^SiRS1?' 
celotno stanje v državi ne glede 
na to, kako se bodo nove ob
čine oblikovale. Država bo 
upoštevala voljo in njihovo od
ločitev za teritorialno organizi
ranost. Vlada se bo potrudila, 
da spremembe ne bodo pov
zročile težav in da se bodo upo
rabili prostori, v katerih občani 
že zdaj opravljajo svoje osebne 
zadeve. Seveda bo zakon 
o upravnih okrajih povzročil 
nekaj težav, največ jih je lahko 
zaradi razpršitve funkcionira
nja. Zato bo država ustanovila 
upravne enote, ki bodo imele 
sedeže v vseh sedanjih obči
nah.

Veliko problemov bo se
veda s kadri, saj bo država »po
dedovala« od 4300 do 6300 
uslužbencev. Vsi ti bodo na 
njenih finančnih plečih, toda 
kmalu po prevzemu oblasti 
lahko pričakujemo kadrovsko 
prevetritev, ki se ne bo mogla 
izogniti po eni strani strokov
nosti, po drugi pa strankarski 
kuhinji. Vlada je ustanovila 
posebno koordinacijsko sku
pino, v kateri bodo posamezni 
ministri in njihovi sodelavci.

Pričakuje se, da bodo v tej sku
pini ministri za okolje, šolstvo 
in finance. Vladna služba dela 
že nekaj časa, tako da očitki 
o njeni nedelavnosti niso res
nični. Po besedah generalnega 
sekretarja vlade Miroslava 
Bandelja je edino res, da v ne
kaj tednih ne morejo opraviti 
vsega dela, ki so ga zamudili 
v preteklosti. V komisijah, kjer 
so prevladovali eksperti, so hi
tro našli skupne točke reforme 
lokalne samouprave, drugače 
pa je bilo v parlamentu, kjer so 
prevladali ozki strankarski in
teresi. Stane Vlaj, namestnik 
direktorja vladne službe, pa je 
povedal, da intenzivno delajo 
tri tedne, njihovi člani pa so 
sodelovali pri lokalni samou
pravi že prej. Poleg teritorial
nih sprememb jih zanima tudi 
funkcionalnost novih občin.

Pripravljajo tudi knjižico, ki bo 
pomagala novonastalim obči
nam in njihovim funkcionar
jem pri delu, sodelovali pa 
bodo tudi pri pripravi področ
nih zakonov.

Čeprav so bili v ponedeljek 
dopoldan predstavniki vlade 
optimistični, ne pa prepričljivi, 
da se da uloviti zadnji vlak za 
občinske volitve, jih je popol
danska razglasitev »rezultatov« 
seje ustavnega sodišča, ki je 
bila že v petek, demantirala. 
Ustavno sodišče je namreč raz
veljavilo prvi odstavek 95. 
člena zakona o lokalni samou
pravi. Ta člen je »ponudil« 
v presojo ustavnemu sodišču 
izvršni svet mesta Ljubljane. 
Razveljavljeni člen je namreč 
omogočal hitro preoblikovanje 
občin, do katerih bi prišlo na 
podlagi referendumov, ali pa 
postopno, kar bi pomenilo vo
litve v stare občine po novi za
konodaji. Vseh devet sodnikov 
se je odločilo soglasno, do
datno pa sta dva sodnika (Ma
tevž Krivic in Lovro Šturm) 
pojasnila svoj pogled na pro
blematiko. Dr. Petr Jambrek 
je takole pojasnil odločitev:

»Dvojna ureditev postopka za 
ustanovitev novih občin in brez 
zakona, ki bi omogočil izvedbo 
referenduma, ni v skladu z na

čelom pravne države in nače
lom enakosti pred zakonom.

Ustavno dopustno je, da se do 
preobrazbe obstoječih občin 
Z zakonom odloži izvedba voli
tev v organe novih občin in se 
preobrazbo ^ v katerem bo 
izpeljati, podaljša mand&fsif9 
stoječim organom v občinah.«

Javna predstavitev odločitve je 
bila zato, ker se je popoldan 
sestal odbor za notranjo poli
tiko in pravosodje, ki je obrav
naval predloge za zasedanje 
parlamenta. Najbolj ogorčeni 
so bili v komisiji za lokalno 
samoupravo, kjer sta Tone An
derlič in Tone Peršak menila, 
da je mnenje ustavnega sodišča 
politična arbitraža. Ustanovili 
so komisijo, ki bo preučila vse 
zakone za izvedbo lokalne sa
mouprave in predlagala 
ustavne rešitve. Popolnoma 
drugače pa so odločitev sprejeli 
krščanski demokrati, ki so ta
koj sklicali tiskovno konfe
renco in pozdravili odločitev 
ustavnega sodišča. Krščanski 
demokrati namreč podpirajo 
podaljšanje mandatov seda
njim občinskim skupščinam.

Po besedah predsednika parla
menta Hermana Rigelnika od
ločitev ustavnega sodišča 
vpliva na dinamiko spreminja
nja lokalne samouprave; po
slance bodo s tem seznanili na 
zasedanju parlamenta, ki bo ta 
teden.

Gospod Herman Rigel
nik si je zamislil takšen vozni 
red, da bi z volitvami organov 
občine 19. junija 1994 sklenili 
preobrazbo lokalne ' samou
prave, še prej pa bi moral 25. 
januarja državni zbor sprejeti 
zakon o referendumu in sklep 
državnega zbora o začetku po
stopka ustanovitve občin.

Predsedniki skupščin bi nato 
med 28. in 31. 1. 1994 sklicali 
zbore občanov, na katerih se bi 
odločili, ali bodo izvedli refe
rendume o oblikovanju novih 
občin do 31. marca ali pa bodo 
izvedli najprej volitve v nove 
občinske svete v obstoječih ob
činah, nato pa začeli s postopki 
preoblikovanja v nove občine.

Rok za izvedbo zborov obča
nov je bil 6. 2. Do 13. 2.1994 je 
bil rok za ponoven sklic zborov 
občanov, če je bilo za posa
mezno naselje na zborih obča
nov predlaganih več referen
dumskih območij. Na osnovi 
predlogov zborov občanov bi 
državni zbor 16. 2. 1994 sprejel 
akt o razpisu referenduma.

Glasovanje za referendum bi 
bilo 27. 3., nato bi moral dr
žavni zbor 13 . 4. 1994 sprejeti 
zakon o ustanovitvi občin. Vo
litve v nove organe občin bi 
razpisali 19. 4., glasovanje pa 
bi bilo 19. 6. 1994. Po daljši 
različici preoblikovanja lo
kalne uprave pa je rok za iz
vedbo referendumov, vključno 
z zakonom o ustanovitvi občin, 
31. 12. 1994, rok za volitve or
ganov novih občin pa do marca 
1995.

Postopek volitev občin
skega sveta, ki bodo v posa
meznih občinah nadomestila 
dosedanje skupščine, bo pote
kal po zakonu o lokalnih voli
tvah, vendar mora tudi zato dr
žavni zbor v tem tednu spreme
niti ta zakon.

Predvsem pa brez panike, bi 
rekel Švejk!

Marjan Horvat I

»Krajevna skupnost Videm ob Ščavnici se nahaja v pomemb
nem prelomnem obdobju. Pred njo je sprememba lokalne samou
prave, ki nosi s seboj preoblikovanje KS Videm v občino, volitve 
občinskega sveta in župana. Nova občina SV. JURIJ OB ŠČAV
NICI bi osegala naslednje vasi: Biserjane, Blaguš, Čakova, Dra- 
gotinci, Gabre, Galušak, Grabonoš, Grabšinci, Jamna, Kocki 
Vrh, Kokolanjščak, Kraljevci, Kutinci, Mali Moravščak, Oče
slavci, Okoslavci, Stara Gora, Terbegovci, Videm, Ženik, Ži- 
hlava, Kocjan, Berkovci, Bolehnečici, Kupetinci, Rožički Vrh, 
$g|jšči, Slaptinci, Sovjak, Stanetinci ter Spodnji Ivanjci. Ali res 
o tem boste^it^J38* tvorile novo občino Sv. Jurij ob Ščavnici,
zapisano v letaku, kTg^j^^01^ občanov,« Je med drugim 
skupnost Videm ob Ščavnici, namen?ei^9em^ra 1993 krajevna 
OBČANOM OBČINE VIDEM OB ŠČAVNld^M R0®?.^
ŠČAVNICI).

Vse imajo, le občine ne
V nadaljevanju piše, da vsa 

ta naselja že sedaj izrazito gra
vitirajo na matični urad Videm 
ob Ščavnici in faro Sv. Jurij, 
kajti: (1.) Skoraj za vsa ta nase
lja je v Vidmu ob Ščavnici or
ganizirano otroško varstvo; 
(2.) Vsa ta naselja so .pokrita’ 
s šolskim okolišem OŠ Videm 
ob Ščavnici, šola ima za otroke 
organiziran prevoz; (3.) Dose- 
daj meje župnije Šv. Jurij ob 
Ščavnici niso bile identične 
z mejami KS Videm ob Ščav
nici, kar pomeni, daje bila fara 
večja in je vključevala poleg 
vasi KS Videm ob Ščavnici še 
vasi Okoslavci, Bolehnečici, 
Grabonoš in Berkovci. Občani 
teh vasi pokopavajo svojce 
v glavnem na pokopališču 
v Vidmu ob Ščavnici; (4.) 
V Vidmu ob Ščavnici sta 
oskrbno-kmetijski center in 
kmetijska zadruga, ki prav 
tako vključuje kmete iz teh na
selij; (5.) Tudi pošta iz Vidma 
ob Ščavnici oskrbuje občane 
teh vasi s svojimi storitvami; 
(6.) V Vidmu je tudi matični 
rad, ki vključuje tudi nekatera 
naselja drugih KS. Ta naselja 
so: Očeslavci, Kocjan in Gra
bonoš. V Vidmu se nahaja tudi 
oddelek policijske postaje.

To pa še ni vse, kar po mne
nju sestavljalcev omenjenega 
pisma govori v prid občine (ki 
naj bi se ji priključile tudi neka
tere vasi in sosednjih krajevnih 
skupnosti, tudi iz sedanje ljuto
merske občine, op. Š. S.), kajti 
»predvsem pa so ljudje sami že 
večkrat izrazili željo, da želijo 
imeti svojo občini Sv. Jurij. 
Ljudje teh vasi nekako spa
damo skupaj, saj nas vežejo 
skupni interesi, želje, pro
blemi, navade in običaji. 
S svojo preprosto kmečko držo 
se nikakor ne moremo vključiti 
v mestno občino, v kateri bi 
izgubili svojo identiteo, saj bi 
bili preglasovani in bi zaradi 
tega izgubili dušo podeželske 
občine. Dosedaj je bilo to oko
lje na nek način obvarovano 
pred nasilno urbanizacijo...«

Občina s 3.100 prebivalci
V letaku, ki so mu priložili 

vabila na občne zbore za dolo
čitev referendumskega ob
močja bodoče občine Sv. Jurij 
ob Ščavnici, v nadaljevanju 
piše, da bo bodoča občina Sv. 
Jurij ob Ščavnici štela z novimi 
naselji 3.100 prebivalcev; njeni 
viri financiranja bodo: davki, 
dohodki od premoženja in re
publiška finančna izravnava. 
Bodoči člani svetojurijske ob
čine so tudi zvedeli, da je KS 
Viden ob Ščavnici dobila za 
leto 1993 iz proračuna občine 
Gornja Radgona 4,7 miljona 
tolarjev, po novem pa naj bi 
nova občina Sv. Jurij ob Ščav
nici (glede na 3.100 prebival
cev) dobila iz lastnih virov in 
od države desetkrat več. Denar 
bo občina potrebovala: za ma
terialne stroške šole, subvenci-

Predsednik sveta KS Videni 
ob Ščavnici, sicer pa poslanec 
državnega zbora Jože Kocuvan 
meni, da ima Videm oziroma 
Sv. Jurij ob Ščavnici vse pogoje 
za ustanovitev velike izrazito 
kmetijske slovenske občine.

oniranje v otroškem varstvu, 
socialno pomoč in dopolnilna 
sredstva za domsko oskrbo ob
čanov, financiranje društev, za 
šolske prevoze, redne dejavno
sti občine (tajnik in poklicni 
župan), javno razsvetljavo in 
javno snago, zimsko službo, 
vzdrževanje lokalnih in krajev
nih cest, financiranje strank in 
komunalno dejavnost.

Glede na to, da je krajevna 
skupnost Videm ob Ščavnici 
sklicala zbore občanov na svo
jem območju in v nekaterih va
seh sosednjih krajevnih skup
nosti (KS Logarovci-Berkovci, 
KS Kapela, KS Ivanjci) z va
bili, na katerih sta podpisa 
predsednikov občinskih skupš
čin Gornja Radgona Alojza 
Vogrinčiča (za vasi radgonske 
občine, ki naj bi spadale v novo 
občino Sv. Jurij ob Ščavnici) in 
Ljutomer (za »ljutomerske« 
Berkovce in Bolehnečice) 
Mirka Preloga, je nastala ne- 
mala zmeda. Zlasti je zavrelo 
v krajevni skupnosti Kapela.

Njen tajnik Miha Petek je 
javno opozoril na nelepo igro 
»Jurjevčanov«, ki da sklicujejo 
zbore občanov mimo domačih 
organov krajevnih skupnosti in 
nekaj tednov prej, kot pa je 
sicer določeno. Ne le on, am
pak tudi drugi, ki jim početje ni 
pogodi, se sprašujejo, kako je 
mogoče, da so Videmčani 
uspeli prepričati radgonskega 
in ljutomerskega župana, da 
sta dala svoja podpisa na taka 
»divja« vabila. Pokazal mi je 
sicer »obvestilo oziroma va
bilo« (tako piše na papirju), 
naslovljeno »predstavnikom 
KS Kapela«, kjer piše: »Kra
jani KS Videm ob Ščavnici smo 
se odločili, da v skladu s toza
devnimi predpisi ustanovimo 
svojo občino. Predvidena nova 
občina naj bi zajemala vasi ozi
roma katastrske občine, ki so 
že nekoč spadale pod nekdanjo 
občino Sv. Jurij ob Ščavnici.

oziroma spadajo sedaj pod 
poštni okoliš in tudi še kako 
drugače gravitirajo na naše ob
močje. Da bi dobili tudi mne
nje teh občanov v skladu z do
ločili 138. in 139. člena Ustave 
Republike Slovenije o uresni
čevanju lokalne samouprave in 
Zakona o referendumu za 
ustanovitev občin in s soglas
jem predsednika skupščine SO 
Gornja Radgona g. Alojza Vo
grinčiča, sklicujemo zbore ob
čanov za določitev referen
dumskega območja bodoče ob- 
na oSihU^IU ob Ščavnici tudi 
Š. S.)... Vabimo^podčrtal 
skupaj pogovorimo. Hvala za 
razumevanje. Lep pozdrav! 
Predsednik sveta KS Videm, 
dipl. oec. Jožef Kocuvan.«

»Prehitevajo« roke
Za bralce, ki jih to posebej 

zanima, naj omenim rokovnik 
za lokalno samoupravo. Le-ta 
določa za območja, kjer bodo 
želeli pospešeno preoblikova
nje, naj predsedniki občinskih 
skupščin skličejo najkasneje do 
31. decembra zbore občanov, 
zadnji rok za njihovo izvedbo 
pa je 6. februar; za ponovitev 
zaradi odprave neskladnosti pa 
13. februar. Najkasneje do 25. 
marca naj bi razpisali referen
dume, samo glasovanje naj bi 
bilo 27. marca, državni zbor pa 
naj bi 13. aprila sprejel zakone 
o ustanovitvi novih občin.

Temu bi takoj sledile priprave 
na volitve, ki bi bile razpisane 
19. aprila. Drugi krog glasova
nja za župane, kjer bodo imeli 
za njegovo izvolitev večinski si
stem, bo 3. junija, novi občin
ski sveti pa naj bi se konstitu
irali 9. julija.

PRE D S E D H j K

SKUPŠČINE OBC1NE GORNJA RADGUIM

Alojz VOGRINČIČ

Podpisa predsednikov občinskih skupščin Gornja Radg"^ 
Ljutomer na vabilih, s katerimi je krajevna skupnost 
(so)sklicevala zbore občanov v vaseh sosednjih krajevnih sH 
sti.

V krajih krajevnih skupno
stih Logarovci-Berkovci, Ka
pela in Ivanjci, kjer so že imeli 
»videmske zbore občanov«, 
imajo te dni še »prave« zbore 
občanov. Na njih ne morejo 
tudi mimo prejšnjih predzbo- 
rov, ponekod pa so se sešli na 
sejah sveti krajevnih skupnosti 
in obsodili »jurjevsko« agitira
nje. Na seji sveta KS Kapela so 
v sklepu zapisali: »Svet KS Ka
pela obsoja postopke v zvezi 
s preoblikovanjem lokalne sa
mouprave, ki potekajo na delu 
območja KS Kapela s strani KS 
Videm ob Ščavnici, in po
stopke političnih strank, ki se 
v te aktivnosti vmešavajo. - Na 
podlagi zakona o lokalni samo
upravi svet KS Kapela spre
jema sklep, da pride do preo
blikovanja sedanje občine in 
statusa KS v tej občini, v novo 
občino Radenci v skladu za za
konom o lokalni samoupravi in 
ohranitvojo statusa KS v tej

novi občini. Za določitev 
rendumskih območij mo» 
bodoče občine Radenci s'; 
KS Kapela sklicuje zbore 0^ 
nov po naslednjem redu: 
slavci - 29. 1. ob 18,30 
Murščak - 30. 1. ob 14. ® 
Hrašenski Vrh - 30. 1. ob» 
uri, Kapela - 31. 1. ob 18. i®'

Ponovni občni zbori
Iz tega je razvidno, da M 

imeli (ponoven) zbor 
v Okoslavcih, čeprav so se ’ 
onem, ki je bil sklican na P‘ 
budo »tuje« (videmske) W 
jevne skupnosti z večino gl^ 
»odločili« za vključitev v d 
čino Sv. Jurij ob ŠČavn* 

Tako naj bi se namreč ime1* 
vala novonastala občina, J 
veda, če se bodo tako odi* 
ljudje na referendumu o sp» 
membi imena kraja. Glas* 
nje naj bi bilo hkrati o glas*' 
nju o občini. Ivan Klobas* 
Okoslavec mi je zatrdil, 
imajo s krajevno skupaj 
Kapela, v katero spa^, 
slabe izkušnje, zato so ne» 
bojkotirali referendum, ? 
’¿Mitjev v svetojurijske 
z dolnjega dela’cjl^žJL 
so ljudje iz tega zaselka P; 
sem navezani na Vide®. 
Ščavnici. Drugačnega n®® 
naj bi bili tisti občani, ki J 
v gornjem delu, povrh pa F; 
še več. Ti naj bi navija» 
vključitev v bodočo občino» 
denci. »Najbolje bi bilo, W 
vas razdelili oziroma vklj* 
v dve občini: gornji del k» 
dencem, spodnjega pa v ob» 
Sv. Jurij, kajti kmetje nilg 
kaj iskati v .turistični’ ob“ 
je menil Klobasa.

Za vključitev v svetojubL 
občino so se na (prvem) » , 
občanov ogreli tudi v Bol®"* 
Čičih. Jože Slana je dejal: 
bo prišlo do delitve sedanje K 
tomerske občine, v katero . 
malno spadamo, potem 3 
krajani Bolehnečic za vkL 
te v v občino Sv. Jurij ob “ 
n'c’’ Zdaj ljutomerski obči»1, 
plačujemo davek, dejanski, 
imamo pri Vidmu ob Šč» . 
svojo župnijo, pokopališč^ 
što, šolo, zdravstveno p°s3 
sodelujemo s tamkajšnjo k

tijsko zadrugo, ni pa J 
dolgo, ko smo spadali S6,^ 
oddelek tamkajšnje P° j

Sicer pa smo nekoč že J 
v občino Videm ob Šč» ,

Tedaj je bil njen pred56
Vlado Kreft.«

Na domačiji Alojza 
v Bolehnečicih sem na M 
kril rdečo tablo, na kateri M 
limi črkami piše: Kraj (j 
LEHNEČICI, Občina 
DEM OB ŠČAVNICI, v |i
LJUTOMER. Pa sm0^ 
Zlobneži vedo povedati, 
ljutomerski župan poma^J 
demčanom, ki so v raoiO 
občini, sklicati zbora 
v Berkovcih in Boleha J, 
zato, ker da bi mu ti oml^) 
da se ne bodo zavzeta^ 
okraj Gornja Radgona, 
za Ljutomer.

ŠTEFAN SO?0’
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kmetijska panorama

Ivan Obal, državni sekretar za kmetijstvo, o aktualnih razmerah v slovenskem 
kmetijstvu

Za kmetijstvo letos 
12 milijard in pol tolaijev

S Strategijo razvoja slovenskega kmetijstva, ki je lani dobila večinsko 
Podporo v slovenskem parlamentu, je dobilo kmetijstvo osnovne smernice 
M razvoj. V strategiji smo se odločili za tretji razvojni scenarij, za 
“«socialni model kmetovanja, ki pa je seveda drag in so za njegovo 
uresničevanje potrebna ustrezna sredstva. Proračunski memorandum za 
'eto 1994 je predvidel realno manjši obseg sredstev za kmetijstvo kot lam 
m temu so se odločno zoperstavili v kmetijskem ministrstvu, ki zahteva 

sredstev. Priprava proračuna je že stekla, usklajevanja potekajo, 
o tem in nekaterih drugih aktualnih vprašanjih v slovenskem kmetijstvu pa 
stvo ^ P°govaiÍali 2 Ivanom Obalom, državnim sekretarjem za kmetij-

®°ranchi>P^L: Proračunski me- 
"unistrstvo )e sfstavlial° finančno 
trebno ln-^er ga ¡e bil° P°' 
seje morJ3?11 v .^ločene okvire, 
kah. 0 krčiti pri vseh postav- 

del m\°/ memorandum predvi- 
»ie suh. °' .odst°tno realno zniža- 
¿ižanih C,] 'n 5-odstotno realno 
^ kmet ov °$b v kmetijstvu.

'Jskem ministrstvu se 
njalj P01'ikoseveda nismo stri- 
z vidi,J menimo, da bi morali 
zlične , ^VanJem Slovenije v ra- 
stva Za t81®1!^ procese sred- 
Povečev-i? P°dr°čje iz leta v leto 
naložben ' ln ^a bi se morala tudi 
^vni ,lP°raba zviševati. Ko je 
finsko V lanskem letu z ve- 
'^ojaslnv0^ sprejel Strategijo 
^rati nain«inie8a kmetijstva, je 
ministrstvi ^/^'.in kmetijskemu 
h' bo ® Pripravi program, 
s s'rateA„avljal uresničevanje 
®i smo? zastavljenih ciljev. Lo
kama uresn?raVe triletnega pro- 
vojne strat» -n)a kmetijske raz- 
pravljen, o Ja Program je pri- 
v.str°ko’vnii, A ^ stekla razprava 
®' 0 niem krogih, marca pa naj 
merrtu. Ta azPravljali tudi v parla- 
da'a tudi z ^Pfnva bo tako sovpa- 
.° tem, IniiL?®0 o proračunu in 
b‘ namenili n’ ^1 proračuna naj 
stvu. za Potrebe v kmetij- 

t^a Pove&nlet“lpro8ram pred
postavk, letno " e obeb omenjenih 
A’ Potreba nSe P°Javlja še ena 
h^OgOZd^^ nam- 
S mofaudarsko službo in za to 
j v več sred«"8'?6™1' ® odstot- 
v^Mavljai 7^0' lani, ko smo 
A)e gozdar!,del sredstev za delo- 
P^jev, kolilA S-$be- 10 milijard 
r11® PredvidPi°r ? N memoran- 
0® bo zadoščali kmetijstvo, tako 
ia^nieno nnt°’uSaJ bomo za vse 
^ari^ 12,5 mili- 
®° že začeli razPravami o tem 
^trstVa,ki.A°eVm^ mi- 
n*°’ Sirto z n iVldentiralo to po- 
aQili tudi ko '”' zah‘evami sez- 

i edsednika |C1lske Partnerje in 
fe*8"10 obvestili Koalicijske 

sredstev t ’ da se mora 
na?nski Porabi kmet'lstvo v pro
za»3'1 “'istotk/1 atl z lanskih 2,9 
aMlavIP načrt’ ‘a delež Pa 'udi 

zn?® 'olarjev TVanih 12’5 mili- 
tun^hlisalm0"6 tndi najhižji 

dobi6 in odu1^0 ministrstvo 
r^ z nain °d katerega v dogo- 

go?'11 Takšna?"? ne bomo od- 
Do?V1iai° izvairedstva namreč za- 

’ kot so bili?1® enakih ukre- t ? ^tu iS^vorjeni v lan- 
VodntaVljali ra ^P1. bod° 'udi 
to ,e' Kot S kmet’Jske proiz- 
M,°r na ravni ? ornenil, je do- 
^A-P^ekaio d Stranke dosežen, 

Partnmiid°8ovori s koaliciji 
^'od"^® "e dvomim, da

be- a,n’^er Je m«>žno 

^{‘^aki ^“i0 v kmetij-
^‘̂ ‘kotlani/ 

spjJ’ bodo pa ‘ V glavnem 
reg?embe. Reei?een° neka'ere 
bodoča obrl ZT P°dročju 

bres'ne niere ™ ,r’ saj se 
nere morale znižati

in se bo zato tudi regresiranje 
zmanjševalo, zmanjšati pa se bodo 
morale tudi izvozne spodbude, saj 
smo v lanskem letu zagotovili po
časnejšo rast proizvodnih stroškov 
kot v preteklih letih. -Država je od
pravila carine za uvoz reprodukcij
skega materiala, posebne dajatve 
za reprodukcijski material, zato so 
se ti materiali v lanskem letu re
alno manj podražili in so cene zao
stajale za inflacijo. Vse kalkulacije 
zato tudi kažejo, da so proizvodni 
stroški v kmetijstvu naraščali po
časneje od inflacije. Zmanjševanje 
proizvodnih stroškov pa je tudi os
novni cilj, ki ga moramo zagotoviti 
v kmetijstvu, saj je ta poleg 
ustrezne kakovosti eden od pogo
jev, da pridemo in smo lahko kon
kurenčni na trgu.

Javna poraba je omejena in 
z njo tudi proračunska sredstva, ki 
se ne bodo smela povečevati. Kme- 
tijci zahtevate več, kot so vam 
sprva namenili, več pa zahtevajo 
tudi drugi resorji. Kje torej vzeti?

IVAN OBAL: Možnosti vidimo 
in na koalicijski ravni smo že tudi 
konkretno predlagali, kako naj bi 
stvari urejali. Eden od virov-, kjer 
bi se lahko sprostila sredstva, je 
v ministrstvu za delo. To ministr
stvo dobiva 80 milijonov tolarjev in 
s primerno selekcijo bi se lahko 
sprostilo precej sredstev. Ugotoviti 
je treba, če je smiselno, da še na
prej vzdržujemo podjetja, ki so ob
sojena na stečaj in tako njihovo 
agonijo samo umetno podaljšu
jemo. Druga realna možnost je kr
čenje nekaterih naložb, ki niso ne
posredno vezane na proračun. Po
dročje zdravstva, denimo, je ure
jeno s posebnim sporazumom in 
zato ni nujno, da vsa sredstva za 
naložbe zagotavljamo v proračunu. 
Vprašanje je tudi, ali so sredstva, 
ki jih namenjamo za sanacijo bank, 
železarn in drugih področij, realna. 
Prav tako se postavlja tudi vpraša
nje nakupa posebne opreme za 
obrambo. Če se bo to uredilo s po
sebnim zakonom in bo država v na
slednjih petih letih prevzela breme 
nakupov te opreme, potem se tisti 
del, ki je letos namenjen za to 
prav, tako lahko zmanjša.

So realne možnosti, da boste 
s temi predlogi uspeli?

IVAN OBAL: Po usklajevanjih, 
ki potekajo, bo prva na vrsti vlada, 
ki bo pripravila predlog proračuna 
in ga predložila v parlamentarno 
razpravo. Odbor za kmetijstvo, ki 
je matični odbor, podpira naša sta
lišča, v odboru pa so zastopane vse 
politične stranke in upamo, da 
bomo uspeli.

Spodbude ostajajo
, Kmetijstvo je lani dobilo svojo 
razvojno strategijo, ki pomeni ve
rifikacijo tistega, kar je v njej za
pisano. Seveda ji morajo slediti 
konkretni izvedbeni akti, saj je le 
tako mogoče pričakovati tudi re
zultate. Izvedbo strategije je po
trebno predvsem finančno pod
preti.

IVAN OBAL: Že lani so bila 
v proračunu namenjana posebna 
sredstva za spodbude v kmetijstvu. 
Od devetih milijard tolarjev smo

kar 6 milijard namenili za različne 
spodbude in jih razdelili v skladu 
s strategijo. Kot sem že dejal, je 
naš cilj znižati proizvodne stroške 
v kmetijstvu in za dosego tega cilja 
so bile namenjene tudi te spod
bude. Letos bo ena od pomembnih 
nalog regresiranje obrestnih mer 
na tistih področjih, ki so zanimiva 
za prestrukturiranje. Torej ne v de
javnosti, kjer že zdaj imamo pre
sežke, pač pa tja, kjer nam proiz
vodnje primanjkuje. Denimo v pri
delavo pšenice, sladkorne pese, 
kakovostnih vin, sadja in zele
njave, namesto prireje piščančjega 
mesa pa se bo potrebno preusme
riti v rejo gosi, puranov, kuncev. 
V govedoreji, še posebej pri 
mleku, imamo že zdaj presežke, 
zato smo že lani dajali prednost 
vlaganjem v prašičerejo pred gove
dorejo.

Slovenski proizvodnji vedno 
bolj konkurira uvoz. To velja tudi 
za kmetijstvo. Sklepajo se različni 
trgovinski sporazumi, tudi spora
zumi o prosti trgovini. Kaj to po
meni za kmetijstvo?

IVAN OBAL: Sporazumi o pro
sti trgovini z Višegrajsko skupino 
kmetijstva neposredno ne bodo 
prizadeli, saj je le-to izvzeto. Dane 
so samo koncesije za uvoz po zni
žani carinski stopnji, medtem ko 
prelevmani oziroma posebne daja
tve ostajajo. Dajejo se torej konce
sije za določeno količino proizvo
dov in pri teh se carinska stopnja 
znižuje s 25 na 12,5 odstotka. Ti 
sporazumi torej ne pomenijo re
alne nevarnosti za naše kmetijstvo, 
drugače pa bo pri vključevanju 
v Evropsko skupnost in pri pri
stopu h generalnemu sporazumu 
o trgovini in carinah. Tu gre za to, 
da se prostor odpre in da se pojavi 
konkurenca, naloga države pa je, 
da svojega proizvajalca zaščiti do 
tiste mere, da bo možen enakopra
ven konkurenčni boj, V tem smislu 
so predlagani tudi prelevmani,, ki 
pomenijo razliko med uvozno ceno 
in med našo ciljno ceno. Tuji poga
jalci nam zagotavljajo, da je takšno 
zavarovanje domačih proizvajalcev 
pravično, vse, kar je nad tem, pa je 
proti tem zakonitostim in jih ne 
smemo uporabljati. Pri govedu 
smo na primer izračunali, da mora 
biti ciljna cena 180 tolarjev in ta 
cena pokriva 80 odstotkov proiz
vodnih stroškov po izračunih KIS.

Kakšni bodo odnosi z Makedo
nijo?

IVAN OBAL: Z Makedonijo je 
dosežen dvostranski sporazum, 
s katerim so določeni nekateri kon-

tingenti blaga, ki se lahko uvozijo 
pod določenimi pogoji. Najpo
membnejši del te menjave je vino, 
pri katerem je določen kontingent 
10 milijonov litrov, za katerega 
menimo, da ga slovenski trg lahko 
sprejme, saj smo ga toliko kupovali 
tudi v preteklosti. Vse, kar je nad 
tem, je onemogočeno.

Sredstva za obresti in 
odpravljanje posledic suše

Kmetijci vam največkrat oči
tajo, zakaj je v kmetijstvu dolo
čeno le 80- odstotno pokrivanje 
proizvodnih stroškov.

IVAN OBAL: Takšne očitke 
dobivamo, vendar je vprašanje, 
v kolikšni meri so kalkulacije KIS- 
a realne. Letos bomo te kalkulacije 
preverili in že smo izbrali inštitu
cijo, ki bo to napravila. S spreje
mom strategije smo se zavestno od
ločili za ekosocialni princip kmetij
ske proizvodnje, ki je dražja od 
vseh naših konkurentov v tistem 
delu, kjer imamo slabšo zemljiško 
sestavo in težje pridelovalne po
goje. Tuji pogajalci nam prizna
vajo, da smo zato potrebni dodatne 
zaščite in sredstva za to bomo zato 
morali črpati tudi iz mednarodnih 
fondov, ki so namenjeni takšni zaš
čiti.

Obresti so tiste, ki največkrat 
tudi podražujejo kmetijsko proiz
vodnjo. Kako reševati to vpraša
nje?

IVAN OBAL: Obresti niso pro
blem kmetijskega ministrstva, pač 
pa problem bank. Počasi se bo 
sklenil proces sanacije bank in tiste 
banke, ki so v to šle in bodo sani
rale svoje slabe naložbe v preteklo
sti, bodo že letos sposobne dajati 
kredite pod bistveno ugodnejšimi 
pogoji. Nekatere že zdaj financi
rajo kmetijstvo po 12- odstotni 
obrestni meri in težnja je, da se ta 
še zniža. Ko se bo obrestna mera 
znižala na 8 odstotkov, se bo izena
čila s tujimi in takrat ne bo več 
potrebe po subvencioniranju. Do
kler tega ne bo, bo ministrstvo za
gotavljalo sredstva za regresiranje, 
vendar le tistega dela, za katerega 
bo vlada menila, da je smiseln. Mi 
bomo letos verjetno začeli z regre
siranjem 16 odstotkov in končali 
s 14 odstotki (lani smo začeli pri 20 
odstotkih in*končali pri 18).

Kako poteka sanacija škode po 
suši?

IVAN OBAL: Stvari tečejo, pri 
nas smo izdelali vsa potrebna navo
dila in jih posredovali občinskim 
komisijam, zato ni razlogov, da se 
sanacija ne bi izvajala. V teh dneh 
nakazujemo na občinske račune še 
dodatna sredstva, ki so se zbrala 
v integralnem proračunu, in že
limo, da se ta sredstva obračajo 
v korist prizadetih občin. Ta sred- 
štva bodo za regresiranje nabave 
krme, semen in za druge namene. 
Za sanacijo posledic ‘po suši smo 
doslej namenili že eno milijardo 
tolarjev, za razdeljevanje vseh teh 
sredstev pa so odgovorni izvršni 
sveti občin, seveda v skladu s krite
riji, ki so bili sprejeti lani. Po obči
nah smo že razdelili 15 tisoč ton 
ječmena in 5 tisoč ton tropin, v teh 
dneh pa odpiramo ponudbe za na
bavo nadaljnjih 45 tisoč ton ko
ruze. Poračunane bodo tudi vse na
bave voluminozne krme, v skladu 
s kriteriji pa potekajo tudi odpisi 
davkov in prispevkov iz kmetijstva.

LUDVIK KOVAČ

Spopad z belo omelo
Bela omela je nevaren rastlinski zajedaJec, ki povzroča 

veliko gospodarsko škodo. V lendavski občini so to nevar
nost spoznali že pred časom, zato so tudi sprejeli odlok 
o obveznem zatiranju in preprečevanju širjenja bele omele. 
Žal pa ugotavljajo, da pravih rezultatov ni, sag mnogi ne 
izvajajo predpisanih navodil.

Kmetijska in gozdarska inšpekcija pri upravi za inšpek
cijske službe v Lendavi zato ponovno opozarjata lastnike 
kmetijskih in gozdnih zemljišč, da so po sprejetem odloku 
dolžni do konca marca odstraniti vse veje dreves, na kate
rih se je pojavila bela omela in jih sežgati, odstraniti pa 
morajo tudi vsa drevesa,- ki jih je bela omela močno priza
dela in ki so se že posušila. Vse lastnike, ki tega ne bodo 
spoštovali, bodo predlagali v kaznovanje.

L. K-

Prehrana plemenskih 
svinj v posamezni fazi 
reprodukcijskega ciklusa

Pravilna prehrana je osnova vsake intenzivne prireje v živino
rejski proizvodnji. Vendar pa se prav temu poglavju v stroki 
kakor tudi v praksi premalo posvečamo.

Gospodarnost je v veliki meri odvisna od stroškov za krmo, 
s katero izkoriščamo »proizvodne« lastnosti neke živali. V praksi 
pa je vedno tako, da najprej začnemo iskati ekonomiko prav 
v prehrani in krmljenju. S tem pa nevede počnemo zelo velike 
napake, ki se nam pozneje ozdražajo v samem proizvodnem 
ciklusu živali. Visoko intenzivne živali zahtevajo veliko intenziv
nost v prehrani, vsaka manjša napaka se nam zelo hitro odrazi 
v prireji. Vzroke ponavadi iščemo drugod. Nikdar pa se ne 
vprašamo, ali imamo uravnotežen krmni obrok po energiji in 
beljakovinah ali imamo dovolj mineralov in vitaminov v krmni 
mešanici itn.

Intenzivna prašičereja - sodobni mesnati prašič - ima odlične 
proizvodne lastnosti, izredno plodnost, rastnost in klavno kako
vost. Vse te lastnosti so genetsko povezane v organizmu živali, mi 
pa kot rejci in proizvajalci moramo te lastnosti izkoriščati. V na
daljnjem sestavku bom skušal na kratko opisati posamezne faze 
proizvodnje plemenske svinje in njen pomen za celotno prirejo.
Brejost

V to proizvodno fazo spadajo živali od pripusta pa do konca 
brejosti. Brejost pri plemenski svinji traja od 112 do 116 dni. To 
obdobje razdelimo na dva dela, in sicer:

- faza nizke brejosti (prvi 12 tednov po pripustu)
- faza visoke brejosti (zadne 4 tedne pred prasitvijo)
Znano je, da brejost spodbuja rast plemenice. Zaradi tega 

mladice pridobijo več teže kot pa svinje, ki bodo prašile drugič. 
Preveč hrane v času brejosti, predvsem ogljikovih hidratov, vodi 
k nalaganju tolšče - posledica tega pa so težave pri porodu (težke 
prasitve, večje število mrtvorojenih pujskov, mala gnezda 1 do 
2 pujska). Take živali so tudi bolj nerodne, imajo manj mleka in 
slabše materinske lastnosti. Prvi mesec po pripustu je prav, da je 
svinja vkleščena vsaka zase, kar vpliva na nemoten razvoj zarod
kov, ki so najbolj občutljivi v tej fazi proizvodnje. V fazi nizke 
brejosti krmimo živali s krmno mešanico, ki vsebuje velik delež 
surove vlaknine in male količine energije. Za to fazo proizvodnje 
je priporočljiva voluminozna krma, ki zavzame veliko prostornino 
v želodcu živali in daje živalim občutek sitosti.
Primeri krmnih mešanic
- nizka brejost -

1 2 3
Silirano koruzno zrno (%) 34 58 67
Ječmen (%) 20 7 13
Pšenica (%) 10 8
Oves (%) 20 27
Sojine tropine (%) 
Koncentrat 35%

13 5
14

Min. vit. dodatek (%) 3 3
Porod

Živali vsaj 14 do 21 dni pred prasitvijo preselimo v porodni 
boks. Vendar je prav, da živali damo možnost prostega gibanja. 
S tem ko žival vkleščimo, jo prisilimo, da se ne giblje, to pa 
negativno vpliva na potek poroda in povzroča številne probleme. 
Vsaj tri do štiri dni pred porodom zmanjšamo krmni obrok. S tem 
dosežemo lažjo in hitrejšo prasitev. Prav je, da en dan pred 
porodom damo plemenski svinji napoj z otrobov, ki deluje odva
jalno, sprazni prebavila in na ta način plemenska svinja lažje 
praši.
Laktacija .n .

To je obdobje plemenske svinje, kjer potrebuje največjo kon
centracijo hranilnih snovi v krmnem obroku. Posebno velike so 
potrebe, če je gnezdo večje od 10 pujskov. Računamo, da potre
buje 1,5 kilograma krmne mešanice za vzdrževanje plus 0,5 
kilograma za vsakega pujska. V tem proizvodnem obdobju je 
prehrana plemenske svinje pomembna za rast in razvoj pujskov in 
za kasnejšo reprodukcijsko sposobnost svinje po odstavitvi.
Primeri krmnih mešanic 
(visoka brejost in dojenje) 
Suha koruza
Silirano koruzno zrno
Ječmen
Pšenica
Otrobi
Ribja moka
Grah + ječmen
Tritikala
Sojine tropine 
Mesno-kostna moka 
Koncentrat 35%
Min. vit. dodatek

1 2 3
30 28

5
37

27 25 12
10

5
22

15
5

28

4
20 23

2 2
(nadaljevanje prihodnjič) 

Pripravila: 
Abraham Z., dipl. inž. 

Žvz za Pomurje
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sociala, šolstvo, zdravstvo

—

Kaže, da nas včasih zanese iz ene v drugo skrajnost. Še 
nedolgo nazaj so, na primer, lahko domala vsi srednješolci 
in študenti dobili štipendijo (kadrovsko, »socialno«, Titovo 
ali za nadarajene pa še kakšno), v tem šolskem Seta pa se je 
stanje skoraj obrnilo na glavo.

Kadrovskih štipendij tako rekoč skoraj ni več - v Po- 
murju jih je bilo razpisanih le okrog 50, pa še te niso vse 
podelili - veliko zavrnjenih prošenj pa je bilo tudi med 
prosilci za republiške (.socialne*) štipendije. V Pomurskih 
občinah so od 1.483 prošenj novih prosilcev pozitivno rešili 
samo okrog 600. To pa je bila posledica dokaj strogih 
kriterijev, saj dohodek na družinskega Člana ni smel prese
gati 20.000 SIT pri tistih, ki se Šolajo v kraju bivanja, 
oziroma 27.500 tolarjev bruto pri tistih, ki se šolajo zunaj 
svojega stalnega bivališča. Za tiste, ki so že prejemali 
štipendijo, je bil kriterij nekoliko ugodnješi. in sicer 24.000 
oziroma 33.000 tolarjev bruto.

Med tistimi, ki so jim prošnjo rešili negativno, so se 
‘ nekateri znašli v hudih težavah. Nekateri so morali celo 

opustiti izobraževanje. Vlada Republike Slovenije je napo
sled sprejela nekoliko blažje kriterije in objavila ponoven 
razpis republiških štipendij za šolsko leto 1993/94. Zdaj 
bodo upravičeni do te štipendije tisti dijaki in Študenti, pri 
katerih dohodek na družinskega člana v drugem trimesečju 
leta 1993 ni presegal 25.000 pri tistih, ki stanujejo v kraju 
šole, oziroma 32.5(10 tolaijev bruto pri tistih, ki stanujejo 
zunaj kraja šolanja. Tistim, ki jim je bila pravica do republi
ške štipendije že priznana v lanskem šolskem letu, pa ne 
sme presegati cenzus 100% oziroma 130 odstotkov zajam- 
čene plače za več kot 20 odstotkov.

Razpis traja do 29. januarja. Tistim, ki so prošnjo že 
vložili, a so jim zaradi preseganja cenzusa po prvem razpisu 
rešili negativno, ni potrebno ponovno izpolnjevati vlog, saj 
bodo ie-te po uradni dolžnosti še enkrat pregledale stro
kovne službe Republiškega zavoda za zaposlovanje. Če pa 
se je medtem gmotno stanje družine bistveno spremenilo 
(starši so izgubili službo idr.), pa je dobro, če si o tem 
priskrbijo ustrezno potrdilo in ga priložijo k prvi prošnji.

V lendavski občini
za zdravo vodo

Sofinanciranje programov za zdravo pitno vodo mora imeti prednost, so 
rekli na seji lendavske vlade. V Trnju, Gomilicah, Nedelici in Renkovcah 
namreč pijejo bakteriološko in kemično oporečno vodo. Pri nekaterih 
otrocih so se zdravstvene težave zaradi nezdrave pitne vode že pokazale in 
v krajevnih skupnostih so že naročili pogostejše analize. Tam kjer bodo 
sami nekaj naredili, da bi dobili zdravo pitno vodo ali si jo speljali iz 
drugega zajetja, bodo denar primaknili tudi iz občinskega proračuna. 
Nekateri projekti za to so namreč že pripravljeni. O pitni vodi je lendav
ska vlada govorila, ko so razpravljali o odloku za začasno financiranje 
občinske porabe, saj občinskega proračuna za to leto še ni, in ko so 
predlagali, v katere namene bi porabili proračunski presežek lanskega 
leta. Slednjega bodo uvrstili v tekoče proračunske rezerve, s tem denar
jem pa naj bi tudi obnavljali ceste, sofinancirali urejanje kanalizacije 
v vaseh, kupili kombi za civilno zaščito in nekaj malega primaknili za 
vzdrževanje policijskih postavk. Sploh pa so za to leto načrtovali poveča
nje proračunske porabe.

Lendavska vlada je pregledovala 
in dopolnjevala poročilo o uresni
čevanju razvojnega programa de
mografsko ogroženih in spregovo
rila o razvojnih nalogah za prihod
nje. Za razvoj gospodarstva in po
speševanje podjetništva so z usta
novitvijo Centra za razvoj podjet
ništva v občini že naredili osnovni 
in pomemben korak, nadaljevati 
pa nameravajo s spodbujanjem in 
pomočjo posameznim konkretnim 
programom. Vsem povprek gotovo

turo nima dovolj denarja in zato, 
četudi dodajo občinskih deset mili
jonov, z gradnjo ne morejo začeti. 
Morda bi se o denarju lažje pogo- 
varjjli z ministrstvom za kulturo ali 
prej s finančnim, če bi imeli pisno 
zagotovilo mažarske vlade, da bo 
v celoti dala denar za streho kultur
nega doma.

. Do bistriške osnovne šole ima 
občina dolg in doklej je občina taka 
kot je, vlada predlaga, da iz občin
skega proračuna plačajo vsaj pro-

več ne, saj bodo morali reči, komu 
ali kateri dejavnosti v občini dati 
prednost. Gre torej za premik od 
splošnega, kar imajo zapisano 
v razvojnem programu občine, 
h konkretnemu. V prihodnje pa 
bodo stavili na turizem, torej pod
prli programe za pospeševanje tu
rizma, in kmetijstvo.

Kaj lahko pričakujejo v družbe
nih dejavnostih? Dom za ostarele 
bodo odprli po napovedih še pred 
poletjem, gradnja kulturnega 
doma pa se odmika. Dokumenta
cija je nepopolna, saj manjkajo šte
vilni projekti, ministrstvo za kul-

jektno dokumetacijo za gradnjo te
lovadnice. Vprašanje pa je, kdaj bo 
bistriška šola prišla na vrsto in do
bila iz republiškega sklada za na
ložbe v osnovnih šolah denar za 
gradnjo. Lani je denar dobila čren- 
šovska šola, letos pa je na vrsti 
dobrovniška, tudi zaradi tam ži
veče manjšine.

Poročilo o razvojnem programu, 
dopolnjeno z vprašanji gradnje av
toceste, železniške povezave in 
ureditvijo mejnega prehoda bodo 
predstavili na prvem skupščinskem 
zasedanju.
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Pogovor o reševalnih prevozih in nujni medicinski pomoči

Zdravstveni domovi so se
dogovorili

Direktorji in vodje dejavno
sti splošne medicine pomurskih 
zdravstvenih domov so se do
govorili o skupnem in usklaje
nem delovanju reševalne 
službe za Pomurje ter se pogo
varjali o tem, kako se pripraviti 
na dejavnost nujne medicinske 
pomoči, ki naj bi kmalu začela 
delovati tudi za Pomurje. Gre 
torej za dogovor, ki ga ni obre
menjevala ne lokalna samou
prava niti (politična) delitev re
gije in občinska pripadnost, 
ampak so se dogovarjali v ko
rist vseh in predvsem bolnikov 
- torej za smotrno in raci
onalno organizirano dejavnost.

Pogovarjali so se o prevozih 
bolnikov na daljše razdalje. 
Doslej je bilo tako, da je tri dni 
v tednu bolnike vozilo reše
valno vozilo soboškega zdrav
stvenega doma, ostale dni pa 
so se menjavali reševalni avto
mobili ostalih zdravstvenih do
mov. Tako je soboško vozilo 
opravilo v primerjavi z ostalimi

več voženj. Zato so se na pogo
voru direktorjev in vodij 
splošne medicine dogovorili, 
da bi bili za daljše prevoze bol
nikov vsak dan na voljo dve 
reševalni vozili, v soboto in ne
deljo pa po eno. Soboški 
zdravstveni dom bi vsak dan za 
daljše prevoze namenil eno vo
zilo, drugo pa izmenoma ostali 
zdravstveni domovi. Izmenja
vali bi se tudi ob sobotah in 
nedeljah. To naj bi začelo ve
ljati že s februarjem. Problem 
pa je v tem, da imata radgonski 
in lendavski zdravstveni dom 
premalo reševalnih vozil in bi 
nujno potrebovali še enega.

Osnutek pogodbe o dejav
nosti reševalne službe oziroma 
reševalnih prevozih za vse štiri 
zdravstvene domove, ki so jo 
pripravili po predlogu dr. Jo
žeta Felkarja, tudi sklicatelja 
pogovora, bodo poslali v do
polnitev ter potem v podpis 
zdravstvenim domovom.

Pogodba pa bi naj vsebovala 
tudi dogovor o usklajenem de-

Spremembe pokojninske zakonodaje

Temna obzoga 
pokojninskih pravic

Upokojenci so dobili za 5,6 odstotka višje januarske pokojnine 
in se nadejajo, da bodo zaradi prenehanja veljavnosti intervent
nega zakona, ki je ukinjal sprotno poračunavanje pokojnin za 
nazaj, v prihodnje dobili že tudi poračunsko povišico. Toda temu 
le ne kaže preveč verjeti, čeprav so poslanci zavrnili vladni 
predlog o podaljšanju veljavnosti interventnega zakona za pokoj
nine oziroma glasovali za njihovo ponovno sprotno usklajevanje. 
Vlada z danes na jutri lahko poseže vmes in odloči drugače. To 
lahko pričakujemo toliko bolj, ker je že pripravila predlog zakona 
o spremembah in dopolnitvah zakona o pokojninskem in invalid
skem zavarovanju. Res da ga podrobno ne poznamo, toda iz 
napovedanih in predlaganih sprememb v lanskem letu lahko 
sklepamo, v katero smer bo šel. Kmalu naj bi dobili poslanci 
spremembe zakona v prvo branje. Spreminjanje pokojninske 
zakonodaje upokojencem gotovo ne bodo naklonjeno, saj pome
nijo rezanje v (že pridobljene) pravice.

V informaciji o pravicah iz 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja, objavljeni okto
bra v Poročevalcu, je vlada na
povedala:
Glede na visoko udeležbo iz
datkov za pokojninsko in inva
lidsko zavarovanje v družbe
nem proizvodu Republike Slo
venije, ki presega delež teh iz
datkov v drugih državah, bo 
pripravljen predlog revizije po
kojninskega in invalidskega za
varovanja. Pred tem bodo po
novno preverjeni razlogi za 
priznavanje in odmero pravic, 
ki jih določene skupine oseb 
uživajo poleg pravic, ki jim 
gredo na podlagi splošnega si
stema pokojninskega in invalid
skega zavarovanja.

Napovedano in pričakovano 
je, da bo že to leto dokončno 
urejen sistem odmere vojaških 
pokojnin. Za upokojence naj
bolj neugoden predlog pa je go
tovo ta, da naj bi že v tem letu 
povprečna pokojnina za polno 
pokojninsko dobo znašala ne le 
85 odstotkov vseh plač, ampak 
tudi preostalih zavarovalnih os
nov, torej bi ne upoštevali samo 
plače, ampak tudi prihodke, 
naprimer kmetov in drugih, ki 
so zavarovalna osnova za pla
čilo pokojninskega zavarova
nje. To pa je lahko tudi do 30 
odstotkov nižje od povprečja 
plač. Sprejetje takega predloga 
bi pomenilo znižanje pokojnin.

Že nekaj časa je znan pred
log, da se varstveni dodatki, ki 
jih prejemajo upokojenci 
z nižjo pokojnino, morajo 
umakniti iz pokojninskega si

stema, saj gre vendar za soci
alni prejemek. Upravičenost 
do slednjega pa bi ugotavljali 
po kriterijih zakona o social
nem varstvu, to pomeni, da bi 
ugotavljali dohodek na družin
skega člana, varstveni dodatek 
pa bi izplačevali iz proračuna.

Prihodnje leto bi naj bile 
uveljavljene nove oblike zava
rovanja in financiranja po za
varovalniških načelih. Imeli bi 
možnost dodatnega in prosto
voljnega zavarovanja in izbirali 
bi si lahko ali se odločali med 
večimi prispevnimi osnovami. 
Prostovoljno pokojninsko za
varovanje bi omogočalo zava
rovanje od višjih osnov kot 
v okviru obveznega zavarova
nja. To pomeni, da si bomo 
morali, če bomo hoteli v tretji 
življenski dobi bolje živeti, iz 
svojega žepa doplačevati tudi 
pokojninsko zavarovanje.

Še nekaj je, kar moramo 
ugotoviti. Predlagane spre
membe bodo zelo udarile naše 
upokojence, tujce. Prejemali 
naj bi le sorazmerni del pokoj
nine, upoštevajoč le pokojnin
sko dobo, ki jo je zavarovanec 
dosegel z zavarovanjem v Slo
veniji.

Sicer pa bomo podrobnejšo 
predstavitev predlogov spre
memb pokojninske zakonodaje 
lahko naredili, ko bo predlog 
zakona o spremembah prišel 
na dan. Takrat bodo lahko od
govorili tudi na vprašanje, ali 
so kake novosti predvidene 
tudi za invalidsko zavarovanje.
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lovanju reševalne službe. Imeli 
bi enotno koordinacijo vseh re
ševalnih prevozov. V sobo
škem zdravstvenem domu bi 
bil dispečar, ki bi imel pregled 
nad vsemi reševalnimi prevozi. 
V primeru, da v določenem 
zdravstvenem domu ni reševal
nega vozila, ker so vsa na poti, 
potreba po prevozu pa bi bila 
sporočena, bo koordinator 
lahko napotil na kraj vozilo iz 
drugega zdravstvenega doma. 
Prevoze bi lahko usklajevali in 
pocenili tudi tako, da bi v dolo
čenih primerih z enim vozilom 
prepeljali več bolnikov.

Direktorji zdravstvenih do
mov in vodje dejavnosti 
splošne medicine pa so se po
govarjali tudi o uvajanju in or
ganiziranju nujne medicinske 
pomoči. To je seveda več kot 
samo reševalni prevoz. Gre za 
to, da bi imeli usposobljene 
zdravstvene ekipe z zdravni
kom, ki bi s posebej opremlje
nim vozilom za reševanje, ime
novanim tudi renobil, prišle 
v najkrajšem času na kraj nez
gode ali do človeka, ki potre
buje strokovno pomoč pri 
ohranjanju življenjskih funkcij 
do sprejema v bolnišnici.

Pri zdravstvenem ministr-

o organiziranju nujne 016#’ 
ske pomoči. Pravilnik še ni® 
končan, saj ostaja nedore&J 
pomembno vprašanje, ali J 
dejavnost organizirana pri ® 
nišnicah ali pa bo lahko tudir 
zdravstvenih domovih. Za F 
namreč stoji vprašanje fina® 
ranja in ustanoviteljstva. Ce 
dejavnost plačala zdravstvi 
zavarovalnica, pa bo za • 
ložbe, prostore, 
opremo in drugo moral pin 
ustanovitelj. Zato je K 
membno, ali bo slednje 
v breme občin ali na republik, 
Jasno pa je nekaj: nujna me 
cinska pomoč, ki naj bi j°, 
bili z januarjem prihodnji 
leta, je zamišljena kot W 
nost za regijo ali na enem® 
stu za štiri sedanje občine ■

Kljub tem nejasno^ 
v zvezi z organiziranjem nW 
medicinske pomoči pa so st 
rektorji zdravstvenih do® 
dogovorili, da bodo za*' 
z usposabljanjem zdravnik® 
medicinskih tehnikov in 
jev, ki bodo sestavljali 
nujne medicinske pom®, 
Kajti nujna medicinska po® j 
pomemben kakovostni W 
v zdravstvenem varstvu M
zagotovo bo.

MAJDA HOR

DOM!
Prispevke lahko 

nakažete na žito račun “
Materinski dom, 
Karu nova 16 A, 

Ljubljana, 
štev. 50101-603-43533

HVALA!

Petnajst let Društva psoriatikov Slovenije

V iskanju prostor® 
pod soncem

Tako kot pred petnajstimi leti so se v istih prostorih Zdra^j 
Moravske Toplice srečali bolniki s psoriazo ali luskavico j 
spomnili rojstnega dne Društva psoriatikov Slovenije in pros% 
njegovo petnajstletno delovanje. Jubilejno srečanje bolnike*J 
skavico, neozdravljivo kožno boleznijo, ki pa ni nalezlji^ 
s svojim obiskom počastil tudi zdravstveni minister dr. 
Voljč. Njemu in vsem zbranim so bolniki sporočili, da si 
svoj prostor pod soncem. V tem njihovem sporočilu ali želji 
samo za simbolni pomen, ampak za resnično željo dobiti 
pod soncem, kajti sonce in (morska) voda sta za njih zdrsi'"1 
pomaga pri lajšanju bolezenskih težav. «

Štefan Sreš, prvi predsednik društva, ki je govoril o ustad® ¡i 
nju društva in njegovih začetkih, je opisal tudi to, kak® J 
postopoma izgubljali prostor pod soncem. V petdesetih le^ 
v času sindikalnega turizma so psoriatiki še lahko našli Pfy 
zase. Toda čim bolj je na Jadranu cvetel komercialni turizeh1’ 
manj je bilo njihovega. Ostal jim je Veli Lošinj, zadnja 
morju, pa čeprav so jih tudi tam postopoma preselili v ji 
barake ali k zasebnikom. Slovenski bolniki z luskavico s® $ 
izgubili še to.

Čeprav bolezen ni nalezljiva, pa so bolniki zaradi nje, kij'^ 
kot so dejali, zvesta spremljevalka v življenju, zaznamovan'.! J 
drugih žigosani. Kar drugam, stran bi jih radi poslali in 
daleč izognili. Bolnike z luskavico pa prav to teži to ločevanj 
nerazumevanje za njihove težave. Zato so na svojem jubil6^ 
srečanju spregovorili prav o teh vsakodnevnih težavah, s ka^ f 
se srečujejo psoriatiki; najbrž tudi zato, da bi zanje izvedeli ’ 
jih s svojim ravnanjem in žigosanjem prizadevajo. t^

Načela in možnosti sodobnega zdravljenja psoriaze pri j’ 
nekatera nova zdravila in pripomočke za nego kože pa □ 
kratko predstavili zdravniki dr. Berčič, dr. Bunta dr Reneji' 
Arzenšek. Prav zdravila, ki jih pri lajšanju bolezenskih 'J 
uporabljajo psoriatiki, so večinoma uvrščena v skupino poi”^ 
zdravil in jih bolniki morajo v celoti plačevati. Zato 
zdravstvenim ministrom predlagali, da bi jih vendar uvrsti 
seznam zdravil, za katere ni potrebno plačati. |
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kulturna obzorja

Domoznanska zbirka v soboski 
knjižnici bogatejša za dvajset
disertacij

za ,S^e ^ naPredek našega malega slovenskega naroda, ki 
'gračk ' ■ma^nOSt' ne sme Pr'v°ščiti ne luksuza zaostajanja ne 
mora anjl's sivo povprečnostjo; z najmanjšimi potratami se 
Plenit k°l' višinam tehnike in tehnologije ter k vrhovom

(dr. France Klopčič)

nične zgradbe v pomurski me
tropoli, kadarkoli in kjerkoli bi 
nanesla beseda o tem in

4. da knjižnica pridobi z raz
stavo tudi čim več disertacij, ki 
jih v svojem fondu oziroma 
v domoznanski zbirki še nima.

In res. Knjižnica je po sreča
nju in razstavi postala boga
tejša za dvaindvajset doktor
skih del, dvaindvajset doktor
jev znanosti - rojakov ji je od
stopilo svoje disertacije. Nave
dimo jih po abecednem redu, 
skupaj seveda z naslovom nji
hovega dela:

Jože Bedernjak: Epidemi
ološke, klinične in laboratorij
ske značilnosti leptospiroznih 
bolnikov v Pomurju od leta 
1964 do 1985. Murska Sobota 
1990.

Vera Doma: Vpliv nekaterih 
dejavnikov okolja na umske 
sposobnosti dvojčkov. Ljub
ljana 1976.

Stevo Dozet: Razvoj mezo- 
zojskih plasti na Kočevskem in 
v okolici. Ljubljana 1989.

Ludvik Gyergyek: Calcul de 
filtres electriques purement re- 
actifs au moyen des fonctions 
elliptiques en tenant compte de 
l’influence des dissipations. 
Bruselj 1956.

Franc Habe: Die quantitati
ven Veränderungen der Im
munglobuline im Blutserum 
der Ferkel bei verschiedenen

Pokrajinska in' študijska 
knjižnica iz Murske Sobote je 
za zadnji slovenski kulturni 
praznik pripravila razstavo di
sertacij naših rojakov in - sku- 
Pa) z murskosoboško občinsko 
vlado - tudi srečanje z avtorji 
teh razstavljenih znanstvenih 
del, torej s prekmurskimi dok
torji znanosti. Srečanje z njimi 
je pomenilo vrhunec občinskih 
Prireditev ob državnem kultur
nem prazniku (na njem so bile 
Podeljene tudi nagrade in priz- 
?anja za dosežke v kulturi) in 
)e v javnosti naletelo na lep 
sPrejem.
'jenih ne^a3 nad šestdeset vab- 
udeleWI'anstye?'k'ov se ga ie 
večin<> a Pr'bl'žno polovica, 
'zOSta^Mre,OStalih Pa se N Za 

v...knjižnici opravičila, 
drugi nekateri zadržani, 
Pa H^Udi^u v tui'ni’ tretp 
se ie 7 1 dlasPork Z navzočimi 
novinar prZa?imiIo P°g°varial

Ideja a n"k° Žunec'
sertacii PnPravi razstave di- 
Znanosf rekmurskib doktorjev 
bila v kri’;« ° Srečanju z njimi je 
zoča l,?1 in zunaj nje nav- 
kot razstavi-aSa’ na’Prei cel° 
Pomurskih 'n srcčanje) vseh 
Pripravi n z.nanslvenikov. Pri 
niči (ou anj0 Pa smo v knjiž- 
s°delavAPOtn°® dveh zunanjih 
FtancakV~^^ Žunca in 
¡e že c Uz.m'ča) ugotovili, da 
Ptoskron"11'*1 Prekmurcev za 
stavne nne knjižnične raz- 
^6 se a r°^tore Preveč, zato 
‘M ki nanje, na tiste 
n® levem k aiaj° iz pokrajine 
i1^ bre bregu reke Mure (z 
'Platno d^ skuPaj jih namreč 
■tokaj na? jnes evidentiranih 

'ndd devetdeset).

iztokov, da smo se za t^o 
razstavo in srečanje odločili , je 

več, med njimi so najpo- toembnejši naslednji:
da se naši doktorji znano- 

' 'udi med sabo osebno spoz- 
al° (tisti, ki se še niso), 

. da jih spoznamo tudi vsi 
,'; ki nam znanstveno delo ne-

Pomeni in zategadelj ?a®° ceniti napore na po- 
to^u znanstvene misli, 

■ da se seznanijo, v kako 

prostorskih razme- ^ Pokrajinska in študij- 
x^''$n'ca’ 'n da podprejo 

co v njenih prizadeva- 
za zgraditev nove knjiz-

Aufzuchtverfahren. Gießen 
1974.
Sonja Ana Hoyer: Hiša Tartini 
v Piranu. Piran 1992.

Karel Jezernik: Digitalna 
ponazoritev dinamičnih siste
mov s posebnim poudarkom na 
presmerniških vezjih. Maribor 
1976.

Jože Korošec: Morfološke in 
fiziološke posebnosti populacij 
črne detelje (Trifolium pra
tense var. subnudum Witte) 
v Sloveniji. Ljubljana 1973.

Karel Lutar: Fotokemične 
reakcije z elementarnim flu
orom. Ljubljana 1980.

Oto Luthar: Med kronolo
gijo in fikcijo. Ljubljana 1993.

Zlata Luthar: Vsebnost in 
razporeditev tanina v semenih 
ajde (Fagopyrum esculentum 
Moench). Ljubljana 1992.

Janez Malačič: Elementi te
orij reprodukcije prebivalstva 
in delovne sile. Ljubljana 1983.

Oto Norčič: Obresti in fak-

kulturni koledar5fe
skp2e'a si laht^^TA: V razstavnih prostorih Pokrajinskega 
b0 Posredi ° .gledate razstavo fotografij Barok na Madžar- 
^lJ^OncL1 janu° Veleposlaništvo Madžarske v Sloveniji. Odprta 

dé? s° na ogu??J^: V razstavnih prostorih zavarovalnice Tri- 
dat' Vdelovali lkovna dela učencev in cicibanov, ki so s svojimi

1° laht nj lkovnem natečaju Zavarovalnice Triglav. Ogle- 
do konca januarja.

tana^todnih k ?ra?u 'e na ogled stalna razstava del dosedanjih 
sob avtorja n.1'’ Obenem si lahko ogledate tudi freske Zol- 
^O°R touzej 3 °®'ed Ie tudi stalna razstava Oloris, ki jo posoja

ZstaVa ob in TOPLICE: V razstavnem salonu hotela Ajda je 
p 'etnici zdravilišča.

kJNv^Pdnic^^^' V petek, 28. januarja, ob 20. uri nastopa 
Preri«ï osnovne Sole v Soboti MILADOJKA YO-

b0 AVA: z v??11?! 'z Lendave je brez imena.
zUtiJehruarja v vm”?3 Pr'iave za ogled predstave CARMEN, ki 
Prii» *°nto ie bnrva G Maribor. Cena aranžmaja s popustom za 
Mlin? 'ahko c„ , t0'ariev. možno je odplačevanje v obrokih. 
2 'te P°‘elefonu 75 289.
rica , ski veče p. 28- januarja ob 19.00 uri bo v Grajski kapeli 
IjL?er dr, Aleš nù^3 bosta Nela Malečkar, novinarka in avto- 
°hčn °Me£r‘Mak predavatelj in esejist.
Mv? zb°r Zpoh .trtek’ 27. januarja, ob 16. uri bo redni letni 
X»e' * ovmskega društva Ljutomer v knjižnici Ljudske

»obota: ni podatkov

torji obrestne mere. Ljubljana 
1971.

Jožef Gabriel Recek: II bat- 
tesimo dei bambini nel conte- 
sto antropologico culturale 
oggi. Rim 1977.

Jana Rošker: Anarchistische 
Staatskritik in China um die 
Jahrhundertwende. Dunaj 
1988.

Štefan Ščap: Ekonomski po
men kooperativnega marke
tinga nabave v prehrambeni in
dustriji. Zagreb 1992.

Aleksander Šiftar: Učinek 
kinetina (6-furfurilaminopu- 
rin), iba (indol maslene ki
sline) in fenofaz na induciranje 
adventivnih korenin pri zelenih 
potaknjencih rdečelistnega 
ruja (Cotinus coggygria Scop. 
’Royal Purple’) v pogojih me- 
glenja. Ljubljana 1981.

Franjo Štefanec: Die Grund
lagen und die Entwicklung des 
Fremdenverkehrs in der SFR 
Jugoslawien. Berlin 1974.

Cvetka Töth: Lukäcsevo 
pojmovanje dialektike. Ljub
ljana 1986.

Marija Trontelj: Sintranje in 
reakcije aluminijevega nitrida 
z elementi železove skupine 
periodnega sistema. Ljubljana 
1974.

Dragica T.urnšek: Hidrozoj- 
ska favna iz zgornjejurskih 
skladov na Dolenjskem, No
tranjskem in Primorskem. 
Ljubljana 1964,

Jože Vugrinec: Teoretične 
meje konverzijskih izgub in 
šumnih lastnosti diodnih me
šalnikov. Ljubljana 1975.

To so torej na novo pridob
ljene disertacije Pokrajinske in 
študijske knjižnice v Murski

Soboti, ki so jih ji podarili 
prekmurski doktorji znanosti. 
Na tem mestu se jim knjižnica 
zanje javno zahvaljuje, zahva
ljuje pa se tudi vsem tistim da
rovalcem, katerih doktorska 
dela ima že od prej, to je dr. 
Karlu Bedernjaku, dr. Etelki 
Korpič-Horvat, dr. Petru Kuz
miču, dr. Vilku Novaku, dr. 
Jožefu Smeju, dr. Vaneku Šif
tarju, dr. Antonu Vratuši in dr. 
Francu Zadravcu.1»

Knjižnica je potemtakem 
s februarsko razstavo in sreča
njem dosegla svoj namen. Če 
upoštevamo samo dejstvo, da' 
je s prireditvama pridobila 
dvajset zelo pomembnih del, 
ima pa jih obljubljenih še ne
kaj,2) in vse drugo (npr. poz
nanstva med samimi doktorji 
znanosti in naša z njimi) zane
marimo, je dosegla mnogo. Na 
drugih pa je sedaj, da ta naš 
prekmurski znanstveni poten
cial pritegnejo k sodelovanju, 
ga po potrebi angažirajo in iz
koristijo za večji razvoj naše 
pokrajine, kajti le-ta si še na
prej - v primerjavi s preosta
limi slovenskimi pokrajinami 
- »ne sme privoščiti luksuza za
ostajanja ne igračkanja s sivo 
povprečnostjo«.

Jože Vugrinec

Opombe:
1 Zahvaljuje pa se tudi vsem 

darovalcem magistrskih in di
plomskih del, ki pa jih na tem 
mestu ne moremo poimensko 
omeniti.

2 Prav in koristno bi bilo, da 
bi bila v knjižnici zbrana vsa 
doktorska, magistrska in 
vredna diplomska dela ljudi, ki 
izhajajo iz naše pokrajine.

Za zeleni jezik (55)
Kot smo bili nakazali že v zadnjem zapisu, pri vprašanju uporabe 

tujk postavljamo ob model, ki upošteva samo sporočevalca in izvir 
sporočila vidi v njegovi »notranji stiski«, širši komunikacijski model, ki 
sporočevalcu pridružuje tudi sporočilo in naslovnika ter dopušča ra
zlične psihične izvore sporočanja. Da bi v to zelo obsežno in raznoliko 
snov vnesli kanček preglednosti, bomo šli po vrsti in začenjamo pri 
sporočevalcu.

1. Sporočevalec, ki mu je lastna splošna govorna sposobnost, želi 
ali je primoran ali je zaradi npr. poklicne ali druge družbene vloge 
dolžan o obdajajoči ga stvarnosti ali o dogajanju v njem samem nekaj 
sporočiti. Za to bo seveda uporabil določen jezikovni sistem ali po 
domače jezik (slovenski, nemški, angleški, kitajski...). Seveda bo 
njegova uresničitev splošne govorne sposobnosti individualno (posa
mično) dejanje, ki ga noben član njegove jezikovne skupnosti pred 
njim ni izvedel tako in ga tudi nihče zadnjim ne bo. Jezikovni sistem je 
namreč abstrakten (odmišljen) skupek pravil, nanašajočih se na jezi
kovni »material«, vsako konkretno jezikovno dejanje pa je individu
alna, od sporočevalca in njegovega jezikovnega repertoarja odvisna 
uresničitev jezikovnega sistema.

Pod pojmom jezikovni repertoar jezikovna teorija razume vse jezi
kovne variacije ali oblike v neki jezikovni skupnosti in so del jezikov
nega vedenja njenih članov. Poleg jezikovnih sredstev vključuje tudi 
nejezikovna (poenostavljeno povedano, v govornem sporočanju je to 
akustična, mimična in gestikulacijska podpora »vsebini« povedanega), 
v zvezi z jezikovnimi pa velja omeniti obvladovanje različnih jezikov
nih zvrsti, kodov, besedilnih vzorcev, stilnih ravni, govornih položajev 
itn. Jezikovni repertoar sodobnega človeka, ki je igralec mnogih vlog, 
gibljiv in udeležen v številnih jezikovnih položajih, predvideva tudi 
sposobnost ustrezne odbire, torej uporabe oblik, ustreznih govornemu 
položaju, družbenemu statusu sporočevalca, naslovniku in naravi (vr
sti) sporočila.

Bistveni del jezikovnega repertoarja je posameznikov besedni za
klad. Jezikovna teorija loči med aktivnim in “pasivnim besednim zakla
dom. Pasivnega tvorijo tiste besede, besedne zveze in stalne besedne 
zveze (tudi t.i. fraze), ki jih posameznik, ko je v vlogi naslovnika, 
razume, aktivnega pa tiste, ki jih posameznik - sporočevalec dejansko 
uporablja. Sestavni del besednega zaklada so tudi tujke, kakor smo jih 
bili opredelili v prejšnjem zapisu. Trije primeri naj ponazorijo občutlji
vost in zapletenost uporabe tujk.

1.1. Na učiteljski konferenci eden od predpostavljenih sprašuje po 
sodelavcu, »ki je dal iniciacijo za tri redovalna obdobja«. Ta tragiko
mični položaj - mišljena namreč ni bila »vpeljava v kaj, posvetitev 
v skrivni nauk, sprejem, npr. v skrivno društvo« (Verbinc, Slovar tujk, 
MK; Ljubljana 1976, str. 296), ampak iniciativa nas pouči, da mora 

| sporočevalec, če tujko že uporabi, dobro poznati njen pomen. Do
mača beseda spodbuda, pobuda bi vsekakor sporočevalcu prihranila 
skrivno muzanje sodelavcev.

1.2. V pogovoru med x-om in y-om slednji o z-ju izjavi, da je zelo 
peifiden. Pomensko polje tujk je nemalokrat zelo široko, tako da je šele 
Z ustreznim sobesedilom (kontekstom) mogoče označiti tisti pomenski 
del, ki "ga je sporočevalec imel v mislih. Tu seveda to sobesedilo 
manjka, tako da ne vemo, ali je oseba z »obtožena« verolomstva, 
nezvestobe, izdajstva, zahrbtnosti, nesramnosti, hinavščine ipd. Tudi 
v tem primeru bi bila domača beseda ustreznejša, učinkovitejša in 
gospodarnejša, saj bi brez sobesedila, ki je pri tujki nujno, natančno 
označila, katera negativna lastnost je bila mišljena.

1.3. Mlajši moški, podjeten avtomehanik, svojemu sosedu zdravniku 
preko ograje razlaga, kako vsako pomlad uspešno eliminira krtinovce 
na trati pred svojo hišo. Čeprav možakar ni uporabil pomensko 
napačne tujke (saj je res odpravil, odstranil krtine), pa si sosed ni 
mogel kaj, da ne bi pohitel v hišo in domačim muzajoč se opisal 
pripetljaj. Seveda bi skrbni negovalec trave storil bolje, če bi ob 
narečni besedi krtinovec uporabil še novi (tematiki) mnogo primer
nejšo domačo besedo, npr. poravnati krtine.

Vse tri primere je mogoče na prvi pogled označiti kot sporočevalsko 
nerodnost, nenatančnost, nerazumevanje ipd. Vendar je vsaj na dru
gega in tretjega mogoče pogledati tudi z drugega zornega kota. 
Predpostavimo, da sta oba sporočevalca zaradi točno določenega 
namena tujko iz svojega repertoarja odbrala hote. Pod pogojem, da ta 
predpostavka drži, smo tretji primer, navedli da bi pokazali, kako je 
lahko razlog za uporabo tujke zavest sporočevalca o tem, da ljudje kot 
družbena bitja pripadamo različnim družbenim skupinam in slojem, ki 
imajo vsaka svoj poseben jezikovni kod, in njegovo pričakovanje, da 
bo prav z uporabo tujke mogle prestopiti iz enega sociolekta v dru
gega. (Natančneje o tem v naslednjem zapisu!). Z drugim primerom 
smo želeli ponazoriti manipulacijski značaj komunikacije. Kajti prepo- 
stavljena hotena izbira tujke v njeni večpomenski, splošni in nekon- 
kretizirani obliki kaže, daje bila uporabljena za prikrivanje, zameglje
vanje stvari, ne za njihovo konkretizacijo in pojasnitev. Sociolingvi
stika si ne zakriva oči pred komunikacijsko manipulacijo (s tem ne 
mislimo jezikovne manipulacije, ki pomeni sposobnost obvladovanja 
različnih jezikovnih kodov in učinkovitega »preklapljanja« med 
njimi!), ampak je zabeležila in sistematizirala številne primere le-te. 
Najznačilnejši, tako rekoč šolski primer manipulacije z naslovnikom je 
politični jezik kot del ideološkega aparata. Njegova pogosta značilnost 
je, da dejansko stanje zamegljuje, čeprav je njegovo prikazovanje 
polno navidezne samoumevnosti. Ker dejstva niso v skladu s podobo, 
ki jo želi uveljaviti politični jezik, so v njem pogosto uporabljeni 
abstraktni izrazi, ki omogočajo umik iz konkretnega. Kot smo izvajali 
iz drugega primera in kot nas še zgovorneje prepričuje naša vsakod
nevna izkušnja, so za »lov na duše« in zamegljevanje dejanskega stanja 
še kako pripravne tudi tujke. Čim bolj je njihovo pomensko polje 
odmaknjeno od naslovnikovega polja razumevanja, tem bolje - za 
politični jezik seveda.

Danski jezikoslovec Otto Jespersen je nekoč zapisal, da tri izjave 
tekmujejo, da bi povedale, kaj je jezik: prva trdi, da je jezik za to, da 

' bi nekdo izrazil svojo misel; po drugi naj bi bil jezik za to, da bi nekdo 
skril svojo misel; po tretji pa je jezik tisto, s čimer nekdo skriva 

i dejstvo, da sploh ne misli. Tej prodorni ugotovitvi lahko dodamo le še 
i misel, da k uresničevanju druge in tretje izjave vse prevečkrat uspešno

pomagajo. FRANCI JUST

Mecenzija, gledališče

Milan Jesih Ljubiti
Milan Jesih, pesnik, dramatik in prevajalec, se v drami Ljubiti 

v postmodernistični maniri loteva razmeija med moškim in žen
sko v vseh mogočih različicah. Moški protagonist mora igrati 
ljubimca v najrazličnejših vlogah - od mladega zaljubljenega 
dijaka, ki zalezuje dekle na počitnicah, do tresočega se starčka, ki 
je imel v življenju poleg glasbe še veliko ljubic, a si šele v pozni 
starosti upa priznati svojo edino pravo ljubezen. Kot moški je 
največkrat žrtev kakšne ženske spletke, dekle mu prizna, da je že 
poročena ali da ljubi drugega, pri čemer je tisti drugi npr. mrlič na 
pokopališču. Zato na koncu vedno ostane sam.

Glavna odlika igre je jezik, tudi groteskne položaje. Prav 
Jezikovni artizem omogoča jezik (dialog med trenutnima 
največkrat komične, včasih pa protagonistoma) je tisti, ki po-

ganja igro. S pomočjo dialoga 
in jezikovnih prvin je možen 
tekoč prehod med posamez
nimi sekvencami, ki bi sicer de
lovale razbito in bile nametane 
brez pravega reda. Tako pa 
smo ves čas v središču najra
zličnejših ljubezenskih zaple
tov, ki se včasih dogajajo na 
odru kot pravi ljubezenski pri
zori, drugič spet kot reminis
cence preteklega, že davno mi
nulega dogajanja. Jezik je naj
večkrat premi govor, včasih pa 
je možno zaznati tudi rimani 
dialog. Vse to kaže na neko
liko umiljeni postmodernizem, 
saj gre zgolj za besedne igre in 
preprosto nizanje prizorov, pri 
čemer ti na videz brez notranje

logike prehajajo drug v dru
gega. V igri se pojavljajo še 
pevsko-glasbeni vložki in 
plesni gibi, ki jih izvajajo 
igralke poenoteno kot nekak 
zbor, pri čemer se zdi, da s po
močjo teh gibov sočustvujejo 
s protagonistko, ki se ravno ta
krat z moškim zapleta v ljube
zen. Povezovalni glasbeni in
strument so citre. Z zvoki tega 
instrumenta je dogajanja na 
odru sočno oplajal »sentimen
talni alpski vižar«, čigar uspeš
nost je že dobri dve desetletji 
zelo opazna v slovenski kul
turi.

Predstava v izvedbi SNG je 
bila pretekli teden v M. Soboti.

Julijana Voroš
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ne zgodi se vsak dan

Rog severnega jelena v vodki
Neko švedsko podjetje je začelo stekleničiti nov napoj, ki 

menda vrača spolno slo: košček jelenovega roga v vodki.
Napitek je namenjen predvsem azijskemu tržišču, ki je še 

posebno lačno tovrstnih izdelkov. Kilogram rogov, ki so jih 
posekali severnim jelenom, ki so jih ustrelili junija, stane okrog 
1300 švedskih kron. Azijske trgovine so prepolne različnih orga
nov severnega jelena in losa, ki veljajo za afrodiziake. Morda bo 
zdaj manj povpraševanja po nosorogovem rogu, ki tudi velja za 
močan afrodiziak, zaradi česar so te živali skoraj že iztrebili.

Nazaj v globine
Biologi še ne vedo, zakaj se kiti nenadoma odločijo za 

smrt na plitvinah in obrežjih. Na obalah južnega novoze
landskega otoka je nasedlo 90 kitov. Na pomoč so jim 
prihiteli borci za zaščito živali, ki so nasedle kite ves dan in 
vso noč polivali z vodo in ovijali v mokre krpe. Kljub temu 
je od izčrpanosti in dehidracije 45 živali poginilo, ostale pa 
so malce zlepa malce zgrda prepričali, da so se vrnili 
v morske globine.

Neveijetno, kaj vse se ljudem utegne zgoditi med spanjem» 
žak s te fotografije, piše se Dane Frick in je iz Avstralije, je i 
tako trdno, da so se mu medtem v gnezdu košate brade i^ 
trije piščančki. No, v resnici gre za šalo Danove soproge, kri 
spretno pogruntavščino ročno fotografirala. Slika se je ^

Genevieve ima častitljivih 89 let, a jih dobro skriva. Ver
jetno najbolj znan avtomobil vseh časov, ki se je proslavil 
v istoimenskem filmu iz leta 1953, bo dobil novega lastnika. 
Seveda ne na kakem sejmu rabljene pločevine. Prodali ga 
bodo na dražbi v ugledni londonski avkcijski hiši. Novi 
lastnik bo moral zanj odšteti vsaj 300 tisoč funtov, če ne še 
več.

v svetovnem časopisju.

V novi službi

Najbolj nori 
vzroki za razvezo

b i 1 ou 
doma zakajeno kak v kakšoj zolhanci.

Belekovon sousidi

po nouvon leti gratala čistka. Sousid
Naj grun vdari v cigareklne' Več

Te je pa naidnouk 
je henjo kaditi, 
nemo k ad üu. je

Nemo
an je ešče te edini troušt podrakšala. 
te bage, pa či fčasi 
, je larmo. Gda je malo k

ka je tildi časovno razpotegno v sebe 
svetašnji alkoholni napitkof, je bole 
tolmačo: "Henjo san kaditi. Nej, to več 
nejde. Tildi z zdravstvenoga vidika gledano.

umir j eno
tak

S tóu
kelko kadilcof na plučaj zbeteža, pa kelko ji za 

Pa ešče svojoj okolici kadilec kvar
" Nej je mogo henjati naštevati

kajenje èkodlivo.
sigdar bole blejdi
zeleni odo, ž 
prosi 1i, naj 
domačije kadi

je gračiivo 
je pa tak

dale p a f k a . Zaj

j e
, kak je vse 
ešče zdržo,

Po dvej kednaj 
büv, ka so ga 

se že pa
pa tou tak, ka nešternomi

zastane, da mimo njegove iže ide, misleč, 
ognja, boug ne daj, prišlo. Marca pa 
podrakšanja alkoholni pijač, pa Beleka trn 
kak dugo de njegof sousid zdržo pri pijači 
puu .
Pri vsem ton se Beleki čudno 
fejst borimo proti razpečavam 
so pa tou mej mamila? Nikotim 
je mamilo? Belekova babica je 
špagovimo plela, s t^ so 
najmočnejše vajati, pa vouže. 
zvejdi, ka konouple več nesmi

v i j d i , k a 
i mamil. Ste 
pa alkohol, 
negda svej ta
pa 
Zaj

j e

dale
san , 

rakon 
dela.

komi 
liki
vse

domač i

ka je do 
prij de do 
k zanima, 

ka nede

se mij tak
ri mamil? Te 
Samo k.onopla 

s k onop1 e
pleli najboukše pa
pa naidnouk

nišče pouvati
z novin 

k a tak še
policija preganja. Nesmi pouvati mej 

vaj. Lejko pa pouvle trsje 
krumple za špirit, hmelj z 

tej mamilaj se Bela tudi (pij ta 
ombudsman, pa ge se tli un henja.

tej g 1 naj, pa 
ino, s 1ive za

a pivo, ptd... Pri 
kak daleč tli segne 
Ali so človekove

pravice prekratke ali smo pa li’Cije prenouri. Neka ne
Štirna. Ci si pa pijan seVima. Rejsan je pri

Brat Džouži, brez dima

OVEN

Ona: Prihaja dokaj kritično obdobje za sklepanje novih kom
binacij, zato se raje potuhni in počakaj, da ponovno posije tvoje 
’sonce’. Nekdo te že dalj časa opazuje in se pripravlja na 
odločilen korak.

On: Nekdo, ki si ga sicer izbrisal iz svojega spomina, se bo 
ponovno oglasil in ti predlagal konkreten posel. Raje dobro 
premisli in se nikar ne spuščaj v tvegane avanture, saj se ti 
lahko še zelo maščuje.

: BIK

Ona: Nikar ne prenašaj krivde na tuja ramena, saj je bila 
odločitev predvsem tvoja. Poskušaj rešiti, kar se še da. Pa tudi 
obisk pri zdravniku bi ti lahko koristil, če ne bo prepozno...

On: Preveč se boš navezal na nekoga, ki tega enostavno ni 
vreden. Je že res, da s trenutnim ne smeš biti zadovoljen, 
vendar pa bi bilo koristno, da bi pravilno ocenil svoje zmožno
sti.

DVOJČKA

Ona: Prevroča čustva se ti bodo še precej maščevala, saj 
boš potegnila krajši konec. Toda še vedno bo čas za popravni 
izpit, le da bo tokrat vse skupaj precej težje in predvsem bolj 
zapleteno.

On: Še vedno pogrešaš nekdanji mir in varnost, čeprav si 
venomer dopoveduješ ravno nasprotno. Sicer se boš poskušal 
zakopati v posle, a ti to ne bo prav nič pomagalo. Pojdi raje 
v družbo in se zabavaj.

RAK

Ona: Nekaj dni te bo spremljala smola, nato pa se ti obetajo 
bolj veseli trenutki. Pusti, da se zadeva vsaj malo poleže, nato 
pa poskusi izvleči kar največ. Partner ti je kljub čudnemu 
vedenju še vedno zvest.

On: Neka pohvala ti bo pomenila še veliko več kot konkreten 
poslovni uspeh, ki se ti obeta. Četudi si videti karseda samoza
vesten in samostojen, tudi ti potrebuješ oporo in varnost osebe, 
ki te ljubi.

Neki šaljivec je prebiral dru
žabne kronike različnih časopi
sov, ki pišejo tudi o tem, zaradi 
česa vse se zakonci ločujejo. 
Izbral je šopek najbolj nena
vadnih vzrokov, ki so v minu
lem letu pripeljali pare do raz
veze. *

Miinchenčanka je bila za
ljubljena v svojega hrta, oven
čanega s številnimi nagradami. 
Mož, ki se je čutil prikrajša
nega, se je maščeval. Skrivoma 
je dajal psu hrano, da se je 
žival zredila, in jo je žena za
man vodila na tekmovanja, za
kaj hrt je bil zavaljen. Zakon 
so razvezali zaradi duševne 
krutosti.

Mož iz Pennsylvanie se je 
najraje kratkočasil tako, da je 
s fračo streljal kamenčke v plo
čevinko, ki jo je morala žena 
držati na glavi. Potrpela je dol
gih pet let.

Ameriški častnik je hotel no
siti čin tudi doma. Ko mu je 
žena odprla vrata, mu je mo
rala strumno salutirati in reči: 
»Dober dan, sir!« Po desetih 
letih ji je prekipelo.

Upokojenec iz Oklahome je 
bil tako skopuški, da ženi ni 
dal denarja za novo zobno pro
tezo. Oba lahko shajava 
z mojo, ji je dopovedoval. Če
prav sta bila porpčena petdeset 
let, se je njegovemu zobalu 
zlahka odpovedala.

V Stuttgardu se je neki za
kon sesul po sedmih letih 
- žena se je morala v avtu 
vedno skloniti, kadar se je pe
ljala mimo njiju katera moževa 
prijateljica.

*
Neki zakonec iz Montane je 

ženi vsak dan s kredo zazna
moval podplate na čevljih, da 
je vedel, ali je šla z doma. Po 
dveh letih je vložila tožbo za 
razvezo.

*
Američan iz Vermonta je 

zdresiral papigo, da je navsez
godaj zahreščala: »Vstani, pre
kleto, vstani že!« Po treh letih 
trpinčenja je imel mož samo še 
papigo.

Bil je drugi dan v moji novi službi v propagandi turističnega 
podjetja Vetrnica. Ko so moji novi sodelavci prebrali časopis, ki so 
si ga pred tem razdelili po straneh in prekomentirali novice, srno 
popili kavo in začeli delati. Ker mi nihče ni dal nobenega dela, seM 
se posvetil proučevanju propagandne literature.

Kaj kmalu pa je bil že čas za malico. Na malici sem se zadrži 
malo dlje, da ne bi ustvarjal nepotrebnega vtisa, da mi je dolgčas 
da ne vem, kaj bi počel. Ko sem se vračal, sem srečal neka] 
propagandistov, ki so se tudi vračali polnih rok.

Oblikovalka Ida, aranžerka Mica in fotograf Miško so nosili vs^, , 
po dve plastični vrečki. Ponudil sem Idi, da ji bom pomagal nosi11 
vrečke.

»Pazite!« je vpila, ko sem nerodno prijel vrečko, »notri so 
steklenice s pivom.«

Ne da bi spraševal, sem se vrnil v propagando, tam smo odloži 
steklenice in preostali tovor ter se posvetili propagandnem mediti 
nju ob drugi kavici.

»Vsak dan pijemo drugo kavo okoli enajste ure,« mi je pojasni' 
vala tajnica Angela. »Tisti, ki ga ob enajstih ni, ponavadi dobi ko^o 
kje drugje, na terenu. Drugače je pač prikrajšan. Šef naravi 
obožuje kavo. Namesto da bi skliceval dolgočasne kolegije, na h^0 
ob kavi razrešimo vse delovne naloge. Seveda sam šef vmes spiješ, 
nekaj kavic. Ob vseh teh naporih, ki jih prestaja, je to samo po s^ 
razumljivo.«

»Seveda,« sem vneto pritrdil. Pričel sem občudovati tega prtud^' 
nega moža. S kakšno igrivostjo rešuje najtežje probleme, in sic^ 
brez večjega truda, kar ob kavi.

Ob drugi kavi sem ugotovil, da se ta termin prav dobro 
s časom, ko je poštar prinesel pošto in časopise. Vse skupaj J 
tako čudovito urejeno, ne da bi izgubljali čas, smo pili kavo in sl 
razdelili časopise in revije ter premlevali turistične novice iz tisk#'

Ko so dekleta pospravila kavni pribor, so se kot po čudežu zna^ 
na mizi tiste steklenice s pivom. To pot očitno ni šlo za veselico, k°\ 
so jo imeli včeraj, ko sem se opravičil in šel domov, ker sem bil p^1 
dan v službi.

uje^ 
ie bik[

Poleg piva so bili še arašidi, slaniki, čips in podobne drobnariji' 
Ker ni bilo dovolj sedežev, smo propagandisti posedli, kamor]6 
kdo mogel. Oblikovalec se je usedel na peč, gradbenik na žabo] 
s prospekti, drugi pa na okenske police in robove miz.

Tole akrobatko, članico 
kitajske akrobatske sku
pine, ki je v prednovolet
nih dneh gostovala v Sin- 
gapuru, bi najbrž z vese
ljem zaposlil vsak ambici
ozen hotelir. Za to, da si 
človek naloži na stotine 

. kozarcev, ne da bi pri tem 
razbil enega samega, pa je 
že potrebno kaj več kot še 
tako dobra natakarska 
šola.

zvezde vam kažejo

LEV

DEVICA

TEHTNICA

ŠKORPIJON

Ona: Poskusi ugoditi prijateljevim željam in videla boš, da si 
si s tem naredila veliko uslugu. Ob koncu tedna te čaka veselo 
snidenje, prav tako boš dobila odgovor na že zdavnaj zastav
ljeno vprašanje.

On: Trma te bo pripeljala v položaj, ko bo še najbolje vse 
skupaj pustiti in reševati, kar se še rešiti da. Še najbolje bo, da 
se zamisliš nad svojim nezavidljivim položajem, saj si take 
napake ne bi smel privoščiti.

Ona: Kritično obdobje je sicer za tabo, a ti nihče ne more 
zagotavljati, da se ne bo ponovilo. Tokrat si jo odnesla poceni, 
toda kako bo naslednjič? Še najbolje bo, da se posvetiš malo 
boljši preventivi!

On: Nikar se ne oziraj na dogodke, ki te poskušajo speljati 
na slepo pot. Vse skupaj je le dobro zrežirana igra, ki ti jo skuša 
vsiliti nekdo, ki si se mu pošteno zameril. Raje zaupaj svojemu 
partnerju - ne bo ti žal.

Ona: Svoje nenavadne misli prihrani raje za ugodnejši trenu
tek. Proti koncu tedna se ti bo ponudila priložnost, da se 
seznaniš z nekom, v katerega si bila nekoč neskončno zaljub
ljena. Spoznala boš, da je sedaj drugače.

On: Znašel se boš v prav komičnem položaju in še najbolje 
bo, da vse skupaj pustiš, še preden se ti bo celotna zadeva 
zrušila na glavo. Poskusi raje na kakšnem drugačnem po
dročju - na primer v ljubezni...

Ona: Nikar ne skrbi za partnerjeve težave, saj ti lahko to še 
pošteno zameri. Bolje mu boš pomagala s svojo ljubeznijo. 
Srečanje s starim prijateljem te bo spomnilo na pretekle čase, 
ki mogoče le niso povsem mimo.

On: Izogibaj se provokatorjev, ki te hočejo na vsak način 
zmesti in zapeljati na napačno pot. Predvsem pa boš pred 
dilemo, ali naj daš prednost ljubezni ali poslovnim zadevam. 
Odločitev bo težka!

»Kaj pa danes praznujemo?« sem naivno vprašal svojega kolegi 
ki so mu drugi pravili Buzdovan. Le-ta mi je postal nekaki 
svetovalec in me je uvajal v delo.

»Danes je čisto neuradno, ne gre za nobeno večje praznovali6' 
kot smo ga imeli včeraj, saj vidite, da je na mizah le nekaj stekle^ 
piva. 1 o so takšni hitri sestanki z nekaj osvežitve. V propagandi^ 
je več kot dvajset, rojstne dneve praznujemo v povprečju dvak^ 
mesečno. Takšna majhna praznovanja, kot je to, pa imamo le, 
kdo praznuje god ali pa ,tamali‘ rojstni dan.«

»Kaj je to »tarnali« rojstni dan?« sem se spet izkazal za naivni 
Buzdovan je dobil napad krčevitega smeha, tudi drugi so se Pr[' 
srčno krohotali.

»Boste že pravočasno izvedeli!« je rekla Angela. »Če nas zažejt’ 
si nekdo pač izmisli,tarnali' rojstni dan.«

V naslednjih dneh sem ugotovil, da je takšnih praznovanj 
zadosti; tako nam skoraj nikoli ni bilo dolgčas. Jaz pa sem se " 
v dveh dneh skoraj popolnoma vpeljal v delo propagandista. f ■

BORIVOJ

STRELEC

KOZOROG

VODNAR

RIBI

Ona: Postavljena boš pred odločitev, a ti nobena različic0 !0 
bo povsem ustrezala. Še najbolje bo, da tvegaš, saj 5 
v najslabšem primeru ostaneš tam, kjer si sedaj V najbolj^ 
primeru pa... * .

On: Tista, ki te je že popolnoma omrežila, ti enostavno p0 
mJru; ?,'cer ^ b° rnalo nagajala, vendar so ji tvoji name11’ 
všeč. Nikar se ne obotavljaj, saj lahko zamudiš še veliko 
kot si misliš.

C)na. Nekdo ti bo ponudil roko, toda tvoja ihta in zalete^ 
predvsem pa prevelik ponos te bodo pokopali. Nikar si n0 hi 
da je zate vsem čisto vseeno, saj se nakdo vsekozi trudil 0 
ti pomagal. Poglej malo okoli sebe!

b°š srečal nekoga, ki ga ne boš mogel 
pozabiti. Toda po neprespani noči se ti bo nasmehnila neP.fL 
kovana sreča, ki ti bo dodobra spremenila sedanji potek 
nja. Potrudi se in ne bo ti žal.

^na: Vse prehitro se boš odločila, vprašanje pa je» 
^°l0 °^oc^ev tudi pravilna. Nekdo se ti že dalj časa p°s .j 
približati, zato kar dobro poglej okoli sebe, da ti ne bo ka5 
še zal. w

On. Prebroditi boš moral določene težave, ki ti Is^^ti 
dodobra spremenijo tvoje poslovne načrte. Poslovni P0^.^ 
bo predlagal konkretno ponudbo, ti pa se boš preveč ob° 
Ijal. Raje pohiti!

P0Ona: Srečala boš nekoga, ki je še vedno navezah nate'^ 
tudi v tebi še vedno tli iskra, ki se lahko kaj hitro razgori v 
ljubezen. Lahko da bo le še ena avantura, toda počasi Prin 
čas, ko lahko od ljubezni pričakuješ še kaj več.

On: Nima smisla, da porabljaš svojo energijo tam, kjer 
od tega prav nobene koristi. S prijatelji se boš domenil z0£ 
prav imenitnega, ki ti bo popestrilo dolgočasen vsakdani1*-



vestnik, 27, januarja 1994 stran 11

za vsakogar nekaj

Spet 
kraljuje 
bluza

Letošnja bluza je več kot to, 
je že srajca, dolga in široka, ki 
je ne bomo zgolj zataknile pod 
pas krila ali hlač, ampak nosile 
kot samostojen in nadvse učin
kovit del garderobe. Športni 
kroji in vzorci za Čez dan, než
nejša blaga z dodatki čipk, vo
lani ali narobki za zvečer. 
V vsakem primeru so tkanine 
mehke in voljne, najprimer
nejša je viskoza, ki se ne 
mečka, pomembni pa so detajli 
in seveda kombinacije - te 
bomo prilagajali temu, kar že 
visi v omari.

Od šminke
Ste vedeli, da lahko po 

^ako je obrabljeno čr- 
Za ustn'ce, marsikaj 

epate o ženski, ki ga 
uPQrablja.
t °^evna konica: Lastnica 
i Ja ^rta^a Je močna in od- 
t na ženska. Težav se lo- 

^ez oklevanja, obi- 
:Jno tu^ zlahka reši, 

a odličen spomin, ni ža
ljiva.

do značaja

I Kako si 
peremo lase

Ko si peremo lase v domači 
kopalnici, pazimo, da preveč 
ne obremenjujemo hrbtenice.

Pravilno:
Stojimo tako daleč od umi

valnika ali kadi, da je hrbet 
upognjen pravokotno, kot 
kaže skica. Obremenitev hrb
tenice je manjša.

Narobe:
Če usločimo hrbet, boleče 

obremenimo hrbtenična vre
tenca. Zato ne stojimo pre
blizu nizkega umivalnika ali 
kopalne kadi.

Jejmo jabolka
Jabolka pridno jejmo vse 

leto, saj so pravcato zdravilo za 
številne težave, posebno pa ko
ristijo pri paradentozi, to je pri 
bolezni dlesni, ki povzroča iz
padanje zob. Jabolka moramo 
dobro prežvečiti, ker na ta na
čin čistimo tudi zobe. Olup
ljena sveža jabolka so izvrstno 
sredstvo proti črevesnemu ka
tarju, ugodno delujejo tudi na

jetra in ledvice, pomagajo pri 
revmi in zavirajo arterioskle
rozo. Marsikomu surova ja
bolka ne prijajo, zato naj 
uživa kuhana ali pečena, toda 
brez sladkorja. Vsak dan bi 
morali pojesti vsaj dve jabolki. 
Jabolka jemo tudi v najboljši 
restavraciji z roko, ne z vili
cami in nožem, pred tem jih 
lahko olupimo.

Kuhajte z nami

xr°8la konica: To je čr- 
L°Lens^ev ki natanko ve, 
7 J .če* Ženska je odre
da m duhovita 
12°giba težav.
LJ^ ^^ strani prisiljena

Last™ca črtala je 
Kstravagantna

Jakost so drage 
v t H Pričeske- Rada je 
bodccS p°zornosti- Svo' 
se«esn^ pUSti 
, počena konica: Ženska, 

teli O na tak 
’ je varčna. Zadržana

in se ne

je
ženska.

je do okolice, občutljiva, 
vsako stvar temeljito premi
sli.

Ploska konica: Ta ženska 
je diplomatskega duha, zna 
poslušati, je zvesta in dobra 
prijateljica.

Glasbene 
lestvice

NsTSNm v ^^Š111 SEDEM SKLADB NA MURSKEM VALU

- Rod Stewart 4- Sting 4- Bryan Adams 
SHEnn?XE~Kiki Dee + Elton John ,

1 T EET NOBODY - Chaka Demus & Pliers
vir BEIGE- John Mellencamp

S' t>Ouni~,.BGET OVER YOU-John Hiatt
7' ^rT  ̂DRain - Stakka Bo 

aKDROPS-K.D. Lang + Elton John
ft““®
?• ^SS^Yni ji1? & Ray Charles
3’
^ 1 -The Proclaim ers

7 ^UCa!^^^8^^ ZABAVNE glasbe

^AMa?? m^ ?GLZE - Magnet
/ Ta Vt a 2AJ PRIŠEU - Vlado Kreslin in banda

AcAPULCnE< 7SanIaM^^
bpO-Sukar

I GM AT- California

n^SONr?®? band

ANTIX Fp a xiS^E ITa NI - Projekt Triglav (Tomaž Domicelj)
ERSTv ^EME - Damjana Golavšek in Ljubljana Jazz Selection

PA z Ha^ARODnOZABAVNE GLASBE S KRŠČAKON, CEKRON

ZVONI - Alpski kvintet
4 ^RAHaLI0 SMO MI" Ans. Gašperji

6 A SlLVP^i" lokalni kvintet Ajda
7 ^SErSROVO- Štajerskih 7 
’NOVo^RAVI-PtnjsUs 

OLJENJE - Ans. Petra Finka

i’ ?EEo^kL?°OVnik JURIJ - Fantje izpod Rogle

’ K°eOVr - J°k Skubic in Slapovi
। ~ Trio Franca Ocvirka
Sl^ltljeiie kun

°Veh8ka 41 ^nlSP^be do četrtka, 3. februarja 1994, na naslov Murski val, 
’ Murska Sobota, za glasbene lestvice.

^“pon št. 4--------------------------------

aSUh.i z. skladbo:

I * domača ____

I * "^ozabavna ~ 

I ^innr -
PriImek ter naslov

Značaj in dolžina spanja
Ljudje, ki spijo izredno malo 

- (povprečno 4 ure in pol), so 
izjemno delavni, življenje uži
vajo z veliko žlico. Njihove sla
bosti so napadalnost, razdraž
ljivost, nestrpnost. Samo pri
bližno trem odstotkom ljudi za
dostuje tako malo spanja.

Ljudje, ki potrebujejo malo 
spanja (pet do sedem ur), so 
živahni značaji, ki ohranjajo 
pozitiven odnos do življenja in 
hitro dojemajo. Še ena dobra 
plat: vselej znajo odločno in

pametno zagovarjati svoje 
mnenje.

Ljudje, ki spijo povprečno 
dolgo - in taka je polovica člo
veštva - zaprejo oči za sedem 
do osem ur. Niti izjemno leni 
niti izjemno živahni niso. V za
sebnem in poklicnem življenju 
pa so vztrajni in zanesljivi.

Devet in več ur spanja - to 
so pravi zaspanci. Ponavadi so 
zaprti in čustveni ljudje, pogo
sto občutljive umetniške nravi. 
Zelo so nagnjeni k obolenjem.

V mleku dušene ^¡^¿^^ÆB. 
piščančje prsi

V sodobni prehrani uživamo razmeroma mnogo mesa domače 
perutnine. Po količini porabe so na prvem mestu piščanci. Hitro 
krmljene živali imajo mnogo mesa, ki je mehko in sočno. Stari od 
8 do 12 tednov so najprimernejši za zakol.

Pripravljamo jih na različne načine, kot navadne pečenke, na 
žaru, lahko jih cvremo ali dušimo v omakah. Manj razširjena je pri 
nas priprava tega mesa z dodatkom začimb in mleka.

Za 4 osebe potrebujemo: 2 kosa večjih piščančjih prsi, sol, 
poper, strok česna, lovorjev list, ščep majarona, 8 dag masla, 
margarine ali olja, 2 srednje debeli čebuli in 3 del mleka.

Od prsne kosti previdno odluščimo obe polovici mesa. Vsak kos 
z zunanjim robom dlani rahlo potolčemo in nekoliko sploščimo. 
Solimo in popramo. Na notranjo stran zrezka lahko položimo 
tanko rezino šunke. Zrezek zvijemo v obliki salame in ga tesno 
spnemo z zobotrebci. Zvitke pustimo stati na hladnem pol ure. 
Medtem narežemo čebulo na zelo tanke lističe. Na maščobi pope
čemo mesne zvitke. Vmes jih večkrat obrnemo, da z vseh strani 
svetlo porjave. Popečene zvitke vzamemo za nekaj minut iz po
sode in na maščobi popražimo čebulo samo toliko, da komaj začne 
rumeneti. Zvitke damo nazaj v posodo, prilijemo 3 del mleka in 
dodamo dišave. Posodo pokrijemo in pri nizki temperaturi počasi 
dušimo. Medtem ko se meso zmehča, se mleko skoraj pokuha in 
Ostane le okusna rumena omaka.

Preden ponudimo, odstranimo zobotrebce in lovorjev list. Meso 
narežemo na poševne (kot salamo) za prst debele rezine. Preli
jemo z omako.

Koristilo bo v kuhinji
Prismojena ali prežgana jed: Da se jed ne bo prismodila ali 

prežgala, dajmo v pekač ali kozico še pred pečenjem ali dušenjem 
nekaj zrn posušenega graha. Jedi iz riža in kaše se ne bodo 
prismodile, če na dno posode najprej poveznemo krožnik. Hitro 
se prismodi tudi mleko. Kaj storiti? Prelijemo ga v steklenico in 
postavimo v mrzlo vodo za toliko časa, da se tekočina popolnoma 
ohladi. Če so se prismodile stročnice, stresemo nepoškodovana 
zrna v drug lonec, dodamo košček masla, košček oglja, malo vode 
in soli in skuhamo jed do konca. Isto velja za krompir.

Fižol: Čas kuhanja bo občutno krajši, če fižol še prejšnji dan 
namočimo v topli vodi. Solimo ga šele, ko je že na pol mehak, 
vodo, v kateri se je namakal in kuhal do soljenja, pa lahko 
uporabimo za odstranjevanje madežev. Fižolova solata je okus
nejša, Če jo z oljem in kisom zabelimo, dokler je fižol še topel.

RADIO MV - MURSKI VAL - UKV 
94,6 MHz (dopoldne tudi SV 648 kHz) /1441/

Mmtfnf Hm mm

Petek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Mariborsko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 9.15 Javne osebnosti 
o dogajanjih - 10.00 Poročila - 10.30 Kabaret - 11.15 Od petka do petka 
- 12.00 Poročila BBC-ja - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 
Danes do trinajstih - 13.30 Popoldne na MV-ju - 14.30 Romska oddaja 
- 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 Poročila - 17.00 Ob 
koncu tedna - 17.30 1 = 2 in 3 in 4 - 18.00 MV-dur - 18.30 Poročila BBC-ja 
- 19.00 Vključujemo Radio Slovenija
Sobota - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.50 Tržnica - 8.00 
Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 9.15 Predstavljamo vam - 10.00 
Poročila - 10.30 Potepajte se z nami - 11.00 Sobotni gost - 12.00 Poročila 
BBC-ja - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do 
trinajstih - 13.30 Popoldne na MV-ju - T4.30 Od vasi do vasi - 16.25 
Obvestila - 16.30 Poročila - 17.00 -Ob koncu tedna - 18.00 Najlepše želje 
s čestitkami in pozdravi - 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo Radio 
Slovenija
Nedelja - 8.00 Začenjamo nov dan - 8.10 Panonski odmevi - 9.30 Srečanje 
na Murskem valu - 10.30 Nedeljska kuhinja - 12.00 Poročila - 12.15 
Nedeljsko premišljevanje - 12.30 Minute za kmetovalce - 13.00 Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi - 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo 
Radio Slovenija
Ponedeljek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Porabsko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 9.15 Gospodarstvo 
- 10.00 Poročila - 10.15 Evropa v enem tednu - 12.00 Poročila BBC-ja 
- 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV-ju - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17.00 Bilo je nekoč - 17.30 Šport - 18.00 S kranščakon, cekron, 
pa z marelof- 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo Radio Slovenija 
Torek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Ljubljansko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 8.30 Kje je kdo? - 9.15 
Glasbene novosti - 10.00 Poročila - 10.30 Kratki stik - 12.00 Poročila 
- 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV-ju - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17.00 Tema popoldneva - 17.30 Srebrne niti - 18.00 Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi - 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo 
Radio Slovenija
Sreda - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Zagrebško zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ja - 9.15 Iščemo za vas 
- 10.00 Poročila - 10.15 NSISNMV - 11.15 V živo o ... - 12.00 Poročila 
BBC-ja - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do 
trinajstih - 13.30 Popoldne na MV-ja - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 
Obvestila - 16.30 Poročila - 17.00 Poslušamo vas - 18.00 Na narodni farmi 
- 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo Radio Slovenija
Četrtek -JL40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.35 Svetuje kmetijski 
strokovnjak - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ja - 9.15 Sedem 
veličastnih - 10.00 Poročila - 10.30 Pika na i - 12.(X) Poročila BBC-ja - 12.30 
Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17.00 To sem jaz - 18.00 Najlepše želje s čestitkami in pozdravi 
-18.30 Poročila BBC-ja - Vključujemo Radio Slovenija.

Betonska tla najprej umi
jemo z mlačno milnico, nato pa 
speremo s toplo vodo, ki jo po 
potrebi nekajkrat menjamo. 
Ko so suha, jih premažemo 
z lanenim oljem, da se bodo 
lepo svetila. *

Marmor čistimo z boraksom 
ali zdrgnemo z mešanico kisa 
in soli. Nato ga dobro spla
knemo in zloščimo z mehko 
krpo. *

Pralni žamet peremo ročno 
v blagi raztopini posebnega 
praška ali šampona. Ne smemo 
ga mencati ali ožemati, ampak

samo stresemo in še mokrega 
obesimo čez sušilno prečko; 
manjše kose lahko obesimo 
tudi na obešalnike. Likamo ga 
samo čez šive, ki smo jih zrav
nali z vrhom mlačnega likal
nika na narobni strani. Svile
nega žameta nikoli ne peremo, 
ampak ga samo previdno skrta
čimo z mehko ščetko. Če je 
nujno potrebno, ga damo v či
stilnico. Enako velja za bom
bažni žamet.

Sajasto posodo zdrgnemo 
s kosom slanine, jo pomijemo 
v raztopini detergenta, nato pa 
osušimo s papirjem.

REŠI IEV PREJŠNJE KRIŽANKE — Vodoravno: bandaža, Emerson, 
nesnaga, oro, mit, zid, Aco, ukor, Am, Pabst, A, Nkomo, Nao, Ub, 
čistilo, intimat, Cu, Pete.

SESTAVIL 
MARKO 
NAPAST

SLOVENSKI
ZUNANJI 
MINISTER

DRAGULJ 
PRELIVA
JOČIH SE 
BARV

HRVAŠKI 
OTOK

ZBOR 
DEVETIH 
PEVCEV

STARA 
HRVAŠKA 
ŽUPANIJA 
(IMOTSKI)

MESTO 
V JUŽNI 
ITALIJI

VRANIČNI 
PRISAD 
PRI ŽIVINI

VRSTA
LOVSKE
PASTI

ČLOVEK, 
KI SE VDA
JA OPIJU

NASPROTJE 
OBLAČNO
STI

OKRAJŠAVA 
ZA POLJSKI 
ZLOT

TEKOČINA
ZA NARKOZC
ZASTRUPI
TEV KRVI

AVTOMO
BILSKA
OZNAKA
ŠPANUE

PTIČJA
SAMICA

*POSODICA 
ZA OSLO

AMERIŠKI 
KNJIŽEVNIK
(EDGAR 
ALLAN)

IVAN 
TAVČAR

TENIŠKI 
KLUB

r
FR. FILM. 
IGRALEC

FRANCOSKI 
FILOZOF IN 
SOCIOLOG 
(1844-1922)

ZMES
ZA KRUH

VELETOK 
V ŠPANIJI

METULJ 
Z OCESCI 
NA KRILIH

PISATELJI
CA PEROCI

JAPONSKI 
DRŽAVNIK
OŽINA NA 
MALAJI

RADON
ŽABJA 
OKONČINA
VALENTIN
VODNIK

OBLAČILO
LAKAJEV -

ZEMELJSKI
RAVNIK
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Spomini na Ö
organizacijsko 

delo v Prekmurju
Namesto Vas sem pred

lagal za ono mesto tov. Bezjaka, 
glede Vas sem prepričan, da Vas ta 
trenutni neuspeh ne bo ozlovoljil in 
da boste kljub temu sodelovali na 
našem zavodu kot predavatelj go
spodarskega zemljepisa v izo
brazbo in prospeh Vaših rojakov, 
za katere prav za prav v vsem na
šem prizadevanju edino gre.

S. F. - S. N.!
Šef odseka za strokovno šolstvo 

(Dr. Slodnjak Anton) 
dr. A. Slodnjak 1. r.

Iz te listine, oziroma iz njene 
absurdne obrazložitve, da strokov
njak. ki je kot človek popolnoma 
neoporečen, ne more dobiti zapo
slitve v Prekmurju zato, ker je 
Prekmurec, se vidi, da je bila uve
dena nova, »svinčena«, kadrovska 
politika: izobražence je treba spra
viti iz Prekmurja, ker niso zane
sljivi. Nadomestiti jih je treba s ka
kimi polpismenimi ljudmi, naj so 
od koderkoli, kajti ti so »zane
sljivi«.

Uveden je bil kriterij »moralno
politične kvalifikacije«, to je, ne
kritične poslušnosti.

Stara Jugoslavija je dala Prek
murju gimnazijo, da ustvari s tem 
pokrajini izobražence, ki bodo ču
tili in delali za svojo ožjo domo
vino. Klub prekmurskih akademi
kov se je trudil, da bi bil ta cilj 
dosežen.

»Ljudska« oblast je vrste teh biv
ših gojencev prekmurske gimnazije 
občutno razredčila. Za Jugoslavijo 
ti ljudje seveda niso bili izgubljeni, 
toda Prekmurje je zaradi te zaslep
ljenosti zgubilo veliko dragocenih 
let.

Ko sem prišel k »personalnemu« 
referentu vlade (vsaj meni so ga 
tako označili) Francu Kimovcu- 
Zigi, mi je povedal, da mi ne mo
rejo dati službe v Sloveniji. Zato 
sem nekaj časa delal v Lendavi kot 
odvetnik. Končno sva se 10. de
cembra 1945 z Rapošo krepko 
sprla. Zahteval je, naj preneham 
delati kot odvetnik, jaz sem mu pa 
očital, da med vojno, ko sem se 
izpostavljal nevarnostim, on ni po
litično nič delal, pač pa je zvesto 
izterjeval davke; ko so se pojavili 
v okolici Lendave partizani, jih je 
pomagal loviti v madžarski uni
formi. Odgovoril mi je, da je imel 
nalog od OF. naj zvesto dela 
v službi in se tako obvaruje za delo 
po osvoboditvi. V ihti tega prepira 
mi je priznal, da je poslal v Ljub
ljano o meni lažno karakteristiko, 
ker se mu je zdelo to pravilno iz

pietete do Štefana Kovača in do 
Ludvika Rogana!

Že sama ta obrazložitev je edin
stvena, toda najbolj zbuja pozor
nost sklicevanje na Rogana; ko 
sem mu ponudil pisarno, mu je sve
toval, naj je ne prevzame, sedaj pa 
iz pobožnega spomina nanj piše ne
resnico!

Že prej sem zvedel, da je prepo
vedal raznim osebam podpisovanje 
izjav p mojem delu med vojno, zve
del sem tudi, da je iz arhiva okraj
nega glavarstva pobral podatke 
o mojem delu in jih uničil.

Dolgo nisem zvedel, kaj je bilo 
napisano v tisti karakteristiki. 
Končno so mi jo pokazali leta 
1949: kot odvetnik da sem zastopal 
madžarske interese, bil sem nekaj 
časa celo okrajni glavar, v Budim
pešto sem se preselil »iz neznanih 
razlogov«, tam so me ujeli Rusi in 
izročili jugoslovanskim oblastem. 
Zaradi tega naj se mi onemogoči 
državna služba.

Madžarske oblasti so torej same 
sebi lagale, ko so zapisale v moji 
internacijski odločbi, da so moji 
klienti . komunisti in panslavisti; 
ubogi Madžari niso imeli zadosti 
svojih ljudi za mesto okrajnega gla
varja, Židje so odpotovali v Dac
hau in Auschwitz »iz neznanih ra
zlogov«, V Senti so me sprejeli 
v službo, čeprav so me Rusi kot 
sovražnika izročili. Značilno je, da 
so take idiotske trditve leta 1945 
odločale o usodah ljudi!

Zaradi ribanj v Lendavi so mi 
znanci svetovali, naj se začasno 
umaknem. Šel sem v Srbijo in tam 
delal do sredine leta 1950. V zvez
nem ministrstvu za rudarstvo sem 
zadnjič videl inženirja Vilibalda 
Konteja. Bil je generalni direktor 
za črno metalurgijo, jaz pa sem 
vodil izvozni odsek v generalni di
rekciji za pisane kovine. Kmalu 
nato šo ga poslali na Goli otok, od 
tam se je vrnil v krsti.

V juliju 1950 sem bil premeščen 
v Litostroj. Od takrat živim v Slo
veniji .

E. Usoda nekaterih drugih 
Prekmurcev
1 ./ Danijel Halas

O njem smo v Vestniku že precej 
pisali, zato bom ponovil samo ne
katere podatke.

Kot je poročal gospod Mihael 
Jerič, so Halasa umorili madžarski 
žandarji. Toda zakaj? Prepričan 
sem, da so ga denuncirali lastni 
rojaki.

Ker sem vedel o zadevi premalo, 
menil pa sem, da bi lahko še kaj 
zvedel od udeleženih madžarskih 
orožnikov, sem se namenil, da 
grem na Madžarsko in tam posku
sim dobiti nalog oblasti, da morajo 
tisti žandarji spregovoriti. Za tak 
nalog bi bilo potrebno uradno »za
prosilo« jugoslovanskih oblasti. 
Predlagal sem Halasovemu in mo
jemu sošolcu dr. Marijanu Breclju, 
naj mi preskrbi ustrezno listino. 
Brecelj pa je odgovoril, da se v to 
zadevo ne bo vmešaval. Iz tega 
sklepam, daje vedel Brecelj precej 
več kakor jaz, ni pa hotel, da bi se 
zvedelo za udeležence.

2 ./ Dekan Ivan Jerič
Med vojno so ga šteli Madžari za 

enega od najmočnejših Slovencev 
v lendavskem okraju. Ker je bila 
moja soba na sodišču poleg pred
sednikove pisarne, sem slišal, kako 
je narekoval poročilo o razmerah 
v sodnem okraju. Pri tem je rekel 
tudi, da je »črni duh panslavizma 
dekan Jerič«.

Leta 1943 sem se udeležil velike 
cerkvene proslave v Turnišču, Na
njo so prišli tudi Slovenci iz Po
rabja. V procesiji so nosili sloven
ski napis »Kraljica miru, prosi za 
nas«.

Glavna zasluga dekana Jeriča je, 
da v lendavskem okraju ni pustil 
ustanoviti bele garde.

3 ./ Dr. Franc Klar
Leta 1933 je bil naš drugi naj

močnejši nasprotnik. Med vojno pa 
je bil prisiljen k pasivnosti, ker so 
se ga Madžari bali. Vedeli so, da je 
njegov vpliv na ljudi v okraju mo
čan. bili pa so prepričani, da jim ni 
.vdan. Slišal sem, da so ponovno 
izrazili željo naj se preseli drugam.

Tudi dr. Klar je bil proti usta
navljanju bele garde. Vprašal sem 
ga in mi je potrdil, da sta se posve
tovala z dekanom Jeričem in sta se 
oba strinjala v tem, da bi ustanovi
tev take organizacije povzročila ne
potrebno prelivanje krvi.

(se nadaljuje)

»Alah je velik, Alah je največji!« 
Bistvo mošeje je odprto dvorišče 
z bazenom, obdano z oboki ter 
pokrito Najsvetejše, kjer je molilna 
niša postavljena tako, da molivci 
gledajo proti Meki. Stoletni zidovi 
so me pritisnili k tlom. Začutil sem 
mogočnost in hkrati odmaknjenost 
hladnega Boga, ki ga slavijo tam. 
Celotna arhitekturna zasnova 
z mogočnimi stenami in oboki, ki 
jih prekrivajo modro-zeleni orna
menti v keramiki, ta občutek samo 
še poglablja. Tudi bazen na dvo
rišču je tlakovan z modrimi plošči
cami z namenom, da bi bila voda 
v njem videti čimbolj mrzla. Pred 
mošejo je velik trg, obdan z lepimi 
stavbami, ki tvori s parkom in vo
dometom na sredini skladno ce
loto. Parki imajo v Perziji poseben 
pomen. Tu rastejo vrtnice, okrasno 
grmičevje ter drevesa, ki s svojo 
mično lepoto navadnega smrtnika 
spominjajo na raj po smrti. Poleg 
tega pa so tudi pomembno shaja
lišče Irancev v prazničnih dneh. 
Za trgom se širi bazar. Bazar je 
prostor, razdeljen in namenjen ro
kodelcem najrazličnejših ročnih 
spretnosti. V eni ulici so kovači

Persepolis - panorama
bakra, v drugi draguljarji, v tretji 
prodajalci začimb, v četrti prepro- 
garji... Ritmično udarjanje kladiv, 
lesk draguljev, vonj po kadilu in 
drugih začimbah in pomirjujoča 
mehkoba trgovin s preprogami še 
vedno burijo duhove in ustvarjajo 
razpoloženje, ki je po merilu Evro
pejca nujno povezano z vzhodnja
škim trgom. Moški s turbani, žene

z dolgimi pajčolani in redki turisti 
se pogajajo s trgovci. Trgovina se 
dogaja ob kozarcu blagega čaja 
in neuradnem razpoloženju vljud
nega mešetarjenja, ki lahko v pri
meru, ko gre za dragoceno pre
progo, traja tudi več dni in ne 
samo ur. To sicer velja oziroma, 
bolje rečeno, je veljalo za vse ba
zarje na vzhodu. Toda tu je bilo 
povsem drugače.

Med ozkimi ulicami bazarja se 
je plazilo nekaj težkega in more
čega. Moški v skoraj obveznih vo
jaških uniformah, kopijah ameri
ških uniform »Made in Japan«, kct 
sem opazil na stojnicah, so naju 
opazovali sila nezaupljivo. Izpod 
črnih obrvi sem včasih prestregel 
celo sovražne poglede. Ženske 
v črnih ogrinjalih so se premikale 
kot temne sence. Tu pa tam je 
starec, ali pa otrok v domačem 
oblačilu, popestril enolično zele
nilo vojaških uniform. Nikjer vese
lja nad življenjem, prešerne razpo
sajenosti. Miselnost strogega go
spoda, ki je zrl na svet tam spodaj 
z velikih panojev z vsakega mest
nega vogala, je našla v teh ljudeh 
rodovitno zemljo. Veliki ajatola Ho-

meini je živel s svojo idejo naprej, 
mogoče še bolj živo kot pred svojo 
smrtjo.

Da bi človek bolje razumel to 
življenje, je potrebno poseči sto
letja, morda tisočletja v zgodo
vino.

V 7. stoletju po Kristusu je na 
območju Arabskega polotoka pre
rok Mohamed začel oznanjati no
vega boga Alaha. Vtem času so

na tem ozemlju živele p osamel 
skupnosti pod vodstvom šejkov 
Nova sveža misel, misel o edine® 
in mogočnem bogu, se je v por 
tično in versko neorganizirane® 
prostoru začela širiti s hitrostjo oj' 
nja. Islam je najmlajša moden 
religija z zelo poenostavljen®1 
obredi in zmanjšano vlogo 
hovščine. Stebri vere so: molite'1’ 
miloščina, post, romanje in sve« 
vojne. In prav zadnji steber vete 
dolžnost vsakega muslimana, 
sodeluje pri širjenju islama, ¿el 
potrebno tudi z ognjem in meče®’ 
je pripomogel, da je islam PrePr 
vil severno Afriko, pljusknil v Sp* 
nijo, si na vzhodu podredil Pamp 
Afganistan, severno Indijo in PP 
dtT do kitajskega zidu. Tako P

Iranska družina pri pitju čaja ^ 
kajenju vodne pipe 
islam v pičlem stoletju zavladali 
kitajske meje pa vse do AtlaP 
skega oceana. V grobem . 
islamski svet deli na dve veliki 
čini, in sicer na sunite in šiite. ' : 
razkol je nastal že zelo zgodaj,® 
sicer ob smrti preroka Mohamed 
ter vprašanju, kdo bo njegov P’,, 
slednik. Sunitski Imam, je dov°' 
volitev kalifov in priznal suveren^ 
posvetne oblasti, to pa šiiti P° 
sledno odklanjajo. Imam, verski . 
hkrati državni voditelj, je lam 
samo krvni naslednik preroka 
hameda. Pri šiitih se uveljavlja 
pojem trpljenja, verjetno zet*" 
tega, ker so zadnji krvni naslada® 
Mohameda končali pod noži fm 
slimanskih napadalcev.

Nadaljevanje prihodki

J?
M
ra
*•

Takšno stanje je trajalo do ustanovitve 
Jugoslavije, ko so se, kot že rečeno, razmere 
bistveno spremenile in s tem tudi način kupova
nja. Sedaj je v.Renkovce dvakrat tedensko pri
hajal s tovornjakom trgovec Abt, kjer je naložil 
blago in ga odpeljal v Maribor, kjer je imel svoje 
podjetje. Kadar vsega blaga ni mogel naložiti na 
tovornjak, je presežek kupinar z vozom odpeljal 
na železniško postajo v Beltince in od tam z vla
kom v Maribor. Tovornjak je imel nosilnost 
3 tone in je bil stalno naložen z 62-timi zaboji. 
Kupoval je le kokoši in piščance. Že pri nato
varjanju jih je sortiral v tri različne skupine: 
prva 70dkg - Ikg (lažjih ni kupoval), druga 
Ikg - 1,30 kg, tretja 1,30 do 1,50 kg. Težje 
kokoši so imele manjšo ceno in jih niso izvažali. 
Redno je bilo v prvem zaboju 35, v drugem 30 
in tretjem 28 kosov. Tehtanje je bilo natančno 
in po zabojih. Plačilo je bilo na roko.

V Mariboru so imeli posebne hale in emba
lažo, v kateri so perutnino pitali s prosom, 
kuhanim rižem in mlekom.

Tako so dosegli željeno kvaliteto (značilna 
bela barva). Perutnino so tako pitali 14 dni in jo 
nato zaklali, očistili in zapakirali v zaboje. Blago 
so pošiljali večji del v Švico, ki je bila zelo stroga 
glede kvalitete. Imeli so velike hladilnice, ki so 
omogočale, da je bila perutnina na razpolago 
skozi vse leto. Pozimi je trgovina s piščanci 
skoraj usahnila, prodajale so se le stare kokoši. 
Naslednje leto spomladi se je celoten ciklus 
ponovil.

Kupinarji so perutnino skrbno nakrmili 
s prosom in s koruzo, da je dosegala večjo težo. 
Šele nato so jo prodali glavnemu kupinarju. 
Enako so delale tudi gospodinje, ko so prodajale 
perutnino kupinarjem, saj so tudi one s tem 
zaslužile. Perutnina je čez dan zaradi dolge 
vožnje v zabojih na vozu postala lačna, zato jo je 
bilo potrebno krmiti tudi med potjo. V ta na
men so imeli kupinarji pripravljeno hrano in 
lončke, v katere so nalivali vodo. Na Goričkem 
so imele ženske svoje lastne »kunšafte«, t.j. 
domače kupinarje, ki so imeli prednost pred 
tistimi iz drugih vasi, tako da so blago prodajale 
le njim. Čeravno smo omenili, da so s 30-timt 
leti kupinarji nakupovali že s kolesi, pa velja 
omeniti, da so posamezni starejši kupinarji vse
skozi hodili še vedno peš, to pa zaradi tega, ker 
se s kolesom niso znali peljati. Na pot so se

morali odpraviti pred drugimi, kar pomeni, da 
so morali za razliko od tistih s kolesi, ki so šli na 
pot npr. v ponedeljek zjutraj, oditi že v nedeljo 
zvečer ali popoldan in noč prespati v kakšnem 
hlevu, seniku itd. Pozimi je moral kupinar priti 
v vas že ob šestih, ko so ljudje vstajali in še niso 
spustili kokoši iz kurnika, poleti pa že ob treh 
aH štirih, ko se je »zorilo«. Ko so obhodili dve 
do tri vasi, so imeli že polno piito na rami ali 
»klonjo« na kolesu, zato so blago odpeljali do
mov in se še isti dan popoldne vrnili nazaj v vas. 
V madžarskih vaseh so ljudje večinoma znali 
govoriti slovensko, zato s sporazumevanjem 
niso imeli težav. Za kupovanje je potreboval 
kupinar drobiž, ki so ga menjali v trgovinah in 
tudi v pekarnah. S seboj so imeli 500 do 700 
dinarjev. Včasih jim je denar zmanjkal, zato 
niso mogli več kupovati in so se bili prisiljeni 
vrniti domov. Kupinar nabiralec je imel svoj 
denar ali izposojenega od glavnega kupinarja. 
Ta je imel črno knjigo, kjer so bili zapisani 
dolžniki. Le-teh je bilo 10 do 15.

Več sosed je prineslo blago skupaj k eni hiši, 
kjer se je ustavil kupinar, v »prejstrenkah« - ko
šaricah iz slame, »cekarju«, »korblu« - jerbasu 
ali pa tudi v predpasniku. Kot smo že omenili, 
so imele ženske na Goričkem bolj stalnega kupi
narja, na Dolinskem pa to ni bilo določeno 
(kdor je prej prišel, je prej kupil).

Na Dolinskem so imele ženske po 20 do 30 
kokoši, na Goričkem pa celo od 40 do 50, saj je 
bilo tu več travnikov in gozda. Dolinsko je bilo 
gosteje naseljeno in perutnina je tukaj naredila 
več škode. Kure, ki se prosto pasejo na trav
niku, bolj nesejo kot tiste, ki jih krmimo z zr
njem, saj je v travi veliko vitaminov. Ob sreča
nju v vasi sta si »kupinarja« razdelila ulice ali 
dele vasi, če je bila le-ta raztresena, kot so na 
primer vasi na Goričkem. »Kupinar« je kupil 
pri eni gospodinji po 10, 20, 30, 50 in tudi po 
100 jajc. To nas mogoče preseneča in se nam zdi 
številka pretirana, toda če je imela gospodinja 
40 kokoši in je vsak dan znesla le polovica, je 
imela v treh dneh že 60 jajc. Prodala jih je 
»kupinarju« ali v trgovini, če ga dalj časa ni bilo 
po blago, ona pa je nujno potrebovala denar. 
»Kupinarske« poti bomo omenili posebej, zato 
tukaj opozorimo le na to, da so šli v isto vas 
največkrat po dvakrat v enem tednu.

V hišo so vstopali le redko, ker so hiteli

domov, saj je bila perutnina lačna. Iz sosednjih 
vasi so gospodinje prinesle blago »kupinarju« 
domov v Renkovce, če le-tega več dni ni bilo 
naokrog. Domov so ga nosili tudi vaščani iz 
Renkovcev, saj so tudi tukaj ljudje sejali velike 
količine prosa in redili perutnino.

Zanimiva je tudi ugotovitev, ki razkriva za
četke ukvarjanja s »kupinarsko« dejavnostjo. 
Vsi informatorji so se s kupinarstvom začeli 
ukvarjati že v otroški dobi, ko so hodili še 
v osnovno šolo. Tako imamo pričevanje infor
matorja, ki nam je zatrdil, da je nosil s seboj 
v šolo majhno »piito«, ki jo je pustil v šolski 
drvarnici, po pouku pa se je odpravil po Tur
nišču od hiše do hiše nabirat jajca. Kupoval je 
po 3, 5, 10 ali 20 jajc. Drugi zopet je hodil po 
ulici z manjšo košaro in prav tako kupoval jajca 
ter jih prodajal »kupinarju«, ki je imel kupca 
v Gradcu. Tretji je že kot kratkohlačnik vzel 
»korblec« (košarico) in z njim hodil kupovat 
jajca. Tako vidimo, da je bilo pomembno zelo 
zgodaj začeti s to dejavnostjo, kar kaže, da so 
imeli posamezni kupinarji že v rani mladosti 
izostren čut za trgovino in pridobivanje nove 
vrednosti.

Mlajši so se učili klicati od starejših, ki se jih 
je slišalo tudi v drugo vas. Znani so primeri, da 
je imel »kupinar« tako močan glas, da se ga je iz 
Gančan slišalo v Lipo ali iz Lipe v Renkovce. 
»Kupinarji«, ki so to zmogli, so bili redki, ob 
tem pa je treba upoštevati, da je kupovanje in 
s tem tudi klicanje teklo zgodaj zjutraj, ko je 
bilo mirno, proti deseti uri dopoldne je namreč 
že peljal skozi vas kak avto ali avtobus. Ko je 
kupinar prišel v vas, je zaklical. Slišalo ga je 
prvih deset hiš na obeh straneh ulice. Nato se je 
peljal nekaj sto metrov dalje in spraševal, če 
imajo kaj prodati. Ena gospodinja je rekla: »Ni
mam,« druga pa »Jaz pa imam.« Večkrat je 
prišel ven tudi mož in mu ponudil žganje, da se 
je imel kupinar večjo voljo oglašati in da je bil 
bolj vesel. Stalno ni mogel vpiti, ker bi ga bolelo 
grlo. Včasih se je zgodilo, da mu je tudi kak 
vdovec prodal jajca, kar kaže, da se ljudje tega 
nikakor niso sramovali, ampak jih je v to prisi
lila potreba. »Kupinarji« so bili družabni, ve
seli, pogosto tudi šaljivi ljudje, kar zopet ni bilo 
samo sebi namen, ampak so to svojo živahnost 
še kako potrebovali, če so hoteli imeti uspeh pri 
delu, saj ne smemo pozabiti, da so jim blago

prodajale predvsem ženske, ki jih je bilo treba 
najprej pripraviti, da so se spustile v kupčijo 
z moškimi. Ni malo primerov, da so mladi, ki 
so bili še neporočeni, prav na tej »kupinarski« 
poti spoznali svojo življenjsko družico, se priže
nili k njej in potem zopet opravljali svoj poklic-

Med obema vojnama ni bilo drugih poljskih 
presežkov. Perutnina je bila nekakšno nadome; 
stilo in je prinašala pomemben delež v družinski 
proračun. Vedeti moramo, da je bilo z zaposli
tvijo težko tudi moškim, ki so se lahko zadovo
ljili le z začasnimi deli. Drugim so hodili poma
gat kosit in okopavat vinograde, kar so jim le-ti 
z delom tudi vrnili. Grofici iz Beltincev so 
hodili pogozdovat; sadili so hrast, bor i° 
smreko. Za plačilo so dobivali drva. Vse to 
kaže, da »kupinarstvo« tudi pred drugo vojno še 
zdaleč ni bilo nepomembno, saj je bilo ena 
redkih dejavnosti, ki je prinašala gotovino.

Renkovski kupinarji se niso omejevali zgolj 
na Prekmurje, ampak so svoj zaslužek iskali 
tudi v Medimurju, čeprav so tamkaj imeli svoje 
»kupinarje«. Ti so jih sovražili, kar je povsem 
razumljivo, saj so jim »hodili v zelje«. Po drug* 
strani pa zasledimo pričevanje o nekaterih pri
merih napadov in kraj Romov, ki so imeli svoj 
tabor pri Podturnu.

Z začetkom druge svetovne vojne je »kup*' 
narjenje«, kot že rečeno, začasno prenehalo, 
vendar le za krajši čas. Sedaj so »kupinarji« °d 
madžarskih oblasti dobili potrdila, da so ^ 
lahko gibali v žalski županiji do Legrada. Opo
zoriti velja, da je ob razkosanju Jugoslavijo 
poleg Prekmurja tudi Medžimurje pripadlo 
Madžarski. Kraji čez Muro na štajerski strani so 
bili sedaj »kupinarjem« iz Renkovcev nedo
stopni, saj je bila Mura meja med madžarskim* 
in nemškimi oblastmi. Prav tako pa tudi trgovk 
z druge strani Mure niso več prihajali v Prek
murje.

Kot smo že omenili v prejšnjem poglavju, )p 
bila ena od zvrsti »kupinarske« trgovine tud* 
kupovanje mladih gosi - »žibekov« v Medži' 
murju in njihova prodaja po prekmurskih vi' 
seh. Sezona kupovanja je bila po žetvi. Mlade 
gosi so tehtale 1,5 do 2kg. Kupinar se je že ob 
dveh zjutraj s kolesom odpravil na svoj kolesar
ski maraton, saj ga je čakalo 90 kilometrov pot*-

, Nadaljevanje prihodnji
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Bodo morali Cmagerjevi iz Razkritja kupiti helikopter, da se bodo lahko iz 
Slovenije v Slovenijo vozili brez kontrole obmejnih organov?

Pogosti zapleti s hrvaškimi
-kontrolorji' *1'

Svojčas smo že obiskali Cmageijevo domačijo na Razkrižju, do 
katere seje možno pripeljati samo po cesti, ki vodi čez slovensko- 
nT?^i mejni prehod Razkrižje-Banfi, čeprav živijo v Sloveniji. 
Pričakovali bi, da so težave, ki sojih imeli sprva zaradi (neprosto
voljnega) prestopanja mejnega prehoda, zdaj že mimo, toda temu 
se zdaleč ni tako. Zapleti se kar vrstijo, in sicer v glavnem na 
?rvaški strani, še posebej od takrat, ko so poleg policijske uvedli 
se stalno carinsko službo. Nekateri cariniki komplicirajo m kom- 
Puarajo, kot da bi hoteli še posebej pokazati svojo moč, prevzet
nost...

Najhuje je zlasti tedaj, ko 
gre za živila in kmetijske pri
delke; pred kratkim pa niso 
pustili k njim živinozdravnika 
Slavka Osterca iz Ljutomera, 
da bi osemenil plemenske svi- 
n)e, ki so imele ravno tedaj 
Woj ciklus. Hrvaški carinik ga 
Ie zavrnil, češ da lahko gre 
k nam samo čez mejni prehod 
°nnož-Trnovec. (Sperma tu 
ne®ože preko.) Namesto 30 
metrov bi se torej moral peljati 
« okrog 30 kilometrov. Skoraj 
M ure je trajalo pregovarja
le, a vse zaman. Sporna je 
“»a tudi UKV-postaja, ka
kršne imajo živinozdravniki 
^službenih vozilih. Medtem so 
Cmagerjevi zaslutili, da je naj
brž kaj narobe na mejnem pre- 
“odu in gospodinja Marija je 
* možem Adolfom pohitela tja, 
da bi potrdila, da je živinoz- 
dravnik res namenjem k njim 
~ v Slovenijo, in ne na Hrva-

Rekla sem:
Suite> dečki, zakaj niste pu- 

S‘I k nam veterinarja? Ravno 
VCeraj smo bili v Čakovcu na 
uPravi obmejne policije in lepo 

se zmenili, da ne bodo de- lah težav.
Policaj na mejnem prehodu 

Ie odgovoril, da oni ne delajo
^o Ie «topila sem zato 

k cariniku in rekla: Gospod 
raSi, ali ne vidite, da je takoj 
č vašo hišico cesta, ki pelje 

nam in torej lahko kontroli- 
-e>ali bo res šel k nam. On 
Pa- Heču mi njemu verovati, on

Umešal se je mož, re
dni- ?a vzemite mu papirje, 

^mente in ne bo mogel da-

ADOLF: Eden nam je 
zabrusil, češ kaj bi radi 
Slovenci, ko jim očitamo, 
da so nam dolžni za elek
triko 40 milijonov, to pa ne 
pomislimo, da smo mi 
dolžni Hrvatom 400 mili
jonov! Čim pride do kakš
nih problemov med Slove
nijo in Hrvaško, mi to ta
koj občutimo, ko pridemo 
na mejni prehod. A je to 
prav?!

Ije. Pet minut bo opravil pri nas 
in se vrnil na prehod. Carinik 
pa: Nemože, sperma se tu ne
može nositi.

Carinik je še naprej trmasto 
vztrajal pri svojem, in to je Ma
rijo tako razjezilo, da jim rekla 
nekaj grdih besed, med drugim 
tudi, naj pač oni osemenijo svi
nje, če ne pustijo k njim ljuto
merskega živinozdravnika. Po 
pripovedovanju Marije so se 
hrvaški ,kontrolorji’ iz nje le 
norčevali. Svinje bodo morale 
tako počakati na osemenitev 
do naslednjega ciklusa, če ga 
bodo sploh imele.

Marija je stopila tudi do na
ših carinikov in jih spraševala, 
zakaj živinozdravnik ni smel 
k njim. Rekli so ji, da so ga oni 
pustili brez problemov in da je 
torej kriva izključno hrvaška 
stran.

MARIJA: S sinom Bran
kom sva bila tudi pri predsed
niku ljutomerske občine Mirku 
Prelogu in mu opisala vse naše 
probleme. Dolgo smo se pogo-

Ugodilo se je...
Pešce aPrehoduza Vlomi in tatvine
gori Jn '"'DJ ’Z Podgorice v Črni 
peljaie e ianuaría °b 19 50 
stra|nz “sebnim avtom po magi- 
vbn¿Cest.’ od mejnega prehoda 
vas¡ iF Fs‘ Pr°0 Lendavi. V Dolgi 
tiiio « ?a et®' na domačinko Kata- 
hodu , ’ k' ie na označenem pre
vozil a ^ Prečkala cesto. Ker 
ško inn'usPe' ustaviti, je trčil v pe- 
íodbe 1^>O^zro^ tako hude po- 
"esereje a zarad' ni'h na kraiu 

J^do poškodovana 
Peska
!e ¡e v nuaria’ kmalu po polnoči, 
Peljal 7 rad Ciglarič iz Podgradja 
eesti m “sebnim avtom po lokalni 
ie zarad' lnc'-Grlava. V Šalincih 
toba c- ' v°^nje preblizu desnega 
h£il v s Prednjim delom vozila 
“ec, ki' x Jožefo Dreven iz Šali- 
PetiskaF i a Prot' Grlavi in ob sebi 
glo na n v°' P° trčenjo jo je vr- 
bransv„ krov motorja in v vetro- 
P°Škod„ steRl°> nato pa je hudo 
^nkini V?na °hležala na desni 
jo pren r re^eva'nim vozilom so 
v noči a' v bolnišnuico, kjer je 
“rnrla Z nedelje na ponedeljek

V noči na 21. januar je 
nekdo vlomil skozi okno v vin- 
•sko klet Milana K. na Rožič- 
kem Vrhu in iz sodov izpustil 
3.500 litrov vina. Skupna 
škoda znaša 520.000 tolarjev. 
Za storilcem še poizvedujejo.

23. januarja je bilo vlom
ljeno v priročno skladišče go
stišča Zvezda v Beltincih. Vlo
milec je odnesel različna živila 
v vrednosti 50.843 tolarjev.

V Murski Soboti pa je bilo 
istega dne vlomljeno v klet Š. 
B. na Lendavski od koder je 
storilec odnesel obutev v vred
nosti 10.000 tolarjev.

Neprostovoljno 
treznjenje

Policisti oddelka v Gornjih 
Petrovcih so 19. januarja odpe
ljali na pridržanje do iztrezni- 
tve Franca S. iz Prosečke vasi, 
ker je v gostišču Hribček 
v Moščancih hudo kršil javni 
red in mir.

21. januarja popoldne je 
Karl D. iz avstrijske Radgone

''sak četrtek Vestnik

Kako dolgo bodo morali Cmageijevi - Olga, Marija, Adolf, 
Jožica in Branko - prenašati ,šikaniranje’ (predvsem hrvaških) 
obmejnih delavcev, ko bodo šli zdoma ali se vračali?

BRANKO (sin): Delam 
v Avstriji in nekega dne 
sem se peljal domov. Hr
vaški carinik je najprej 
zahteval potni list, nato 
sem moral odpreti kovček, 
ki ga je temeljito pregle
dal. Ker ni bilo nič narobe, 
mi je dejal, da lahko grem 
naprej. Rekel sem mu, da 
bi želel, naj si me zapomni, 
ker živim malo naprej 
v Sloveniji. Odvrnil mi je, 
da to njega nič ne briga. 
Ko sem se čez čas peljal 
nazaj, je spet zahteval, naj 
odprem kovček. Vprašal 
sem ga, naj mi pove, česa 
ne smem voziti iz naše dr
žave v našo državo, da 
bom potem drugič to upo
števal. Odgovoril mi je le, 
da sem zdaj na hrvaškem 
ozemlju. Takšen režim me 
seveda zelo moti.

varjali. Rekel nam je, da ra
zume naše probleme, a ne more 
neposredno posredovati pri ca
rinikih. Iz njegovih besed se je 
dalo celo sklepati, češ naj opu
stimo živinorejo, če imamo 
probleme s carino. Ali pa naj se 
dogovorimo, da bo hodil 
k nam hrvaški živinozdravnik. 
A on bi lahko nemoteno priha
jal k nam čez državno mejo?

Pravzaprav njihov veterinar že 
občasno prihaja k nekaterim 
kmetovalcem na Razkrižju. 
Tudi nas je že nagovarjal, če ne 
bi bilo bolje, da bi se dogovorili 
za storitve z njihovo veterinar
sko službo v Štrigovi, ker da so 
precej cenejši. In kako lahko 
nekateri iz Banfija nosijo mleko 
brez problemov na našo stran? 
Ali zanje niso potrebna potrdila 
posebne obmejne službe iz Tr
novca? Tu bomo pocrkali ali 
pa se prej poklali!

Cmageijevim (podobno ve
lja tudi za Mesaričeve in še 
koga) vsekakor ni lahko skoraj 
vsak dan doživljati obmejno 
kontrolo, če gredo zdoma ali se 
vračajo. Zgodi se, da imajo te
žave tudi tisti, ki so namenjeni 
k njim ali pa se od njih vračajo 
v Slovenijo (iz Slovenije). In 
kako bi se dalo ta problem 
sploh rešiti? Delna rešitev bi 
bila, če bi se hrvaška obmejna 
kontrolna postaja preselila ne
kaj deset metrov naprej, tako 
da bi Cmageijevi zavili proti 
Svoji domačiji pred njihovo 
kontrolo. Možno je zgraditi 
tudi novo cesto do Cmageije- 
vih (nekaj sto metrov) ali pa 
vzpostaviti zračno povezavo 
s helikopteijem. Njim je vse
eno, samo da bi lahko odhajali 
zdoma oziroma se vračali brez 
obmejne kontrole. Saj vendar 
živijo v Sloveniji!

JOŽE GRAJ

vinjen obiskal Sonjo M. v Bo- 
račevi in se znašal nad njo in 
njenima hčerkama, starima 12 
oziroma 14 let. To zadnjo je 
tudi zlasal. Napadene so uspele 
pobegniti iz hiše in poklicale 
policijo. Fantje so ga obvladali 
s tako imenovanim strokovnim 
prijemom in odpeljali na poli
cijsko postajo ter pridržali, do
kler se ni streznil. Podali so 
tudi prijavo sodniku za prekr
ške.

Garaža je gorela
V soboto, 22. januarja, ob 3. 

uri ponoči je prišlo do požara 
na delavnici in garaži Vida Ele- 
merja v Čikečki vasi. Zgoreli 
so ostrešje, strop, delavnica in 

.različno orodje. Skupna škoda 
znaša kar 600.000 ■ tolarjev. 
Vzrok požara še raziskujejo.

Spet veliko 
ilegalcev

V preteklem tednu so naši 
mejni organi zavrnili veliko tuj
cev, ki niso izpolnjevali pogo
jev za prihod v Slovenijo. Ne
kateri zavrnjeni pa so poznje 
prišli čez mejo ilegalno. Tako 
so 18. januarja prijeli v notra
njosti Prekmurja ilegalca iz 
Romunije in ga nato odvedli 
v prehodni dom v Prosenja
kovce. 19. januarja so policisti 
odkrili v grmičevju ob rokavu 
Mure zunaj Benice dva držav
ljana Bolgarije in Romunije, ki 
sta ilegalno prestopila mejo, po 
postopku pa so ju vrnili na 
Madžarsko. 21. januarja so so

boški policisti izsledili v Mo
ravskih Toplicah dva romun
ska državljana, ki sta dan prej 
pri Hodošu ilegalno prešla 
madžarsko-slovensko mejo. 
Vrnili so ju na Madžarsko. 
Lendavski policisti so 23. janu- 
arja v Mostju prijeli Romuna, 
ki je prav tako ilegalno presto
pil mejo. Tudi tega so poslali 
nazaj na Madžarsko. 22. janu- 
arja pa so pomurski policisti 
prijeli 6 ilegalcev iz Romunije 
in 2 iz Zvezne republike Jugo
slavije. Začasno so jih odvedli 
v prehodni dom v Prosenja
kovce.

Poroke
MATIČNI URAD 

MURSKA SOBOTA: 
Robert Županec, knjigo
vodja, Kot, in Snežana 
Pucko, šivilja, Bratonci; 
Alojz Raščan, kmetijski 
tehnik, Turnišče, in Klav
dija Horvat, frizerka, Bel
tinci; Alojz Kramar, poli
cist, Trnje, in Marija Jere
bic, ekonomska tehnica, 
Beltinci; Dušan Horvat, 
mesar, Murska Sobota, in 
Bernadka Čerpnjak, nata
karica, Martinje; Jožef 
Brunec, nogometaš, Ver
žej, in Metka Perša, eko
nomska tehnica, Ižakovci; 
Branko Zadravec, strojni 
ključavničar, Melinci, in 
Renata Kuzma, čistilka, 
Ižakovci.

ČESTITAMO!

Pasja vdanost?
Je bilo prav, da so ob spremembi sistema tako prevetrili 

slovenski varnostni sistem? Ali je pametno, da je danes 
toliko razmeroma mladih nekdanjih udbovcev že upokoje
nih? Ljudje imajo izkustva, zakaj naj ne bi ostali naprej? Je 
moralo priti do tega, da je slovenska obveščevalna služba 
danes tako razbita?

»Preveč...«, je odrezal kriminolog dr. Janez Pečar na Delovi 
okrogli mizi o obveščevalnh službah, ko je dr. Miha Brejc, nekda
nji šef slovenske obveščevalne službe, ki se zdaj imenuje Sova, 
takrat pa Vis, rekel, da točnih podatkov o številu upokojitev 
sodelavcev te službe, ki se je nekdaj v enopartijskem sistemu 
imenovala SDV - zaradi dejavnosti pod tem imenom so jih upoko
jevali - nima, da pa jih bo tam okrog 100 do 150.

Za mizo sta skupaj z omenjenima sedela še Ivo Bizjak, minister 
za notranje zadeve, in mag. Peter Jeglič, podsekretar za notranje 
zadeve. Sedanjega šefa obveščevalne službe ni bilo na pogovoru. 
Torej je s to službo res nekaj zelo narobe.

Ni dvoma, de se doktor Pečar na vohunske in obveščevalne 
zadeve spozna. Očitno se spozna tudi na obveščevalske duše, kot 
bi rekli s Platonom. Zato je razumljivo, zakaj pravi, na nekem 
drugem mestu pogovora, da profesionalcev, kar so sodelavci SDV- 
ja bili, ni bilo modro naganjati na cesto. V ozadju te trditve je 
Platon. Njegov nauk o državi in njenih stanovih.

Obveščevalce bi Platon gotovo prišteval v drugi stan, med 
varuhe oziroka vojake. Ta stan, tako pravi filozof, se mora odliko
vati po možatosti in lojalnosti. Predan mora biti državi, njenim 
voditeljem. Voditelji, prvi stan, se lahko menjavajo, varuhi pa 
ostajajo isti. Njihovo je, da svoje naloge opravljajo tako, kot od 
njih zahteva oblast.

Kdor je vdan, je vdan. Katerikoli oblasti. Zaradi te vdanosti 
svojemu stanu so sploh možni plačanci, plačane vojaške enote, kot 
je na primer francoska tujska legija. Če da vojak častno besedo in 
je resničen vojak, to se pravi, da se poistoveti s svojim vojaškim 
stanom, potem predano in zvesto služi pod katerokoli zastavo.

Tako pravi Pečar: »Gotovo je ta služba (SDV - o. avt.) nosila 
pečat razmer, v kakršnih je rasla skozi vso zgodovino, od leta 1944, 
ko je bila ustanovljena s posebno nalogo. Te naloge je po mojem 
mnenju in poznavanju razmer relativno dobro opravljala. Zato je 
docela normalno, da je bila ob politični spremembah močno 
dezorientirana, ker je bilo verjetno treba povedati, kakšne vred
note sploh še varovati in kaj je od tistega, kar je bilo prej, sploh še 
vredno početi...?«

Po njegovem je bila slovenska SDV povrhu »relativno samo
stojna od Beograda«. Priznava sicer, da je bila »do določene 
stopnje spolitizirana, saj se tudi danes tako ali drugače politizira, 
v prejšnjem času pa še toliko bolj - ker je namreč ta služba koristila 
samo eni stranki, druge pač ni bilo.« (podčrtal avtor).

V tem »paču« je kleč. Tisto, kar doktor Pečar, namenoma ali 
ne, spreglejuje, je to, da nekdanje partije tukaj nihče ni prepove
dal. (Medtem, ko je ona druge stranke prepovedala.) Ta partija 
ostaja še naprej v politiki, čeprav pod drugim imenom in brez 
dvoma prenovljena.

Tukaj nočem polemizirati s kompatibilnostjo dandanašnje Zdru
žene liste z večstrankarskim sistemom. Predpostavimo lahko celo, 
da bi ne prišlo do napačnega razumevanja tistega, kar hočem 
povedati, da so nekdanji prenovljeni komunisti največji demokrati 
v tej državi. - To se sicer sliši malce čudno, a pustimo zadevo tako 
stati, da se izognemo nepotrebnim nerazumevanjem.

Ostaja pa vprašanje dvojne ali implicitne dvojne lojalnosti. 
Resnično lojalni ljudje ostanejo lojalni, dokler njihov gospodar 
obstaja. Ne glede na to, kako obstaja. Dobri varuhi spoznajo 
svojega gospodarja tudi v preobleki. Udbovci so bili varuhi Parije- 
gospodarice. Bili so lojalni njej in državi, ker je bilo to dvoje eno.

Kakorkoli »naveličana« oblasti, saj zato pa je menda sestopila!, 
je nekdanja partija, današnja Združena lista, zapisana še neki 
drugi logiki, mimo te, ki izhaja iz dolgotrajne vladavine. Logiki 
strankarstva. Kakor vsaka stranka, hoče tudi nekdanja partija priti 
na oblast in za to so dobra vsa sredstva. Tudi tista, s katerimi 
politiko oskrbujejo obveščevalne službe. Ta so celo najučinkovi
tejša.

Nedemokratično bi bilo stranko ZLSD prepovedati. Proti 
temu bi se bilo potrebno upreti. Vendar pa nekdo mora 
plačati ceho, če ta stranka po svojih levitvah ostaja na 
političnem prizorišču. Plačujejo jo nekdanji udbovci. Zato 
mislim, da je dobro, če so jih pognali na ceste. To je bilo 
potrebno naredit zaradi varnosti države. Če bi ostali v svo
jih službah, partija v svoji tretji ali četrti izdaji še naprej na 
politični sceni, bi to pomenilo grožnjo za to državo. Iz 
zgoraj opisanih razlogov. Ti ljudje bi bili vedno v skušnjavi, 
da izsledke svojih raziskovanj najprej prinesejo svojim nek
danjim gospodaijem.

Kar pa se njihovih visokih pokojnin tiče, to pa je že seveda 
drugo vprašanje. ŠTEFAN SMEJ

ZLATA POROKA - Dokležovčana Avgust Zver, nekdanji 
cestar, in žena Terezija, kije gospodinjila in delala na kmetiji, sta 
te dni praznovala 50 let skupnega življenja. Slovesnost je bila 
najprej na matičnem uradu v Beltincih; tam je slavljencema 
čestital in poklonil prekmursko »piitro« predsednik občine An
drej Gerenčer, nato pa se je nadaljevala v domači cerkvi, kjer so 
jima pevci in župnik pripravili čudovit obred. Zverovima se je 
rodilo 9 otrok in vsi so v življenju uspeli. V veliko veselje jima je 
tudi 17 vnukov in 1 pravnukinja.
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Pogovor s tehničnim vodjem AK Pomurje Mirkom Šerugo

Ponoviti lanske dosežke!
Preteklo leto je bilo za 

člane Atletskega kluba Po
murje iz Murske Sobote zelo 
uspešno, saj so se nekateri 
prebili v sam slovenski vrh, 
osvojili naslove državnih pr
vakov in se uvrstili v državno 
reprezentanco. Kaj si obetajo 
od letošnje tekmovalne se
zone? O tem smo se pogovar
jali s tehničnim vodjem in tre
nerjem Mirkom Šerugo.

- Ali ste že začeli s pri
pravami za novo tekmovalno 
sezono, ki Je pred durmi?

»S pripravami za letošnjo 
sezono smo začeli prvega de
cembra. Pod strokovnim vod
stvom trenerjev Tibija Le- 
batja (šprinterji) in Atilo 
Horvatom (skoki) ter pod 
mojim vodstvom (srednje 
proge) vadijo člani in članice 
našega kluba po trikrat te
densko v dvorani in trikrat 
zunaj. Za Riharda Madjara in 
Barbaro Berden načrtujemo 
osem dnevne priprave (29. 1. 
do 7.2.) v Budimpešti, ostali 
pa bodo vadili doma. Za po
letni del tekmovanja načrtu
jemo, da se bodo nekateri at
leti in atletinje udeležili 
v aprilu skupnih priprav 
v Novi Gorici ali Medolinu, 
ki jih organizira Atletska 
zveza Slovenije.«

- Lani so atleti in atleti
nje vašega kluba dosegli ne

Nogomet__ _______________________________

Pomurski ligaši s polno močjo
Pomurski nogometni ligaši se že nekaj časa vestno pripravljajo za 

nadaljevanje prvenstva v prvi in drugi državni ligi. Beltinski Potrošnik, 
lendavska Nafta in veržejski Beltrans so že odigrali prve prijateljske 
tekme. Dogovorjenih pa je že tudi večina prijateljskih tekem.

Soboška Mura je končala 10-dnevne kondicijske priprave, ki jih je vodil 
trener Franc Kosi iz Ljubljane, sicer pa Sobočani vadijo pod strokovnim 
vodstvom trenerja Miloša Šoškiča in pomočnika Milivoja Gavriloviča. 
Prvo prijateljsko tekmo načrtujejo pri Muri 2. februarja z avstrijskim 
prvoligašem Avstrijo iz Salzburga. Od 9. do 19. februarja bodo odšli na 
skupne priprave v Ankaran ali Poreč. Pred skupnimi pripravami in po njih 
pa bodo odigrali še nekaj prijateljskim tekem. Beltinski Potrošnik bo na 
pripravah v Medulinu odigral štiri tekme, po vrnitvi pa ima dovorjene 
tekme: 13. 2. Potrošnik : Nafta, 16.2. Čakovec : Potrošnik, 20.2. Potroš
nik: Gramatex Turnišče, 23.2. Potrošnik : Croacija Zagreb. Turnišči 
Gramatex ima dovorjene naslednje tekme: 31.1. Ljutomer : Gramatex, 
5.2. Renkovci : Gramatex, 6. do 13. 2. skupne priprave v Istri, kjer bodo 
odigrali dve tekmi, 12.2. Optimizem: Gramatex, 16.2. Remet: Gramatex, 
20.2. Potrošnik : Gramatex. Lendavska Nafta bo odigrala naslednje 
prijateljske tekme: 2.2. Nafta : Čakovec, 6.2. Nafta : Mura, 9.2. Beltrans 
: Nafta, 13. 2. Potrošnik : Nafta, 20.2. Nafta : Karlovac. Beltrans iz 
Veržeja pa bo odigral naslednje prijateljske tekme: 31.1. Tišina : Beltrans, 
5.2. Ljutomer : Beltrans, 6.2. Goričanka : Beltrans, 9.2. Beltrans : Nafta, 
12.2. Dokležovje : Beltrans. 13.2. Remnet : Beltrans,16. do 20. 2. skupne 
priprave v slovenski Istri. Zatem pa predvidevajo še dve prijateljski tekmi.

katere izvrstne rezultate. Kaj 
pa pričakujete letos?

»Predvidevamo, da bomo* 
tudi letos dosegli vidne rezul
tate, vendar ne tako skoko
vito kot lani. Računamo, da 
bodo naši tekmovalci in tek
movalke tudi letos posegli po 
državnih naslovih in se uvr
stili v državne selekcije. Že
leli bi, da bi se eden ali dva 
naša tekmovalca ali tekmo
valki uvrstili na evropsko 
člansko prvenstvo, ki bo od 
7. do 14. avgusta v Helsinkih, 
ali na mladinsko svetovno pr
venstvo, ki bo od 20. do 24. 
julija Lizboni. Prav tako 
predvidevamo, da se bo vsaj 
eden uvrstil v državno repre
zentanco, ki bo sodelovala 
11. in 12. junija na evrop

skem pokalu druge lige 
v Ljubljani. Vse te želje in 
načrte pa bomo lahko uresni
čili le, če bomo zbrali po
trebna sredstva, ki so po
trebna za priprave najboljših 
naših tekmovalcev in tekmo
valk. Med te sodijo: Damjan 
Špur (100 in 200 m), Jože Ko
lar (400 in 800 m), Rihard 
Madjar (skok v daljino in tro
skok) pri moških ter Barbara 
Berden (skok v višino), Sonja 
Roman (600 in 800 m), Me
lita Hajdinjak (100 m) pri 
ženskah ter še nekateri 
mlajši, kot so: Vašo Kerč
mar, Denis Šparaš, Tomaž 
Horvat, Danijela Žalik, Ur
ška Berden in drugi.«

- Ali letos načrtujete tudi 
večje prireditve?

»Poleg osnovnošolskega in 
srednješolskega tekmovanja 
ter spomladanskega in jesen
skega krosa načrtujemo, da 
bomo letos organizator med
narodnega tekmovanja 
v krosu, ki bo 30. junija na 
stadionu Mure v Murski So
boti, ter olimpijskega teka 
pod pokroviteljstvom Olim
pijskega komiteja ob 100-let- 
nici modernih olimpijskih 
iger, ki bo 19. junija. V pro
gramu imamo tudi že tradici
onalni ulični tek v Murski So
boti in še nekatera druga.«

Feri Maučec

Rokoborba

Vrbančič 
najboljši

Rokoborski klub Ljutomer je 
pripravil mednarodno tekmovanje 
v rokoborbi za nagrado Mlekopro- 
meta Ljutomer. Sodelovalo je 130 
pionitjev in članov iz Avstrije, 
Madžarske, Hrvaške in Slovenije. 
Lep uspeh so dosegli soboški in 
ljutomerski rokoborci, saj so osvo
jili več prvih mest. V skupni uvrsti
tvi pa je Murska Sobota zasedla 
drugo mesto. Za najboljšega tek
movalca so razglasili Vrbančiča 
(Ljutomer). Rezultati - pionirji: 
28kg: 1. Časar (MS)^32kg: 3. Mi
helič (MS); 42kg: 3. Žnidarič (Lju
tomer); 52kg: 3. Gomboc (MS); 
člani - 57kg: 3. Lukašev (Ljuto
mer); 62kg: L Vrbančič (Ljuto
mer); 74kg: 1. Bačič (MS), 2. Zec 
(MS); 82kg: 1. Vukan (MS). (N. 
Šoštarič).

Dvoranski hokej

Lipovci prvi
V Celju je bil turnir v dvoran

skem hokeju, ki je veljal za sestavo 
državne reprezentance, ki bo v so
boto in nedeljo sodelovala na med
narodnem turnirju v Šopronu na 
Madžarskem. Sodelovalo je 6 ekip, 
ki so bile razdeljene v dve skupini. 
Rezultati - A-skupina: Železničar 
Maribor : Lek Lipovci 0:2, Svo
boda Ljubljana : Železničar 5:1, 
Lek : Svoboda 1:3. B-skupina: Ga- 
berje Celje : Triglav Predanovci 
2:0, Lipovci : Gaberje 4:1, Triglav 
: Lipovci 3:3. Finalni rezultati: Tri
glav : Železničar 3:1, Gaberje 
: Lek 0:1 in Lipovci : Svoboda 4:2. 
Vrstni red: 1. Lipovci, 2. Svoboda, 
3. Lek, 4. Gaberje, 5. Triglav jn 6. 
Železničar.

Badminton---------------

Uspeh 
Lendavčanov

V Lendavi je bil tretji republiški 
C-turnir v badmintonu, na katerem 
so sodelovali tekmovalci iz Za
greba, Maribora in Lendave. Lep 
uspeh so dosegli Lendavčani. Med 
ženskami je zmagala Petkovičeva 
pred Bukovčevao (obe Lendava). 
Pri moških pa je zmagal Jurčič iz 
Zagreba pred Törökom (Len
dava). Petkovičeva, Bukovčeva in 
Török so se uvrstili na B-turnir, ki 
bo 2. februarja v Ljubljani.

V Trebnjem je bil pionirski tur
nir v badmintonu. Med 32 fanti in 
16 dekleti so bili tudi Lendavčani 
in dosegli nekaj dobrih uvrstitev. 
Najuspešnejši je bil Horvat, ki je 
zasedel četrto mesto. Miholič je bil 
sedmi, Novak pa osmi. Med de
kleti je Bukovčeva zasedla osmo 
mesto, Koncutova pa je bila pet
najsta. (VS)

Atletika____________

Grabar prvi
V avstrijskem Celovcu je bil prvi 

zimski kros za pokal Avstrije. Med 
150 tekači je sodeloval tudi član 
Tekaške sekcije Radenske Geza 
Grabar in se lepo odrezal. V teku 
na 10km je namreč osvojil prvo 
mesto.

Nogomet-----------------

Nafta: Polet 
1:4

Nogometaši Nafte iz Lendave šo 
odigrali prvo prijateljsko tekmo 
s hrvaškim ligašem Poletom iz Pri- 
bislavec. Tekmo, ki je bila odigrala 
v Dolgi vasi, so dobili gostje. Ča
sten zadetek za Nafto je dosegel 
novinec Zver, ki je prišel iz Potroš
nika Beltinci. (FM).

Ludvik Gumilar-predsednik NK Mura

Ob jubileju doseči
zastavljene cilje

Pred nadaljevanjem prven
stva v prvi državni nogometni 
ligi je pri Nogometnem klubu 
Mura prišlo do nekaterih ka
drovskih sprememb v vodstvu. 
Obolelega predsednika Milana 
Mbrca je zamenjal Ludvik Gu
milar, direktor Tovarne žen
skih plaščev Mura v Murski So
boti; Tehnični vodja prvega 
moštva pa je zopet postal Ervin 
Kerčmar. Pomembni fuknciji 
v klubu pa sta prevzela bivša 
igralca Mure Drago Posavec in 
Zlatko Tkalčec. Več o stanju in 
nadaljnjih načrtih kluba smo se 
pogovarjali s predsednikom 
Ludvikom Gumilarjem.

- V javnosti je bilo v zad
njem času veliko slišati o nek- 
terih težavah, v katerih se je 
znašel NK Mura potem, ko je 
po jesenskem delu prvenstva 
v prvi državni ligi osvojil 
drugo mesto, kar je največji 
uspeh v zgodovini kluba. Po
leg tega pa je tudi v polfinalu 
slovenskega pokala. Kaj je na 
tem resnica?

»Pred začetkom nove tek
movalne sezone si je Nogo
metni klub Mura postavil vi
soke cilje, in to uvrstitev 
v evropski pokal. Za dosego 
tega cilja je bil prisiljen v svoje 
vrste pritegniti več kakovost
nih igralcev, hkrati pa tudi an
gažiral novega trenerja Miloša 
Soškiča. Po prvem delu prven
stva je Mura želj eni cilj tudi 
dosegla. Angažiranje novih 
igralcev in trenerja je tudi zah
tevalo precejšnja sredstva, ki 
jih ni tako enostavno zagoto
viti. S tem problemom se vod
stvo kluba nenehno otepa. Ker 
klub ni bil v stanju tekoče iz
polnjevati svojih obveznosti, je 
prišlo do določenega zastoja. 
Zato je bilo tudi nekaj nejevo
lje. O zadevi je razpravljal 
upravni .odbor kluba skupaj 
s pokrovitelji in sprejel neka
tere zaključke. Začasno me je 
imenoval za predsednika kluba 
in upravni odbor okrepil z ne
katerimi novimi športnimi de
lavci. Namen tega je bil delo 
v klubu zastaviti tako, da bo 
potekalo kar se da normalno.«

- V klubu je prišlo tudi do 
manjših igralskih sprememb. 
Ali nameravate tudi v nadalje
vanju prvenstva zasledovati

cilje, ki ste si jih zastavili p^ 
pričetkom prvenstva?

»V igralskem kadru ni pr® 
do bistvenih sprememb. KI®,, 
sta zapustila le Kristjan Cen® 
in Željko Gaševič, vrnila pas® 
se Kokaš in Časar. Dogov® 
s pokrovitelji je, da je potreb®

storiti vse, da bi ob velik®111 
jubileju - 70-letnici kluba - 
segli zastavljene cilje. Misli®’1 
da lahko Mura ob ob resne® 
strokovnem delu in zavzetost 
igralcev prvenstvo konča P * 
samem vrhu lestvice prve ®' 
žavne lige. To obvezo ima tí" 
do številnih zvestih gledale®*' 
Upa pa tudi, da bo imel 
družbeno podporo, saj pom'*1; 
ski metropoli ne more biti 
eno, ali bo moštvo z dolgole® 
tradicijo uspešno tekmoval, 
v prvi državni ligi ali ne. P® ' 
prave prvega moštva pod 
kovnim vodstvom Miloša 
škiča potekajo po programu1 
računamo, da bo moštvo doW 
pripravljeno za nadaljevanj, 
prvenstva. Upam tudi, da 
stih navijačev ne bomo razo®3'
rali.

F. ^’

MATERINSKI

BOH
Feri Maučec
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KONJSKEGA
ŠPORTA J

I FT V LJUTOMERU
Kolo vozačev in jahačev 
Ljutomer

Po prvi svetovni vojni je imelo 
Dirkalno društvo Ljutomer velike 
težave, saj je ostalo brez vodstva, 
denarja in plemenjakov. Takrat sta 
ljutomerski konjereji «veliko kori
stila domačin Jožko Rajh iz Mote 
in Lovro Petovar iz Ivanjkovec, pa 
tudi Hinko Drvenik iz Ljutomera 
je bil zelo aktiven, saj je leta 1919 
organiziral prvo kasaško dirko 
v novi državi. V tem času se je 
Dirkalno društvo Ljutomer pre
imenovalo v Kolo vozačev in jaha
čev Ljutomer, ki je sodelovalo z za
drugo za rejo žrebet na Cvenu, skr
belo za plemenske žrebce, priprav
ljalo razstave in konjske dirke. 
V času ko je bilo dirkališče še 
okrog kovačnice na Cvenu in je 
delno poraslo z grmičevjem, so to 
nekateri tekmovalci izkoriščali, saj 
so tam, kjer je bila tekmovalna 
steza nepregledna za komisijo, ko
nje pognali v galope. V kolikor pa 
je komisija to opazila, je bil tekmo
valec diskvalificiran. Med takrat
nimi starejšimi vozači, ki so doma 
in na tujem nastopali so bili: Anton 
Slavič iz Grab, Marko Slavič iz 
Ključarovec, Ivan Razlag iz Sitaro- 
vec, Mihael Filipič iz Stare Nove 
vasii Anton Petovar iz Bunčan, 
Alojz Ferenc iz~ Stare Nove vasi, 
Alojz Bežan iz Šalinec, Franc Ga- 
lunder iz Veržeja, Ludvik Kardinar 
iz Krapja in še nekateri drugi. Med 
mlajšimi vozniki kasaških dirk pa

so bili: Alojz Jurša iz Radgone, 
Janko Slavič iz Branoslavec, Jožko 
Slavič iz Bunčan, Ludvik Slavič iz 
Grab, Franc Skuhala iz Križevec, 
Jakob Vaupotič iz Lukavec, Joško 
Vaupotič iz Lukavec, Franc Žnida
rič iz Stare Nove vasi, Franc Žitek 
iz Bučečovec, Alojz Jelen iz Luka
vec, Julče Novak iz Maribora in 
drugi. Pb končani prvi svetovni 
vojni so dirkalna društva v Slove
niji ostala brez centralnega vod
stva, saj niso mogla biti včlanjena 
v dunajsko centralo. Zato je bila 
leta 1920 ustanovljena Centrala ju
goslovanskih kasaških društev, ki 
je imela za nalogo, da vodi register 
v redovnik vpisanih živali, kontro-, 
lira njihovo poreklo, beleži dose
žene rezultate in rekorde, vodi 
nadzor nad pravilnim izvajanjem 
kasaških prireditev, pomaga dru
štvom pri izbiri kasaških plemenja
kov in drugo.

Na dirkah tekmovale tudi 
ženske

Po prvi svetovni vojni pa vse do 
leta 1926 so na Murskem polju ple
menih manjvredni žrebci. Z de
narno pomočjo zadruge za rejo žre
bet na Cvenu je društvo nabavilo 
plemenjaka Rodauna, ki je na Du
naju dobil več lepotnih nagrad in 
dosegel najboljši kilometrski čas 
1,24,5. Po treh letih je bil žrebec 
Rodaun vrnjen na Dunaj. Leta 
1928 je Konjsko društvo v Ljuto
meru z denarno pomočjo maribor

skih oblasti kupilo plemenjaka Ne- 
pomuka, ki je na Murskem polju 
plemeni! devet let in za seboj pustil 
precej potomstva, ki pa ni dosegalo 
dobrih hitrostnih rezultatov in tudi 
za kmetijske namene ni bilo naj
boljše. Zato se je leta 1930 dravska 
banska uprava odločila za nakup 
boljših kasaških žrebcev, kot so Pe-

Mirko Rajh - Že pred vojno se 
je vključil v vodstvo Konjeniškega 
kluba Ljutomer in opravljal ra
zlične funkcije. Kar dvakrat je bil 
predsednik kluba. Opravljal pa je 
tudi funkcije podpredsednika, taj
nika in blagajnika. Bilje tudi pred
sednik gospodarske komisije.

Posebnost konjskih dirk na Murskem polju so bile dvovprežne dirke 
žensk v narodnih nošah pod nadzorstvom moških.

ter Mozart (1,24,1), Plunger ml. 
(1,22,2), Geldorados, pozneje pa 
se jim je priključil še Casanova. 
Oče Petra Mozerta je bil Peter the 
Great (1,19,3), ki je veljal za enega 
od najboljših takratne kasaške reje 
v Ameriki. Zarod Petra Mozarta 
sicer ni bil na izgled najboljši, ven
dar pa dobrih hitrostnih rezultatov. 
Plunger ml. je po očetu The Plun- 
gru (1,19,2) zapustil v Avstriji in 
pri nas odličen zarod, ki je bil 
močno nabit, srednje rasti, zelo 
temperamenten in eleganten. Gel- 
darados (1,27,1) pa je zapustil pre
cej visok in robusten rod, pretežke

glave. Po prvi svetovni vojni je na 
Murskem polju prevladovala pa
sma Amerikancev, vendar le pri

■ bil’ premožnejših kmetih. Takoj® 
leta 1931 na premije prignanih • 
konj, od katerih je bilo 71 Vin
ških dirkačev in 33 drugih ®P 
krvnih konj. „e

Med obema vojnama je v 
barni na Cvenu plemenito P 
prečno deset plemenjakov, w j. 
letno oplemenili do 300 pl^ 
skih kobil. Iz leta v leto so se : 
izboljševali kilometrski časi. 'L, 
jih dosegali ljutomerski 
Tako je na primer leta 1883 
najboljši čas ljutomerskega 
3,13, leta 1900 že 1,51 in leta 
pa že 1,33. Posebnost ljutomerU? 
konjskih dirk so bile od leta * j 
dvovprežne dirke žena in 
v narodnih nošah. Ženske ® 
na vozu je bil tudi moški, so ® j. 
ob pomembnejših dnevih in d0’^ 
kih, obletnicah društva 
dobno. S tem so ženske 
pribljubljenost kasaškemu T 
med kmečkim prebivalstvom.

(Nadalje^

-V VESTNIK
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Prva državna odbojkarska liga

Derbi dobili Sobočani
L DOL - moški

V dvanajstem kolu prvenstva v prvi državni moški odbojkarski ligi je bil 
v Murski Soboti pomurski derbi med Vigrosem Pomurjem iz Murske 
Sobote in Ljutomerom. Derbi, ki je pritegnil nekoliko več gledalcev kot 
običajno, se je po pričakovanju končal z zmago Sobočanov s 3:0 (15.13, 
15:6, 15:12). Ljutomerčani so dobro zaigrali v prvem in tretjem nizu. 
V prvem so vodstvo domačinov 13:7 izenačili na 13:13, v tretjem pa so že 
vodili z 9:3, vendar jim je obakrat v končnici zmanjkalo moči. VIGROS 
POMURJE: Marič, Žalik, Prša, Gobec, Kempa, Kerec, Bačvič, Novak, 
Poredoš, Fujs, Vnuk in Topovšek. LJUTOMER: Škrobar, Berlot, Kav- 
nik, Belec, Zidar, Marič, Šmauc, Savič, Rajnar, Onišak, Grut.

Olimpija 12
VIGROS P. 12
Kamnik 12
LJUTOMER 11
Pionir 12
Bled 12
Žirovnica 11
Granit 12
Topolšica 12
Fužinar 12

12 0 36: 8 24
11 1 35: 7 22
8 4 28:18 16
6 5 22:18 12
6 6 24:21 12
5 7 18:24 10
4 7 15:24 8
4 8 16:32 8
2 10 13:32 4
1 11 11:34 2

Fotografija: N. Johnov

PKŠ - moški
Rezultata - 8. kolo
Lindau V. : Ljutomer 57:69
Lindau : Sebeborci prel.
Maraton : Sobota V. 49:62
Sobota V. 7
Ljutomer 8
Lindau 7
Maraton 8
Sebeborci 7
Lindau V. 7
Petrovci 7

7 0 446:341 14
5 3 435:429 13
5 2 329:329 12
4 4 446:482 12
3 4 353:359 10
2 5 315:359 9
0 7 0: 14 0

(KG)

Mali nogomet 
I. OL Ljutomer

^aga Beltinec

rsnževci l 11 
Žel. Dveri I. n 
Agrotim 11 
Interier MF 11 
Meteor. (-1)11 
Stročja vas 11 
Ptujska 11 
Pristava 11 
Grlava I. 11 
M. Ned. I.(-1) 

11
Junior SNV 11 
Cven Sip 11

10 0 1 70:22 20
9 1 1 51:20 19
8 1 2 36:22 17
7 0 4 46:30 14
5 1 5 47:50 10
5 0 6 36:42 10
4 2 5 26:33 10
3 3 5 40:41 9
4 0 7 29:57 8

3 2 6 34:43 7
1 2 8 24:34 4
0 2 9 13:58 2

II. OL Ljutomer

®eltincj,n)rVenStV®n' mla<l'nski odbojkarski tekmi na območju Pomurja so 
v sobnM»1?3®31' Pomurje iz Murske Sobote s 3:2. Povratno srečanje bo 

Oto v Murski Soboti.

^ Ljutomer
y Ljut

regije. SodT'11 ie bH pionirski odbojkarski turnir za prvenstvo pomurske 
¿Pomurje o8y^e so tr’ ekipe. Rezultati: Ljutomer : Beltinci 2:0, Beltinci 
"eltinci r n 'n Ljutomer : Pomurje 2:0. Vrstni red. 1. Ljutomer, 2.

’ Pomurje.(TF)

Triglav 10 8 1 1 38:17 17
Vet. Cven 10 7 2 1 37:17 16
M. Nedelja 11.10 6 1 3 36:21 13
Žel. Dveri II. 10 6 0 4 32:23 12
Križevci II. 10 5 2 3 28:25 12
M. Ned. III.(-1)

10 5 0 5 34:32 9
Habitus L. 10 4 1 5 27:28 9
Babinci 10 3 1 6 39:53 7
Grlava II. (-1) 10 3 0 7 37:43 5
Logarovci 10 2 0 8 21:35 4
Stara Nova vas

10 2 0 8 18:53 4

Izbira športnikov ’93

Marika Kardinar in Robi Markoja 
športnika lendavske občine

V hotelu Lipa v Lendavi je 
bila 4. športna prireditev Iz
bira športnikov ’93, ki jo je 
pod pokroviteljstvom Pomur- 
sko-madžaskega radia Len
dava pripravila Športna zveza 
Lendava. Pozdravni nagovor 
je imel predsenik Izvršnega 
sveta skupščine občine Len
dava Alojz Jerebic, o šport
nih dosežkih v letu 1993 pa je 
govoril tajnik Športne zveze 
Lendava Bojan Hojnik. 
V lendavski občini deluje 42 
športnih društev in klubov, ki 
vključujejo 3.672 športnikov 
in športnic. Z zadovoljstvom 
je ugotovil, da so v lanskem 
letu dosegli rezultate, s kate
rimi so lahko zadovoljni. Za
tem pa so predsednica in taj
nik Športne zveze Lendava 
Terezija Donko in Bojan 
Hojnik ter član predsedstva 
Športne zveze Slovenije Vili 
Sekereš najzaslužnejšim 
športnikom in športnim ko
lektivom podelili priznanja in 
nagrade. Za najboljšo šport
nico lendavske občine so pro
glasili državno reprezen
tantko in članico Ema iz Ce
lja Mariko Kardinar iz Do
brovnika, državno prvakinjo 
v dvojicah in dobitnico bro
naste kolajne na svetovnem 
klubskem pokalu. Pred tem 
je bila Marika Kardinar že 
proglašena za športnico Po-

Marika Kardinar in Robi Markoja - športnika lendavske 
občine za leto 1993.

murja in najboljšo slovensko 
kegljavko za leto 1993. Tako 
je obogatila že tako številne 
trofeje, ki jih je dosegla za 
svoje vrhunske rezultate. 
Drugo mesto je pripadlo 
strelki Jožici Vrbančič, dr
žavni prvakinji gluhih, tretje 
pa Anici Kociper, igralki te- 
akwona do Črenšovci, zma
govalki odprtega prvenstva 
Slovenije ITF v formah B- 
skupine. Za najboljšega 
športnika lendavske občine 
za leto 1993 je bil izbran stre
lec in član SD Štefana Ko
vača iz Turnišča Robi Mar
koja, mladinski državni prvak 
s standardno MK-puško in 
dobitnik bronaste kolajne na 
evropskem mladinskem pr-

venstvu. Drugo mesto je 
osvojil judoist Drave iz Ptuja, 
državni prvak, Bogdan Leš
njak, tretje pa član zmajar- 
skega kluba Mavrica iz Len
dave, državni prvak v letenju 
z motornim zmajem, Vilko 
Ferenc. Za najboljšo športno 
ekipo za leto 1993 so izbrali 
Strelsko družino Štefana Ko
vača iz Turnišča pred Nogo
metnim klubom RCS Grama- 
tex Turnišče in Judo klubom 
Lendava. Naziv najuspešnej
šega šolskega športnega dru
štva pa je pripadel ŠŠD Tur
nišče (strelstvo). Za perspek
tivni športnici so proglasili ša- 
histko Tanjo Štumberger in 
judoistko Majo Perme.

Feri Maučec

^^¡zni tenis_________ ___________ ____ _

Uspeh Pomurcev
v V Murski Soboti je bil drugi državni TOP 12-turnir za člane 

Kovx'Znem tenisu, ki ga je organiziral NTK Potrošnik. Razen 
tek a a So sodelovali vsi najboljši. Velik uspeh so dosegli pomurski 
tico bValci’ sa’ se j‘h je kar sedem uvrstilo med najboljšo desete- 

kar kaže razmerje sil v slovenskem namiznem tenisu.
mo7^a8Ovalec prvega turnirja Robi Smrekar (Arcont) se je tokrat 

^ovoljiti z drugim mestom, saj ga je v finalnem dvoboju 
z <Za$al.škafar (Olimpija) s 3:2. Borut Benko (Potrošnik) je bil 
venri°)en'm tretjim mestom za mesto slabši kot na prvem turnirju, 
tum ]e tudi ta uvrstitev zanj odlična, saj je tako najavil kandida- 

za dres državne reprezenatnce. Tokrat je kar dvakrat prema-

84 državn
cont) je M 3 rePrezentanta Ignjatoviča (Olimpija). Komac (Ar- 
^otroŠnikvPeti 'n počasi izgublja stik z reprezentanco. Unger 
se ni uvrst i 6 S $est'm mestom zadovoljil, le malo je manjkalo, da 
S ^L Sed ^ četver'co' Edini je premagal zmagovalca Škafarja 
Sn,rekar ,nesto je zasedel nova pridobitev Arconta Aleš 
’ drugi sk eVet' ie bil (R'htarič> in deseti Benkovič (Potrošnik), 
testih uPln' sta mlada Horvat in Petar pristala na zadnjih dveh

P'
Š^pske n™ je bdo Povratno srečanje za uvrstitev v finale druge 
^ovenija na™'znoteniške lige med Finsko in Slovenijo. Zmagala je
2 enakini S 4 Ker se je prvo srečanje v Radencih končalo 
V Setih, ki reZK batom’ ¡e 0 končnem zmagovalcu odločala razlika 
^tterila Je bila bolj§a za Slovenijo. Tako se bo Slovenija v finalu 
84 Smrekareprezentanco Grčije. Za Slovenijo je dve zmagi dose- 

r’ eno Kovač in eno dvojica Kovač-Smrekar.
*>-------- M. U.

\°® Ljutomer
. retje^

: Kamen«* c Prvenstva v občinski namiznoteniški ligi Ljutomer so
dak«en b 0:5. pak : Cven L 5:3, Ljutomer : Cven II. 5:0 in Vučja vas 

n' 8 in ° treb turnirjih vodi Ljutomer z 10 točkami pred Kamenš-
* 0 ^enom I. 6 točk. (TF).

'nvalidov____________________________
J^čani četrti
^k°v^ed šestin 4r^avn° prvenstvo slepih in slabovidnih v igri z zvenečo 
So ¿rVo8rinec L pipami je bila tudi Murska Sobota (Potočnik, Koro- 
s Sav^^gali 7 „ • Maučec, Bencik) in zasedla četrto mesto. Sobočani

ni° CelieVo^ Liubljana 14:11, Celje 14:3, Kranj 11:3 ter izgubili 
J m Ljubljano 4:9. (TK)

Prva državna strelska liga

Zmagi Turnišča in Tišine
V sedmem kolu prvenstva v prvi državni strelski ligi je ekipa SD Štefana 

Kovača iz Turnišča premagala Portorož s 1735:1672 krogov. Za Turnišče 
so tekmovali: Robi Markoja 589, Vili Ravnikar 576 in Božidar Draškovič 
570 krogov. Ekipa SD Kolomana Flisarja Tišina pa je v gosteh premagala 
Trzin s 1709:1670 krogov. Za Tišino so tekmovali: Branko Bukovec 574, 
Drago Pertoci 569 in Dušan Ziško 566 krogov.

Druga državna strelska liga---------------------------

Derbi dobil Ljutomer
V sedmem kolu prvenstva v drugi državni strelski ligi je ekipa SD Jova 

Jurkoviča iz Vidma ob Ščavnici premagala ekipo SD D. Poženela iz 
Laškega s 1665:1613 krogov. Za SD Jova Jurkoviča so tekmovali: Gorazd 
Kocbek 563, Anton Kocbek 563 in Stanko Rojko 539 krogov. Ekipa 
Ljutomera pa je v derbi srečanju kola v Hotinji vasi premagala ekipo FLV 
s 1676:1673 krogov. Za Ljutomer so tekmovali: Rajko Robnik 566, 
Manuela Rudolf 565 in Darko Horvat 545 krogov. Ljutomer je tako edino 
moštvo brez poraza in vodi po sedmem kolu. (AV)

Tretja državna strelska liga---------------------------

Prepričljiva zmaga MI Pomurke
V sedmem kolu prvenstva v tretji državni strelski ligi je ekipa SD MI 

Pomurka iz Murske Sobote prepričljivo premagala Žalec s 1661:1607 
krogov. Za Pomurko so tekmovali. Milan Kreft 555, Sebastjan Vajda 553 
in Tomaž Ščančar 553 krogov.

Markoja premagal Debevca
V Ljubljani je bilo izbirno tekmovanje v streljanju z zračno puško za 

sestavo državne reprezentance. Prvovrstno presenečenje je pripravil Robi 
Markoja (SD Štefana Kovača Turnišče), saj je po osnovnem delu tekmo
vanja članov premagal našega šampiona Debevca za tri kroge. Dosegel je 
589 krogov. V finalu pa je bil Debevc vseeno boljši, tako da je Markoja 
(686,9) zasedel drugo mesto. Izkazal se je tudi Vili Ravnikar (ŠD Štefana 
Kovača Turnišče), saj je (675,7) zasedel šesto mesto. Uspešna pa je bila 
tudi Manuela Rudolf pri članicah, ki je (474,9) zasedla četrto mesto. Kdo 
izmed njih bo zastopal slovensnko reprezentanco na evropskem prvenstvu 
v Strassbourgu v Franciji, bo pokazalo tekmovanje v Miinchnu (Nemčija) 
in Nitri (Slovaška). (F. Koren).

Pomurska strelska liga---------------------------------

Središče, SCT in Gančani
V šestem kolu prvenstva v pomurski strelski ligi (serijska zračna puška) 

so bili doseženi naslednji rezultati: Kovinar : SD Jova Jurkoviča 1044:992, 
ŠK Turnišče : KF Tišina 1072:1071, Varstroj : Obrtniki 1026:1034, Škorpi
joni : Dolina 1071:1069, Črenšovci : Središče 1042:1069, TSO : SCT 
1018:1052 in Gančani : Elrad 1073:1056. Po šestem kolu vodijo Središče, 
SCT in Gančani s po 18 točkami. Med posamezniki vodi Vernik (Kovinar) 
z 2182 krogi pred Veselkom (Središče) 2177 in Balaškom (Škorpijoni) 
2176 krogov. (FK)

Nogomet —------------------------------------------------

Tečaj za sodnike
Medobčinsko društvo nogometnih sodnikov Murska Sobota organizira 

tečaj za nogometne sodnike. Ta bo v soboto, 29. januarja 1994, ob 9. uri 
v domu TVD Partizan v Murski Soboti. Vabijo čimveč kandidatov.

Šah----------------------------------------------------------

Tekmovalo 80 šahistov
Na OŠ III. v Murski Soboti je bilo občinsko tekmovanje v šahu za dečke 

in deklice do 16 let. Sodelovalo je 80 tekmovalcev in tekmovalk. Rezultati 
- dečki do 10 let: 1. Hodošček (OŠ III), 2. Kisilak (Sv.Jurij), 3. Banfi (OŠ 
III); deklice: 1. Vučko (Beltinci), 2. Kalamar, 3. Nonkovič (obe OŠ III); 
dečki do 12 let: 1. Gomboc (OŠ I), 2. Kovač, 3. Jerič (oba Beltinci); 
deklice: Gregorinčič (Bakovci), 2. Baligač (Beltinci), 3. Plazar (Tišina); 
dečki do 14 let: 1. Mesarič (Beltinci), 2. Gomboši (Tišina), 3. Škafar 
(Beltinci); deklice: 1. Glavač (OŠ III), 2. Plahut, 3. Senica (obe Beltinci); 
dečki do 16 let: 1. Sedonja (Gimnazija), 2. Glavač OŠ III), 3. Gomboši 
(Tišina); deklice: L Marič (OŠ III), 2. Červek (Beltinci), 3. Škerget 
(Bogojina).

Vodi Kovač
Na odprtem prvenstvu Šahovskega društva Lendava so bili v 7. kolu 

doseženi naslednji rezultati - Kovač : Strbad 1:0, Tomašič : Huzjan 1:0, 
Žilavec : Vida 1:0, Branko Resman : Jerebic 1:0, Režonja : Boris Resman 
remi, Gaber : Horvat 1:0. Po 7. kolu vodi Kovač s 6 točkami pred 
Žilavcem, Tomašičem in Gaberjem po 5, Režonjo 4, Brankom Resma
nom in Strbadom po 3,5 točk.

Druga državna rokometna liga-----------------------

Zmagal le Krog
V trinajstem kolu prvenstva v drugi državni moški rokometni ligi je od 

pomurskih ligašev zmagal le Krog, ki je premagal Ormož s 23:16 (8:7). 
Strelci za Krog: A. Kolmano 6, Šernek 4, D. Kolmanko 3, Hegeduš 2, 
Varga 2, Titan 3, Lukač 3. Med tednom pa je Sevnica v zaostali tekmi 
premagala Krog s 26:23. Sevnica je premagala tudi Pomurko iz Bakovec 
z 19:18 (8:10). Strelci za Pomurko: D. Buzeti 2, Vereš 1, Škraban 6, 
Bedekovič 3, Okreša 3 in Lovenjak 3. Hrastnik je premagal Radgono 
z 29:23 (15:9). Strelci za Radgono: Rauš 2, Ambruš 2, Trbuc 3, Žalodec 8, 
Horvat 1, Perša 2, Klun 2, Javernik 3. Dobova je premagala Polet iz 
Murske Sobote s 26:16 (12:9). Strelci za Polet: Horvat 6, Murgelj 4, L. 
Sapač 3, Čemela 2, A, Spač 1,

Smučanje---------------------------------------------------

Radgončani na Pohogu
Smučarski klub Gornja Radgona je na Pohorju organiziral smučarski 

tečaj. Pri Ruški koči je bilo 62, pri Bellevu pa 17 smučarjem, med njimi 20 
odraslih. Tečaj so vodili vaditelji zbora učiteljev in vaditeljev smučanja. 
Ob tej priložnosti je bil tudi občni zbor radgonskega smučarskega kluba, 
na katerem so ocenili dosedanje delo in sprejeli usmeritve za delo v pri
hodnje. Za novega predsednika kluba so izvolili Ota Domjana, za tajnika 
pa Janka Irgoliča. Za častnega predsednika kluba so izvolili Milana 
Nekrepa in mu za dolgoletno delo podelili posebno plaketo.

Klub malega nogometa Križevci

Križevci tretjič v finalu
Na Ptuju bo v soboto, 29. januarja, finale 10. prvenstva Slovenije, ki 

šteje za tretje državno prvenstvo v malem nogometu. V sklepnem delu 
prvenstva se bo pomerilo 8 moštev, ki so si na regijskih polfinalnih 
turnirjih pridobili pravico sodelovanja. Ekipe so bile z žrebom razdeljene 
v dve tekmovalni skupini, po dve najboljši pa se bosta uvrstili v polfinale. 
Pomurje bo na sklepnem delu tekmovanja predstavljalo moštvo Križevec 
pri Ljutomeru. To je že tretjič, da križevski nogometaši sodelujejo v fi
nalu. Za tekmovanje se že nekaj časa intenzivno pripravljajo in upajo, da 
bodo dostojno predstavljali Pomurje na turnirju. Da je moštvo dobro 
pripravljeno, kaže dejstvo, da so pred dnevi zmagali na turnirju v Lendavi.
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Turizem se seli tudi na vas
Lani so v tej največji narodnostno mešani vasi v lendav- 

s^i občini ustanovili turistično društvo, ki naj bi bolj kot 
doslej skrbelo za podobo kraja in okolice. Dobrovničani 
imajo kaj ponuditi gostom, v bližini je Bukovniško jezero, 
zatočišče ribičev in gobarjev ter ljubiteljev narave. V ta 
namen so pred dvema letoma tudi asfaltirali cesto od vasi 
do jezera. Tudi dobrovniške gorice so privlačne za turiste. 
Na komunalno ureditev vasi so v Dobrovniku že v prete
klosti veliko dali, ker pa bodo imeli po novi teritorialni 
razdelitvi v svojo občino, bo potrebno še veliko postoriti za 
kraj, da bo omogočal domačim ljudem dobre možnosti za 
življenje, turistom pa počitek in rekreacijo. Dobrovniško 
turistično društvo bi želelo aktivirati tudi vrtino tople vode, 
ki je v bližini vasi, a zaenkrat se te naloge zaradi pomanjka
nja sredstev ne bodo lotili.

KDO BO PREVZEL SKRB ZA CESTO - Zanimivo je, da 
makadamsko cesto med nemčavskim pokopališčem in naseljem 
Marjanci ne uporabljajo krajani, ampak je namenjena predvsem 
tranzitnemu tovornemu prometu. Zato ni čudno, da je ta kratek 
cestni odsek v teh dneh v izredno slabem stanju. Ne le, da je na 
cesti polno jam, v obcestnih jarkih se je nabralo tudi že precej 
vode. Krajani Nemčavec bi to cesto najraje zaprli za ves promet. 
Predlagajo, da ta cestni odsek, za katerega je zadolžena krajevna 
skupnost, prevzame občina, ki naj bi jo ustrezno gramozirala in 
vzdrževala kot tranzitno cesto. Foto: M. JERŠE

Obnovili so dvorano
V Žitkovcih že leta uspešno deluje kulturno amatersko 

društvo, čeprav so razmere za delo težavne. S pomočjo 
krajevne skupnosti Dobrovnik in lastnimi napori so lani 
uredili dvorano v kulturnem domu. Pri tem projektu jim je 
pomagala tudi zveza kulturnih organizacij. Žitkovčani so 
kleni ljudje in radi poprimejo za delo, saj so si sami zgradili 
vaški dom ter uredlili ulice in ulično razsvetljavo. Letos 
nameravajo urediti tudi vodovod za 30 gospodinjstev. 
Glavno omrežje sega do konca Kamovec, nanj pa naj bi se 
priključili tudi Žitkovčani. jani

Obnova hotela Radin v Radencih je te dni na vrhuncu; časa ni 
veliko, saj naj bi z deli končali do srede marca letos. Prvi dve 
nadstropji so obnovili že predlani, zdaj pa naj bi bila na vrsti 
naslednja tri nadstropja. Prva etapa obnove hotela, ki je bil prvi 
hotel A- kategorije v severovzhodni Sloveniji, bo Radensko stala 
okrog 2,4 milijona nemških mark, nič manj pa ne bo stala še 
nadaljnja obnova restavracije in družabnih prostorov. Do 6. fe
bruarja naj bi delavci Mercatorja Optime končali najbolj groba 
dela, kajti po tem datumu bodo že začeli sprejemati prve goste, 
bbp, fotografija: nj

Lendava dobila nov prospekt
Po večletnih prizadevanjih turističnih in gostinskih de

lavcev ter vseh, ki bi radi, da bi Lendava postala znana po 
svojih zgodovinskih in drugih danosti in da bi jo predstavili 
širši javnosti, je dobila konec lanskega leta dolgo pričako
vani prospekt oziroma turistični vodnik v podobi zloženke. 
Nenavadno besedilo mu daje posebno draž. Zasnovo za 
izdajo prospekta je financirala občina, avtor celostne zas
nove projekta je arhitekt Goran Dominko, vsebinski del je 
pripravila Sonja Kreslin, vodja marketinga v Termah, obli
koval pa ga je Srečko Merklin iz soboškega podjetja za 
tržno komuniciranja Idea. Prospekt je izšel v KJ.000 izvo
dih. Natisnjen je tudi v nemškem in madžarskem jeziku. 
Prospekt ima tudi zemljevid širše okolice mesta. jani

Naše srečanje

Mojster ljudske obrti
Zima na kmetih je čas, ko je treba popraviti ali pa izdelati novo 

orodje, kije potrebno tudi v tem modernem obdobju. Mojster za 
izdelavo kmečkih pripomočkov je vsekakor Franc Mlasko iz 
Radvenc. Je tudi zgovoren možak, ki je pripovedoval:

»Ko sem bil star štiri leta, mi 
je umrl oče, ki je bil mizar. Pri 
hiši je bilo veliko pripomoč
kov, zato sem že kot otrok rad 
prijel za oblič in drugo mizar
sko orodje. Po poroki sem za
čel kmetovati, vendar se je po
kazala potreba po dodatnem 
zaslužku. Uredil sem si majhen 
,verkštat’, kjer sem pozimi iz
deloval ročaje za motike in se
kire. Ko pa so nam je zmanj
kale grablje in lesene vile, sem 
nabavil potreben les in jih izde
lal. Prvi izdelki niso bili bogve- 
kaj lepi, vendar pa uporabni. 
Kmalu sem dobil naročila od 
sosedov in sorodnikov. Sča
soma sem se izuril in tako delo 
vzljubil. Je neke vrste konji
ček, obenem pa mi prinaša za
služek - za tobak. Vesel sem 
obiskov in kramljanja,« je po

HARMONIKAR - Peter 
Avguštin iz Gederovec 
igra na harmoniko že od 
svojega šestega leta. Zdaj, 
ko je starejši, obvlada še 
sintetizator, zaigra pa tudi 
na trobento. Ker pridno 
vadi in nastopa v javnosti, 
se mu najbrž uresniči želja 
po lastni kaseti. Igra za
bavne in narodne melo
dije. - Fotografija: F. Ku.

vedal Franc Mlasko, ki bo letos 
praznoval 60. obletnico roj
stva. Rodil se je sicer v Zgornji 
Ščavnici, v Radvence pa se je 
priženil, ustalil in si ustvaril 
družino. Medtem so si otroci 
že postavili svoje domove, on 
in žena pa še naprej živita na 
srednje velikem posestvu.

Zanimivo je, da mojster ve 
vse mere za svoje izdelke na 
pamet. V pomoč so mu tudi 
»šablone«, zlasti za izdelavo 
ročajev za motike. Izdeluje jih 
predvsem iz gabrovega in slivo
vega lesa. Dober je tudi jese
nov les, saj se da lepo obliko
vati. Za lesene vile pa naj bi bil 
naprimernejši les akacije, ki ra
ste na prostem. Za grablje pa 
uporablja bukov les.

L. KRAMBERGER

<isrnV
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■ ŽIŽKI - Tukajšnje gasilsko društvo praznuje letoss 70-letnico 
delovanja. Jubilej bodo zaznamovali z velikim slavjem, ki so 

za vaščani tega kraja vsekakor sposobni pripraviti, saj so se že 
potrdili z uspelimi prireditvami, denimo nekdanjimi tombolami. 

Ob obletnici bodo gasilci izdali brošurico, v kateri bo v besedi in 
sliki prikazan razvoj do današnjega časa, podelili bodo običajna 
gasilska priznaja in se poveselili. (J. Ž.)

■ GORNJA RADGONA - V radgonski občini narašča iz 
meseca v mesec število nezaposlenih, hkrati pa se povečuje 

tudi število prosilcev za gmotno družbeno pomoč. V januarju so 
579 prosilcem (v glavnem družinam) namenili za 8.318.000 tolar

jev. V februarju se utegne število tistih, ki bodo prosili za pomoč, 
ker nimajo dovolj lastnega denarja za preživljanje, še povečati. (F. 
KI.)

■ LIPA - Na občnem zboru Gasilskega društva Lipa ni manj
kalo samohval o lanskem delovanju. Bile so upravičene, saj so 
dostojno proslavili 60- letnico društva, skupaj z nogometaši so 
zgradili ob gasilskem domu pokrit prostor za proslave in veselice, 

povečalo pa seje tudi število članov. No, dva nova pa so sprejeli na 
samem občnem zboru. Letos naj bi ustanovili pionirsko desetino, 
izpopolniti pa nameravajo še gasilsko opremo. Če bodo še naprej 
tako delavni, ne bo manjkalo tudi moralnih priznanj. Na občnem 
zboru je Ivan Tkalec prejel občinsko gasilsko priznaje. (J. Ž.)

ŠTIRINOŽEC - Včasih je bilo v Korovcih veliko konj, 
potem pa so njihove moči nadomestili traktoiji. Kaže pa, da 
se štirinožci vračajo. Pred kratkim je namreč Jože Lang 
kupil žrebčka, starega osem mesecev, in ga»krstil« v Ja
drana. Kmalu naj bi nabavil še kočijo, potem pa se bo kar 
prijetno zapeljati, - Fotografija: F. Ku.

MURSKA SOBOTA - Ob ce
stah, ki vodijo v Mursko Soboto 
ali iz nje, naj bi bile table z urad
nim nazivom mesta, torej napisi 
MURSKA SOBOTA, toda na 
vseh straneh ni tako. Ce se pri
peljete iz noršinske smeri, nale
tite na napis M. SOBOTA. Kaj 
pomeni ta M s piko? Najbrž 
»Murska«, lahko pa tudi kaj 
drugega, denimo MALA. Ti
stim, ki pa zagovarjajo predlog, 
naj bi bila Murska Sobota samo 
SOBOTA, pa ob noršinskem 
znaku najbrž pomislijo, da je 
nekdo naredil kompromis: ne 
Murska Sobota ne Sobota, am
pak (da bosta koza cela in volk 
sit!) - M. SOBOTA! - Fotogra
fija: J. Ž.

Prleški fückêc
Nêvernï Tomôi dê skoro odvléka toti duuuuugï zacügjên1 

jênêr, keri sê vlééê kak Stfnkàjê no cmükàjê o nôvoj lokal
no/ samouprôvi prlêSkïh občin.

Prlêkï že véjo iz zgodovinê, ka si je oblost zacéla /.miro
vati okrdjê pa občine pa krajévnê lüdskê odbôrê pa Sê drügé 
cirkusê tê, gda so jo lidjê prêvêé pogrüntalï, pa so sê ta prédji 
fstraSilï za svojê riti. Človčki pač morêS vfči kóst, ka j° 
gloda, ka sê zamôtï, ka tê lêhko v totên cajtï têée fsê p° 
svojên, pa tê najnč niSê nê vé vêé točno, gda sê podràîij0 
krüh, oljê, êlektrika, cigaretlï, pa pijaeê, pa autï, no ^ 
pêciklï kcoj.

Poglêdnitê, gè so zaj s ptujskïn spitôlon, f kerên sê vrôft 
tüdi pôl Prlêkijê. Tan môjo tüdi dobrê dohtarê pa zlôtêgn 
Sefa dr. Arka. Pa ka jín fsê tó pomôga, či' pa sê bêtêinik\ 
bojijo totêga Spitola, ka so prê nêkï hunevotï pripêlalï f tok 
Spitol iz Nêméijê puno storêga vrôstva, kerêga bi mogli vaČik 
odpêlatï nékan v Francijo v krêmatôrï za vroštva, kérêmï^ 
jê istêka rok tràjanja. Né, Prlêkof nêdê niSê zanôrca mèja, 
ka bi sê basait'z vroStvon, kerêga so drügi prdč vrgli! Bôgm# 
né!

Poglêdnitê vi vêrfénskï Ardeci križ. Toti jê pjê né nik^ 
zgrlzêk. Naprava jê êno, vün znôtê, jàko dobrodélno akcijo 
- v vêrzénskï oštariji pri Bobnjari, kak sê za ta prôvê Prlêkê 
sliši! Zaj tê vétê, zakoi môjo včrženski krvodajàlcï tak 
žmahno krf. BôjSa jê kak ti črno vino. Gda sêstrê Prlekof 
krf jêmlejo, tê sê jin prê fsê pôjê pa fiička pa sméja od satnik 
hlâpof keri pripléSêjo vün s krvi. Tisti, keri pa dobiprlêSko 
krf fSpitolï, pa nê nüca injekcij prôtï bolečinan pa za spajé-

Prlêkija jê résên čüdêžna dêzéla - pa tüdi fsê, ka jê okók 
jé. Samo vi poglêdnitê - Bânofci màjo tàko éüdêzno têf 
mano-mineralno vodó, ka do jo prê začeli nalévatï bàtêinr 
kon naravnôê f hrbtênicê. Bêtêinika do prê namesto kofr 
modiska - sê vétê, tó jê tista drôga Sïja, kero delajo trbôvêl- 
ski knapï - potiičkali v Bànofcih v bâno, pa do jêmifhrbêt 
natankalï vodó, pa bâ, ka Sê jê né biló pa nigdôr nêdê -• .

V Lotmêrkï so sê tê zaj do vüh nakopičkali z rájtajon, “k , 
hotel Jêruzalêm résên že dvajstï lét nê plaéüjê turistične 
taksê aliso si tó zmislïlïobčinskiSkricï. Luštno jê tüdi zató’ 
ka so toti hromôkï na lotmêrSkï občini tak vzorni, ko 
nêmajo dokumêntacijê za nazàj, pa nêmrêjo pogrüntafh 
kéko taksê jê hotêl résên ploča, kèko pa né. Fsê papirnate 
dokôzê jê néSê pôfrja - kak so negda na svétï požirali tajna 
sporočila partizanski kuriri, gda so jih začopatili.

Ka sê sikératê! Na prlêSkên Kôgï se pjê tüdi godijo tôkl 
éüdêii, ka do prê mêrca tan brali laški rizling. Srêdi jênêra 
pa so brali Sipón. Zaj pa tê Maložani mislijo, ka prê Prlêkon 
trikrôt na lêto zorí grôzdjê. Jas pa mo van lé poveda rêsnic° * 
- na Kôgï berejo zaj tisto zimsko brôtvo za ledêno vino. Brr< 
f totên mrôzi pa jê najbôljSê kühano vino! Pa ên fajn falat 
gujdêkovêga hrbtišča kcôj.

Ja, zdaj jê tê cajt mesarije. Pa van povén, čl bi Radgon
čani prêt vničili farmo pujéêkof tê bi zgvišno tüdi že P^1 
dóbili nôvï Specialni Stacün za mesarije zfsémïgrájtlahi, no 
gvírci, pfprïpa drügïmi diSôvamï. Mê, pa so prêt brêz totèga 
Stacüna mélï farmo bêkonov pa so glih tak delali kolinê!

Glovno, ka dê nóva cesta léva ali pa prôva. Tüdi v Le
narti sê zaj cúfajo, naj naprôvijo obvóznico nad cintoron “k 
pod cintoron - za tistê, keri noréjêjo na cesti, jê najbolj^ 
obvóznica naravnóc na brütif. Zató: pamêt v rôkê! ..MIROS \

k______ __ ____________ >
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V Malih Šalovcih vre

Žice proti Romom ali divjadi?
Franc Baranja in Jože Livijen, Roma iz zaselka Mali Šalovci, 

s a želela novinarski obisk, da bi se v imenu 7 romskih gospodinj
stev oziroma 20 sonarodnjakov potožila čez kmete, ki so ogradili 
svoje gozdove s koli, na katere so dali po štiri žice, te pa priključili 

elektriko. Tako naj bi, kot sta zatrjevala, »pavri« preprečili 
"Omom zahajanje v gozdove zaradi nabiranja suhljadi in gob.

»Postavitev žic in s tem one
mogočanje zahajanja v gozd, 

ejern za napad na osebno in- 
“gnteto, kajti gozd je za nas 

orne zadnje zatočišče pred 
• Sno strukturalno diskrimina- 
1°’« je učeno povedal Jože 

Franc Baranja pa je 
v a ^®va^: w$ kmeti smo živeli 

obrih odnosih in le-ti se niso 
vznemirjali, ko smo v gozdu 

lra ’ suNjad za kurjavo, saj 
? ?ni -sam' n>s° odvažali iz 
L aJn bi zato sicer stroh- 
. a ..ko kot nikjer ^god 

tudi ni nih^ Kregal, ko smo 
v g°zd zaradi nabira- 

žev p 'n drugih gozdnih sade- 
' ^°tem pa so postavili te 

le ej2Var>ie pa naj bi spuščali ne 
VOltni onosmerni tok, 

-22(1. posredno iz omrežja 
Baran^° tne®a’«ie dodal Franc 

odvediSta me sogovornika 
2 niptp • gozda in do okrog 
FranraRISOke Žične PrePreke. 
nai t pranja sem spodbujal, 
upal 7d°takne žice’ Pa si ni 
letal an'mivo:'tudi pes, ki je 
sPlazitiS^na°krog’ se n' uPal 

>>Kak° Mi 
v če bo ta žica ostala 
ram? ^d?« je spraševal Ba- 
Žava a en' strani naša dr- 
Ijenje b °®°ča^e kar dobro živ- 
Poskrb °Sansk'm beguncem, ne 
ogrozi pa za svoie socialno 
da bi E obdane. Štipendije, 
mam nadaljeval šolanje, ni- 
Veste i- ^Poslovanjem sami 
Četudi ? ie' Za nas, Rome, 
ne bi doh;r°bili del°’ drugega 
je bil Vrv» v roke kot metlo,« 
'^lovsk^o1 naibo’j šolan ma- 

p0 VSK1 Rom Jože Livijen.
°graie<< °^edu »električne 
v toni; k Poklepetali še 
Odločna ■ 1 franca Baranje.

tisti k e zatrd'h da on že ni 
rezal ž; * ^ pred kratkim pre- 

Ce na ograji, se je pa

hudo vznemiril ob obisku poli
cistov, ki so ga obravnavali kot 
domnevnega kršilca. Mi je pa 
pokazal kos žice, s kakršno je 
ograjen gozd. Žica je »rostfrei« 
(nerjaveča), dobavil pa naj bi 
jo nek domačin, ki sicer dela

niso postavili zato, da bi Ciga
nom preprečili zahajanje 
v gozd, ampak zato, da bi pre
prečili zahajanje divjadi iz 
gozda na njive. Celotna dol
žina »električnega pastirja« 
znaša 8 kilometrov, v žice ne 
spuščajo električnega toka na
petosti 220 voltov, ampak 
preko Iskrinega pretvornika 
VNP 50 12-voltni istosmerni 
pulzirajoči tok jakosti par kilo- 
voltov. Če se človek ali žival

ŽICA - Romi iz zaselka Mali Šalovci menijo, da so kmetje, 
s tem da so postavili električne pastirje, naredili napad na njihovo 
(romsko) osebnost, saj so preprečili zahajanje v gozd zaradi 
nabiranja suhljadi in gob. Še več: stregli naj bi jim po življenju, 
ker da je v žicah ne le nizkonapetostni tok, ki stresa, ampak 
občasno tudi 220-voltna napetost, ki ubija. - Fotografija: Š. S.

v Nemčiji. Baranja se je še 
pohvalil, da namerava podariti 
svojo dragoceno (Stradivar- 
jevo) violino muzeju v Murski 
Soboti, kar sem razumel, da 
gre za moralno neoporečnega 
človeka.

Kaj pa so mi povedali »pa- 
vri« (kmetje)? Eden izmed njih 
mi je zabičal, da o zadevi ne 
smen pisati, dokler vsega ne bo 
rešilo sodišče. S sodiščem pa 
mi je zagrozil, če bom v zapisu 
omenjal njevo ime. Obljubil 
sem, da bom upošteval nje
govo željo, zato v nadaljevanju 
ne bom omenjal nikogar po 
imenu. V Malih Šalovcih sem 
pri občanih zvedel, da ograje

dotakne žic, ki so pod tako na
petostjo, ga strese. S tem »pa
stirjem« so v Malih Šalovcih 
dejansko preprečili zahajanje 
divjadi na njive, s tem pa tudi 
škodo, ki jo je delala. Ograjo 
naj bi pomagal postavljati tudi 
Franc Baranja.

»Električno ograjo« v Malih 
Šalovcih napajajo od aparatov,

ki sta pri dveh zasebnih hišah. 
Enega od teh »čudes« sem si 
ogledal. Videl in, da bi bilo 
bolj prepričljivo, potipal sem 
aparati VPN-50. Njegov uprav- 
Ijalec je povedal, da ga vključi 
ob 17. uri, izključi pa zjutraj ob 
8. uri. Odločno pa je zanikal, 
da bi v žice, ki so okrog gozda 
oziroma med gozdom in nji
vami, spuščal 220-voltni tok. 
Ko sem to povedal Baranji in 
Livijenu, ju sploh nisem poto
lažil, kajti še naprej sta ostajala 
prepričana, da je v žicah dejan
sko tok, ki ne le trese, temveč 
- ubija!

Omenjala sta še, da se drugi 
del ograje napaja od aparata, 
ki nima atesta, ampak naj bi ba 
izdelal nek laik. Tistega »pa
stirja« si nisem ogledal. Pove
dala sta še, da ni res, da bi bil 
v žicah tok samo ponoči, pač 
pa da je občasno tudi podnevi, 
tako da nikoli ne veš, kdaj te 
bo streslo, morda celo ubilo.

Vaščani, »lastniki« električ
nih pastirjev, temu seveda ugo
varjajo. Zatrdili so namreč, da 
je na določenih mestih mogoče 
priti v gozd kdajkoli, saj tam ni 
žic. Roma se tudi s tem nista 
mogla pomiriti, kajti očitno sta 
»alergična« na žico, ki, kot je 
dejal šolani Jože Livijen, spo
minja na žico, kakršna je bila 
na mejah vzhodnega in zahod
nega sveta oziroma okrog voj
nih taborišč. Še več: dejal je, 
da ga žica spominja na berlin
ski zid, ki pa so ga k sreči po
drli, zato je treba odstraniti 
tudi to žico. Kmetje so seveda 
drugačnega mnenja, zato 

, utegne priti v Malih Šalovcih še 
do hujših sporov med Romi in 
»pavri«. Š. SOBOČAN

■ ČRENŠOVCI - Krajevno knjižnico so te dni preselili iz 
vaškega doma v Kleklov dom, ki je v središču vasi, zato 

računajo, da bodo ljudje, ki gredo po opravkih, »zašli« še v knjiž
nico, ki ima bogat knjižni sklad. Sicer pa letos mineva 140 let od 

rojstva duhovnika in pisca Jožefa Klekla, ki je dobršen del svojega 
življenja župnikoval v Črenšovcih. V krajevni skupnosti so imeno
vali poseben odbor, ki si bo prizadeval za ureditev posebne sobe, 
v kateri bodo predstavili dela slavnega moža iz tega kraja. (J. Ž.)

koliklt8--?!*1 društvih, 
>tomeí i^V °bčinJ 
3-80o »U4 Je včlanjenih 
«kem 8oba e¿‘ V tem zim‘ 
izobraže^°b)u P°tekajo 
vključen k ^i ’ v katera je 
tega 57 ^Šilcev, od 
jega za naziv niž- 
^večoT^®^ Castnika. 
>t6*lh“¡a 

^ izpraša- priVs£\In & Smo že 
aitniv h' bo morda za- 

v Pomeni, da je 
l*ebivairf?u ^ deset' 
-e.^’«»^ Muri

Petanjci 
. bri zgal^|itrska motoma 

^delov^8 skemu domu, 
*kihte& ”a 23 gas»- 

movJ kvečje tek- 
jana nLv v®0"31 B°- ^i; galL a) sami P™- 
žarov ev Je *Pravih« po- 
Pojavánl za,preprečitev 
d°mačiL8hJenih Zubljev na 

Pro- '^ ■. T^kkega jubi- 
^kov o le n«kaj po
bega javnosti gasil- 
VSek&a P«anjci 
10 PrizaH 111 etu- Budnost 're&^mezačirnhi- 
^ostedov^ ačinkovitejše 

«aprS Pa ostajajo 
med dru¿L? ^ nal°ge'’ 
^ skozi8' zato’ ker 
vijejo koi1ase je nenehno 
M nekT VOZU’ 04 ka- 
^etljivel ra Prevažajo 

e snovi. (F Ku )

• Nova

Pismo mojemi poslanci!
Dragi moj Kóvet!

Pišen Ti edno par redof pisma, s šterin Te trnok 
lipou pozdravlan pa Ti želen dobro zdravgye pa 
zdravo pomet niicati. Zdaj da Ti eto pismo pišen, 
mi ništerna skuza na paper spadne, pa si mislin, ka 
san skoro tak kak cigonjska mati, gda so svojoj deci 
pisali, pa so se f pismi na ves boži glas gyoukali. 
Zakoj mi skuze napaper kaplejo pa f prsaj me nika 
stiskavle Te nadale napišen.

Fčeraj je biio primeni moj pajdaš Draš, s šterin 
sva za driige bojne fkiiper v Vogrskoj vojski bila pa 
eden cajt ešče v lageri v Šarvari pa san ga odtistiga- 
mao nej vido do Ibnjskoga leta, da sva se na biroviji 
f Soboti srečala, ka smo si ka smo v Vogrskoj vojski 
bilij svedoke ta gonili, ka prej nikše pejneze zafou 
dobijmo, pa te stoga nikaj nej gratalo. Ton sva si te 
zgučala, ka me on ednok gori poišče, ka si kaj doj 
pogučiva.

Pripelo se je te fčeraj Draš z biciklinon, naprlej 
sva si s palinkof malo diiše privezala, po gyiižne pa 
pri šmarnici zgučavati začnola, pa je te un svoježi- 
vlenje pa nevoule etak doj povedo:

Na svejt je prišo na dolnjen tali naše krajine, 
šteroj smo mij nikda Markasto pravili kak zagnji od 
devet decej, kelko jije pri kuči bilou. Bilou je velko 
srmaštvo, ka pri iži so somo par krpic zemlej mele, 
gyedcof pa puno. Oča je odo furt po svejti od 
Francuškoga do Nenškoga pa Vogrskoga orsaga po 
marofaj kak polski delavec, ka je z velkin križon 
familijo prerano. Deca so, kak so gor rasla, šla po 
svejti, tak ka so gnes rastepeni od Avstralije, Ka
nade pa do naše Sobote, Un je že s sedmin leton 
mogo iti na Goričko za pastera, nadale je pa prle 
kak je v Vogrsko katanijo šou, biio lapec pri vekši 
kmetaj. Furt je f svojen srcej nošo tou vupanje, či bi 
kda do toga mogo priti, ka njemi ne bi trbelo iti po 
svejti, liki bi un pa njegva deca doma na svojoj 
zemlej živeli. Gda je zlagera domou prišo, je doma 
najšo somo očo pa mater, štera je te naskori mrla, 
kuča se je skoro podejrala, kelko je bilou mogoče, 
jo je popravo pa v rouke zeu sakše delo, ka ga je 
doubo. Fo tiston naskori se je tudi oženo z Mičof 
s sousidne vejsi pa dva pojba sta se njemi naroudila. 
Te seje pa ponidila prilika, kaje lejkov Avstrijo šou 
na delo. Tak se je njegvo živlenje fčasi popravilo, je 
sakši zasluženi groš na hasek obrno. Odo je ta tresti 
let, na sakši dva ali trij kedne je kumaj domou prišo, 
žena njemi je vsikdar pisker frigaša napravila, ka je 
sebof neso naj somo več prišpara, cejla lejta je spal

v baraki, štero so dale vozili, ta ge so delali mostej, 
bloke, največje pa delo kak un pravi na autobanaj. 
Doma so tej cajt deca zrasla, starejši je nikše šolej 
spuno pa zdaj v Lobloni ževej pa njemi je un tan 
pomago ižo napraviti, mlajši pa se je domou oženo.

Tistoga cajta je puno zemlej kodaji bilou, pa so 
domači znjegvimi šili ngi sakši falat trij hatare daleč 
doj kupili, pa zdaj zadosta majo za edno familijo. 
Zmes so velke štale no svinjake zozijdale, pa je gnes 
to fse puno svinj pa mare govenske. Zdaj že tudi ma 
dva vnuka, ka v novoj iži skačeta. Tresti lejt je 
žmiriu ka je vgojdno namesto toploga zajtrka šbr 
pilo, žmiriio je, gda je domou odo pa vido, ka 
njegva Miča fkup šmera s sosidovin Froncon, ka je 
takši stari pojep buo; pa zdaj po telki lejtaj od 
Avstrije lepo penzijo ma, liki njegof svejt se je 
poudro. Poudro se je te, gda je zvedo, ka de tan, ge 
uni majo največ zemlej, delana avtocesta. Či do 
toga prijde. te pravi, ka do pa ton, ge so bilij pred 
trestemi lejti. V Avstriji, pravi un, ge so autoban 
delali, so gledali, naj nejde po njivaj, seposedi da so 
plane redili, je biirgermajster biio polek pa se je 
trgo za sakši peden zemlej, Draš pa pravi, ka bi si 
pri nas ništerni radi autoban do ogračeka napravili, 
poulek toga pa ščejo tou po najboukšoj zemlej 
delati. Proso me je: Janči, či te je Boug dal, piši 
torni našemi kdveti, naj tou ne dopistij, či so že fsi 
drugi nouri, naj bar un nikšo pomet ma.

Zelarof Vinci, moj sousid, šteri je prišo pa kcoj 
posliišo, un je tiij nikši naprejodeči v našoj vesi, je 
pravo, ka sten, či bi autocesto tli delali, parstou 
hektarof zemlej najboukše zapravijo pa parstou fa- 
milij na nikoj spravijo, pa tej ton fparlamenti se prej 
somo za svoje plače trgajo, za driigo nikoj. Pito san 
ga, kak je tou mogoče, ka se fčasi vidi tak, kak bi se 

' ton za somarovo senco štiikali, pa je pravo, ka je 
tou zato, ka so sakši načiše farbe pa eden driigoga 
Ščejo žednoga prek vodej pripelati. Pitala sva ga oba 
z Drašon, naj noma povej zdaj tou, kakše je pa te 
farbe naš kdvet.

Po tiston se je tiidi Drašo odpelo, pa san si začno 
premišlavati, od toga pa se mi je Draš tak pomijlo, 
ka so tudi meni skuzej začale tečti, ka san vido, ka 
je že nej preveč daleč od Ormoža. Zdaj, gda Ti tou 
pišen, si mislin, ka bi vij fsi ton mogli nej rdeče, liki 
modre glavej meti, g^ j^u^ te pOZ(jrav|a yvoj

Janči Borojčnjek 
s Čurgove

■ TURNIŠČE - V Vinogradniško sadjarsko društvo se je 
včlanilo 70 pridelovalcev iz turniške krajevne skupnosti, za 

predsednika pa so izvolili Franca Režonjo. Društvo bo večjo skrb 
posvetilo izobraževanju vinogradnikov in sadjarjev, skrbeli bodo 

za čim lepšo urejenost vinogradniških kleti, ki jih nameravjo 
oceniti, načrtujeo ekskurzije, člani pa bodo med seboj tudi soli
darni in si pomagali ob morebitnih nesrečah zaradi suše, toče... 
Dejavnost društva seveda podpira kmetijsko pospeševalna služba. 
(J. Ž.)

■ GORNJA RADGONA - V radgonski občini delujejo tri 
čebelarska društva: v Gornji Radgoni, Radencih in Negovi.

Največ članov ima radgonsko, in sicer 54, ki imajo 1.200 čebeljih 
družin. To društvo še posebej skrbi za pomladek, saj pomaga 
mladim čebelarjem, združenim v čebelarskem krožku na osnovni 
šoli v Gornji Radgoni. V društvih menijo, da družba premalo ceni 
poslanstvo čebelarjenja, čeprav je ta dejavnost vsesplošnega po
mena, zlasti pa za naše sadjarstvo. (F. KI.)

■ ČRENŠOVCI - Krajani Črenšovec so ponosni na dosežke 
v lanskem letu. Tako so ob urejanju magistralne ceste, ki pelje 

skozi njihovo vas, zbrali denar in asfaltirali pločnike. Velika 
pridobitev za celotno krajevno skupnost je »šolska« telovadnica, ki 

jo bodo kmalu odprli. Nekaj novosti je tudi v ostalih vaseh: v Trnju 
so obnovili most čez potok Črnec, delno pa tudi 300 metrov dolgo 
cesto; v Žižkih pa so asfaltirali ploščad pred vaško-gasilskim 
domom. Letos bodo v Črenšovcih razširili ulično razsvetljavo 
v nove zaselke in s fino asfaltno prevleko nameravajo polepšati 
vaške ulice. V Trnju naj bi letos zgradili mrliško vežico, v Žižkih pa 
nadstrešnico ob vaško- gasilskem domu. (J. Ž.)

■ TIŠINA - Na zboru vaščanov na Tišini je bilo zelo vroče, saj so 
iskali vzroke, zakaj s svojih funkcij odstopajo predsedniki 

vaških odborov. Beseda je tekla tudi o igrišču v parku pri gradu; 
nekateri so bila za, drugi proti. Občani so postavljali vprašanja, 

kdaj bo naposled zasvetila ulična razsvetljava, za katero so že 
plačali račun. Še naprej je aktualno tudi vzdrževanje vaških cest; na 
nekatere naj bi navozili preveč (?) gramoza, na druge premalo. Še 
bi lahko nizal kritične ugotovitve občanov. To je predsednika 
vaškega odbora prizadelo, pa je odstopil. (F. Ku.)

■ BOGOJINA - V kraju so v vaškem domu pridobili prostore 
za krajevni urad, poročno sobo in za sestanke sveta krajevne 

skupnosti. Zdaj v Bogojini obnavljajo poštne prostore, ki sicer 
merijo 50 kvadratnih metrov. Uredili bodo sanitarije, garderobe, 

namestili bodo novo opremo za poštne storitve in napeljali cen
tralno ogrevanje. Denar je zagotovilo poštno podjetje, dela~ pa 
opravljajo kooperanti Obrtne zadruge Dolinka Beltinci. (K. Š.) 
■ VELIKA POLANA - Na bližnjem zboru občanov bodo 

govorili tudi o morebitni novi uvedbi krajevnega samopri
spevka. V prejšnjih letih so namreč z lastnim denarjem, zbranim 
s samoprispevkom, veliko naredili; zdaj, ko ni več teh virov, pa je 
običajen razvoj nekoliko v zaostanku. V Veliki Polani rabijo denar 
zlasti za ureditev tako imenovanega zadružnega doma, moderniza
cijo in vzdrževanje cest, še vedno pa nimajo urejenega avtobusnega 
postajališča. (J. Ž.)

■ LJUTOMER - Čeprav ljutomerski poslanci vedno opozar
jajo, da je treba s proračunskim denarjem varčevati oziroma 
z njim umno gospodariti, so izdatki, ki se jih ni mogoče znebiti, še' 
več: iz leta v leto je treba zagotoviti več denarja. Ena od takih 

»postavk« so plačila za prevoze osnovnošolskih otrok v šolo. Zdaj 
so za ta namen z občinskim proračunom predvideli 14,8 milijo- 
nona, kar je za 20 odstotkov več kot lani. (F. KI.)

■ KAPCA - Člani Čebelarske družine Kapca, ki jih je 18, so še 
kar zadovoljni s količinami pridelanega medu, problem pa je, 

ker ga je težko prodati. Ne glede na trenutne težave si bodo še 
naprej prizadevali za razvoj čebeljih družin, organizirano nabavo 

sladkorja, saditev medonosnega drevja; šli pa bodo tudi na stro
kovne izlete in drugo. Vse bolj realna pa postaja tudi ustanovitev 
čebelarske zadruge. (J. Ž.)

■ APAČE - Pred kratkim smo med vestmi iz naših krajev 
zapisali, da je edina večja šola v občini Gornja Radgona, ki 

ima dvoizmenski pouk, šola na Negovi. Na osnovni šoli v Apačah 
pa trdijo, da to ni res, kajti tudi na apaški osnovni šoli imajo pouk 

v dveh izmenah. Torej gneča tako na Negovi, kakor tudi v Apačah. 
Prav bi bilo, ko bi si v občini prizadevali za dograditev prepotreb
nih prostorov za potrebe sodobnejšega enoizmenskega pouka 
v Apačah. (L. Kr.)

■ RENKOVCI - V okviru kuda Antona Martina Slomška 
delujejo dramska, glasbena, recitacijska in šolska dramska 

sekcija. Odrasli člani dramske sekcije so lani naštudirali dve deli 
- Vrtinec in Teofilus - s katerima so se predstavili na domačem 

odru, pa tudi gostovali so, in sicer v Žižkih, Turnišču, Bogojini, na 
Kobilju in pri Gradu. Uspešna je bila tudi šolska dramska sekcija, 
ki je uprizorila-igrico Peter Klepec. Društvo ima vsestransko 
podporo, zato uspehi ne le na dramskem, ampak tudi na drugih 
področjih. (J. Ž.)

■ KOBILJE - Na občnem zboru Športnega društva Kobilje so 
ugotovili, da so bili v preteklem letu dokaj delavni, kljub temu 

pa izvolili novega predsednika društva, in sicer Jožeta Bukovca, 
medtem ko sta trenerja ostala še naprej Emil Ferencek, ki bo uril 

člansko ekipo, in Avgust Bukovec - Švilar, ki bo treniral mladinsko 
ekipo. Po uradnem delu občnega zbora, ki sta se ga udeležila 
predsednica občinske zveze za telesno kulturo Terezija Donko in 
predsednik občinske sodniške zveze Martin Bukovec, je bila 
družabna prireditev. (K. Š.)

UNIVERZA - Ljudska univerza Gornja Radgona je dobila 
nove, večje prostore za delovanje knjižnice. V ta namen so 
nadgradili prejšnje prostore. V kratkem naj bi dobili še 
nekaj polic za nove knjige. Kot ste najbrž sami ugotovili, je 
zdaj poslopje lepše in moderno. Fotografija: L. Kr.
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turizem

Sindikalni koncern

Ideja za preživeti 
ali umreti

V poročilu s seje območnega odbora Svobodnih sindikatov 
Pomurja med drugim lahko preberemo: »Precej pozornosti je 
vzbudila tudi informacija o projektu ,Sindikalni koncern’, ki ga je 
ponudil nekdanji stečajni upravitelj Elana Igor Triler, zdajšnji 
lastnik firme Revital. Za letni zagon firme, ki naj bi skrbela za 
ohranjanje delovnih mest, bi potrebovali sto milijonov tolarjev... 
Trditve, češ da bi ob propadu tega projekta propadla tudi ZSS, so 
dovolj zgovorne. Čeprav same ideje pomurski sindikalisti ne 
zavračajo, pa menijo, da se v tako tveganje ne morejo spustiti.«

Kratkovidnost sindikata
Ne glede na to, kdo je predlagatelj pobude, najsi bo to Igor 

Triler, ki je za marsikoga sporna poslovna osebnost v slovenskem 
prostoru, jo je kljub vsemu potrebno širše osvetliti in jo poskušati 
ovrednotiti širše, kot zgolj s tem, daje dobra, toda tvegana. Če so 
sindikalilisti zares rekli, da je ideja dobra in je ne zavračajo, v isti 
sapi pa, da se v tako tveganje ne morejo spustiti, je to že gesta, ki 
sama po sebi postavlja vprašanje in zahteva odgovor, kaj si 
sindikalni vrh pod sindikatom predstavlja in ali sploh pozna 
vzvode (poleg že ritualiziranih kolektivnh pogodb ipd.), s kate
rimi si bo zagotovil moč in postal upoštevanja vreden partner 
v nastajočem tržnem gospodarstvu, ki je povrh vsega še izrazito 
liberalno naravnano. S tem, ko omenjam ritualizirane, torej stan
dardne oblike boja za zaščito delavčevih pravic, kot so borba za 
delovna mesta, boljši kos kruha z s čim višjo ceno delovne sile, kot 
tudi pogajanja za podpis socialnega pakta in štrajka kot skrajnega 
sredstva za dosege temeljnih pravic, ki izhajajo iz dela, ne mislim, 
da jih je potrebno zavreči, temveč nadgraditi.

Produktivnost ali kontraproduktivnost stalnega konflikta
Jasno je, da položaja delavca ni moč obravnavati ločeno od 

položaja gospodastva. Zastavlja pa Se vprašanje, ali stalno kon
fliktno razmerje med delavstvom in delodajalci, predvsem pa 
z vlado in celo zaostorovanje tega konflikta v pripravah na podpis 
socialnega pakta ni ravno produktivno početje. Prej ali slej se 
lahko zgodi, da bo ta konflikt namesto pozitivnih učinkov, če tako 
razumemo podpis socialnega pakta, pripeljal do negativnih učin
kov, in to predvsem na škodo delavcev. Ob tem je vse bolj 
problematično to, da se bodo negativni učinki s sedaje ravni 
prenašali na zmeraj nižjo podjetniško raven, in to ne samo v skra- 
hiranih, ampak v tem času tudi dobro stoječih podjetjih. Toda 
sindikalna birokracija očitno premalo računa s tem dejavnikom. 
Tega ponovno nisem zapisal zaradi nasprotovanja sindikatom in 
delavcem, ampak zaradi tega, ker so sindikalne usmeritve, vsaj 
tako kaže, naravnane kratkoročno, da ne rečem gasilsko.

Zato ne preseneča teza, da je ustanovitev delavskega koncerna 
tvegana poteza, ki si ga sindikat ne more privoščiti. Žal je resnica 
nekoliko drugačna. Ravno sedaj je čas, ko si sindikat to tveganje 
mora dovoliti in projekt celo izvesti. Nenazadje so časi velike 
koalicije iz preteklosti, kot je definiral zavezništvo med vladajočo 
partijo in delavskim razredom zagrebški sociolog Josip Županov, 
mimo. Torej časi, ko je sistem sam po sebi zaradi svoje samoohra
nitve zagotavljal polno zaposlenost prebivalstva (ne glede na 
produktivnost). Vzvod moči, s katerim je takrat razpolagal dela
vec, je bilo delovno mesto, ne glede na gospodarsko recesijo ali 
konjunkturo, danes pa se za njega mora boriti.

Brez kapitala ni kapitala
Učinek sindikalnega boja za delovna mesta in materialni položaj de

lavca bo ničen, v kolikor bo sam sindikat stopal v ta boj liberalnega 
kapitalizma s sredstvi,trade unionistov’. Za svoj učinkovit boj bo potrebo
val zaledje, ki mu bo dajalo moč, in to je kapital. V sodobnih tržnih 
ekonomijah sindikat, bolje rečeno delavec, s to močjo že razpolaga. 
V tržnih ekonomijah ne pomeni uspešnosti samo visoka stopnja koopera
tivnosti med delavci mnežerji ter visoka stopnja soupravljnaja delavcev 
v podjetjih, ampak tudi kapitalska prepletenost in povezanost med sindi
kati in lastniki. V tržnih gospodastvih se delavski deleži v podjetjih 
uveljavljajo s pomočjo delavskih skladov imenovanih ESOP. Ne na glede 
recesijo v nekaterih panogah in zmanjševanja števila delavcev, recimo 
v avtomobilski industriji, so poti, kako se tega problema lotevajo ti 
koncerni, različne. Nekje se odločajo za odpuščanje, drugje za skrajševa
nje delovnega časa. Nedvomno pa so te poti odvisne tudi od prepletonosti 
sestave lastniškega kapitala teh podjetij.

Dvome ali argumente proti ustanovitvi koncerna nam jemljejo iz rok 
tudi delavski odkupi podjetij v Španiji in na Portugalskem po zlomu 
totalitarizmov, ko so delavci odkupili nekatera podjetja in na ta način ne 
samo obdržali delovna mesta, ampak tudi sanirali podjetja. Udeležba pri 
lastništvu dvajsetih oziroma štiridesetih odstotkih vrednosti družbenega 
kapitala pomeni sicer dejansko lastništvo, ki se glasi na ime in priimek, 
kljub temu pa obstaja realna nevarnost, da bodo upravljali s tem kapital 
lom odtujeni centri moči, še posebej, če bodo družbe za upravljanje 
skladov v lasti bank. Interes sindikata in s tem delavcev bi moral biti, da 
s kapitalom, ki ga bodo dobili, upravljajo sami in z njim poskušajo 
dosegati učinke na daljši rok, in to ne samo v smislu profita, ampak tudi 
pri zagotavljanju profitabilnih delovnih mest. Nenazadnje ne kaže prezreti 
tudi dejstva, da bo nemalo podjetij, ki so se odločila poleg interne 
razdelitve tudi za notranji odkup podjetja. Pri teh odkupih bodo delavci 
prav tako morali učinkovito zaščititi svoje lastniške deleže in si zagotoviti 
vpliv na upravljanje podjetij, ne samo v smislu profitabilnosti, ampak tudi 
ohranjanja podjetij. Poleg lastninjenja še živečih podjetij je tu še cela vrsta 
že propadlih podjetij.

Znano je, da je cela vrsta že propadlih podjetij, kjer so delavci ostali 
brez dela in prazni tovarniški zidovi. Nihče dosedaj pri propadu ali stečaju 
podjetja ni ocenjeval intelektualne lastnine, ampak zgolj upniško dolžni
ška razmerja. Ni malo podjetij, ki so porabila težke vsote denarja za 
podjetništvo, in to pretežno podjetniki brez ustreznih referenc in celo 
sumljivega porekla. Zastavimo si lahko vprašanje, ali delavski koncern, če 
ga pogojno tako imenujem, ne bi bil učinkovitejši in posredno tako 
učinkoviteje zaščitil delavca pred agonijo brezposelnosti. Jasno je, da bo 
ob takem pristopu sindikat moral prestopiti rubikon in ne jamrati nad 
slabim skrbništvu države za delavce. Še posebej to velja za nekatere 
sindikalne birokrate, ki so stečaje svojih nekdanjih podjetij izkoristili, da 
so se povzpeli na dobro plačane sindikalne stolčke in jim staus quo 
ustreza. Sindikalni birokrati se morajo zavedati) tudi tega, da je s sklepa
njem koalicij, v tem smislu kot jo je definiral Županov, konec. Koalicij
skim navezam sindikata s političnimi strankami je odklenkalo, ker so te 
naveze nezanesljive, zato si morajo vzvode moči za pogajanja z vlado in 
kapitalisti iskati v lastni ekonomski moči. Razne oblike pritiskov bodo 
premalo, in to zato, ker politična aritimetika s tem faktorjem ne računa; 
ali povedano drugače, ima predebelo kožo, da bi staknila alergijo.

J. VOTEK

Razvojna priložnost slovenskega turizma

Naravnost - pristnost, 
nepokvarjenost

Z naravnostjo ni mišljena smer poti, ampak pristnost, nepok- 
varjenost, zdravo, izvirno, iz zemlje dano, od ljudi ponujeno, in 
sicer različne prednosti prostora in naravnih danosti ter kulturne 
dediščine. Da bomo to zmogli in znali, je potrebno začeti z izobra
ževanjem (ne le vodilnih, ampak vseh ljudi, kajti manjka jim 
predvsem tisto znanje, prek katerega bi spoznali in cenili domače 
vrednote), nekako bo potrebno vzpostaviti sodelovanje in skupno 
organiziranost javnega in zasebnega (predvsem v turizmu konku
renca ne bi smela težiti k uničevanju, ampak spodbujanju), pred
vsem pa nam manjka sposobnost (in dovoljenje) predelovanja in 
oplemenitenja surovin, ki bi jih lahko prodajali kot iskan izdelek.

V uvodnem odstavku ome
njeno razvojno priložnost smo 
našli tudi v vladnem gradivu, ki 
ga je pripravilo ministrstvo za 
gospodarske dejavnosti in se 
uradno imenuje Strategija raz
voja turizma v Republiki Slo
veniji. Naslednje gradivo se 
imenuje Program aktivnosti in 
ukrepov za doseganje strate
ških ciljev na področju razvoja 
turizma, kjer so navedene prav 
konkretne naloge vseh ministr
stev, Gospodarske zbornice 
Slovenije in Turistične zveze 
Slovenije. Iz izkušenj vemo, da 
je najpomembnejše zagotovili 
ustrezne »možnosti« za razvoj 
- torej denar. Sklad za razvoj 
malega gospodarstva bi moral 
financirati tudi razvoj turistič
nega gospodarstva, posojilna 
sredstva bi pridobili s pomočjo 
prihodkov od posebnih iger na 
srečo, za izdajanje koncesij za 
turistično rabo naravnih virov, 
bank, državnega in občinskih 
proračunov, turistične takse in 
drugih virov (slovenske banke 
naj bi se organizirale v konzor
cij za financiranja turizma); za- 
željene bi bile tudi nižje 
obrestne mere in ustanovitev • 
posebne investicijske družbe, 
ki bi lastninjenje s pomočjo 
certifikatov usmerjala tudi 
v turizem. Uspešnost pro
grama je kljub dobri volji vsaj 
treh ministrstev, zbornice in 
društev odvisna predvsem od 
Ministrstva za finance.

Pristno, zdravo in iskano
Glavna napaka dosedanjega 

razvoja turizma je, da je težil 
k množičnemu - industrij-

Tuji turisti, ki so jih 
rali avgusta lani, so 
odgovorili na 
o motivu potovanja:

motiv

L morje
2. gore
3. pokrajina
4. zdravilišča
5. hribi
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kaj doživeti. Življenjski stan
dard mu omogoča prijetno bi
vanje in rekreacijo ob vsakem 
času - torej ne bo potoval 
v neko deželo zaradi hotelskih 
sob ali možnosti rekreacije. 
Potovanja niso zgolj turistična, 
žanje pa se odloča večkrat na 
leto. Iskani so zelo kakovostni, 
razpoznavni in izvirni turistični 
izdelki, pomembno je vse, kar

7. mesta
8. kultura in tradicija
9. aktivne poč.

10. jezera
11. šport
12. nakupovanje
13. igralnice ’

18

»Veliko zdravilišč na majhni razdalji in v naravnem okolju je 
razvojni izziv Slovenije. Naravne in druge danosti ter znanje 
omogočajo ustvariti enkraten turistični «evropski svet zdravja, 
lepote in dobrega počutja» Seveda bi se morala zdravilišča 
specializirati in povezati ter skupno razvijati izbrane vii,™^ 
storitve, seveda pa tudi vrsto drugih spremljajočih ponudb. 
Brez takšnega produkta se bo sedanja konkurenčna sposob
nost zelo hitro zmanjšala, saj je v Evropi zelo veliko zdravi
lišč.«

(to opozorilo je zapisano v vladnem predlogu Strategije razvoja 
turizma v republiki Sloveniji)

skemu turizmu in k posnema
nju turistično uspešnejših sose
dov. Sodoben turistični trg bo 
potrebno razvijati na osnovi 
drugačne turistične ponudbe, 
ki sloni na posebnostih in pred
nostih. ki jih ima Slovenija 
v primerjavi s turistično razvi
timi deželami. Temeljni nosilci 
slovenskega turizma so po 
mnenju pripravljalcev gradiva 
GORE, MORJE S KRASOM, 
ZDRAVILIŠČA in MESTA. 
Marsikdo bi jim dodal še eno 
posebnost: PRISTNO PODE
ŽELJE s številnimi pred
nostmi, pa najsi bodo to že 
zgrajene prenočitvene zmoglji
vosti v mnogo prevelikih stano
vanjskih hišah, alternativne 
tranzitne poti, kot so kolesar
ske in peš poti ali splavarjenje 
po rekah ter navsezadnje 
pristna, zdrava in iskana do
mača hrana.

Ne bo prvič, da bomo pisali 
o tem, da je sodoben način živ
ljenja spremenil motive in na
čine potovanj. Za sodobnega 
turista ni več pomembno vi
deti, ampak hoče predvsem ne-

ponuja »psihično« sprostitev, 
pomembno je avtentično, po
vezano z živečimi običaji. Iska
nje pristnega in naravnega ne 
pomeni le iskanja zelene na
rave, gozdov in posamičnih 
atraktivnosti, ampak okolja 
v celoti, vsega, ki skrbi za kul
turno bogastvo in kakovost živ
ljenja. Želja po doživljanju kul
turne različnosti ne pomeni, da 
želijo globlje spoznati tudi ne
razvitost in stiske tistih, ki še 
danes živijo v majhni hiški ob 
makadamski cesti in pijejo 
vodo iz globokega vodnjaka. 
Toda dejstvo je, da ljudje iš
čejo kanček nevarnost tudi 
v takih doživetjih, tako kot se 
namerno izpostavljajo nevar
nosti s potovanjem skozi pra
gozd ali opazovanjem vroče in 
tekoče lave.

Mnogi ljudje so se naveličali 
strogo nadzorovanega, predpi
sanega, organiziranega in bo
lestno snažnega stanovanja. 
Želijo si sprememb. Če so ana
litiki ugotovili, da je po
membno v slovenskem turistič
nem produktu poudarjati »na-

Samo hoteli in postelje niso dovolj, so pa pomembna izkaznica

Cim prej obnove!
Tako kot slovenska turi

stična ponudba nima razpoz
navnih znakov (to kar ponujajo 
naša zdravilišča, obmorska me
sta in gorske postojanke lahko 
najdemo tudi v turistični po
nudbi sosednjih dežel), tako 
nimamo v Sloveniji razpoznav
nih turističnih sob in hotelov. 
Slovenski hoteli, v katerih bi
vajo turisti, bi lahko bili na ka
terem koli delu zemeljske oble, 
so mednarodni, nerazpoz
navni.

Slovenija spada med srednje 
razvite turistične države. Po 
statističnih podatkih iz lan
skega leta (1993) ima 74.725 
ležišč, od katerih jih je le 
34.728 ležišč v osnovnih zmog
ljivostih, torej v hotelih, mote
lih in penzionih. V turistično 
najbolj uspešnem letu 1990 je 
bilo v Sloveniji okrog 3,5 mili
jona gostov in nad 8 milijonov 
prenočitev, od tega približno 
50 odstotkov tujih. Zaradi 
vojne in bližine nevarnosti se je 
v letu 1991 število prenočitev 
zmanjšalo za polovico. Čeprav 
smo imeli v letih 1992 in 1993 
težave predvsem s prepoznava
njem Slovenije kot samostojne 
turistične dežele (ponekod so 
vztrajno govorili o Sloveniji 
kot delu Jugoslavije ali pa jo 
zamenjevali s Slovaško), pa je 
v prvih devetih mesecih leta 
1993 Slovenijo obiskalo 1,6 mi

lijona gostov s 4,8 milijona pre
nočitvami. Tujih gostov je bilo 
41 odstotkov. Turizem naj bi 
v Sloveniji ustvaril 3-odstotni 
delež družbenega produkta, 
v ožji gostinski in turistični de
javnosti pa je zaposlenih kar 25 
tisoč Slovencev.

Poleg dostopnosti informa
cij, infrastrukture, okolja, var
nosti, kakovosti storitev in 
cene je za turista pomembna 
tudi prenočitvena in gostinska 
zmogljivost. Struktura nastani
tvenih zmogljivosti v večjih tu
rističnih krajih pa po ocenah 
raziskovalcev ne ustreza no
vemu, vedno bolj individual
nemu povpraševanju. Po teh
ničnih merilih kakovosti bi ob
jekti sodili predvsem v srednjo 
in nižjo kategorijo, še bolj pro
blematična pa je kakovost sto
ritev, saj kadri niso dovolj stro
kovno usposobljeni; zaradi 
tega bi morali prenoviti stro
kovno izobraževanje na srednji 
stopnji in omogočiti študij na 
višji stopnji. Danes gostinski 
delavci nimajo možnosti, da bi 
se v svoji stroki usposabljali na 
višji ali visoki šoli. Hotelske 
šole (večerne) in turistične 
smeri na ekonomskih fakulte
tah usposabljajo predvsem vo
dilne delavce.

Prav imajo tisti, ki vztrajajo 
pri obnovi hotelov, čeprav so ti 
stari šele deset ali 15 let. Prav-

Sodelavci ministrstva za F 
spodarske dejavnosti so an
ketirali goste v obmorski 
■, zdraviliščih, gorski1 

in mestih, zato so 
temu primer»

Gostje, ki bivajo na podeže
lju ali prihajajo v Slovenijo 
zaradi igralnic, kulturnih 
znamenitosti, konj, ribo-

___

ravnost«, bi lahko v severo'" 
zhodni Sloveniji dodali 
kaj. Tu smo začeli prvi pouda 
jati, da je Pomurje dozo 
zdravja (prvič smo tako nasL 
vili članek v Vestniku 2.apri' 
1992, zatem pa so se pod.te 
naslovom nadaljevale skup" 
predstavitve na sejmih), “ 
smemo pa pozabiti na »duho. 
nost«; Pomurje je tudi 
narodne in kulturne pestri) 
dežela različnih verstev, neoL 
njene flore in favne ob 16 
Muri. Prav bi bilo, da bi r 
murski turistični delavci po 
prli vsaj predlog Turisti" 
zveze Slovenije (če že niso sr 
sobni oblikovati svojih d0^ 
kov in sprememb, s kateri®1 
poudarili svojevrstno turisti" 
ponudbo pokrajine ob Mu®' 
ki predlaga: »Zavzemam0 J 
da se v Strategiji in Prog^t 
posebej opredeli p o detelja * 
izredno zanimivo področja 
voja turizma z bogato turist* $ 
ponudbo, saj ni dovolj, | 
ob poudarjanju mest, rn°M 
s Krasom, gora in zdrav“, 
podeželje le samoumevno 
daja. Med temeljne nosilc a 
rizma očitno sodi tudi podu 
s svojo avtentičnostjo.«

BERNARDA B. PE^

514 tujih turistov v Sloveniji, od katerih je 40,3 odstotka biva* 
v obmorskih krajih, 24,5 v zdraviliških in 24,3 v gorskih 
ter 10,9 odstotka v mestih, je takole ocenilo slovensko 
stično ponudbo - hoteli so dobili skorajda najslabše oce® 
(objavljamo le del ocen); 

Element u - -
ponudbe slabo sprejemlj. dobro zelo d. odlj^

storitev in
cena 2 9 34 32 23
podnebje 1 2 8 34 55
hrana 2 1 14 35 48
informiranje 1 7 14 35 48
komunikacije 2 11 38 32 19
kak. okolja 1 3 31 39 26
kak. hotelov 0 3 22 43 32
mož. za šport 0 2 20 43 35

(tabela je iz Analize ankete tujih turistov v Sloveniji v letu 199-' 
jo je opravilo Ministrstvo za gospodarske dejavnosti)

zaprav bi morali hotele ne
nehno »svežiti z modnimi do
datki«. Res je tudi, da bi mo
rali pri gradnjah hotelov že 
v preteklosti upoštevati kra
jevne arhitekturne značilnosti, 
na kar so dosedanji načrtovalci 
(po navadi so velike arhitekte 
povabili od drugod ali pa so 
domači hoteli biti »internati- 
onal«) pozabljali. Individualni 
gostje to namreč zahtevajo, ho
čejo si zapomniti značilnosti 
hotela in kraja, v katerem so 
bivali. Podobno je z naravnimi 
zdravilišči: ta bi se morala spe
cializirati za določeno vrsto de
javnosti in določeno strukturo 
gostov. Lahko bi rekli, da so 
pomurska kopališča in zdravi
lišča najbližje temu cilju, saj

imajo Moravske 
Zdravilišče Radenci, 
Lendava in Banovske toy- 
svoje posebnosti in priv® 
sti.

Temu primerno se ®° ^ 
spremeniti, specializira0 (llIi- 
usposobiti tudi gostinsko- 
stični delavci. Ni namreč® 
delati v hotelu s 150 
gosti, ni enako streči lia st4 
skemu ali nemškemu pO 
Obnova restavracje sa®) 
sebi ne bo pritegnila ve t¡- 
stov, če se ne bo te®“^ 
memo spremenila in oba 
tudi kuhinja. Če vas bo na ^ 
tih sprejel enako čemer6 . je 
takar kot v stari restavrae'J 
bil ves trud zaman.

BERNARDA B.
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Dogajanja na Ljubljanski borzi
Tokrat bo poročanje o dogaja- 

na Ljubljanski borzi oziroma 
trgu vrednostnih papirjev zaje- 

™o obdobje med torkom 18. 1. 
m ponedeljkom 24. 1. 1994.

n 1' s.°.zaPa^> dvodelni blagaj- 
1 zapisi Banke Slovenije, s či- 

^Lse Je ponovno sprostila večja 
orana denarja, ki se bo po vsej 
rjetnosti v glavnem reinvestirala 

. 7ratkor°čne papirje, delno pa 
tudi v dolgoročne.
n« eY‘ca Term Čatež je v torek 
L,Sei 30 odstotno zvišanje te- 
iJ™ . ?dnje objave sporočila za 
Laost 24' ,noveinbra), zato je 
nujt0 d^nico trgovanje začasno 
TerJ,en?.' ^ naslednjega dne so 
čilo 6 . e$ objavile novo sporo
ča tavnost jn z njim pojasnile,
in odprtja Termalne riviere 
štev a »ega večje8a obiska g°- 
šln 7 . . gih sprememb ni pri-
trom i Se ie ^ v četrtek ponovno 
bilo ? S t0 de'nico. V petek je 
n 1 e “i”0 “davljeno tudi trgova- 
ain .prednostno delnico Komerci- 
od ^"^ Tr'®lav’ sai le “jen tečaj 

to i?a sporočila za javnost 
ödsten porasel za več kot 30 
iavnn t0V;. KBT je sporočilo za 

°st objavila 24 t- cer z njim 
d» Jo bistvenih spre- 

'*0 POM’^t"^ n' Pr'Š1°’ da Pa 
je narS dobre rezultate, ki jih 
e*1“. lstn?ala v prejšnjem sporo- 
n°st, da“!50® tudi obvešča jav- 
stanin 1?,?° jarnstveni kapital po 
'i4 2?"3 omogočil oprav-
“mejitv C" bančnih poslov brez 
ji® finanX ZagOtavliai° pa tudi> da 

'Plačilo m rezultati omogočajo iz
letne oh lksn’h dividend v višini 
nilne virestne mere za vezane hra- 
^e za s®Ynad 12 mesecev, povi
rno °^stot^ov, kakor je dolo- 
H ®b razpisu delnic.
^Cenakota«jal

““veznice
začetku0!t6Čaj obveznice RSL I je 
rahlo na ^ tedna pričel ponovno 
«sel iSati'Jako je 18. 1. po- 
5343 Ut ° na $9’5. ko je bilo za 
dne na oo0prometa’ naslednjega 
"teta v x 19 pn 13348 lotih pro
dov’ rtek Pa na 100,0 (1235 
enotni" t ?®ta). v petek je njen 
$9,8, v Al nekoliko padel na 
meta, v „ bilo za 4912 lotov pro- 
^>1 oricJ^deijek pa porasel na 
■ MvOh®°8 lotih prometa.
® 19. j Preteklega tedna je 18. 
“ice RST°S\a' enotn' tečaj obvez- 
(98,3) tnAu z davčno olajšavo 
Za 1861ot Ctem ko je bilo v torek 
1192 lotm V Prometa, v sredo pa za 

’ °bvezniCn Y,četrtek so bili s to 
P°sli s M 1 Prijavljeni aplikacijski 
" CnknOt' po tečajih od 98,3 do 

'Oblikoval en°tni tečaj pa se je 
edotnj teč na 98’9' ^ petek je njen 
meta Da ®aJ Por?sel na 99,3, pro- 
7 A® en za 1210 lotov.
2 Je 18. 1 tni tečaj obveznice RSL 
na 107 1 iPbras®' in sicer iz 106,6 
Promet ’ °,je bilo za 1174 lotov 
Pri 8s3 ImT ednie8a dne na 107,7 
v 1°8,1 ipn^meta’ v četrtek pa 
v Petek ¡J' lotov prometa). 
Ye Padni enotni tečaj te obvez- 
22$ lotov na 102’3. ko je bilo za 

Pa Porasni prometa, v ponedeljek 
Pometa na m®^ pri 221 lotih 

^' T Za desetib dneh je bilo 
n'c° RSL 7 °tov Prometa z obvez- 
enotni te&-Z.n° olajšavo,njen 
-'^^7/1 Pa je poskočil za 9,0

°^^^*^T„a b™« m^ ' 
‘^ o«* «-asa

^3&*«L'um-M*“
*T.Uf ¿JuMUn. 6*000

•umaon ’
l?^- :^ TmJL.6*000 “•«>*>*

odstotnih točk iz 96,0 na 105,0. To 
ne preseneča, če vemo, da je s to 
obveznico zelo malo prometa, pa 
še ta je ponavadi aplikacijski, ta 
obveznica brez izkoriščene davčne 
olajšave pa je istega dne pristala na 
107,1. V četrtek je bilo s to obvez
nico za 8 lotov prometa, njen 
enotni tečaj je sicer padel na 102,0, 
vendar je v petek porasel na 103,0 
pri skromnih 2 lotih prometa.

18. 1. je za 0,2 odstotni točki na 
92,0 padel enotni tečaj obveznice 
RSL 8, prometa pa je bilo za 100 
lotov. V četrtek so jo bili investi
torji pripravljeni kupiti po tečaju 
90,0, vendar ponudbe ni bilo, na
slednjega dne pa le še po tečaju 
88,5, medtem ko je bil tečaj po
nudbe 91,0.
Uvrščena kotacija II 
- obveznice

V uvrščeni kotaciji II bo v bo
doče kotirala le obveznica Mesto 
Ljubljana, kar pomeni, da se ob
veznica Mesto Ljubljana z izkoriš
čeno davčno olajšavo izenači z ob
veznico brez izkoriščene davčne 
olajšave. Po dopolnilih zakona 
o dohodnini se lahko osnova 'za 
dohodnino zmanjša le za sredstva 
vloženo v dolgoročne vrednostne 
papirje, katerih izdajatelj je Repu
blika Slovenija, tako ni več razlo
gov za kotacijo dveh obveznic Me
sta Ljubljana.

19. 1. je enotni tečaj obveznice 
Mesto Ljubljana nekoliko porasel 
in sicer iz 105,5 na 105,8, ko je bilo 
za 98 lotov prometa ter se na tem 
nivoju zadržal še v četrtek pri 62 
lotih aplikacijskih poslov. V petek 
je njen enotni tečaj porasel na 
106,0, ko je bilo za 279 lotov pro
meta in se na tem nivoju zadržal 
tudi v ponedeljek pri 1 lotu pro
meta.
Prosti trg - obveznice

Enotni tečaj obveznice Gorenje 
je 19. 1. poskočil iz 100,8, na 101,7, 
ko je bilo za 2299 lotov prometa, 
naslednjega dne na 101,9 pri 1010 
lotih prometa, v petek pa rahlo 
padel na 101,8 (278 lotov pro
meta). V ponedeljek je njen enotni 
tečaj porasel na 102,0, prometa pa 
je bilo za 531 lotov.

Z obveznico LEK 1 je bil 19. 1. 
prijavljen aplikacijski posel z 1 lo
tom po nespremenjenem tečaju 
100,0. Z obveznico LEK 2-so bili 
20. in 21. 1. prijavljeni aplikacijski 
posli skupno z 9 loti po tečaju 
100,0, kar predstavlja padec tečaja 
za 0,5 odstotne točke.

V tem tednu je močno porasel 
enotni tečaj obveznice Občina La
ško. Tako je 18. L porasel iz 83,0 
na 83,9 pri 160 lotih prometa, na
slednjega dne na 87,8, ko je bilo 
ponovno za 160 lotov prometa, 
v četrtek pa na 88,7 (2000 lotov 
prometa). Tudi v petek je njen 
enotni tečaj porasel, tokrat na 89,0 
in se na tem nivoju zadržal tudi 
v ponedeljek, skupnega prometa 
pa je bilo za 1466 lotov. Za 4,5 
odstotne točke na 86,0 je 20. L 
poskočil enotni tečaj obveznice 
Občina Šmarje, prometa pa je bilo 
za 20 lotov. Naraščal je v tem 
tednu tudi enotni tečaj občine Za
gorje, 18. 1. je tako poskočil iz 69,1 
na 71,0, ko je bilo za 2320 lotov 
prometa, naslednjega dne na 73,8 
pri 1126 lotih prometa, v četrtek na 
76,3 (1858 lotov prometa), v pone
deljek pa neznatno padel na 76,2 
pri 439 lotih prometa.

18. L je enotni tečaj obveznice 
PTT Celje porasel iz 104,5 na 
105,0, ko je bilo za 48 lotov pro
meta, v ponedeljek pa je bil prijav
ljen aplikacijski posel z 1 lotom po 
tečaju 105,0. Nihal je v tem tednu 
enotni tečaj PTT Nova Gorica. 18. 
1. je poskočil iz 113,5 na 115,0, ko 
je bilo za 40 lotov prometa, nasled
njega dne padel na 113,3 pri 100 
lotih prometa, v četrtek poskočil 
na 114,8 (580 lotov prometa), v pe
tek pa na 115,4, ko je bilo za 8 lo
tov prometa. V ponedeljek so bili 
s 96 loti prijavljeni aplikacijski po
sli po tečaju 114,4. Tudi enotni te
čaj obveznice PTT Ljubljana je
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v tem tednu nihal. 18. L je porasel 
iz 104,1 na 104,3 pri 50 lotih pro
meta, naslednjega dne na 104,4, ko 
je bilo za 165 lotov prometa, v četr
tek pa padel na 103,7 (10 lotov 
prometa). V petek je njen enotni 
tečaj porasel na 104,3, prometa pa 
je bilo za 66 lotov, v ponedeljek pa 
na 104,5 pri 4 lotih prometa.

Z obveznico Rogaška 1 je bilo 
19. L za 220 lotov prometa po 
tečajih od 96,8 do 97,3, njen enotni 
tečaj pa se je izoblikoval na 97,0. 

Prosti trg - delnice
Enotni tečaj delnice Dadas je 18. 

1. porasel iz 201555 na 211486, ko 
je bilo za 326 lotov prometa, na
slednjega dne na 218477 pri 556 
lotih prometa, v četrtek pa na 
219187 (306 lotov prometa). V pe
tek je njen enotni tečaj padel na 
216381, ko je bilo za 310 lotov pro
meta, v ponedeljek pa na 200447 
pri 168 lotih prometa.

18. L je enotni tečaj redne del
nice Finmedia porasel iz 96542 na 
97632, ko je bilo za 201 lot pro
meta, naslednjega dne na 98500 pri 
16 lotih prometa, v četrtek na 
99947 (265 lotov prometa), v pone
deljek pa rahlo padel na 99803 pri 
32 lotih prometa.

Do preklica je zaustavljeno trgo
vanje z obema delnicama Hipote
karne Banke Brežice, saj je Banka 
Slovenije obvestila Ljubljansko 
borzo, da banka ne izpolnjuje 
predpisanih pogojev za poslovanje, 
zato je svet BS sprejel sklep o pred- 
sanacijskem postopku v tej banki.

Enotni tečaj prednostne delnice 
KBT je 18. L porasel iz 39471 na 
39521 pri 129 lotih prometa, na
slednjega dne na 39975, ko je bilo 
za 242 lotov prometa, v četrtek pa 
na 40466 (202 lota prometa). Tudi 
v petek je njen enotni tečaj pora
sel, tokrat na 42014, ko je bilo za 
146 lotov prometa, v ponedeljek pa 
na 42200 pri 265 lotih prometa.

Kot pri večini delnic, je tudi pri 
delnici LEK enotni tečaj v začetku 
tedna naraščal, nato pa pričel upa
dati. 18. L je tako poskočil iz 
13984 na 14523, ko je bilo za 784 
lotov prometa, v sredo na 15235 pri 
601 lotu prometa, v četrtek pa na 
15470 (314 lotov prometa). V pe
tek je njen enotni tečaj padel na 
14507, ko je bilo za 268 lotov pro
meta, v ponedeljek pa na 13501 pri 
33 lotih prometa.

Rahlo je 18. L porasel enotni 
tečaj delnice MK Založba in sicer 
iz 4350 na 4360, ko je bilo za 1553 
lotov prometa, naslednjega dne na 
4400 pri 432 lotih prometa, v četr
tek pa na 4687 (244 lotov pro
meta). V petek je njen enotni tečaj 
porasel na 4744, prometa pa je bilo 
za 900 lotov, v ponedeljek pa na 
5000 pri 2 lotih aplikacijskega po
sla.

Tako kot predhodnega dne, je 
tudi 18. L enotni tečaj delnice 
NIKA padel in sicer iz 87905 na 
87521, ko je bilo za 368 lotov pro
meta, nato pa pričel ponovno na
raščati. V sredo je tako njen enotni . 
tečaj porasel na 89812, ko je bilo za 
327 lotov prometa, naslednjega 
dne na 90934 pri 222 lotih prometa, 
v petek pa na 92679 (246 lotov 
prometa). V ponedeljek je enotni 
tečaj te delnice padel na 86969, 
prometa pa je bilo za 195 lotov.

Enotni tečaj delnice Probanke je 
v tem tednu padal. 18. 1. je tako 
padel iz 20349 na 20327 pri 779 
lotih prometa, naslednjega dne na 
20078, ko je bilo za 1536 lotov pro
meta, v četrtek pa na 20072 (1704 
lote prometa). Tudi v petek je njen 
enotni tečaj padel, tokrat na 20024, 
ko je bilo za 1250 lotov prometa, 
v ponedeljek f>a na 19728 (358 lo
tov prometa).

Prednostna delnica Rogaške je 
19. 1. zadržala nespremenjen 
enotni tečaj 2550, ko je bilo za 26 
lotov prometa, naslednjega dne pa 
padla na 2500 pri 200 lotih pro
meta. V petek so bili po nespreme
njenem tečaju prijavljeni aplikacij
ski posli z 240 loti, v ponedeljek pa 
je njen enotni tečaj padel na 2400 
pri 1000 lotih prometa.

18. L je enotni tečaj delnice Sa
lus porasel iz 6800 na 7083, ko je 
bilo za 40 lotov prometa, v petek 
pa na 7108 (150 lotov prometa).

Redna delnica SKB banke je 18. 
L porasla iz 26494 na 26800, ko je 
bilo za 140 lotov prometa, nasled
njega dne ostala na istem nivoju pri 
5400 lotih prometa, v četrtek pa 
porasla na 27804 (4538 lotov pro
meta). Tudi v petek je enotni tečaj 
te delnice porasel, tokrat na 27900, 
ko je bilo za 696 lotov prometa, 
v ponedeljek pa padel na 27645 pri 
178 lotih prometa.

Enotni tečaj prednostne delnice 
SKB je v tem tednu nihal. 18. L je 
tako porasel iz 23223 na 23406, ko 
je bilo za 1503 lote prometa, na
slednjega dne padel na 23318 pri 
1508 lotih prometa.

Tončka Božinovič

Od štirih slovenskih izdelovalcev avtobusov sta kar dva
v Pomurju

Radgonski in soboški »busi«
Edina dejavnost nekdanje Avtoradgone, ki se ni le ohranila, ampak se 

razvija tudi naprej, je izdelovanje avtobusov. Ni več močnega prevoznega 
podjetja, servisov, pa tudi pri kontejnerjih se zadnje čase kar močno 
zatika. Razlika med osemdesetimi leti, ko so v G. Radgoni začeli razvijati 
nove tipe avtobusov, in devetdesetimi leti, je v lastništvu in v tem, da se 
več nikjer ne omenja ime AVTORADGONA. Dejavnost se od 1992. leta 
razvija kar na dveh lokacijah v Pomurju: v Gornji Radgoni je mariborski 
TAM BUS večinski lastnik družbe TAM BUS RADGONA, v Murski 
Soboti pa je večinski lastnik družbe za proizvodnjo vozil KUTSENITS 
INTERNATIONAL g. Kutsenits iz Hornsteina na Gradiščanskem v Av
striji, ki ima tudi druga podjetja (40 vozil, turistične biroje). Omenjeni 
gospod je začel sodelovati z Avtoradgono oziroma AR BUS-om še pred 
stečajem. Medtem je prav tako kot TAM želel postati večinski lastnik 
prostorov in dejavnosti AR BUS-a, ponujal je 600 tisoč mark, vendar je 
TAM ponudil več - 1,8 milijona mark in nadaljnje investicije.

Ko se je torej vodstvo AR Hol
dinga in AR BUS-a v začetku 
aprila 1992 leta odločilo za doma
čega lastnika, je Kutsenits s po
močjo pretkanih pomurskih po
djetnikov (ali vsaj dveh, ki sta bila 
tisti čas močno povezana z imenom 
AR) kupil 4000 kvadratnih metrov 
oziroma polovico proizvodne hale 
nekdanje PLATANE v Murski So
boti. Za kakšne številke in katera 
imena pri vseh teh nakupih in tran
sakcijah gre, je pač »poslovna 
skrivnost«. Sest delavcev iz AR 
BUS-a in sedanji direktor v družbi 
KUTSENITS INTERNATI
ONAL Tibor Kučan so se odločili 
za soboško firmo (tiste dni so bili 
prav vsi delavci zaposleni le pogod
beno, zaupanje v prihodnost druž
benih firm pa je bilo dokaj pičlo). 
Družbo so registrirali že aprila 
1992. leta.

Velike ali male firme?
Danes je v soboški firmi, kjer 

izdelujejo avtobuse za mestno vož
njo s posebnimi zahtevami za po
trebe avstrijskega, nemškega in 
danskega trga, zaposlenih 47 de
lavce. Le pet jih je v režiji, se je 
pohvalil Kučan, čeprav priznava, 
da bo potrebno tudi tukaj še koga 
zaposliti. V drugi polovici leta 1992 
in v začetku 1993. leta so predvsem 
urejali delovne prostore in uspo
sabljali novozaposlene. Lani so 
prodali 35 avtobusov po naročilu 
ter pripravili 9 tipov vozil, ki jih 
bodo izdelovali v prihodnje.

V Gornji Radgoni, na lokaciji 
nekdanje znamenite opekarne, so

Ljudje so bili navajeni, da je druž- 
bena firma bolj sigurna kot pri
vatna. Niso se spremenili le odnosi 
med družbenim in privatnim, am
pak tudi med družbenimi. Veliki 
sistemi, ki imajo vse urejeno, proiz-

»Naročilo za Izrael je tako veliko, 
da bomo morali v drugi polovici 
leta zaposliti nekaj pogodbenih de
lavcev. Kljub veliki nezaposlenosti 
zaman iščemo refrenta za uvoz,« je 
povedal pomočnik direktorja TAM 
BUS RADGONA Boris Sovič.
vodnjo kakovostnih izdelkov in trg, 
so prav gotovo bolj varni kot mala 
firma, ki jo lahko uniči ie en zgre
šeni posel.« Tudi pomočnik direk
torja v TAM BUS RADGONA 
Boris Sovič in delavci so prepri-

v izdelek vgrajeni avtrijski in slo
venski materiali, s katerim ne pla
čajo določenih uvoznih dajatev. 
Delamo v glavnem majhne avto
buse na osnovi šasije Mercedes 
Benza z modnostjo do 20 sedežev in 
na večje šasije, kjer je možno vgra
diti od 22 do 29 sedežev. Mestni 
avtobusi, ki vozijo že do dunaj
skega letališča, v Judennburgu in 
Bruck a. d. Muru, so narejeni na 
osnovi šasije WV - T4. Vgrajeni 
materiali so pretežno iz zahodnoe
vropskih dežel. Šasije moramo na
ročiti že pol leta prej, rok izdelave 
avtobusa (ko že dobimo šasijo) pa 
je od 6 do 12 tednov.« Za prodajo 
vozil in nabavo materiala v tujini 
skrbi v glavnem lastnik Kutsenits. 
Cena mestnega avtobusa je od 70 
do 100 tisoč mark, večji avtobusi 
pa stanejo tudi do 200 tisoč mark.

Boris Sovič Sicer pritrjuje Kuča
novemu mnenju, da je razdalja 
med izdelovalcema avtobusov 
mala, zato pa je toliko večja razda
lja med trgi, na katerih prodajajo. 
Kljub temu pa meni, da je med 
njimi še ena velika razlika: servisna

»Naši avtobusi so izdelani na Mer
cedesovih šasijah in za drugačne 
namene kot Tamovi. Kateri so 
boljši? To je stvar okusa,« je pre
pričan Tibor Kučan, direktor sobo
ške družbe za izdelovanje avtobu
sov.

V prostorih bivše soboške firme PLATANA že od 1992. leta izdelujejo avtobuse za mestni promet, ki jih 
prodajajo v Avstrijo, Nemčijo in na Dansko.

družbo TAM BUS RADGONA 
registrirali oktobra 1992. leta, 100- 
odstotni lastnik pa je TAM BUS 
MARIBOR. Objekti, v katerih je 
danes družba TROJKA, so bili 
prodani že med stečajem. TAM 
BUS je obljubil investicije v višini 
2,5 milijona mark; že lani so vložili 
1,5 milijona mark v nakup in grad- 
njo nove lakirnice, letos (prav te 
dni dela le polovica delavcev) grad
beniki POMGRAD-a polagajo 
v halah tlake, v prihodnjih mesecih 
pa bodo kupili še nekaj nujne 
strojne opreme. Ker je bilo lansko 
leto za njih leto prototipov in spre
memb, je 91 zaposlenih (40 odstot
kov jih je v režiji) izdelalo 50 vozil, 
ki so jih prodali v deželah nekdanje

čani, da je delo pod okriljem 
TAM-a, ki ima močno razvejano 
mrežo predstavništev po vsem 
svetu, bolj varno. Hkrati smo 
v obeh firmah slišali, da si pomur
ska izdelovalca avtobusov nista di
rektna konkurenta, saj izdelujeta 
drugačne vrste avtobusov in za 
drugi trg, pravzaprav večkrat sode
lujejo, saj si pomagajo, če kate
remu zmanjkajo določeni materi
ali.
Mercedes Benz 410 in
TAM B3 090

Zgoraj omenjena tipa sta glavna 
aduta soboških in radgonskih avto- 
busarjev. Oboji računajo, da bo 
proizvodnja šele v letu 1994 v pol-

Način delitve dela med Tamom in radgonskim podjetjem pravzaprav 
ni nov - že v šestdesetih in sedemdesetih letih so v Tamu izdelovali 
podvozja, v Avtoradgoni pa nadgradnje, le da so takrat izdelovali 
furgone. 1980 so v Avtoradgoni izdelali prvi avtobus; minibus 80 A60 
je bil izdelan po načrtih domačih strokovnjakov.
Ko je postal TAM BUS MARIBOR večinski lastnik, so tja prenesli 
tudi vse arhive in dokumentacijo. Danes osnovni projekt (ponudba) 
izdelajo v Mariboru, končni načrt pa po posameznih službah; nadgrad
nje so prepuščene tehniku in trem inženirjem v G.Radgoni. Računal
niško so povezani z mariborsko firmo, vendar je ta čas »izpad« zaradi 
požara, ki je močno uničil tudi računalniški center in del dokumenta
cije.

Sovjetske zveze, Slovaški in doma. 
Izdelali so tudi 8 prototipov, de
cembra pa uspešen izraelski proto
tip, ki ga bodo prodajali v velikih 
količinah.

Tibor Kučan je o (ne)varnosti 
posla povedal: »Takrat je pač enim 
odgovarjalo, da smo šli na svoje, 
ker smo takrat vsi delali pogodbeno 
in je bilo tveganje veliko povsod.

nem zamahu. Tibor Kučan je o na
činu dela povedal: »Delamo sicer 
vozila po naročilu, vendar bomo 
prešli na tipizacijo - devet tipov je 
na trgu najbolj iskanih, tako bomo 
imeli tudi manj problemov pri ho- 
mologaciji in A-testih, ki jih oprav
ljamo v Avstriji. Poleg tega avstrij
ski kupci zahtevajo tudi EUR 1, 
certifikat oziroma dokazilo, da so

služba. Soboški avtobusarji po
pravljajo vozila v svojih delavni
cah, medtem ko imajo Tamovi av
tobusarji vpeljano učinkovito ser
visno službo in prodajo rezervnih 
delov. Sovič je povedal: »Servisna 
mreža je naša prednost. Na Hrva
škem imajo na primer sedem izde
lovalcev avtobusov, pa nimajo ure
jenega servisa. Kučan si ne more 
privoščiti posla na oddaljenih trgih, 
cene avtobusov na evropskem trgu 
pa so zelo problematične, ker so tuji 
proizvajalci cene avtobusov močno 
znižali. Mi smo konec 1993. leta na 
sejmu v Belgiji podpisali pogodbo 
z Izraelom za izdelavo 100 avtobu
sov, narejenih na Tamovih šasijah 
TAM B3 090. 50 jih je že narejenih, 
če se bo naročilo še večalo, bomo 
morali čez nekaj časa najeti pogod
bene delavce.« Zahteve izraelskega 
kupca so bili povsem drugačne od 
zahtev evropskih kupcev; ne le da 
morajo biti avtobusi bolj »varni« in 
»mehki«, ampak mora izraelski ku
pec poleg avtobusov uvoziti enako 
število šasij. Na ta način poskušajo 
ščititi domači trg delovne sile. Ka
korkoli: cena enostavnejšega turi
stičnega avtobusa, ki ga prodajo 
v Izrael, je lahko od 250 do 300 
tisoč mark.

Je bolje delati v privatni firmi ali 
v velikem Tamovem sistemu? Čez 
nekaj mesecev bo itak vse »privat«, 
pomembno bo, kdo bo imel bolj 
»varen« trg. Plače so skoraj enake, 
dela je dovolj za vse, natančnost in 
kakovost je obvezna tako v rad
gonski kot soboški delavnici. Naj
pomembnejše pa je, da ima delo 
skoraj 150 delavcev.

BERNARDA B. PEČEK
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pisma, mnenja, stališča

Nikomur niste v breme...
Valerija Perger v Vestniku 13. 1. 1994, navdahnjena 

tudi z zapisom L. Gdncza, razglablja »naravnost šoki
rana« v odgovor nekaterim torerom o zavozljajih med 
manjšinskim in večinskim prebivalstvom na narod
nostno mešanem območju Prekmurja in o naših ljudeh 
v Porabju. Ugotavlja, da imamo Slovenci pravico do 
identificiranja v materinem jeziku, o dvojezičnih doku
mentih in o že kar genocidni potezi, ko je sekretarka 
Zveze Slovencev lahko dobila samo madžarski potni 
list s pomadžarščenim priimkom in imenom. Ob štiri- 
meji bi se lahko seveda tudi vprašali, kam izginja 
slovenska Prlekija in kdo jo hoče pogoltniti? Toda 
ostanimo pri nakazani temi.

Zakon o pravicah narodnostnih in etničnih manjšin, 
ki ga je lani spre jela-Madžarska, naj nas ne čudi. Je 
samo odblesk dogajanj na tem etnično motnem ob
močju, kakor se je oblikoval zlasti od leta 1945 dalje. 
Stoletna zgodovina je znana, kakor tudi z zakoni 
določena skrb za našo manjšino. Znane so »razmere 
Z usihanjem slovenskih jezikovnih korenin v Porabju, 
kontradiktorno sajenje rožic minulih oblastnikov ter 
dejanska skrb za naše ljudi onkraj meja.

Slovenec po duši in krvi Pergerjevi v marsičem 
pritegne neoziraje se na njeno osebno noto, kajti prav 
iz drobcev sestojijo velike resnice.

Ena izmed drobcev je ugotovitev, da politika ne bo 
ničesar rešila, če bodo stali ljudje na drugem bregu. 
Del naših »južnih^bratov« je bil okoli 400 let pod 
Turki, a je ohranil svoj jezik.

Kaj so storili naši ljudje v Porabju, Avstriji in Italiji, 
ko bi morali reševati materinščino za potomce? V pre
teklosti marsikateri lastnik trgovine naše krvi tam na 
drugi strani ni maral s Slovencem spregovoriti sloven
sko! Tudi med porabskimi Slovenci je slovenščina 
usihala. To je Potemkinova kulisa jadikovanja tam
kajšnjih ljudi, češ da nimajo slovenskih knjig in pod
pore iz matične domovine? (Samo lani so iz matične 
Slovenije uradno prejeli za Zvezo Slovencev na Mad
žarskem 4,2 milijona tolarjev; tiskarna Solidarnost 
v Murski Soboti, ki tiska časopis Porabje, pa je prejela 
1,8 milijona tolarjev.) Očitno gre še za nekaj drugega, 
ne le za denar - morda celo za licemerstvo in še kaj -.

Pisatelji za gostovanje med porabskim mladim ro
dom smo bili v preteklosti vsestransko »preverjeni«; na 
meji so nas pričakali veliki bratje Slovani z avtomati. 
Namignili so nam tudi, naj bomo z mladimi obzirni, 
ker pač ne znajo kaj prida slovensko.

Pred leti sva z dr. Vanekom Šiftarjem v svoji 'režiji 
spravila med naše Porabce slovenske knjige - iskali so 
tudi moje - ker »ničesar nimajo in ničesar ne dobijo«. 
To ni bilo zgolj licemerstvo. Tudi na literarnem taboru 
v Buku (MAZAFIAS NEPFRONT NEPFRONT 
NAGYKOZSiGI BIZOTTSAGA, BUK) sem ugoto
vil, da mladi razumejo samo tu in tam besedo, ali 
preprost slovenski stavek, vzgojitelji pa jim prevajajo 
naše besede v madžarščino. Ob tem sem še počutil 
podobno kot na starih jugoslovanskih pisateljskih sre
čanjih, kjer smo se slovenski in makedonski pisci 
sporazumevali v srbohrvaščini. Pedagogi v Biiku so se 
opravičevali, da je med dedi in vnuki nastal jezikovni 
prepad, ker ni bilo slovenskih šol in knjig, zato vnuki 
domala ne razumejo več slovensko. No, »zvoniti izza 
toče nič ne pomaga, ciciban!« je zapisal Župančič.

O porabski dvojezičnosti smo veliko pisali že v sta
rem sistemu. Politika izmikanja ne opraviči jezikov
nega pešanja in bergljanja. Ponekod v Ameriki in 
Avstraliji so skozi stoletje ohranili materin slovenski 
jezik. A drugod? Del odgovora je mogoče v referatu 
pisatelja Benedetiča iz Trsta na štatenberškem simpo
ziju pred leti. Ko bi prestavili slovensko mejo 40km na 
italijansko stran, je dejal, bi naši zamejci zbežali še 
40km od nove meje - v Italijo.

Po vzgledih zgodovine to pomeni, da so izdajalci 
domala zmerom med nami in v nas. V tem je tragika 
- dasiravno so slovenske šole v Porabju dolgo 'delovale 
le na papirju.

Narodnostnemu šolstvu s slovensko manjšino na 
Madžarskem - in drugod - moramo zatorej posvetiti 
vso pozornost. Pogledati je treba tudi za zastore mad
žarske narodnostne politike. Slovenija je v tem stoletju 
bila že nekajkrat okleščena. Tihi etnocid in genocid 
spodjedata naše meje in slovensko istovetnost tudi še 
zdaj in tu. In Pergerjeva je v tem kontekstu potrkala 
zlasti na slovensko kulturno politično zavest ter ne
zavest. Pluralistično. MIROSLAV SLANA-MIROS

»Ekologija družine - začetek 
pri koreninah«

»Leto družine« se začenja. Kaj to pomeni? Ali smo 
pripravljeni začeti razmišljati o stvareh, ki zadevajo 
življenje in vzgojo otrok, pridobljeno v najnežnejši 
dobi duhovne in telesne rasti v družini? Koliko smo se 
pripravljeni soočiti z našimi družinami in z okoljem, 
v katerem živijo med štirimi stenami, ki so žal zelo 
tesne - vendar zakajene od cigaretnega dima. Ali 
imajo majhni otroci pravico do čistega zraka v stano
vanju in člani nekadilci?

Dne 27. 12. 93 sem v Slovencu »Tako mislim« 
prebrala članek g. Antona Dolenca iz Domžal, 
»Morphyjev zakon kajenja« ki pravi: če stvari prepu
stimo njim samim, so nagnjene k temu, da se gibljejo 
od slabega na slabše in nadaljuje, kaj vse bi napravili, 
da bi ustavili to zakonitost. Avtorja tega članka popol
noma podpiram, ker doživljam kajenje kot pravo su
ženjstvo, ki že več desetletij širi svojo pogubno mrežo 
zasvojenosti. Mnogi tako čutimo, tudi kadilci sami 
- naredimo pa nič. Vendar bi svoje razmišljanje usme
rila širše, na več vrst zasvojenosti, ki so v našem 
narodu prisotne.

Ali spada »Ekologija družine«, ali drugače pove
dano, zdravju škodljive, iz nevednosti pridobljene raz
vade, kot so droga, začenši pri prvi prižgani cigareti, 
nekaj kozarcev alkohola ali nekaj skodelic kave v to 
kategorijo? Prav gotovo. Kako naj razumemo neka
dilci, da je zasvojenemu prej potrebna cigareta, kot 
kruh za lastne otroke. Prepričana sem, da nič hudega 
sluteči mladostnik nikoli ne bi segel po cigareti, če bi 
mu v družini ali šoli znali posredovati vrednote kot je 
zdravje in odgovornost do sočloveka v družini. Le
stvico vrednot življenja je potrebno postaviti na nove 
temelje, če želimo, da bodo mladi začutili v svoji 
notranjosti potrebo po kakovosti življenja »nekaj biti« 
in šele potem nekaj imeti. Hlastanje za užitki človeka 
nikoli ne zadovolji; popolna sreča je samo v tem, da 
osrečiš sočloveka. Ali je zasvojenost od cigarete ali 
alkohola vrednota, če seji ne moreš nikoli več odpove
dati? Čutiš, da ne delaš prav, svojega suženjstva ne 
priznaš in v njem vztrajaš naprej.

Študentski info kükeo=-...

Prekmurski bruci zreli za krst!
Po enoletnem premoru bo letos v Murski Soboti 

spet potekala tradicionalna študentska prireditev 
BRUCOVANJE. Morebitni izkupiček celotne pri
reditve bo namenjen za razvoj Kluba prekmurskih 
študentov, ki je prevzel tudi organizacijo letošnjega 
Brucovanja. Poleg tega pa velja še omeniti, da je 
Klub prekmurskih študentov (v nadaljnjem besedilu 
KPŠ) končno dobil svoj prostor v Murski Soboti, pa 
čeprav je to le začasna rešitev. Nekaj malega se pa 
dogaja tudi na kulturnem in športnem področju.

Brucovanje
Brucovanje prekmurskih študentov za letošnje 

akademsko leto bo potekalo 18. februarja v kavarni 
hotela Diana s pričektom ob 20. uri. Za vse bruce je 
udeležba obvezna in pogoj za vstop v višji fetnik, od 
ostalih študentov pa pričakujemo, da bodo tej kul
turni prireditvi prisostvovali. Za pijačo in jedačo bo 
poskrbel hotel Diana, ki je obljubil »študentske 
cene«, poleg tega pa bo KPŠ še dodatno pocenil 
cene pijač s »priložnostno subvencijo«. Za veselo 
razpoloženje med prireditvijo smo zadolžili vsem 
dobro znane Royal Flash. Imamo pa še posebej 
udarno vest za vse obiskovalce Brucovanja: vsi obi
skovalci bodo s predložitvijo svojih vstopnic lahko 
koristili 45-odstotni priložnostni popust pri nakupu 
vozovnic za avtobuse Avtobusnega prometa Mur
ska Sobota, ki peljejo v nedeljo (20. februarja) ob 
18.40 iz Lendave in ob 19.30 iz Murske Sobote proti 
Mariboru in Ljubljani! Obenem bo možno koristiti 
tudi klasični študentski popust, kar pomeni, da bo 
vozovnica 75 ODSTOTKOV CENEJŠA!! Za izka
zano razumevanje in pomoč bi se na tem mestu še 
enkrat radi zahvalili Avtobusnemu prometu Murska 
Sobota. Poleg tega bo na Brucovanju potekalo še 
žrebanje vstopnic in »podelitev« klubskih nalepk 
članom KPŠ-ja. Naj na koncu omenimo še cene 
vstopnic: za člane KPŠ-ja 500 SIT, za vse ostale pa 
600 SIT. Na prireditvi bo seveda mogoč tudi vpis 
v KPŠ (potrdilo o vpisu ne bo odveč!). Bruci Prek
murci, če ne pridete ste...!

Klubski prostor
Končno smo tudi prekmurski študenti dobili svoj 

»plač«, pa čeprav le kot začasno rešitev. Zasluga za 
to gre nadvse vzornemu sodelovanju med Občino 
Murska Sobota in KPŠ-jem. Dogovorjeno je, da 
bomo imeli svoje uradne ure vsako soboto od 16. do 
18. ure in vsako nedeljo od 11. do 13. ure. V tem 
času boste lahko pri nas dobili vse informacije 
o KPŠ-ju, skušali pa vam bomo pomagati tudi pri 
morebitnih študijskih in obštudijskih težavah! Velja 
še objaviti naslov! Naš prostor se nahaja na naslovu: 
Ul'. Alija Kardoša 2 (murskosoboška občinska 
stavba), vhod II, 2. nadstropje, sejna soba (vse bo 
še dodatno označeno!). Prišel, videl,... hik!

Ugodnosti za smučarje
Vsem svojim članom smučarjem bo KPŠ povrnil 

20 % stroškov za smučarske karte. Vsak član bo ob 
predložitvi ustreznih kart dobil povrnjeno petino 
stroškov za tridnevne ali eno tedensko smučarsko 
karto (po izbiri in potrebi člana) za katerokoli smu
čišče na svetu! Podrobnejše informacije dobite ob 
uradnih urah ali na klubskem naslovu. .

Pustovanje v Benetkah
V sodelovanju s turistično agencijo KLIO iz Ljub

ljane organizira KPŠ izlet na pustovanje v Benetke. 
Vsakemu zainteresiranemu članu krije KPŠ 25% 
stroškov za izlet, dodatni popust pa nudi tudi turi
stična agencija. Cena enodnevnega izleta je 1500 
SIT. »Kušta repa, dugi ren - fašanek je cejli den!«

Pevski zbor in gledališka skupina
Vabimo vse zainteresirane študentke in študente, 

da se pridružijo pevskemu zboru KPŠ in gledališki 
skupini KPŠ-ja. Oboje je sicer še v fazi nastajanja, 
vendar potrebujemo čimveč zainteresiranih in moti
viranih ljudi s čimveč idejami Oglasite se - veseli vas 
bomo!

Športne ekipe
Za letošnjo pomlad je napovedanih več medklub

skih tekmovanj v več športnih panogah. Prav iz tega 
razloga vabimo vse zainteresirane študentke in štu
dente, ki bi radi zastopali barve KPŠ-ja v odbojki, 
nogometu in mogoče v rokometu, da se nam čimprej 
javijo. V bistvu potrebujemo za vsak šport po dve 
ekipi - eno za mariborsko drugo pa za ljubljansko 
univerzo. Medsebojno se bodo naše ekipe pomerile 
predvidoma maja v Lendavi ali Murski Soboti. 
Šampi(nj)oni, kje ste?!

BRUC
Še vedno iščemo nekaj člankov za letošnjega 

BRUCA (klubsko glasilo KPŠ-ja). Zaradi tehničnih 
težav bo verjetno prestavljen tudi predvideni datum 
izida - 18. februar, vendar pa prosimo, vse zaintere
sirane, da nam čimprej pošljejo svoje prispevke, »či 
vas je nej ftraga«...

Klubski naslov
Na prošnjo študentov ponovno objavljamo naš 

naslov: KLUB PREKMURSKIH ŠTUDENTOV, 
Cvetna ul. 29, 69000 Murska Sobota, tel.: 24 332, 
ŽR: 51900-678-45559. Seveda pa ste tudi vabljeni, 
da nas obiščete med uradnimi urami (glej zgoraj), 
kjer boste dobili vse željene informacije o KPŠ-ju in 
še kaj (...HIK!).

Za Klub prekmurskih študentov 
Sandra Habjanič-Pergar in 

Edvard Pergar-Habjanič.

Kdaj se bodo slovenski državniki, odgovorni mini
stri za šolstvo in zdravstvo zamislili nad samouničeva- 
njem zdravja naše mladine? Kdo bo iznašel novo 
formulo ali sredstvo za samodokazovanje odraslosti 
mladim, brez cigarete? Ali nismo za to vsi odgovorni, 
predvsem pa starši in vzorniki naše mladine: učitelji, 
profesorji, duhovniki, zdravniki, ki se dan za dnem 
srečujejo z mladino. Enako odgovorni so tudi filmski 
zvezdniki s televizijskih ekranov, ki pred kamerami 
puhajo in zavajajo mladino, izjema so le športniki, 
hvala vam, ki znate ceniti življenje brez cigarete.

Človek brez samokontrole, je kot papirček v vetru, 
ki ga odnaša na vse strani. Vsak mladostnik je poln 
idealov, toda ko se na prvem križišču nerazumevanja 
zmede, se zapre vase in gre svojo pot za užitki. Vendar 
je takrat začeti z vzgojo za samokontrolo, brez zasvoje
nosti, veliko prepozno. Vzgoja brez cigarete se mora 
začeti v najnežnejši dobi, ko otrok začenja ločevati 
dobro od slabega in z zgledom v družini, v otroških 
vrtcih in v vsem okolju njegovega odraščanja. Ko bo 
uzakonjena pravica otrok brez cigaretnega dima in se 
bodo starši soočili z dejstvom, da je 80% dojenčkov 
od staršev kadilcev, močno obremenjenih z astmo, ki 
se zdravijo na račun zdravstvenega zavarovanja nas 
vseh, bi se morali zamisliti.

Prav tako naj bi kadilci za samopovzročene bolezni 
doplačevali.

Vsaka zasvojenost je bolestnega značaja, pa naj si 
bo od cigarete, alkohola ali kave. So ljudje, ki vzdržijo 
in se ne dajo zasvojiti. Vendar to ni pravilo, ker se 
nihče, ki je nagnjen k nekim poživilom, ne zaveda, 
kdaj postane od njih odvisen. Če se ne moreš odpove
dati cigareti in to sedaj in za vselej, si ZASVOJEN. 
Prav tako drži isto za alkohol. To pa ne pomeni, da je 
vse izgubljeno. Potreben je pogum prizadetega, nje
gove družine in okolja, da mu pomaga do rešitve iz 
zasvojenosti. Vsak lahko uspe, če se je voljan zdraviti, 
posvetovati in po navodilih z železno voljo na novo 
zaživeti v svoji družini, vendar za vedno brez cigarete 
ali kapljice alkohola.

Naučimo se prav živeti! Za to potrebujemo veliko 
dobrih učiteljev.

Slovenski največji učitelj za življenje v vseh razsež
nostih človeškega bivanja ter odnosih v družini in med 
ljudmi, je naš priznani teolog in psiholog g. profesor 
dr. Anton Trstenjak. Njegove psihološko vzgojno- 
izobraževalne knjige smo prebirali od leta 1954 naprej, 
ko so začele izhajati pri Mohorjevi družbi v Celju. 
- Berite njegove izpopolnjene ponatise, ki so prav tako 
aktualni, kot nekoč. - Gospod profesor, na tem mestu 
Vam izrekam zahvalo v imenu vseh, ki smo se iz vaših 
knjig učili prav živeti! Ema Murko

Poslanska prazna slama
Kar nekam premalo časa nam ostaja, da bi pogo

steje prižgali radio in prisluhnili zanimivim oddajam. 
Poslušam ga navadno zjutraj, ko se peljem v službo in 
to vedno Murski val. Tokrat mi je čas dopuščal, da 
sem lahko spremljal Božično novoletni maraton na 
istem programu ter razgovor »Prekmurcev in ostalih iz 
teh koncev« z nekaterimi poslanci iz istih koncev. 
Priznati moram, da je bila oddaja zelo zanimiva, 
poslušalci kritični kot vedno, poslanci pa skromni, kar 
Že kar nekako postaja njihova vrlina. Naj malo obu
dim tematiko za vse tiste, ki tega niso poslušali.

Gostje: g. Horvat, g. Kocuvan, g. Šiftar in drugi so 
odgovarjali na vprašanja poslušalcev. Vprašanj res
nično ni zmanjkalo, prej je začelo zmanjkovati časa 
kot pa vprašanj. Odgovori poslancev so bili nejasni in 
polni ovinkarjenj ter le malo jasnih razlag je bilo 
slišati. Voditelj kontaktne oddaje je moral kar nekaj
krat opozoriti g. poslance, naj se držijo vprašanj ter 
naj ne odgovarjajo na tisto, kar sploh niso bili vpra
šani. Imel sem občutek, da ko postaja »tesno«, tudi 
politiki drže skupaj. Kar en čez drugega so poudarjali, 
da v imenu vseh poslancev z našega območja, delajo, 
kolikor le morejo. Seveda niso pozabili povedati, da 

. so ob neštetem mlatenju prazne slame v parlamentu 
presneto izmučeni ter da delajo, kolikor le morejo. 
Pozabili niso tudi, da so člani posameznih parlamen
tarnih skupin, to pa pomeni samo še več dodatnega 
dela in »trpljenja«. Ob vprašanju poslušalke ali lahko 
kdo izmed povabljenih pove, ali je zadovoljen s svojim 
delom v času svojega poslanstva v parlamentu, so 
samo mencali in stokali. To je bil kar dober odgovor.1! 
Seveda so poslušalce zanimale tudi plače poslancev. 
Ko je eden izmed g. poslancev povedal, da je njegova 
zadnja neto plača znašala (skromno povedano) 
167.000 SIT, pri tem ni pozabil na potne stroške in 
druge potrebe, katere morajo sami poravnavati, pose
bej pa je omenil osebni avto. Baje uniči kar enega letno 
samo zaradi poslanskega dela. Kaj pa stanovanja 
v Ljubljani, kaj pa dnevnice in še bi lahko postavljali 
vprašanja?? Izgovorov ni manjkalo, a na srečo je 
zmanjkalo časa, drugače bi na večer lahko slišali tudi 
kakšno poslansko pravljico za lahko noč.

Čas teče in vsega dobrega je enkrat konec. Kljub 
tristo in več sprejetim zakonom v parlamentu bi lahko. 
rekel, da so »naši« poslanci naredili manj, kot smo 
pričakovali. Pravzaprav pa nam vse skupaj storjeno in 
zmedeno v parlamentu naj bo v poduk, koga oz. kako 
voliti na prihodnjih volitvah. Napak, ki smo jih delali 
enkrat, sigurno ne bomo več in na srečo tudi vsi 
sedanji poslanci v parlamentu ne! Bojan Macuh 

Pojasnilo
V Vestniku štev. 2 z dne 13. januarja 1994 na strani 

20. pod naslovom »pisma, mnenja, stališča« je bil 
objavljeni ^prispevek »ELEGIJA ROJAKOM - Slo
vencem za leto 1994.

ZAVRŽENE VREDNOTE. PRIJATELJI, KJE 
STE?« Ker ob tem ni bila objavljena tudi izrezanka 
»Dobro in zlo« prof. Evgena TITANA, bila pa je 
sestavni del omenjenega članka in avtorizirana, je 
tako zaradi pomanjkanja prostora pomotoma izostalo 
ime avtorja. Zaradi tega sedaj sporočamo - objav
ljamo, da je navedeni prispevek napisal prof. Evgen 
TITAN.

Smo ali nismo indijanci ali 
kavbojci...

Gospod Franko, čeprav vaše pisanje ne zasluži res
nega odgovora, ga boste od mené vseeno dobili, saj 
zanj prav ponižno prekmursko naprošate. Če ne bi kar 
tako mimogrede oplazili televizijske oddaje, ki je pred
stavljala utrinke s snemanja filma Halgato, bi mogoče 
zvedeli, da se film snema po literarni predlogi Ferija 
Lainščka Namesto koga roža cveti. Po romanu torej, 
ki je bil leta 1992 proglašen za roman leta in prodan 
v nakladi, ki ga ne dosegajo niti dela, ki po vašem 
pisanju sodeč, krasijo vaše knjižne police.

Gospod nostalgični, verjamem, da je prav prijetno

obujati spomine o nekdanjih časih. Prodajati te s* 
čase na tak romantičen način, kot zahtevate vi po/ 
popolna neumnost. Neumnost zato, ker to e“0“1 
z umetnostjo. Priseganje samo na neko staro žlahtni 
jaz imenujem zaplankanost. J .

Gospod občutljivi, brez skrbi. Nihče ne bo ; 
treh posnetih sekvenc na obrobju Puconec z vašo W j 
in brez skrbi, nikjer ne bo pisalo, to je pa bilo . 
v Puconcih. Tako boste še naprej ostali rasno čistit11* ; 
v očeh vesoljne Slovenije. J ,

Gospod poznavalec, ki sklicujete kulturnike P'“, 
murja in celo v množini izrekate svoje mnenje. 
tehnični pripomoček prekmurska pesem, ste 
povedali v vašem pisanju. Obstaja knjiga, ki se ji 
leksikon in tam boste mogoče kaj več zvedeli o besi 
ali pojmu, ki si ga pesem nikakor ne zasluži- Teh“1" 
pripomoček je na primer gledališki reflektor. Gosp* 
režiser, ko boste delali filme o katerih govorite, bdf. 
zagotovo vsi dol padli. Predvsem, če bodo to 
nivoju tistih, ki jih naštevate. Mimogrede, hišica n' 
periferiji, ampak je ta hišica v preriji. Površnost? 
taka! Ko boste vzeli v roke kamero in stopili v soMj 
naselja naših Romov, pazite! Pazite, da se ne N 
preveč zbližali z njimi. Mogoče vas bo njihova p“sl, 
nost in iskrenost in zvestoba, ki jo je zatiral in 
zatrl paver, očarala. Pazite, da vam ne bodo pf® 
simpatični in boste želeli o njih posneti film o njih: 
so bili še bolj drugačni od nas.

Gospod Franko, preden se v prihodnje lotite n 
nja, se poskusite o stvari vsaj nekoliko infarkt 
Vsaj ne boste klatili neumnosti. V svoji zaplankadf 
boste takrat mogoče zvedeli,, da prizorišča za W 
določa in opremlja scenarist s svojo ekipo sodeluj 
da se je ogromno tujih filmov snemalo pri nas 
zdaleč nismo zaradi tega indijanci in kavbojci, do

Milivoj Miki M 
asistent režije fti^ Ha^

G. Milan Bratkovič 
(pre)optimist

Stečajni upravitelj Pomurkine Mesne industrn 
Milan Bratkovič večkrat nastopa v javnosti '“ 
optimistične izjave posameznim novinarjem. Biti0!’ 
mist je vsekakor dobra lastnost. V tem 
ugodno vpliva na moralo delavcev kot tudi kmetoja 
kljub dolgemu čakanju na plačilo za oddano W 
ostajajo zvesti Pomurki. I

Pomurkina Mesna industrija je ena izmed stoti'1?, 
ne celo tisočih družbenih podjetij, katerih vodsM 
prek raznih firm, tudi lastnih, na razne načine 
kala družbeni kapital v tujino. Doma pa so se 
vala računajoč, da se bodo poceni dokopala do 
štva. Kaj vse se je potem dogajalo, ne bi opisov“* j

V Kmečkem glasu dne 12.1.1994 je g. Bralk0 
v pogovoru z novinarko Darjo Zemljič med drv^ 
povedal, da so od lanskega marca pa do dece“1 
izvozili 100 ton svežega mesa in polizdelkov. To 
vsekakor premalo! ■

Kako donosni so izvozno-uvozni posli mesa in" 
nih izdelkov, vidimo na primerih zasebnih dr“’0 
posameznikov. To vidimo na primeru družbe, fG 
sluje tudi s kapitalom, od katerega plačujejo obl^H 
dohodka, ki ga ustvarijo delavci Mesne industnl1 ž 
lansko leto zaradi starih dolgov 461 milijonov t0 
ievT • tiii'

G. Bratkovič v omenjenem pogovoru omenja 
uslužnostno klanje živine za kupce, ki na tem obrhK 
prevzemajo živino. V večih primerih pa jo z“ 
iščejo ljudje do nedavnega zaposleni (menda P0 : 
sedaj prejemajo plačo) v Mesni industriji. V 
primerih želijo kmetje, da bi njihova živina bil“ ■ 
klana v Pomurkini Mesni industriji. Ti odkupov“ c 
se izgovarjajo, da tega ne morejo, ker pač 
zahteva, da se kolje drugod. Prepričan sem, da 
zahteva italijanski kupec, ker ta ni neposredni 
od odkupovalcev. To zahtevajo tisti, ki so seDj 
izjalovili njihovi načrti. Iz vsega povedanega rpo
trdim, da največ zaslužijo tisti, ki ne krmijo ni“ , 
Ijejo, ker ne potrebujejo drugih objektov in stm 
Zadošča jim nekaj luksuzno opremljenih pB“^1 
dobre zveze.

Strinjam se z g. Bratkovičem, ko pravi, da M ' ji 
prihodnosti Pomurke v domačem kmetijstvu- ' 
resnična, vendar žalostna, morala pa bi biti tudb^^ 
ljujoča ugotovitev. Veliki hlevi se praznijo- E^j 
vzroke sodijo lanskoletni primeri, ko so kmetje P01 
ko so devet ali deset mesecev pitali živino, bili °r?«f 
zatorju namesto plačila dolžni precejšnje zneske- 
zaskrbljujoče je, da se naglo niža stalež osnovne “ . . 
- krav. Vse kaže, da si zaradi tega nihče ne beli g1^. I

Prav gotovo Pomurkina Mesna industrija v ¡i 
skem merilu spada med te manjše oškodovance, “ lt 
jih »dobra vodstva« oskubla. Ni pa nepomemb“ 
Prekmurje, predvsem pa za gospodarstvo soboš“ 
čine. Zato sem se kot poslanec prejšnje 
pismeno obrnil na devet najpomembnejših ose, 
Slovenije, jim predlagal in prosil, naj iščejo 
da Mesna industrija splava iz težav. Sodeč p° v 
kar se v Sloveniji dogaja z družbeno imovino, “^ .¡¡ii 
Ijam, da sem se v večini primerov obrnil na n“P ■ 
naslove, zato, ker vsi to krajo in nalaganje k“P J 
v tujini odobravajo. ji

Proti koncu si dovolim zaprositi g. Bratkovič^- 
v Vestniku pokomentira vsebino mojega pisrn“’ z 
nem pa odgovori na nekaj vprašanj: »j d v

- Kaj je in kaj misli ukreniti, da bi grehi, F ^ > 
botrovali takemu stanju v Mesni industriji, že PriS 
dan? ti

- Ali verjame (jaz ne) napovedim g. Drnovš« '^ • 
bodo sprejeti ukrepi, ki bodo vplivali na vt“ 
odtujene družbene imovine? . ^ |

- Kdaj bo ali sploh bo Pomurka sposobna RT 
vati odkupljeno živino vsaj v 30 dneh? mA

- Kako je s klanjem in izplenom mesa po evrop J 
standardu, to je z odstranitvijo loja? $

- Kakšen odnos imajo KZ kot solastnic“ .^l 
% predelovalne industrije, v tem primeru do . ^i 
industrije (v tem primeru bi bilo zaželeno sld“n 
vodstvo KZ Panonka)? i>

- Ste toliko optimist - in kolikšne so možno5 
postanete lastnike Pomurkine Mesne industrij“1,1 
drugi Benko? .

Cisto za konec. Ne jezite se na kmete! Kmeti“^t- 
tako organizirani, da bi lahko izsilili visok“ -rif 
Cene, prav tako tudi obremenitve, njim o'..^ 
drugi. Upravičeno pa iščejo, čeprav proti svof ^ 
kupca, ki jim plača v čim krajšem roku. Hvalež“1 (J 
bodo kot stečajnemu upravitelju ali pa kot l“sinmg0 
vam uspe v čim krajšem roku izplačevati, obe““
organizirati večjo proizvodnjo. Karel p^
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odsevi mladosti

Klepet na snegu
»Dojhi snežna odeja je pokrivala pokrajino. Smreke so se utrujeno 
snect’ P°b te^ snega- Sonce je lenobno razprostiralo svoje žarke, 
sem o ^ei°S'ep^Uj°če blejal- Hitela sem proti snežnemu stadionu, ko 
SLOVFNtt dekleta, ki so imela na hrbtni strani kombinezonov napis 
sem s UA- Katja je vzkliknila: »Glej, to so profesionalke!« Prepoznala 
Predstaf ”retnar 'n Urško Hrovat. Zbrala sem ves svoj pogum, se 
osnovni! ba sem -Jasmina Šetinc, učenka 7. a-razreda Dvojezične 
lokalni č ° 6 P°brovnik v Prekmurju. Prosila sem ju za krajši pogovor za 
takoj n 'Tr'5’ ^a moje veliko presenečenje sta bili zelo'prijazni in sta 
Prijatelj' ' M klepet pod pogojem, da prideva s sestro in najinimi 
ljala vpraša PnuarJa navijat na Pohorje. Obljubila sem in že sem postav-

Sta ^^ smučati? 
treh let'h-«

v smučar k'° Sem za^ela hoditi v osnovno šolo, sem se tudi vpisala 
^^<da v letu 1994?

^1 A°bre rezultate.«- ”Člmvboljše rezultate.«
^’ika'fp^^'^“10 sv°jProst‘ čas?

kakšno š >Proste8a časa imam zelo malo. Ko ga imam, zaigram s prijatelji

S Prijateljic 0Ste®a časa imam malo, a ko ga vseeno imam, se dobim 
i 'Kafen am' 'n gremo na zabavo ali v disko.«
"Ozno? ° uvrstitev pričakujeta na Zlati lisici? Katera bo osvojila 

krzno.« ^^^j6111 čim boljše rezultate in upam, da bom osvojila 

Oboliš;'?ro®° na snežnem stadionu dobro poznam, zato pričakujem 
~ rezultat.« 
^“'“/anra?
$p«Ja »Nmam' kme mu je Tobias, je Šved in tudi smučar.«
'Ka/iL e’ !anta Pa nimam.«

. bralcem Vestnika?
>Hu mJi se bralce lepo pozdravljam in si želim, da bi bili v čim večjem

"tvej na P h Puzdravljam vse bralce in prav tako želim, da vas pride 
■ '^ i°”orje’ jaz pa bom dala vse od sebe.«

r,ln' člobim*^" slučajno od vaju sodelovala na žrebanju kartic Poda- 
klrška š’ ^‘čabujem, da bo dodelila srečo tudi Prekmurcem.

. $ Uspehih ■ *ba' ha, ha, obljubiva!«
tulec seznan 'n uvrstitvah nisem spraševala; prepričana sem, da je vsak 

"Pn z njuninimi dobrimi rezultati.
JASMINA ŠETINC, 7. r.

OŠ Dobrovnik

Ali veste?
Vprašanje glede ure pri nas in v Združenih državah 

Amerike je bilo za boljše poznavalce te teme seveda pres- 
plošno, kajti ni vseeno, za katere dele te velike dežele gre, 
saj so celo med posameznimi zveznimi državami precejšnje 
časovne razlike (Na Aljaski 20.00, v New Yorku 14.30). 
Nekateri ste to podrobneje opisali in med temi odgovori 
smo izžrebali JANEZA SVETCA iz Celkja (Opekarniška 
12 a). Čestitamo! Eden od možnih odgovorov pa je bil: Ko 
je v New Yorku 8.30, je v Sloveniji 14.30.

KUPON št. 21
Ali veste, koliko časa (povprečno) prespi človek v petdese
tih letih življenja? Odgovore (s kuponi, če želite sodelovati 
pri žrebanju) pošljite na naš naslov najkasneje do 2. febru
arja in pripišite »ALI VESTE«.

Opravila in običaji 
naših babic in dedkov

Pred leti, niti še ne dolgo tega, so ljudje v naših krajih drugače 
preživljali dolge jesenske in zimske večere kot danes. Drugačni 
večeri so se začeli že jeseni.

Ko je dozorela koruza, so se ob večerih zbirali vsi sosedje pri 
ličkanju koroze. Ob tem opravilu so se najprej razpletli pogovori 
o vsakdanjem delu, o tem, kje bodo naslednji dan ličkali koruzo in 
kako bodo opravili jesensko setev. Ob koncu dela se je ob 
kozarcu domačega vina razlegla še domača pesem. Še lepši večeri 
so bili zimski. Takrat so se sosedje zbirali ob lupljenju bučnega 
semena in .česanju’ perja. Ker je to opravilo trajalo več dni pri 
istem gospodarju, je bilo veliko več časa za raznovrstne pogovore. 
Da je čas hitreje mineval, so starejši nemalokrat razpletali najra
zličnejše pravljice o čarovnicah, čarovnijah, strahovih in roparjih, 
tako da so se mlajšim kar ježili lasje. Tudi vse starodavne pesmi so 
bile zapete. Najlepše je bilo seveda, ko je bilo dela konec. Takrat 
so prišle na mizo vse vrste dobrot, v kozarce pa najboljša kapljica, 
ki jo je premogla klet. Naslednji večer se je vse začelo znova pri 
drugem gospodarju. Opravila z bučnim semenom in perjem so 
trajala navadno od druge polovice novembra do konca januarja. 
Izvzeti so bili le božični in novoletni prazniki. S tehničnim napred
kom - sodobnimi stroji za obiranje koruze in novimi sortami buč, 
katerih semena več ni treba lupiti -so ta opravila in običaji zamrli.

Dolgočasnost dolgih večerov sedaj krajša televizija. Družabno 
življenje in nekdanji običaji pa so šli v pozabo.

MATEJA SMODIŠ, 4. a 
OŠ Bakovci

Življenje nekoč
Nekoč, ko so bile mamice in očetje naših let, so v zim

skih večerih lupili bučno seme in ,česali’ perje. Gospodinje 
in kmetice so pletle puloverje, nogavice, rokavice in kape. 
V tistih časih so jedli meso le za praznike. Jedli so več zelja, 
repe, fižola, ajdove in koruzne žgance in pili dosti mleka. 
Ker takrat še ni bilo televizije, so otrokom ob večerih dedki 
in babice pripovedovali pravljice.

JANJA BERKE, 4.a
OŠ Bakovci

Alkohol - veliko zlo
»Ne pij preveč, da ne boš pijan!« pravi babica dedku, ko nagne 

že drugi kozarec vina. »Meni daje vino moč,« odvrne dedek.
Res, vino nekaterim pomaga, da so močnejši pri delu, vendar je 

lahko tudi nevarno. Poznam človeka, ki je zasvojen z alkoholom. 
Ko se napije, doma razbija posodo in preganja domače. Mislim, 
da ta človek nima sreče v življenju in je osamljen. Mnogo je takih 
ljudi po svetu, ki so zasvojeni z alkoholom. Zaradi tega so 
prikrajšani za marsikaj lepega v življenju. Z alkoholom se opijajo 
ljudje, celo mladi, ki nimajo dobrih.staršev, so nesrečno zaljub
ljeni, so slabi v šoli ali imajo podobne težave. Ti ljudje so revni 
v srcu in so žrtev nesrečnega življenja. Mislim, da nikjer po svetu 
ne bi smeli mladoletnikom točiti alkoholnih pijač. Tudi z drugimi 
pijačami se lahko osvežimo. Alkoholiki ogrožajo tudi druge ljudi.

Želim si, da bi bilo na svetu manj alkoholikov in da bi bili ljudje 
tudi brez vina srečni ljudje. KATY KOCET, 7. a

OŠ Bakovci

Postal sem urar
Tončku se je pokvarila ura. Zamudil je pouk. Ko je 

prišel iz šole, je očetu povedal, da njegova budilka ne 
tiktaka. Šla sta k meni. Ko sta prišla, sem ju sprejel in 
vprašal, zakaj sta prišla. Tonček je rekel, da ura stoji in da 
se kazalca ne premikata. Vzel sem orodje in počasi odprl 
pokrov. Rekel sem jima, da naj prideta čez tri dni. Ko sta 
prišla, sem jima povedal, da se je pokvaril mehanizem. 
Tonček je vprašal, zakaj se je pokvarila. Rekel sem mu, da 
se je nabral prah in je zamujala. Dal sem jima uro. Lepo sta 
se zahvalila in odšla domov. Tonček je prišel na obisk 
k meni in mi povedal, da so v šoli pisali domišljijski spis 
o urarju. Bil sem zelo vesel.

MATEJ BUNDERLA, 2. raz.
OŠ Kuzma

LYNYRD SKYNYRD

r^^ka heavvm premoru je prva 
bČa spet L?16'?1 skuPina Po' 

Za založbo 
o n J peklensl3k'Zda'' CD-ploščo 

'Sestal h .198(W986 kjer 
naJvečje uspešnice.

K ***
re^n’k Kozarič je izdal svoj 
i^a ? ^as}ov<>m Ti Imaš Vse. 
" 'n funv ° ‘zvaia- temelji na so- 
^^ zv» ■ ’ vendar v izvedbi Ko- 
*$ Phn'il*'0 P°P- Na kaset' ie 
®hy S» a Pesm' Eltona Johna 
'orfl ems To Be The Hardest

Mi
JJ'Jra seto Zate je izdala 

Ptl Za>ožbi unC - Sendi’ ki je 
Zbl Mandarina.

Dvajset let po izdaji nji
hovega* debutantskega al
buma je izšel njihov nov al
bum The Last Rebel. To je 
tudi prvi album, ki so ga 
izdali preživeli člani sku
pine. Kajti 1977 sta v letal
ski nesreči umrla dva go
nilna člana skupine - pevec 
Ronnie Van Zant in kitarist 
Steve Gaines. Po nesreči so 
preostali člani delali v dru
gih zasedbah, vendar brez 
vidnega uspeha, z izjemo 
Rossington-Collins banda.

Kritiki pravijo, da nov al
bum sicer ne vsebuje hitov, 
kot so Sweet Home Ala
bama, Saturday Night Spe
cial in drugi, ampak vsebuje 
še vedno dober, melodičen 
južnaški rock, kot so igrali 
včasih. Še vedno pa lahko

TUJE NOVICE
Michael Stipe, pevec ameriške 

skupine R. E. M., je za dobro
delno ploščo In Defense Of Ani
mals, za pravice živali, tudi sam 
prispeval skladbo z naslovom 
Arms Of Love. Na njej so tudi 
druge skladbe znanih glasbenikov, 
med drugim Perl Jam.

dami Pink Floydi. Pot jih bo zane
sla tudi v Evropo. V Slovenijo za
enkrat še ne, lahko pa jih boste 
slišali in videli (kar ne smete zamu
diti) 19. avgusta na Dunaju. Svetu
jem vam, da si čim prej priskrbite 
karte za koncert, ker jih vedno hi
tro razprodajo. Phil Collins

* * *

Eddija Vedder, pevec skupine 
Pearl Jam, je bil priprt in kaznovan 
na devetdest dni zapora in 500 do
larjev globe zaradi pretepa in kalje
nja nočnega mire Po plačilu varš
čine so ga izpustili. Eddie se je sprl 
z naključnim obiskovalcem noč
nega bara, ker je le-ta kritiziral 
glasbo Perl Jamov.

* * *

Po šestih letih premora se na 
koncertne odre spet vračajo legen-

Mladi pomurski bandi pozor!
Radio Študent, Škuc-Ropot in Radio Slovenija razpisu

jejo natečaj za prava studijska snenanja v studiu 26 Radia 
Slovenije in za izbirne klubske nastope za Novi rock 94. 
Natečaja se lahko udeležijo glasbene skupine, ki delujejo 
v Sloveniji, in ki še nimajo profesionalnih posnetkov ali niso 
nastopile na Novem rocku. Poleg tega morate poslati še vse 
podatke o skupini, posnetke najmanj petih skladb in bese
dila, vsaj dve morata biti v slovenščini. Vse to pošljite do 15. 
maja 1994 na naslov: Radio Študent, Cesta 2. aprila 31, 
Ljubljana ali Radio Slovenija, Glasbeni program, Kolodvor
ska ulica 2, Ljubljana, s pripisom Za Novi rock 94.

A. RITUPER

na novi plošči slišimo nji
hovo značilno prepletanje 
treh solo kitar. Na plošči 
sodeluje tudi njihov usta
novni član Ed King, ki je po 
drugem albumu zaradi ne
soglasja zapustil skupino. 
Znan je bil po slide tehniki 
igranja kitare.

Bili so najpomembnejši 
predstavniki južnjaškega 
rocka in eni izmed redkih, 
ki so že v tistem času v svojo 
glasbo vnesli ženske back 
vokale, kar so potem pos- 
-nemali številni drugi bandi 
(38 Special, Henry Paul 
Band). Še danes lahko sli
šimo mnoge njihove 
skladbe na radiu, kar priča 
o njihovi kvaliteti in priljub
ljenosti.

uamiroquai
Emergency On Plane! Earth

So prav gotovo od
kritje lanskega leta. 
Osnovna ideja na nji
hovem prvem albu
mu Emergecy On Pla
net Earth je ekologija 
in varovanje narave. 
Ime skupine Jamiro- 
quai oblikuje beseda 
»iroq«, kar v prevo
du pomeni Irokezi. To 
so po jeziku sorodni 
Indijanci v Severni 
Ameriki.

Skupino sestavljajo 
mladi fantje iz An
glije. Takšna plošča je 
izredno dobrodošla; 
saj je posneta s pra
vimi inštrumenti, predvsem 
akustični bobni in basom, brez 
nasnemavanj. Posebnost nji
hove glasbe je tudi vpeljava 
pristnega afriškega glasbila. 
Album zveni zelo sveže, funky 
in soul. Odlikuje pa ga tudi 
odlična vokalna interpretacija 
Jay. K. in enostavna in učinko
vita glasbena podlaga, iz ka-
tere še posebej izstopa basist, plošči.)

Jay. K. - pevca in 
glavnega vodjo sku
pine - pa primerja
jo s Steveijem Won- 
derjem, v pozitivnem 
smislu seveda.

Kljub temu da jih je 
večina dobro sprejela, 
so jih določeni ljudje 
v Angliji hoteli prika
zati kot plitve glasbe
nike. Pri tem so kriti
zirali predvsem nji
hove tekste, ki govo
rijo o miru in proti 
vojnam, o ekologiji, 
o čudovitem planetu, 
na katerem živimo, 
o človeku kot najbolj

nevarni živali in podobnem. 
Predvsem pa želi osvestiti ljudi, 
da bi svoj planet bolje varovali. 
Na ovitek kompaktne plošče je 
tudi napisal: »At last! I finally 
get the chance toexpress myself 
and put some of my thoughts on 
vinyl.« (Končno imam prilož
nost, da izrazim svoje mnenje in 
nekatere svoje misli izrazim na
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kmetijski nasveti

Kolobar v vrtnarstvu
Kolobar je smiselno in časovno zaporedje gnojenja rast

lin in merilo uspešnosti kmetovanja. Namen kolobaijenja 
je, dosegati ustrezno velike hektarske pridelke ob hkrat
nem negovanju in gnojenju zemlje. Kolobaijenje je veliko 
lažje, če je vrt ali njiva razdeljena na številne manjše 
gredice kot na nekaj večjih. Kjer je le možno, sejemo za 
enim pridelkom rastline iz drugih družin. Kolobariti torej 
pomeni menjavati kulture na istem zemljišču v določenem 
času in zaporedju.

Če na gojenih površinah (vrtovi, njive) gojimo samo eno 
vrsto rastlin, se zemlja enostransko izčrpa in če raste na 
istem mestu več le zaporedoma ista rastlina, se čezmerno 
razmnožijo talni škodljivci, širijo se bolezni, poveča se 
zapleveljenost površin itd. Rastline izločajo skozi korenine 
toksične snovi, ki uničujejo talno floro oz. rušijo ravnotežje 
živih organizmov v tleh. Pogosto se dogaja, da pride do 
pomanjkanja nekaterih hranil, kar ima za posledico manjšo 
rast rastlin. Kolobar prilagodimo načrtovanemu izboru vrt
nin na določenem območju in za določen namen.

Močno izpiranje hranil nam narekuje izdatnejše gnoje
nje. Izprana rastlinska hranila lahko nadomestimo z inten
zivnejšim gnojenjem z organskimi gnojili. Tla obogatimo 
z organsko maso (sejemo podornine). Za vsak kolobar 
izberemo ustrezno vrsto in sorto. Poznati moramo lastno
sti, kdaj jih sejemo in kdaj te posevke spravljamo z vrta ali 
njive.

V vrtnarstvu razdelimo rastline v tri skupine glede na 
zahteve po gnojenju s hlevskim gnojem:

- rastline s skromnimi potrebami po gnojenju gnojimo 
z manjšimi količinami kompostiranega gnoja ali zrelega 
komposta. Sem spadajo stročnice (fižol, grah, bob, leča), 
čebula, česen, radič, špinača, motovilec, peteršilj in koren
ček. To so rastline, ki zboljšujejo rodovitnost tal in jih 
imenujemo ugodilke. Stročnice z dolgimi koreninami pro
dirajo v globlje plasti, dvigajo izprane hranilne snovi, rah
ljajo tla in bogatijo tla z dušikom, ki ga vežejo iz zraka 
s pomočjo nitrifikacijskih bakterij.

- srednjemočno gnojenje z dozorelim hlevskim gnojem 
zahtevajo paradižnik, por, brstični in listnati ohrovt, solata, 
endivja in zgodnji krompir.

- močno gnojenje s hlevskim gnojem ustreza kumaram, 
bučkam, zelju, zeleni in cvetači.

Vrtnarji si zelenjavni vrt razdelimo na štiri poljine in 
vsaka od njih je sestavljena iz več gredic. Na prvo poljino 
sejemo zelenjavnice, ki zahtevajo veliko dušika in obilno 
gnojenje s hlevskim gnojem. Pognojimo s 300-600kg hlev
skega gnoja/ar. Po potrebi dognojujemo folirano z rudnin
skimi gnojili. Na drugo poljino sejemo tiste zelenjadnice, ki 
ne prenesejo neposrednega gnojenja s hlevskim gnojem. 
Drugo poljino gnojimo z zrelim kompostom, 10-25 kg/ar in 
z rudninskimi gnojili, predvsem s fosfoijem ali NPK gnojili, 
v katerih prevladuje fosfor in kalij. Na tretjo poljino pa 
sejemo zelenjadnice, ki niso zahtevne za gnojenje s hlev
skim gnojem. Gnojimo z rudninskimi gnojili, v katerih 
prevladujeta fosfor in kalij. Četrta poljina so ¡zločine, tam 
rastejo trajnice (rabarbara, dišavnice, jagode).

Nekaj omejitev pri kolobarjenju:
- kapusnice (zelje, cvetača, ohrovt, kolerabica, kitajsko 

zelje) ne smemo saditi za križnicami (redkev, repa),
- špinača, rdeča pesa, blitva, kumare in zelena smemo 

gojiti na isti površini šele vsaka štiri leta;
- korenček ne sme na gredo za zeleno, por pa ne za 

čebulo;
- paradižnika, jajčevca in paprike ne sadimo za krompir

jem;
- fižol in grah naj prideta na isto površino šele vsaka štiri 

leta, niti ne za čebulo in porom;
- krompir slabo prenaša monokulturno gojenje, zato ga, 

če je le mogoče, sadimo na isto površino vsaka štiri leta
- solato lahko sejemo za vsemi predposevki.

inž. agr. Simona Potočnik

Ketoza krav molznic
Ketoza spada med najpogostejše bolezni goveda. Najpogosteje 

prizadene dobre krave mlekarice, pojavi se nekaj dni do nekaj 
tednov po porodu in povzroča veliko škodo.
Vzrok bolezni

Po porodu potrebe po glu
kozi pri kravi mlekarici iz
jemno narastejo. Zaloga glu
koze v telesu je majhna (za
došča za enodnevne potrebe) 
in tudi s prehrano takoj po po
rodu težko vnesemo zadovo
ljivo količino snovi, iz katerih 
v živali nastane glukoza. Zato 
se prve dni kot vir energije 
uporabljajo tudi maščobe. 
Vmesni produkt razgradnje 
maščob so KETONI. Ce pa je 
ketonov v krvi preveč, jih telo 
več ne zmore koristno upora
biti, jetra se začno mastiti in 
uničevati, kri se zakisli, žival je 
resno bolna.
Znaki bolezni

Hitro hujšanje živali (50 kg 
in več na teden) po porodu je 
za nas prvo opozorilno zname
nje. V začetku sta apetit in ko
ličina mleka normalna. Kas
neje se pri živalih, ki so zbolele 
za živčno obliko bolezni, po
javi otožnost, splošna oslabe
lost, živali veliko poležavajo, 
težko vstajajo, lahko pride tudi 
do živčnih napadov.

Ketoza se lahko začne tudi 
s prebavnimi simptomi. Pojavi 
se slabša ješčnost, izbirčnost, 
kasneje pa popolna neješčnost. 
Žival ne prežvekuje in redkeje 
iztreblja.

Kasneje se zmanjša količina» 
mleka. Mleko, izdihan zrak in 
koža živali dišijo po acetonu 
(tega vonja vsi ljudje ne zaz
najo).
Zakaj je ketoza tako 
pomembna bolezen?

1. Na en primer klinično 
opazne ketoze pridejo trije pri

meri subklinične ketoze (ni zu
nanjih znakov bolezni). Tudi 
takrat je veliko zmanjšanje 
mleka (25% in več), ki pov
zroči veliko gospodarsko 
škodo.

2. Pri prepozni diagnozi bo
lezni pogosto pride do hudih 
okvar jeter ki niso ozdravljive.

3. Subklinična ketoza pov
zroči motnje v reprodukciji.

Kako diagnosticirati 
ketozo?

Za žival je odločilen 5.-6. 
dan po porodu. Takrat mora 
začeti naraščati količina glu
koze v krvi, hkrati pa padati 
količina ketonov v krvi, urinu 
in mleku.

Možnosti zgodnje 
diagnostike:

1. Za večje reje veterinarji 
priporočamo tedenski pregled 
skupnega vzorca mleka. Če je 
skupni vzorec pri ugotavljanju 
ketoze pozitiven ali sumljiv, 
potem v hlevu poiščemo obo
lele živali.

2. 6-8 dni po porodu lahko 
pri posamezni živali ugotovimo 
ketozo s preiskavo urina, krvi 
ali mleka glede na ketonska te
lesa ali pa kontroliramo raven 
glukoze v krvi. Čez 2-3 tedne 
preiskavo ponovimo.

Zdravljenje ketoze
Če je bolezen zgodaj od

krita, žival ozdravi v 2-6 dneh 
ob ustrezni terapiji. V težkih 
primerih je lahko zdravljenje 
podaljšano (do 10 dni), uspeš
nost pa je manjša.

Na hitro, vendar za krajši čas 
(pribl. 2 uri) dosežemo dvig

glukoze z infuzijo le-te. Podalj
šano delujejo snovi, iz katerih 
si žival sama sintetizira glu
kozo. S hormonskimi injekci
jami stabiliziramo hormonski 
sistem, hkrati pa povečamo 
tvorbo glukoze. Pri tem so po
membni vitamini in minerali 
(zlasti B12 ter kobalt), ki jih 
prav tako dodajamo. Ž ustrez
nimi pripravki še normalizi
ramo delovanje vampa in zašči
timo jetra.

Lastnik živali naj:
1. Živali vodi na vsakod

nevni sprehod - pri gibanju se 
zboljšujeta ješčnost in prebava, 
hkrati pa se izboljšuje izkoriš
čanje ketonov.

2. Polaga primerno ter z og
ljikovimi hidrati bogato hrano 
- dobro seno in svežo krmo, 
2-3 kg kuhanega krompirja ali

1,5 kg melase ali rezance*^ 
kome pese na dan, sladi® 
Kako preprečimo keto^'

1. Krava naj ima pr®^. 
tvijo primerno kondicij0 ( 
sme biti niti predebela 
suha). IH

2. Živali vodimo na spr^ 
vsak dan, dajemo zadostni 
ličino vitaminov in min6l^J

3. Ne smemo upori J 
slabe silaže, tudi količin0,, 
bre silaže za določen 
zmanjšamo in nadom®5 
s kakovostnim senom.

4. Pri problematičnih . 
dah ali kravah dodajam0,, 
porodu snovi, potrebne 
kozo (propionati). J

5. Pravočasno in redno 
zorujemo količino beton® J

Dejan Židan, dr. vet..

Vodenje evidence na kmetiji
Za vsak premišljen korak moramo kmetijo dobro poznati. 

Spoznamo pa jo le, če vodimo evidenco o dogodkih na kmetiji. 
Poglejmo še nekaj prednosti zapisovanja podatkov:

- da na kmetiji načrtujemo na podlagi dejanskih podatkov,
- da spoznamo kmetijo tudi z ekonomskega vidika,
- da imamo pregled nad plačanimi in neplačanimi računi,
- da s pomočjo obdelave evidentiranih podatkov ugotovimo 

šibke točke lastne proizvodnje,
- da lahko strokovnjaku prikažemo kmetijo s tehnološkega, pa 

tudi ekonomskega pogleda.

nUBKKntOIlf TVJUSnílW KKUBTJX 
MmuxAsaum a.o.a

VAMPONUJ/k
DARILO (zastonj montažo) ob nakupu 

avtomobilskih gum za tovorna vozila
• rezervne dele za vaš tovornjak, ki jih 

drugje ne dobite
• originalnerežervne dele za osebne avto

mobile PEUGEOT in HYUNDAI
• vse odtenke kakovostnih avtolakov
• in še kaj
Obiščite nas v Bakovski ul. 29 v Murski 
Soboti v prostorih Avtobusnega prometa ali 
pa pokličite po tel. ŠL: 228071

JUL oai prifoxm pri/aku^tiM

Kmetijstvo je biološka veda, 
zato je težko dobiti popolne 
podatke o njem. Precej podat
kov je le ocenjenih. Zato mora 
biti evidenca nastavljena tako, 
da dobimo tudi pri ocenah 
uporabne podatke. Pri nas 
uporabljamo dva različna na
čina evidence. Vrsta evidence 
je predvsem odvisna od pri
pravljenosti kmeta, kako na
tančno želi zapisovati podatke. 
Tu velja pravilo: natančnejša in 
popolnejša je evidenca, toliko 
več in boljših podatkov dobimo 
v analizi.

Zelo podroben način vode
nja je analitično knjigovodstvo. 
Izvaja se pod okriljem Kmetij
skega inštituta Slovenije. Tu je 
potrebno zapisovati vse do
godke na kmetiji od prihod
kov, odhodkov, porabe mate
riala pa do porabljenega časa 
za delo. Evidenca zahteva vsa
kodnevno in natančno zapiso
vanje podatkov. Kot rezultat 
dobimo podatke o poslovanju 
kmetije in tudi posameznih de
lov proizvodnje na kmetiji.

V poročilu so prikazani fi
nančni rezultat kmetije, gospo
darnost posameznih delov pro
izvodnje znotraj kmetije, po
raba materiala, poraba de
lovne sile in strojnih ur ter 
razni tehnološki podatki 
o kmetiji.

Drugi način je enostavna 
evidenca, ki temelji predvsem 
na zapisovanju prihodkov in 
stroškov na kmetiji (to je po
slovnih dogodkov). Vpisovanje 
poslovnih dogodkov na obraz
cih, ki jih izpolnjuje kmet, je, 
kolikor se da, poenostavljeno, 
tako da se zapisujejo le nujno 
potrebni podatki. Vendar kas
nejša obdelava podatkov omo
goča razmeroma kakovostne 
rezultate.

Pri tej evidenci obravna
vamo kmetijo kot gospodarski 
obrat, zato delimo kmetije po 
tistih dejavnostih, ki prinašajo 
glavni vir dohodka. Taka raz
delitev omogoča primerjavo 
gospodarnosti med posamez
nimi kmetijami.

Na vsakem kmetijskem

obratu se na začetku vodenja 
knjigovodstva izpolnijo popisni 
listi: popisni list kmetije, po
pisni list premoženja na kmetiji 
in inventura zalog. Popis teh 
listov naredi svetovalec. V po
pisnem listu kmetije zapisu
jemo osnovne podatke o veli
kosti kmetije, legi kmetije, 
uvrstitev kmetije v proizvodni 
tip itd. Popisni list premoženja 
na kmetiji vsebuje popis vred
nosti objektov, strojev, na
prav, gozda, sadnih dreves in 
jagodičevja. Inventura zalog 
vsebuje stanje količin doma 
pridelanih zalog in stanje koli
čin dokupljenih zalog, to je re
produkcijskega materiala. 
Kmet pa mora izpolnjevati 
vsak mesec dva lista, in sicer: 
denarno poročilo ter poročilo 
o pridelkih, živini in delovni 
sili. Te podatke kmet zapisuje 
v bloka, v katerem vsak mesec 
prvi list iztrga in pošlje v obde
lavo, drugi list pa si pusti za 
lastno evidenco. V Denarno 
poročilo vpiše kmet vse pri
hodke in odhodke - za kmetijo 
in gospodinjstvo. Vse te po
slovne dogodke zapiše zapo
redno po dnevih.

ob koncu meseca. Pri

Na drugi list pa zapisujemo 
podatke o pridelkih, živini in 
delovni sili. V poročilo o giba
nju doma pridelanih proizvo
dov vpišmo količine svojih pri
delkov na začetku meseca. 
Nato se vpiše, kje so bili pride
lani oz. porabljeni in še stanje

živine vpišemo število žri4 j 
kategorijah na začetki 
koncu meseca ter kaj se J ^ 
gajalo z živino v mesecuj 
kupi, rojstva, prodaje, P0’^ 
Pri stanju oseb se vpi^ej0 
žinski člani in najeta 
sila ter število delovnih 
so jih v tem mesecu opr® 
kmetiji.

Izpolnjene liste za 
sec pošljemo v obdelavo- * ^ 
način je zagotovljena P®J pf 
tajnost podatkov, saj P0 j 
datke posamične kmet') J 
dela le oseba, ki jih bo 
v računalnik, to pa j® 0 p 
kot pri vodenju tekoč®» 
čuna v banki. m|

Analitična evidenca 
prikaže poslovanje na 
vendar pa zahteva 4 jii 
zapisovanje vseh dogod10 
kmetiji, to pa uspe 1® 
kmetijam. Žato uvajal0 
stavno evidenco, k®r 
zajeti čim več kmetij, K’ 
pisovale podatke. J

To enostavno evid®"^ 
začeli voditi na pp”11^ 
kmetijah 1. januarja 
Vsem tistim, ki jih 
kako dejansko Poslu^ F 
kmetiji, predlagamo, 
nejo zapisovati 
Obrazce za zapisovanj® 
kov in dodatna navodila 
pri Kmetijski svetovalo1

Kmetijska sve^U 
služba za P ^P 

Damjan Jerič, dipl- in*'

PRODAJA 2M\
ZDRAVILIŠČE moravske toplice

VSTOPNIC ZA KOPANJE

V Zdravilišču Moravske 
Toplice so pri blagajni ko
pališča naprodaj vstop
nice za kopanje. K

Ponujamo tri 
vrste vstopnic:

MALA VSTOPNICA - kopališče TERMALA, 
cena 4.000 SIT, 10 vstopnic +1 brezplačna 
-skupno 11 vstopov
VELIKA VSTOPNICA - kopališče TERMALA, 
cena 12.000 SIT, 30 vstopnic + 5 brezplač
nih - skupno 35 vstopov. Vstopnice veljajo 
z doplačilom po veljavnem ceniku med 
tednom tudi v kopališču Ajde.

MALA VSTOPNICA-kopališče AJDE, cena 
7.000 SIT, 10 vstopnic + 1 brezplačna 
- skupno 11 vstopov.
Nove vstopnice so prenosljive in jih lahko 
istočasno koristi več ljudi - veljajo za vse 
dni v tednu, časovno so neomejene. Veljajo 
od 1.1.1994, stare pa veljajo do 1.3. 
1994. Možno je plačilo na obroke.
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tm^?*^ rotó® trgovin® * Beltincih
PRODAJAMO OPREMO trgovine v celoti ali 

Ä po delih«

I
nožlvllsltih izdelkov.

Tr9ovina deluje več let in Ima najemno 
r J?9Odbo ** P*»**« <*<> ‘«ta 2000. 
ogovoru z lastnikom prostorov obstaja 
^žnost nadaljevati Isto ali podobno 

dejavnost
Prodaja poteka po principu zbiranja

Val zainteresirani sl lahko trgovino 
°SXM° In pošljejo ponudbe na naslov: 
at^R?^  ̂J«n*» PoolJ« ®» KRANJ, 

dodatnih informacij lahko pokličete 
na telefon: 71077 ali 42151.

MMMMMMMMMMM

^l
EKO Murska Sobota d.o.o.

tAKOJ ZAPOSLIMO

■ godbenega inženirja ali 
godbenega tehnika 

prakso in opravljenim 
strokovnim izpitom

njega / a nud'mo zanimivo delo in dobro plačo - od 
uj®mo sposobnost in voljo za vodenje

p C|je projektov in projektiranje.
1994 nl°9e 2 dokazili pričakujemo do 10. februarja 

na naslov:

Staven^*0" d o °-
690ocXa ulica 250 BURSKA SOBOTA

ELEKTRO
MATERIAL 
LENDAVA

Podjetje za proizvodnjo 
elektroinštalacijskega materiala
69220 LENDAVA
Kolodvorska 8
Telefon: (069) 75.610, 75-611, 75-612
Telex: 35248
Telefax: 069 - 75-098
Žel. postaja: LENDAVA

objavlja javno licitacijo 
za prodajo osnovnih sredstev
osnovna sredstva izklicna cena SIT/kom

1. osebno vozilo RENAULT 21 GTS 
leto izdelave 1986 380.000

2. kamion ZASTAVA 650 AD 
leto izdelave 1983 200.000

3. hidravlična stiskalnica 60 t 
inv. št. 14118 400.000

4. hidravlična stiskalnica 60 t 
inv. št. 14120 400.000

5. hidravlična stiskalnica 60 t 
inv. št. 14121 400.000

6. hidravlična stiskalnica 60 t 
inv. št. 14146 80.000

7. hidravlična stiskalnica 60 t 
inv. št. 14147 80.000

8. hidravlična stiskalnica 60 t 
inv. št. 14139 350.000

9. hidravlična stiskalnica 60 t 
inv. št. 14145 400.000

10. 50 kosov garderobnih 
omar Primat 5.000

Javna licitacija bo 10. 02. 1994 ob 11.00 uri v prostorih podjetja 
»Elektromaterial« Lendava, Kolodvorska 8, Lendava.
Davek ni vračunan v ceno in ga plača kupec. Prodaja oz. nakup 
po sistemu »videno-kupljeno«, poznejših reklamacij ne upošte
vamo.
Vsi interesenti morajo 15 minut pred začetkom licitacije plačati pri 
blagajni podjetja 10% polog od izklicne cene osnovnega sredstva. 
Ogled osnovnih sredstev je možen 9. 2. 1994 od 12.00 do 14.00 
ure in na dan dražbe med 9.00 in 11.00 uro v prostorih podjetja.

Upravni odbor Centra za razvoj podjetništva občine Lendava 
razpisuje (za 4-letno mandatno obdobje) delovno mesto

DIREKTORJA CENTRA
Kandidati morajo poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev, 
izpolnjevati še naslednje pogoje:
- da imajo visoko izobrazbo ekonomske, pravne, organizacijske 

ali tehnične smeri in 5 let delovnih izkušenj;
- da obvladajo dva tuja jezika, od tega en svetovni jezik.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 dneh 
od dneva objave razpisa na naslov: CENTER ZA RAZVOJ PO
DJETNIŠTVA OBČINE LENDAVA, Partizanska46, Lendava (z 
oznako: PRIJAVA NA RAZPIS).
O izbiri bodo kandidati obveščeni v 30 dneh od dneva objave 
razpisa.

POČITNIŠKI TEČAJI * POČITNIŠKI

ENGLISH IN ENGLAND
20. 2.-5. 3. 1994

DEUTSCH IN AUSTRIA
20. 2. -5.3.1994, 27. 2. - 4. 3. 1994

Informacije in vpis: ANDRAGOŠKI ZAVOD 
MARIBOR - LJUDSKA UNIVERZA, Maistrova 5, 
_______ tel. 062/24 881, fax 062/225 017

SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE 

gradbenik p-o. 
LENDAVA

SGP Gradbenik p.o. Lendava, Kranjčeva 6, na podlagi sklepa 
delavskega sveta objavlja

JAVNI OGLAS
za zbiranje ponudb za prodajo zemljišča skupaj z obstoječimi 
objekti na Industrijski cesti v Lendavi, vpisanega v zemljiškoknjižni 
vložek št. 561 k.o. Lendava, parcela štev. 1695, cesta, 24 a 28 m2. 
Ponudniki so lahko pravne in fizične osebe. Nepremičnina je na 
prodaj po načelu videno-kupljeno. Prometni davek s.stroški pre
pisa nepremičnine plača kupec. Pisna ponudba ponudnika mora 
vsebovati:
- ime in naslov ponudnika
- ceno
- plačilne pogoje
Pravne osebe morajo priložiti k ponudbi izpisek iz registra podjetij. 
Fizične osebe morajo priložiti potrdilo o slovenskem državljanstvu. 
Ogled nepremičnine je možen po predhodnem dogovoru. Po
nudbo je treba oddati v roku 8 dni od dneva objave v zaprti ovojnici 
z oznako »Ne odpiraj - javni razpis« na naslov: SGP Gradbenik 
p.o. Lendava, Kranjčeva 6. Izbran bo ponudnik, ki bo ponudil 
najbolj ugodne pogoje. Ponudniki bodo o izbiri obveščeni v 15 
dneh od poteka roka za prijavo.

MATERINSKI
in ^^ 

kupujemo, oddajamo 
A in najemanH,

■ a A stanovanja, hiše, parcele. 
■ ■ posl, prostore.

Ugodni pogoji plačila.
S Uradne ure od 8 - 16. 

tilalUjLB v soboto od 9 ■ 12 ure.

^Ä. KNJIGA TRGOVINA d.d.

Jana, Slovenska cesta 29

* Ob TEREnSKIH komercialistov
SvL^erske, PREKMURJA IN KOROŠKE - ZA
3 d°ločen č EN0T0 MARIBOR, JURČIČEVA 8

Od k S Petmesečno poskusno delovno dobo.
’ HajnnanH^J^ da ¡majo:
. Or9anizarii । nje^°'sk° izobrazbo splošne smeri,

Poslovni • sP°sobnosti,
. ^¡me Qa^ na področju prodaje biroopreme oziroma

Vo*diški ¡ anteriie - pisarniški material
>0Stb S'kateg°rije

^^himi^tiv^0'' kandidati z večletnimi delovnimi izkušnjami in
$°bočj Kl na P°dročiu dejavnosti.
‘ 0S6bn¡Tnhe¿?v?em nudimo:
« Ude|ežbn odvisen od prometa,

^gotovita^^ku,
Če ^en' lz°braževanja in napredovanja v podjetju.
^Mitee' da izpolnjujete zgoraj navedene pogoje, se nam
^ijaVe

V pisn' obliki na naslov:
a' 8 PriD!^' 'kovina d.d., Slovenska cesta 29, 61000 Ljub- 

'^_P'som »za splošno S|UŽbo«.

^odošli!

ki Plovni enoti,
^ Vn ^P’ramo 1« februarja ’94

^mo vanJ° stare izkušnje 
p nskih svetlobnih storitev.

izkusite nas!

L<^q ^Urska sobota 
fel4- a/ Cernelavci, SLOVENIJA 

069 31-284

< «5-660' '*^2-353

SVETLOBNI NAPISI

NEONSKI NAPISI

INFORMACIJSKI PANOJI

OBCESTNE TABLE

•

ROTOPANO 
DISTRIBUCUA IN OGLAŠEVANJE

•
PANOJI VELIKIH POVEČAV

FOLIJSKI IZREZI

PLEKSI IZDELKI

OPREMA INTERIERJEV

SITOTISK

RGROMRRKCT 
TU RNISCC äx»°

Enoletna 
garancija in prvi 
servis zastonj. 
Rezervnideli
in s®™'8 Ko nekomu zaupamo! 
zagotovljeni. _______ _—^■«••J■^^■,“

Zaradi velikega povpraševanja je podjetje LIPECK 
odobrilo dodatne omejene količine traktorjev. Dobava 45—60 dni.



9.50 Silas, nemška nadaljevanka - 10.15 Texa- 
sville, ameriški film - 12.20 Že veste - 13 00 
Poročila - 13.05 Povečava - 14.15 Nočni izlet, 
slovenski film — 15.50 Kam vodijo stezice, od
daja TV Koper - 17.00 Dnevnik - 17.10 Tok tok 
-18.00 Studio Koper -18.45 Pari, tv-igra -19.30 
Dnevnik - 20.05 Forum - 20.25 Spoved pastorja 
Burga, švicarski film - 22.10 Dnevnik - 22.35 
Sova: Ko se srca vnamejo, amer, nanizanka; 
Zaveznici, angl, nadaljevanka - 0.00 Živjo, 
mami!, ameriški film

Drugi program
14.10 Odprto prvenstvo Avstralije v tenisu 
- 15.20 Slovenci v Argentini - 16.20 Četrtek na 
ledu -17.20 Sova -18.45 Učite se z nami - 19.30 
Dnevnik - 20.05 Večerni gost: inž. Dušan Ven
dramin - 21.10 Oči kritike - 22.10 Glasbena 
oddaja

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro - 10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Tolpa angelov, ameriški film - 14.45 Monoplus 
- 15.25 Angleščina - 16.00 Poročila - 16.05 
Otroška oddaja - 16.30 Satelitski program 
- 17.00 Hrvaška danes - 18.00 Poročila - 18.05 
Kolo sreče - 18.35 Santa Barbara - 19.30 Dnev
nik - 20.15 Zabavnoglasbena oddaja - 21.00 
Latinica - 22.00 Poročila - 22.05 Preteklost v se
danjosti - 22.55 Slika na sliko - 0.00 Brez 
obrambe, francoski film

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosby šov - 9.30 Zato 
igramo - 10.15 Najbolj divji med tisočimi, film 
- 11.55 Raj za živali - 12.15 Domače reportaže 
- 13.00 Čas v sliki - 13.10 Mi - 13.35 Družinske 
vezi - 14.00 Velika dolina - 14.45 Jutrišnji moj
stri - 15.00 Otroški spored - 15.50 Črna strela 
- 17.00 Mini čas v sliki - 17.10 Spored po željah 
- 18.00 Čas v sliki - 18.05 Mi - 18.30 Monaco 
Franze - 19.30 Čas v sliki - 20.00 Šport - 20.15 
Primer za dva - 21.20 Pogledi s strani - 21.30 
Filofaks, komedija - 23.00 Čas v sliki - 23.25 
Dva in dva je umor, film - 0.55 Miami Vice.

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Riviera, serija - 10.30 Dallas, 162. Čigavo je 
morilsko orožje? - 11.30 Igra -.12.00 Opoldan
ski zvon, poročila - 12.07 Gospodarski poroče
valec - 12.32 Ponovitve: Usoda, Nemščina 
- 15.30 Novi reflektor - 16.00 Dnevnik - 16.10 
Domače naloge - 16.30 O vzgoji otrok - 17.00 
Za upokojence - 17.30 Teka - 17.40 Okno s pri
logo - 18.58 Pravljica - 19.30 Dnevnik - 20.00 
Vikend šov program - 20.31 Regina, serija 
- 21.25 Panorama - 22.30 Smrtni ples, tv-igra 
- 23.55 Dnevnik BBC

2. program
15.10 Alpe-Donava-Jadran - 15.40 Nekdo naj 
pove - 16.15 Za otroke - 16.40 Človek in glasba 
- 17.35 Kako deluje? - 17.50 Privatizacijske 
zgodbe - 18.00 Regionalni dnevniki - 18.13 Ve
liki zorni kot - 18.45 Halo, svet! - 19.35 Kolesa 
in koraki - 20.30 24 ur - 21.00 Dnevnik - 21.25 
Telešport - 21.45 Zabavni magazin - 22.15 
Avanturisti izključeni! - 22.35 Leteči cirkus 
Montyja Pythona - 23.10 Arena

RTL
6.00 Poročila - 7.00 Dobro jutro, Nemčija - 9.00 
Klan volkov - 10.00 Bogati in lepi - 10.30 Rajska 
plaža - 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski 
dvoboj - 12.00 Opoldanski magazin - 12.30 
Springfieldova zgodba - 13.20 Kalifornijski klan 
- 14.10 Čas hrepenenja - 15.00 Ilona Christen 
-16.00 Hans Meiser - 17.00 Kdo je tukaj šef? 
- 17.30 Družinska groza - 18.00 Rajska plaža 
- 18.45 Poročila - 19.10 Eksplozivno - 19.40 
Kebri časi, slabi časi - 20.15 Policista iz. Miami\a
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TV SLOVENIJA 1
7.55 Radovedni Taček - 8.10 Mladi virtuozi 
- 8.35 Risanka - 9.00 Klub klobuk - 9.50 Tok 
tok - 10.40 Zgodbe iz školjke - 11.30 Lov po 
Holandiji, angleški film - 13.00 Poročila - 13.05 
Tednik - 13.50 Večerni gost - 15.20 Spoved 
pastorja Burga, švicarski film - 17.00 Dnevnik 
- 17.10 Svet narave - 18.00 Studio Ljubljana 
- 19.10 Žrebanje 3x3 - 19.30 Dnevnik - 20.10 
Utrip-20.30 Ona + on-21.30 Tv-poper-21.40 
Korenine slovenske lipe - 22.05 Dnevnik - 22.40 
Sova: Zaveznici, angl, nadaljevanka - 23.30 Zla- 
tooka račka, angleški film

Drugi program
10.50 Chamonix: Smuk (m), prenos - 12.00 Sova 
- 14.20 Tenis (ž), finale - 17.20 Smučarsko 
tekmovanje veteranov, posnetek iz Kitzbiihla 
- 17.50 Košarka NBA - 18.50 Vodne pustolovš
čine - 19.30 Dnevnik - 20.05 Usodni obrat, angl, 
nadaljevanka - 21.00 Žametna šapa, angl, serija 
- 21.30 Poglej in zadeni - 22.45 Sobotna noč

HTV 1
8.55 Poročila - 9.00 Dobro jutro - 10.30 Poročila 
- 10.35 Risanka - 11.00 Glasbena skrinja - 12.00 
Poročila - 12.05 W.A.Mozart - 13.20 Prizma 
- 14.05 Poročila - 14.10 Beli levi, ameriški film 
- 15,40 Hišni ljubljenci - 16.10 Mladi Indiana 
Jones - 17.00 Poročila - 17.05 Dokumentarna 
oddaja - 18.00 Televizija o televiziji - 18.30 
Santa Barbara - 19.30 Dnevnik - 20.15 Lovec na 
mačke, ameriški film - 21.45 Film-video-film 
- 22.30 Poročila - 22.35 Športna sobota - 22.50 
Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosby šov - 9.30 Jaz in ti, 
ponovitev - 9.50 Vroče sledi, ponovitev - 10.10 
Klub Panda - 10.30 Črna roža, film - 12.30 
Halo, Avstrija - 13.00 Čas v sliki - 13.10 Fbr- 
sterchristl, film - 15.00 Otroški spored - 15.00 
Otroški spored - 17.00 Mini Čas v sliki - 17.10 
Spored po željah - 18.00 Čas v sliki - 18.05 
Avstrija v sliki - 18.30 Zdravnica iz strasti 
- 19.30 Čas v sliki - 20.00 Šport - 20.15 Kome
dija - 21.45 Zlata dekleta - 22.10 Vražji krog 
Alfa, film - 0.05 Čas v sliki.

TV MADŽARSKA
1. program *
6.25 Vaška TV z vaškim doktorjem - 7.00 
Sončni vzhod - 8.15 Verski program - 8.25 Za 
otroke - 11.30 Podeželske zgodbe - 12.00 Opol
danski zvon, video strani - 12.05 Hišna nega 
bolnika - 12.25 Madžarska polpreteklost, pon. 
- 13.20 Panorama - 14.20 Tostran luže - 14.50 
Veliki ruši pes, Disneyjev film - 16.24 Belcanto, 
parodija - 16.40 Priporočamo - 17.10 Napisi 
pripovedujejo - 17.35 Loto - 17.40 Notranja 
politika - 18.30 Kolo sreče - 19.02 Pravljica 
- 19.30 Dnevnik, telešport - 20.Ž25 Festival 
popevk, 3. del - 22.00 Parabola - 22.35 Gala 
program - 23.45 Valentina, erotika.

2. program
6.30 Sončnica - 8.00 Za Cigane - 8.25 Narod
nostne oddaje - 11.00 Košarka - 13.00 Pop rock 
- 13.25 Familia, pon. - 13.55 Čudovite živali 
- 14.20 Zvezdniki - 14.50 Ekologija - 15.15 
Turistični magazin - 15.40 Kaj bo s Hortobd- 
gyom? - 16.20 Avtomagazin - 16.48 Randevu 
- 17.28 Za otroke - 17.58 Novi Lassie - 18.25 
Policijski dnevnik - 18.40 Portreti - 19.00 Fami
lia, serija - 20.30 Afriški mahagoni, nemško- 
francoski film - 22.10 Tajna afera, italijanski 
film

RTL
6.00 Različne risanke in nadaljevanke - 12.50 
Hary in Hendersonovi - 12.50 Polna hiša - 13.15 
Princ iz Bel Aira - 14.10 Major Dad - 14.45 
Knight Rider - 15.15 Ekipa A - 16.45 21. Jump 
Street - 17.45 2000 Malibu Road - 18.45 Poro
dila - 19 AS Beverly Kills - 20.15 Podelitev orde-
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TV SLOVENIJA 1
8.45 Živ žav - 9.35 Prva ljubezen, švedska nada
ljevanka - 10.00 Sezamova ulica - 11.00 Naša 
pesem - 11.30 Obzorja duha - 12.00 Kmetijska 
oddaja - 12.30 Vodne pustolovščine - 13.00 
Poročila - 13.45 Prijatelja, ameriški film - 15.10 
Habsburžani, nemška nadaljevanka - 16.00 Ga
lebove hčerke, kanadska nadaljevanka - 17.00 
Dnevnik -17.10 Po domače -19.10 Loto -19.30 
Dnevnik - 20.10 Zrcalo tedna - 20.30 Podarim- 
dobim - 21.15 Pced ZOI ’94 - 21.30 Slava v 20. 
stoletju, angl, 'serija - 22.25 Dnevnik - 22.50 
Sova: Zadeva Seznec, franc, nadaljevanka; Za
veznici, angl, nadaljevanka

Drugi program
7.40 Poglej in zadeni - 9.00 Trgovec s sencami, 
novozel. nadaljevanka - 9.50 Chamonix: Slalom 
(m), 1. tek - 12.50 Slalom, 2. tek - 13.45 Ona 
+ on - 14.55 Športna nedelja - 19.30 Dnevnik 
- 20.05 Krokodili, priče pradavnine, nemška 
serija - 20.35 Rojen 4. julija, ameriški film 
- 22.55 Športni pregled

HTV 1
8.25 Poročila - 8.30 Film - 10.00 Poročila - 10.05 
Nedeljski živec - 11.00 Malavizija - 12.00 Poro
čila - 12.05 Kmetijska oddaja - 12.55 Narodna 
glasba - 13.25 Mir in dobro - 14.00 Poročila 
- 14.05 Risanka - 15.00 Opera Box - 15.30 
Poročila - 15.35 Družinski zabavnik - 17.15 
Svakinja, ameriški film - 18.50 Risanka - 19.30 
Dnevnik - 20.15 Sedma noč - 21.45 Poročila 
- 21.50 Odletel bom - 22.40 Šport - 22.55 Slika 
na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Čebelica Maja -.9.30 
Komedija, ponovitev - 11.00 Tiskovna konfe
renca -12.00 Tednik - 12.30 Orientacija - 13.10 
Zlata dekleta - 13.35 Gus, komedija - 15.30 
Otroški spored - 17.00 Mini Čas v sliki - 17.10 
Oddaja za mlade - 18.00 Čas v sliki - 18.30 
Monaco Franze - 19.30 Čas v sliki - 20.15 Ka- 
isermiihlen blues, film - 21.05 Kultura v živo 
- 22.00 Glava v okviru, film - 22.45 Zadnji ples, 
komedija - 0.15 Izzvenevanje.

TV MADŽARSKA
1. program
6.45 Vaška TV - 7.30 Risanka - 7.55 Biblijsko 
sporočilo - 8.05 Kje, kaj? - 8.30 Nedeljski maga
zin - 11.00 Rk. bogoslužje, prenos - 12.00 Opol
danski zvon, video strani - 12.05 Tv-magister 
- 13.40 Pesem doni - 14.10 Mlade družine 
- 14.40 Pripopročamo - 15.25 Mozart: Koncert 
za klavir v G-duru - 16.05 Reformatski verski 
program - 16.30 Disney: Gumijasti medvedki, 
Medvedje pokrivalo, Kapetan Balu - 17.35 Dal
las, pon. - 18.30 Kolo sreče - 19.00 Teden 
- 20.00 Dnevnik - 20.20 Evita Peron, 1. del 
- 22.00 Telešport - 23.00 Oropan zaklad Židov
skega muzeja

2. program
8.02 Julijina šola - 8.35 Računalništvo - 9.15 
Risanka - 9.40 Kelly, serija - 10.05 Preizkušnje 
življenja - 10.55 Columbus, 2. del - 11.20 Silve
ster, pon. - 12.00 Usode - 12.40 Narodnoglas- 
beni magazin - 13.10 Za kmetovalce - 13.45 
Znanost in tehnika - 14.05 Moj rojstni kraj 
- 14.50 Baywatch, serija - 15.44 Balerina - 16.45 
Odškodnina - 17.05 Delta - 17.340 Ciganska 
svatba - 18.00 Veliki zorni kot - 18.40 Za otroke 
- 19.00 Peter Franki v Budimpešti - 19.50 Vsega 
po malem - 21.25 Vodnar - 22.10 Umazano 
življenje, kriminalka

RTL
6.00 Različne risanke in nadaljevanke - 9.55 
Dobro jutro, nedelja - verska oddaja - 10.00 
Čudežna ženska - 11.00 Nazaj v preteklost 
- 12.00 Tropska vročica - 13.00 Operacija Pet- 
tico - 13.30 Družinska groza - 14.00 Major Dad 
- 15.00 Disneyeva filmska parada - 17.05 Debe
luh n Mehiki - 18.45 Poročila - 19.10 Mini
plaNpoaeK ^ov — AG AS Savdska poroka — AY .50 
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TV SLOVENIJA 1
11.15 Mesečeva ura, angl, nadaljevanka - 11.40 
Učite se z nami - 12.10 Svet narave - 13.00 
Poročila - 13.05 Športni pregled - 14.55 Oči 
kritike - 15.55 Videomoda: Dekliške pletenine 
- 16.20 Dober dan. Koroška - 17.00 Dnevnik 
- 17.10 Radovedni Taček - 17.25 Risanka 
- 18.00 Studio Maribor - 18.45 ABC, tv-igrica 
- 19.30 Dnevnik - 20.10 Sedma steza - 20.35 
Potrošniška porota - 21.15 Omizje - 22.35 
Dnevnik - 23.00 Sova: Na programu, amer, 
nanizanka; Zaveznici, angl, nadaljevanka

Drugi program
14.00 Forum. Utrip, Zrcalo tedna -15.00 Poda- 
rim-dobim, ponovitev - 15.45 Obzorja duha 
- 16.15 Sova - 18.50 Univerzitetni razgledi 
- 19.30 Dnevnik - 20.05 Pet sob. nemška drama 
- 21.40 Studio City - 23.25 Večer jazza

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Bagdad Cafe - 13.05 Ko znorijo sloni, francoski 
film - 14.55 Monofon - 15.30 Spoznavajmo Hr
vaško - 16.00 Poročila - 16.05 Otroška serija 
- 16.30 Govorimo o zdravju - 17.00 Hrvaška 
danes -18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 
Santa Barbara -19.30 Dnevnik - 20.15 Dramska 
serija - 21.20 Športna oddaja - 22.15 Poročila 
- 22.20 Hrvaška in svet - 23.00 Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Sporna vprašanja - 9.30 
Nočni studio - 10.30 Fdrsterchristl, ponovitev 
- 12.10 Narava pod lupo - 12.20 Šiling - 13.00 
Čas v sliki - 13.10 Mi - 13.35 Družinske vezi 
-14.00 Velika dolina - 15.00 Otroški spored 
- 15.50 Črna strela - 17.00 Mini Čas v sliki 
- 17.10 Spored po željah - 18.00 Čas v sliki 
- 18.05 Mi - 18.30 Monaco Franze - 19.30 Čas 
v sliki - 20.00 Šport - 20.15 Športna arena 
-21.15 Pogledi s strani-21.25 Zdravniki - 22.55 
Velik potres v Los Angelosu, film - 0.20 Čas 
v sliki - 0.25 Gorila, film.

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program (Vaška TV, Polovne no
vice, Dnevnik, Sončni vzhod) - 9.00 Čez dan 
- 9.30 Riviera, serija -»^10.30 Disney, pon. 
- 11.30 Igra - 12.00 Opoldanski zvon, poročila 
- 12.07 Poslovni poročevalec - 16.00 Dnevnik 
- 16.11 Tretji kanal: Singapur - 16.45 Zunanje 
zadeve, serija - 17.15 Znanstvene raziskave 
- 17.55 Simboli - 18.00 Za otroke - 18.35 Kolo 
sreče - 19.07 Pravljica - 19.18 O veri za otroke 
- 19.30 Dnevnik - 20.05 Evita Peron, 2. del tv- 
filma - 21.45 Usodna vprašanja, politični de
batni program - 22.30 Gorila, parodija na vo
hunske filme - 23.50 Dnevnik BBC

2. program
16.05 Teden pon. - 17.05 Za otroke - 17.25 
Civilna korajža - 17.50 Privatizacijske zgodbe 
- 18.00 Regionalni dnevniki - 18.13 Veliki zorni 
kot - 18.35 Open University - 19.00 Ujpest- 
Ferencvžros, hokej na ledu - 21.00 Dnevnik 
- 21.25 Naši stiki, narodi v Karpatskem bazenu 
- 22.00 Filmski pregled, jubilej - 22.20 Doba 
sanjarjenj, madž. čb film

RTL
6.00 Poročila - 7.00 Dobro jutro, Nemčija - 9.10 
Klan volkov - 10.00 Bogati in lepi -10.30 Rajska 
plaža - 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski 
dvoboj - 12.30 Springfieldova zgodba - 13.20 
Kalifornijski klan - 14.10 Čas hrepenenja - 15.00 
Ilona Christen - 16.00 Hans Meiser - 17.00 Kdo 
je tukaj šef? - 17.30 Družinska groza - 18.00 
Rajska plaža - 18.45 Poročila - 19.10 Eksplo
zivno - 19.40 Dobri časi, slabi časi - 20.15 Flo-

i der, družina — AYAS Straža — AAA5 ‘Dan. 
\ "K. — AA .GO Gescv meA cvxa.\st.o — AS-SG SVU-AS,

10.00 Sezamova ulica - 11.00 Univerzitetni raz
gledi - 11.30 Pet sob, nemška drama - 13.00 
Poročila - 13.05 Sobotna noč - 16.20 Mostovi 
- 17.00 Dnevnik - 17.10 Mladi virtuozi - 17.30 
Prva ljubezen, švedska nadaljevanka - 18.00 
Studio Koper - 18.45 ABC, tv-igrica - 19.30 
Dnevnik - 20.10 Žarišče - 20.35 Slovenci v Ar
gentini - 21.40 Osmi dan - 22.30 Dnevnik 
- 22.55 Sova: Dober dah, razred, angl, nani
zanka; Inšpektor Morse, angl, nanizanka

Drugi program

15.00 Zgodbe iz školjke - 15.50 Sedma steza 
- 16.10 Potrošniška porota - 16.50 Kmetijska 
oddaja - 17.20 Sova - 18.40 Da ne bi bolelo 
- 19.30 Dnevnik - 20.10 Anglosaško vedenje, 
angl, nadaljevanka - 21.45 Pro et contra - 22.45 
Zelena ura - 23.20 Videošpon

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro - 10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Bagdad Cafe - 13.05 Zopet skupaj, francoski 
film - 14.30 Monofon - 15.30 Spoznavajmo Hr
vaško - 16.00 Poročila - 16.05 Otroška oddaja 
- 16.30 Morje - 17.00 Hrvaška danes - 18.00 
Poročila - 18.05 Kolo sreče - 18.35 Santa Bar
bara - 19.30 Dnevnik - 20.15 Dokumentarna 
oddaja - 20.45 Tv-parlament - 22.30 Poročila 
- 22.35 Glasbena oddaja - 23.10 Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosby šov - 9.30 Klub za 
starejše - 10.15 Gus, ponovitev - 11.45 Raj za 
živali - 12.05 Športna arena - 13.00 Čas v sliki 
- 13.10 Mi - 13.30 Godci iz Avstrije - 13.35 
Družinske vezi - 14.00 Velika dolina - 14.45 
Jutrišnji mojstri - 15.00 Otroški spored - 15.50 
Črna strela - 17.00 Mini Čas v sliki - 17.10 
Spored po željah - 18.00 Čas v sliki - 18.05 Mi 
- 18.30 Monaco Franze - 19.30 Čas v sliki 
- 20.00 Šport - 20.15 Šport - 21.07 Pogledi 
s strani - 21.50 Svet številk - 22.00 Fotoreporter 
- 23.30 Čas v sliki - 23.35 Leo, ta zadnji - 1.15 
Miami Vice.

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Reviera, serija -10.20 Po reki navzdol, 1. del tv- 
filma - 11.30 Igra - 12.00 Opoldanski zvon, 
poročila - 12.07 U.K. Today - 16.00 Dnevnik 
- 16.11 Risanka - 16.22 Zgradil jo je Gospod 
- 16.45 Zunanje zadeve, serija - 17.15 Ženski 
magazin -17.40 Za boljši jezik - 17.50 Za otroke 
- 18.25 Literarni kviz - 18.50 Katoliška kronika 
- 19.07 Pravljica - 19.30 Dnevnik, telešport 
- 20.15 Columbo, kriminalka - 21.30 Gospodar
ski magazin - 22.10 Parabola, svetovna politika 
-22.40 Čar športa - 23.50 Dnevnik BBC
2. program
14.40 Video strani - 14.50 Materin jezik - 15.10 
Najstniško zrcalo - 15.30 Sinovi kamenosrčnega 
človeka - 16.00 Koliko je vreden podeželan? 
- 16.15 Za otroke - 17.10 Nemščina - 17.25 
Open University - 17.50 Privatizacijske zgodbe 
- 18.00 Regionalni dnevniki - 18.13 Veliki zorni 
kot - 18.50 Ste zvonili, Mylord? Serija - 19.40 
Zelena točka - 20.05 Studio ’94 - 21.00 Dnevnik 
- 21.25 Vse ali nič, kviz - 21.58 Zabavna glasba 
- 22.10 Mislec - 22.40 Minifestival ’94

RTL
6.00 Poročila - 7.00 Dobro jutro, Nemčija - 9.10 
Klan volkov -10.00 Bogati in lepi -10.30 Rajska 
plaža - 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski 
dvoboj - 12.00 Opoldanski magazin - 12.30 
Springfieldova zgodba - 13.20 Kalifornijski klan 
- 14.10 Čas hrepenenja - 15.00 Ilona Christen 
- 16.00 Hans Meiser - 17.00 Kdo je tukaj šef?
- 17.30 Družinska groza - 18.00 Rajska plaža
- 18.30 Direkten klic 1055 - 18.45 Poročila
—19 AG 'Eksplozivno — 19 .40 Dobri časi, slabi časi

— "2.0 AS SmxX.on.os.rxA. Xxa.Va , VrimmaVm Tv\m — AA ZG

TV SLOVENIJA 1
9.35 Tisoč in ena Amerika, risanka -10.00 Vide
ošpon - 11.00 Da ne bi bolelo - 11.30 Žametna 
šapa, angl, serija - 12.00 Slava v 20. stoletju 
- 13.00 Poročila - 13.20 Pro et contra - 14.20 
Anglosaško vedenje, angl, nadaljevanka - 15.50 
Istrske pripovedi - 17.00 Dnevnik - 17.10 Klub 
klobuk - 18.00 Studio Ljubljana - 18.45 ABC, 
tv-igrica - 19.30 Dnevnik - 20.10 Žarišče - 20.35 
Film tedna. Kot riba na suhem, danski film 
- 22.05 Orgle na Slovenskem - 22.35 Dnevnik 
- 23.00 Sova: Burleske; Inšpektor Morse, angl, 
nanizanka

Drugi program
15.30 Omizje - 16.45 Videomoda: Dekliške ple
tenine - 17.10 Sova - 18.25 Šola podjetništva 
- 18.55 PEP v košarki (ž) - 20.25 PEP v roko
metu (m) - 22.00 Svet poroča - 22.35 Novoletni 
koncert iz Portoroža

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro - 10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Bagdad Cafe - 13.05 Naivnež, francoski film 
- 14.55 Monofon - 15.30 Spoznavajmo Hrvaško 
- 16.00 Poročila - 16.05 Otroška serija - 16.30 
Informatika -17.00 Hrvaška danes -18.00 Poro
čila - 18.05 Kolo sreče - 18.35 Santa Barbara 
- 19.18 Loto - 19.30 Dnevnik - 20.10 Loto 
- 20.15 Dokumentarna oddaja - 21.00 Politični 
magazin - 21.45 Poročila - 21.50 Ekran brez 
okvira - 22.50 Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosby šov - 9.30 Audimax 
- 10.15 Noč, ponovitev - 11.50 Zgodba o steklu 
- 12.10 Reportaže iz tujine - 13.00 Čas v sliki 
- 13.10 Mi - 13.35 Družinske vezi - 14.00 Velika 
dolina - 15.00 Otroški spored -15.50 Črna strela 
- 17.00 Mini Čas v sliki - 17.10 Spored po željah 
- 18.00 Čas v sliki - 18.05 Me ženske - 18.30 
Popolnoma normalna blaznost, razvedrilna na
nizanka - 19.30 Čas v sliki - 20.00 Šport - 20.15 
Cesarjev ples, film - 21.55 Pogledi s strani 
- 22.00 Noro policijsko okrožje - 22.30 Državo
tvornost, film.

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Riviera, serija - 10.30 Bos v postelji, serija 
- 11.30 Igra - 12.00 Opoldanski zvon, poročila 
- 12.07 Madžarska pusta, 10. del - 12.32 Pnev
matika - 12.47 Sotrpini - 13.02 Pomoč v duševni 
stiski - 16.00 Dnevnik - 16.11 Črka na črko 
- 16.25 Vaze pripovedujejo - 16.35 Nacionalna 
zakladnica - 16.47 Zunanje zadeve, serija 
- 17.15 Reportaža - 18.00 Za otroke - 18.35 
Telefonska igra - 19.00 Vprašanja kristjanov 
- 19.07 Pravljica - 19.30 Dnevnik, telešport 
- 20.15 Siromaki, madž. čb film - 22.05 Novi 
svet, zunanja politika - 22.50 Velike družine, 
franc, serija - 0.15 Dnevnik BBC

2. program
16.05 Video strani - 16.15 Za otroke - 17.00 
Mena - 17.30 Vesela slovnica - 17.50 Privatiza
cijske zgodbe - 18.00 Regionalni dnevniki 
- 18.13 Veliki zorni kot - 18.45 Medicina, zdrav
stvena tv-revija - 19.00 Rupert, pridi domov! 
TV-film - 20.20 Služabnice božje, 2. del - 21.00 
Dnevnik - 21.25 Vse ali nič, kviz - 22.00 Omizje 
pravice - 22.30 Otok miru, madž. tv-film

RTL
6.00 Poročila - 7.00 Dobro jutro, Nemčija - 9.10 
Klan volkov -10.00 Bogati in lepi - 10.30 Rajska 
plaža - 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski 
dvoboj - 12.00 Opoldanski magazin - 12.30 
Springfieldova zgodba - 13.20 Kalifornijski klan 
- 14.10 Čas hrepenenja - 15.00 Ilona Christen 
- 16.00 Hans Meiser - 17.00 Kdo je tukaj šef? 
- 17.30 Družinska groza - 18.00 Rajska plaža 
- 18.30 Direkten klic 1055 - 18.45 Poročila 
-19.10 Eksplozivno - 19.40 Dobri časi, slabi časi 
— 20.15 Brez, sledi — 22.15 Stenov tv-magazin 
— AS AS <Sc»xxscYv^^ — G .GG 'Poxot'<la. — A .GG T?x\-

8.50 Otroški program - 9.40 Naša pesem - 10.10 
Šola podjetništva - 10.40 Zelena ura - 11.10 Po 
domače - 13.00 Poročila - 13.05 Studio City 
- 15.00 Svet poroča - 15.35 Osmi dan - 16.20. 
Porabski utrinki - 17.00 Dnevnik - 17.10 Živ žav 
- 18.00 Studio Maribor - 18.45 ABC - 19.30 
Dnevnik - 20.10 Žarišče - 20.35 Neverjetne 
zgodbe - 21.25 Tednik - 22.15 Dnevnik - 22.40 
Sova: Hiša naprodaj, amer, nanizanka; Inšpek
tor Morse, angl, nanizanka

Drugi program
15.40 Kinoteka: Divja dvajseta leta, ameriški 
film (čb) - 17.25 Sova - 18.40 Že veste - 19.30 
Dnevnik - 20.10 Habsburžani, nemška nadalje
vanka - 21.05 Umetniški večer: Moderna umet
nost

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Bagdad Cafe - 13.05 Tulum, francoski film 
- 14.55 Monofon - 15.30 Spoznavajmo Hrvaško 
- 16.00 Poročila - 16.05 Otroška oddaja - 16.30 
Kulturna dediščina - 17.00 Hrvaška danes 
- 18.00 Poročila - 18.05 Kolo sreče -18.35 Santa 
Barbara - 19.30 Dnevnik - 20.15 Politične 
stranke - 20.55 Me je kdo iskal? - 21.35 Poročila 
- 21.40 Poslovni klub - 22.25 Večer ob glasbi 
- 23.25 Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosby šov - 9.30 Dežela in 
ljudje - 10.00 Avstrija v sliki - 10.30 Argumenti 
-11.45 Črno na belem - 13.00 Čas v sliki - 13.10 
Me ženske - 13.35 Družinske vezi - 14.00 Velika 
dolina - 14.45 Nori svet športa - 15.00 Otroški 
spored - 15.50 Čma strela - 17.00 Mini Čas 
v sliki - 17.10 Spored po željah - 18.00 Čas v sliki 
-18.05 Mi -18.30 Popolnona normalna blaznost 
- 19.30 Čas v sliki - 20.00 Šport - 20.15 Hribov
ski zdravnik - 21.05 Pogledi s strani - 21.15 
Liebling Kreuzberg - 22.00 Smrtonosen sneg, 
film - 23.30 Čas v sliki - 23.35 Catlow, vestern 
-1.10 Miami Vice.

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Riviera, serija - 10.30 Moselbriiška zgodba, se
rija - 11.30 Igra - 12.00 Opoldanski zvon, poro
čila - 15.30 Izložba, magazin, vmes ob 16.00 
Dnevnik - 16.30 Zunanje zadeve, serija - 16.55 
Telešport - 17.25 Športnik leta - 18.00 Za 
otroke - 18.30 Stavimo, kviz - 18.55 Otroški 
kotiček - 19.30 Dnevnik, telešport - 20.15 Sose
dje, 177. poglavje tv-romana - 20.50 Kronosov 
propad, tv-igra - 21.40 Madžarska polprete
klost: AVO, teroristična organizacija KP - 22.30 
Posezona, madžarski film - 0.55 Dnevnik BBC

2. program
16.05 Video strani - 16.15 Dusty, serija - 16.41 
Za otroke - 17.05 Nemščina - 17.20 Družinsko 
potepanje - 17.50 Privatizacijske zgodbe - 18.00 
Regionalni dnevniki - 18.13 Veliki zorni kot 
- 18.50 Pomagaj si sam, dokumentarna serija 
- 19.20 Balet - 19.50 Tiplista - 20.20 Razgovor 
z Gy. OsvAthom - 21.00 Dnevnik - 21.25 Vse ali 
nič, kviz - 22.00 24 ur - 22.25 Moja legija, film 
Mdrtona Ledniczkyja in Csaba Kardosa

RTL
6.00 Poročila - 7.00 Dobro jutro, Nemčija - 9.10 
Klan volkov -10.00 Bogati in lepi -10.30 Rajska 
plaža - 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski 
dvoboj - 12.00 Opoldanski magazin - 12.30 
Springfieldova zgodba - 13.20 Kalifornijski klan 
- 14.10 Čas hrepenenja - 15.00 Ilona Christen 
- 16.00 Hans Meiser - 17.00 Kdo je tukaj šef? 
- 17.30 Družinska groza - 18.00 Rajska plaža 
- 18.30 Direkten klic 1055 - 18.45 Poročila 
- 19.10 Eksplozivno -19.40 Dobri Časi, slabi časi 
— AO.15 Klic v sili — 21.15 Usodna strast, film 
TASKIN QotA.scYxa.lkL — G .GG P*oxo2Sila — 1 .GG Pri-
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motorna vozila
ZASTAVO 750 - 850, malo voženo, 
kupim. Tel.: 061 781 435. 
mpp
RENAULT 19 TS, letnik 1989, prevo
ženih 47.000km, z vso opremo prodam. 
Tel.: 24 545, popoldne.
m2165
AM1 8, registriran, prodam. Zorko, 
Lendavska 8. M. Sobota, tel.: 48 395. 
«2166
GOLF DIZEL, letnik 1984, prodam. 
Tel.: 47 013, po 15. uri.
m2167
KADETI tip C. letnik 1976, prevože
nih 59.000km, registriran do junija, do
bro ohranjen, prodam. Horvat, Stara 
ulica 1, M. Sobota, tel.: 26 376. 
m2171
LADO SAMARO, letnik 1988, garaži- 
rano, prodam za 4.900 DEM. Prodam 
tudi pohištvo za dnevno sobo. Tel.: 22 
985.
«2175
126 P, registriran, ugodno prodam Ko- 
losovski, Postružnikova 4, Ljutomer. 
m8850
JUGO 45, letnik 1986, registriran do 
januarja 1995, prodam za 1.600 DEM 
Tel.: 87 357 
m8848
GOLF JGL, letnik 1982, ugodno pro
dam. Bratonci 113, tel.: 41 160. 
m2182
ZASTAVO 101 GTL 55, letnik 1986- 
december, prodam. Turnišče, Ulica 1. 
maja 9.
m2183
MERCEDES BENZ W 124 200, ben- 
cin, letnik 1985/86, prodam za 24.500 
DEM. Tel.: 65 522.
m2185
BMW 316, letnik 1985, odličen, pro- 
^am. Možna tudi zamenjava. Tel.: 61 

m2189
RENAULT 18 TU, letnik 1985, regi- 
™tan do 16.7.1994, prodam za 4.800

Jože Utroša, Hotiza 37c, tel.: 
76 970 t»2191

MERCEDES 190 dizel, letnik 1984, 
Pmdatn. V račun vzamem cenejše vo- 
^ Tel.: 22 803.
«2198
9°LF, letnik 1978, z dodatno opremo, 

u* EDO, letnik 1979, ličarsko-klepar- 
o obnovljen, na novo registriran, pro-
XTe1-87 670-

RIV° 'M«, letnik 1987 • Pro‘ 
49 303’ po 15' ur'

^?5V0 101 GTL 55, letnik 1984, 
Antano do 28.10.1994, prodam. Je-S195nČani 182

^«M TRANZIT prodam. 
m2202

1Mn'k L988, nov BT 50 in Jugo 
dam Tel kot nov’ u8odno Pro‘ 
m2204 ’ 57 TD3-

«no 33 15 letnik 1991; ur 455 ne i,6’ etn'k 1991. Tel.: (069) 31 
m2i87 17uri'

U kupite ige Jur^nci lahko 
v i\14etos Pr' gostilni 79029 p^DOBROVNlKU, tel.: 

kak0V0«n m° “H"5 naiboliŠi 1

“'Posredna £erJe Prodaja
ugodni Pr ' imo s ceno najbolj 

°dajamo tudi sadno 
"\^^drevje.

Sp4CF P^*1 SISTEMI 

4°9DEMLoSATŽeod
Contain*' BrezPlažna 
AMf h"’ u4' na obroke. 
'-^¿?°o., tel.: 70 021.

Ä'ÄL servis in 

>opolie d o odelke Stihl Tu‘ 
bota”“ V®ln®r)a 13, M. So- 

6L: <°®9) 26580

Močni
IP^Drnih ^^DP razred 
039. 2a9 Stihi 029 in

stihi:
k*9’ vrhunTk a bornih 
kor7lPaktn ka tehn‘ka in 

t> NoÄ feže in 
Udi pri nas Ža" sedai

POSOJILA POSOJILA POSOJILA POSOJILA POSOJILA POSO- 
« 3
£ Ste zaposleni v Avstriji? g
3 Potrebujete posojilo! Ss
3 NOVO NOVO NOVO E
a Og Posojilo v enem dnevu, poskrbijo za zavarovanje, vize, g 
2 nakazila, pogodbe, potrdila... 

r3 Informacije: tel. št. 0043 34 76 35 02 ali pismeno KATA- * 
g RINA, p.p. 114, 69000 Murska Sobota g
2 v
-osod vurosod vnrosod vurosod vurosod vrirosod
GASILSKI AVTOMOBIL LAN
DROVER DŽIP. vozen, prodamo za 
2.000 DEM. Gasilsko društvo RožiČki 
Vrh. tel.: 68 572. 
mrč
RENAULT 4. letnik 1978, registriran, 
vozen, prodam. Cena po dogovoru. 
Tel.: 21 018.
m2146
RENAULT 12, rdeče barve, vozen, ne
registriran, prodam za 50.000 SIT. Ran- 
kovci 51, tel.: 46 044. 
m2141
ALFA ROMEO 33, 4x4, 1,5. letnik 
1987, prodam ali zamenjam. Tel.: 46 
266.
m2142
HROŠČ. letnik 1975, poceni prodam.
Poštrak. Lendavska 23b, M. Sobota. 
m2070

kmetijska 
mehanizacija

STRIŽNO ALI ROTACIJSKO 
KOSO za kultivator Honda F 600 ku
pim. Tel.: 062 776 325.
m2173
KOSILNICO Gorenje Muta, dve vodo
vodni črpalki, hidravlično črpalko za 
traktor IMT in volansko črpalko za mer
cedes prodam. Tel.: 61 032, do 15. ure. 
m4346
STROJ za odvzem silaže koritastega 
silosa, vrtavkasto brano Cimos in silažni 
kombanj Lifan prodam. Tel.: 60 551. 
m4342
DVOOSNE PRIKOLICE ugodno pro
dam. Tel.: (069) 82 580.
mrč
TRAKTOR TD 7506 A, malo rabljen, 
prodam. Tel.: 49 OTI.
m2199
KOSILNICO BERTOLINI. v dobrem 
stanju, prodam. Arpad Vereš, Peča
rovci 55.
m2152
CISTERNO CRE1NA, 2700 1, dobro 
ohranjeno, ugodno prodam. Bakovci, 
Partizanska 30.
m2213
MOLZNI STROJ Vitrex prodam. Oko
slavci 62, tel.: 68 796.
m2217
TRAKTOR IMT 542 s koso in obračal
nik SIP prodam. Tel.: 40 149.
m2153
NAJCENEJE V SLOVENIJI! Travni
ške brane po bavarskem sistemu z obo
jestranskim delovanjem lahko dobite že 
za 30.000 SIT. Andrej Mušič, Kovaštvo, 
Loka, Testenova 47, 61234 Mengeš, 
tel.: 061 738 619.
mpp
PLANIRNO DESKO in plug za sneg 
s podaljškom prodam. Tel.: 57 121.
m2168
KOSILNICO BCS dizel, malo rabljeno, 
prodam. Trnje 101.
m2174
NAJCENEJE V SLOVENIJI! Predse 
tveniki z ježi ali valji se dobijo že za 
43.000 SIT. Andrej Mušič, Kovaštvo, 
Loka, Testenova 47, 61234 Mengeš, 
tel.: 061 738 619.
mPP

posesti

■Z^ ■ ■— ■— d.o.o.
POSREDNIŠKO IN 

AGENCIJSKO PODJETJE 
KUPUJETE, PRODAJATE, 
ODDAJATE, NAJEMATE, 

IŠČETE... VSE VRSTE 
NEPREMIČNIN 

NE IZGUBLJAJTE ČASA IN 
DENARJA!

TEL. (069) 32 322.
FAX (069) 33 001

A. NOVAKA 4. M. SOBOTA

ENOSOBNO STANOVANJE ali 
garsonjero v M. Soboti vzame v najem 
samski moški. Možen tudi odkup. Na
slov v upravi Vestnika, 
mjh
DVOSOBNO ali enoinpolsobno stano
vanje vzamemo v najem. Tel.: 24 863 
mtu
GRADBENO PARCELO na relaciji 
Križevci pri Ljutomeru-Gornja Rad
gona kupim. Tel.: 87 289.
m2139
PEKARNO v obratovanju damo v na
jem. Bakovci, tel.: 43 277. 
m2177
18-ARSKO PARCELO, primerno za 
počitniško hišico, s starejšim vinogra
dom, prodam. Pečarovci 86.
m2164
PISARNIŠKE POSLOVNE PRO
STORE v centru M. Sobote dam v na
jem. Tel.: 31 530.
m2176

^ četrtek

LOKAL, 35m2, v M. Soboti dam v na
jem ali prodam. Naslov v upravi lista. 
m2185
STANOVANJSKO PRAVICO za 2,5- 
ali 3-sobno stanovanje v M. Soboti ali 
okolici kupim. Naslov v upravi lista. 
m2196

živali
NESNICE, MLADE JARČICE, pa 
sme hisex in golden komet super braun 
(rjave), uvoz iz Nemčije, prodaja perut
ninsko podjetje FARMA PRI MOSTU, 
d.o.o., po zelo ugodni ceni: 3 mesece in 
pol stare jarčice po 450 SIT, jarčice tik 
pred nesnostjo pa po 550 SIT. Na vsakih 
deset jarčic dobi kupec še eno zastonj. 
Jarčice so cepljene, kar prodajalec jamči 
z vso ustrezno dokumentacijo. Naročila 
sprejemajo in dajejo vse informacije: 
Gostilna Tibija Horvata, Nemčavci, 
tel.: (069) 24 393; Gostilna Benčec, Ba
kovci, tel.: (069) 43 070; Gostilna Žele
zen, Beznovci, tel.: (069) 49 025; Zidar
stvo, Darinka Zamuda, Galušak, Vi
dem ob Ščavnici, tel.: (069) 68 044. 
m2088
SVINJO, 140kg, seno v balah in 
žlahtno rdeče vino (po 100 SIT) pro
dam. Sebeborci 51 b.
m2147
VISOKOBREJO TELICO prodam. 
Žitkovci 2, Dobrovnik.
m2169
TELICO, brejo 8 mesecev, in seno pro
dam. Martin Horvat, Bogojina 167. 
m2170
PUJSKE IN PRAŠIČA za zakol ter 
balirano otavo in slamo prodam. Kup- 
šinci 17.
m2180
KRAVO, staro 7 let, s teletom, pro
dam. Franc Smej, Gaberje 134.
m2184
PUJSKE prodam. Vaneča 12, te!.: 45 
429.
m2206
KRAVO, staro 5 let, brejo 7 mesecev, 
prodam. Tel.: 47 083.
m2211

razno
LADIJSKI POD - 495 SIT z dostavo. 
Smrekov, suh, 7cm. I. kak. razred, 1, 2, 
3 in 4m dolžine. Tel.: 063 33 343.
mPP
VINO (rizling-šipon) ter domači kostanj 
in druge vrste lesa prodam. Kapca 99. 
mle
KROMPIR za sajenje sorte desire, iz 
lansko leto uvoženega holandskega se
mena, prodam po 35 SIT/kg; pakiran je 
v vrečah po 30kg. Prodajam tudi jedilni 
krompir po 27 SIT/kg. Hančik, Dobrov
nik 238, tel.: 79 029.
m2126
OSTREŠJE, rabljeno, zarezno opeko, 
dvoosno prikolico - starejši tip, več re
zervnih platišč z gumami in predsetve-. 
nik širine 220 prodam. Murski Črnci 23, 
tel.: 46 275.
m2210
AMIGO 500 z 1 Mb spomina, igricami 
in programi ugodno prodam. Tel.: 87 
176.
m8842
MOTOKLUB »SLOVENSKE GO
RICE« vpisuje nove člane za leto 1994. 
V januarju organizira občni zbor. Infor
macije po tel.: 062 734 115, od 7. do 10. 
ure, ali 86 092. 
m8845
POHIŠTVO ZA DNEVNO SOBO, 
svetlejše barve, dolžina 3 m, višina 1,80 
m, s kavčem in 2 foteljema ter garde
robno omaro poceni prodam. Ogled od 
15. do 18. ure: Vlaj, Cvetkova 18a, M. 
Sobota (nad trgovina Astra), tel.: 22 
124.
m2179
SENO prodam. Žitkovci 31b, tel.: 79 
304. 
mle
PUSTNE MASKE IN OBLAČILA 
zelo ugodno v trgovini Rugelj, Černe- 
lavci, tel.: 32 920.
m2207

ZAHVALA

V 88. letu nas je zapustil naš 
dragi oče, dedek in pradedek

Ludvik Maje
iz Rakičana

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno 
zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znan
cem in vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji 
poti, darovali vence in cvetje. Hvala g. duhovniku 
za pogrebni obred in pevcem za odpete žalostinke.

Vsem še enkrat iskrena hvala.

Vsi njegovi

MAŠKARADNE KOSTIME za 
otroke lahko naročite po tel.: 061 448 
475.
m216O
ŠTEDILNIK (2 plin, 2 elektrika) in 
belo komodo za jedilnico prodam. Pen- 
tek, Slomškova 68/3. nadstr., M. So
bota, tel.: 21 929.
m2140
•VINO in lado 1300, letnik 1984, pro
dam. Tel.: 65 541, int. 690, dopoldne. 
m2163
HLADILNIK, rabljen, poceni pro
damo. Tel.: 24 863.
mtu
STREŠNIKE BRAMAC, 2800 kosov 
opeke M6 in 12 m3 žaganega lesa za 
ostrešje prodamo.Tel.: 24 863, po 19. 
uri.
mtu
PREKLIC - Preklicujem veljavnost 
hranilne knjižice št. 56883/2 HKS Pa- 
nonka M. Sobota, izdano na ime Justina 
Lah, Gerlinci 94.
m2201
PREKLIC - Preklicujem vse žaljive be
sede, ki sem jih izrekel o Jožefu Kerecu 
iz Mačkovec 23 in se mu zahvaljujem, 
da je odstopil od tožbe. Tibor Godina, 
Mačkovci 22.
m2194
OSAMLJENA VDOVA bi šla za go
spodinjo k vdovcu staremu, nad 67 let. 
Ponudbe pošljite na upravo Vestnika 
pod šifro »Osamljenost«.
m2188
PREKLIC - Preklicujem veljavnost 
zaključnega spričevala za šolsko leto 
1983/84, izdanega na OŠ Vinko Megla 
Odranci na ime Tomaž Virag, Odranci 
186. 
m2212
PREKLIC - Preklicujem veljavnost 
spričevala o končani osnovni šoli, št. 
delovodnika 664, št. matičnega lista 
854, izdanega 15.6.1990 na ime Srečko 
Pintarič, Gasilska ul. 27, Črenšovci. 
m2220
PREKLIC - Preklicujem veljavnost 
zaključnega spričevala št. I.-U. 162, iz
danega 20.6.1986 na SCTPU M. Sobota 
na ime Edi Petek, Odranci 102. 
m2150
PREKLIC - Preklicujem veljavnost 
zaključnega spričevala za šolsko leto 
1990/91, izdanega na Osnovni šoli 
Stročja vas na ime Melita Hriberšek, 
Presika 8 b, Ljutomer.
m2151

delo
IŠČEMO TRGOVSKEGA POT

NIKA za prodajo igrač na območju 
Prekmurja. Tel.: 066 24 752 in 066 83 
431.
mPP
KOMUNIKATIVNA GIMNAZIJSKA 
MATURANTKA išče zaposlitev v tu
rizmu, trgovini, pisarniških poslih... 
Tel.: 55 102.
m2172
NATAKARICO takoj zaposlimo. Tel.: 
75 651.
m2159
DEKLE ZA STREŽBO zaposlim
Drugo po dogovoru. Tel.: 81 768.
m8847
VARSTVO na domu za 3-letnega 
fantka iščemo. Tel.: 31 406, dopoldne, 
ali 65 037, popoldne.
m2205
MLAJŠEGA KV-ZIDARJA in grad
benega delavca zaposlimo za delo na 
Primorskem. Tel.: 061 226 864, po 19. 
uri.
m2216
NATAKARJA-NATAKARICO zapo
slimo v atraktivnem lokalu - BUŠKO 
BAR v M. Soboti. Mladi, sposobni in 
kreativni gostinci, pisne vloge z dokazili 
o izobrazbi in kratkim življenjepisom 
pošljite v 8 dneh po objavi na naslov: 
»LINIJA« - prometno in turistično po
djetje, d.o.o., Murska Sobota, Bakov
ska ulica 29a.
mrč

storitve
TOPLO IN PRIJETNO - fasade in 
ometi Styrian Lenart z materiali Ba- 
umit. Informacije in naročila: (062) 724 
123, 724 652. 
mrč
FRIZERSTVO »PICOLO«, Prežihova 
5, M. Sobota, tel.: 24 652, se priporoča 
s svojimi storitvami: »trajna« samo 
3.000 SIT, »fen frizura« samo 800 SIT, 
»vodna« samo 800 SIT. 
m2207
ZELO UGODNO - izdelava in mon
taža plastičnih rolet, žaluzij in lamelnih 
zaves. Priporoča se Roletarstvo, trgo
vina in svečarstvo Rugelj, Černelavci, 
tel.: 32 920.
m2207 •

Polje, kdo bo tebe ljubil, 
kadar jaz bom v grobu spal...

ZAHVALA

V 79. letu nas je zapustil naš dragi in 
skrbni oče, brat in dedek

»Še kamen pozna bolečino...« 
in šolske klopi tudi.

Naš sošolec Boštjan ne seda več v svojo klop.

Tam sedi bolečina.

Še nekaj dni bi sedeli skupaj, potem bi šli...

Boštjan je odšel že prej in nikoli ga ne bo 
na obletnico mature.

BOŠTJANU

sošolci 3. letnika Kovinarske usmeritve 
oddelek 5 z razrednikom

Ali je usojeno ali ne, tega ne vemo. 
Vendar, ko se rodiš, se ve, da tudi 
umreš.
Umreti prezgodaj! Zakaj?

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega dragega

Robija 
Hunjadija 

iz Berkovskih Prelogov

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in sose
dom, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani. Posebna 
hvala gasilcem iz Ljutomera in okoliških krajev, lovcem, govor
nikom, pevcem, godbeniku, podjetju Tehnostroj - Moderna 
oprema in g. dekanu za cerkveni obred. Hvala vsem, ki ste 
darovali cvetje, vence in za sv. maše, nam izrekli sožalje in 
dragega pokojnika polnoštevilno pospremili na njegovi zadnji 

poti.

Njegovi najdražji

Srce tvoje več ne bije, 
bolečin več ne trpiš, 
nam pa žalost srce trga, 
solza lije iz oči, 
dom je prazen in otožen, 
ker te več med nami ni.

ZAHVALA

Po hudi bolezni nas je v 88. letu 
starosti za vedno zapustil naš dragi 

oče, tast, dedek in brat

Janez Kučan
upokojeni cestar iz Križevec 

v Prekmurju

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
dobrim sosedom, botrini, prijateljem in znancem ter vsem, ki 
ste darovali cvetje in nam izrekli sožalje. Posebna hvala dr. 
Kiršnerju in patronažni sestri Eriki za požrtvovalno delo med 
njegovo boleznijo. Zahvaljujemo se tudi g. duhovniku za po
grebni obred, pevcem za odpete žalostinke, kolektivu Cestnega 
podjetja M. Sobota, Društvu upokojencev in GD Križevci. 

Vsem še enkrat prisrčna hvala.

Žalujoči tvoji najdražji

Anton Žajdela
iz Iljaševec

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem, ki ste nam v teh težkih trenutkih stali ob 
strani, izrekli sožalje, darovali vence, cvetje in za sv. maše ter ga 
pospremili na njegovi zadnji poti. Hvala kolektivu Križevskih 
opekarn, sodelavcem Mineralne vode, Vesninim sodelavcem, 
g. župniku za pogrebni obred, cerkvenim pevcem, gasilcem, 
patronažni sestri za lajšanje bolečin in govorniku g. Maksu za 

poslovilne besede ob odprtem grobu.
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: sinova Tonček in Drago z družinama, hčerki Slava 
z družino in Majda z Matijem ter sestri Alojzija in Marija
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Oh, kako je hiša prazna, 
odkar te mama v njej več ni, 
prej bila tako prijazna, 
zdaj pusta sama tam stoji.

ZAHVALA
V 88. letu starosti nas je zapustila 

draga mama in babica

Emilija Rituper
iz Bokrač 4

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam v najtežjih trenut
kih stali ob strani, nam izrazili sožalje, darovali vence in cvetje 
ter jo v tako velikem številu pospremili k zadnjemu počitku. 
Posebna zahvala dr. Ratkaiju za dolgoletno zdravljenje, duhov
niku g. Balažiču za pogrebni obred in pevcem za odpete 

žalostinke. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: sinova Ludvik in Geza z družinama, hčerka Vilma 
z družino ter vnuki z družinami

ZAHVALA
V 95. letu nas je zapustil naš dragi oče

Stefan Zadravec 
iz Lipe

V tihi žalosti se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, bo
trini, prijateljem in znancem, sosedu Matjašecu in vsem, ki so ga 
pospremili na zadnji poti, darovali vence in za sv. maše, nam pa 
izrekli sožalje. Hvala g. župniku, pevcem za odpete žalostinke 

in govorniku za poslovilne besede.

Lipa, 20. 1. 1994

Žalujoči: sin Štefan z družino, sin Ivan, hčerka Marija z možem, 
teta, sestri Marija in Ana ter brat Martin z družinami

Ni hujših bolečin 
kot srečnih dni spomin.

V SPOMIN
24. januarja je minilo žalostno 
leto, odkar je kruta usoda iztr
gala od nas našo drago hčerko, 

sestro, teto in sorodnico

Ireno Kandal
iz Kukeča, živečo v Nemčiji

Hvala vsem, ki se je spominjate in jo ohranjate v svojih 
srcih, ji prinašate cvetje in prižigate svečke na njen 

prerani grob.
Žalujoči vsi, ki smo te imeli radi

Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni, 
a ostala je praznina, 
ki hudo boli.

ZAHVALA
16. januarja 1994 j^v 85. letu prenehalo biti 

srce dragega moža,.očeta in dedka

Ignaca Balažiča 
iz Dolnje Bistrice 143a

V tihi žalosti se iskreno zahvaljujemo vsem dobrim sosedom, sorodni
kom, botrini, prijateljem, znancem in vsem, ki so našega dragega očeta 
spremljali na njegovi zadnji poti, darovali vence, ikebane, šopke, sveče in 
za sv. maše ter nam izrazili ustno in pisno sožalje. Hvala zdravstvenemu 
osebju infekcijskega oddelka soboške bolnišnice, g. kaplanu in g. kan- 
torju za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke ter Romanu za 
besede slovesa^ Zahvaljujemo se tudi kolektivu Mure - 340. brigadi 

Tovarne ženskih oblačil. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči vsi njegovi, ki smo ga imeli radi

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega moža, 

očeta, dedka in pradedka

Martina Vogrina
iz Bogojine 101

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, sosedom, 
prijateljem in znancem za ustna in pisna sožalja, za darovano 
cvetje, za sv. maše in prispevke za cerkev. Posebna zahvala 
nečaku Števekii in njegovi ženi Ivanki za nesebično pomoč 
v težkih trenutkih, kakor tudi osebju internega oddelka soboške 
bolnišnice, kolektivu Moravskih toplic - Vzdrževanje, Zavodu 
za zdravstveno varstvo M. Sobota ter kolektivu Mure - Tovarni 
ženskih plaščev. Iskrena zahvala duhovnikom za pogrebni 
obred, pevcem za ganljivo odpete žalostinke ter govornici vaške 

skupnosti.

Žalujoči vsi njegovi

Srednja Bistrica, 18. 1. 1994

Žalujoči: mož Ignac, hčerka Marija z možem Ivanom ter vnuka 
Bojan in Mitja ter sin Štefan z ženo Vero in vnuk Dejan

Zaman je bil tvoj boj, 
zaman bili vsi dnevi so trpljenja, 
bolezen je bila 
močnejša od življenja.

ZAHVALA

Z bolečino v srcih sporočamo, da nas 
je v 69. letu po hudi bolezni zapustila 

draga žena, mama in stara mama

Matilda Šuster
iz Srednje Bistrice 24

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, sosedom, 
prijateljem in znancem, ter vsem, ki ste nam v najtežjih trenut
kih stali ob strani in nam izrekli sožalje. Hvala za vso cvetje in 
vence ter darovane sv. maše, hvala vsem, ki ste jo v tako velikem 
številu pospremili na njeni zadnji poti. Posebna hvala g. kano
niku za lep mašni obred, pevskemu zboru, organistu, govorniku 
vaške skupnosti Sred. Bistrica za poslovilne besede ter vsem 

sodelujočim pri obredu.

Niti zbogom nisi rekla, 
niti roke nam podala, 
smrt te vzela je prerano, 
a v naših srcih boš ostala.

ZAHVALA
V 58. letu nas je nenadoma zapustila 
draga žena, mama, stara mama, 

tašča, sestra in teta

Ana Konkolič
iz Dolenec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
botrini, dobrim sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam 
v težkih trenutkih pomagali, nam izrekli sožalje, darovali vence, 
cvetje in za sv. maše ter pokojnico v tako velikem številu 
pospremili na zadnji poti. Hvala g. duhovniku za lep pogrebni 
obred, pevcem za odpete žalostinke, sodelavcem 321, brigade 
Tovarne ženskih oblačil ter sodelavcem kolektiva Farma iz G. 

Petrovec. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: mož Karel, hčerka Marija z Emilom, sin Jože z ženo 
Marjano, vnukinji Adrijana in Marija, sestri Julka in Marija 

z družinama in drugo sorodstvo

Truplo tvoje zemlja krije, 
v hladnem grobu mirno spiš, 
srce tvoje več ne bije, 
bolečin več ne trpiš.
Nam pa žalost srce trga, 
solze lijejo iz oči, 
dom je prazen in otožen, 
ker tebe več med nami ni.

ZAHVALA
V 53. letu nas je za vedno zapustil 
dragi mož, oče, tast, dedek in brat

Janez Balažič
iz Dokležovja

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, znancem in prijateljem, ki ste ga v tako velikem 
številu pospremili na njegovi zadnji poti, darovali vence, cvetje 
in za sv. maše, nam pa izrekli sožalje. Hvala g. župnikom za 
pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke, gasilcem in 
govornikoma za tople besede slovesa. Posebna hvala osebju 
ORL oddelka M. Sobota in ORL oddelka Ljubljana, ki so mu 
v najtežjih trenutkih lajšali bolečine ter Zdravstvenemu domu 
Beltinci. Hvala družini Oblak iz Ljubljane. Vsem še enkrat 

• iskrena hvala.

Žalujoči: žena Marica, hčerki Renata in Hilda z družinama, brat 
Alojz z družino in drugo sorodstvo

N neizmerni žalosti njegovi: mama, ati, stari starši in drugi 
sorodniki

ZAHVALA
V cvetu mladosti, staremu komaj 17 
let, je prenehalo biti srce našega naj

dražjega sina in vnuka

Ne prebujanje jutra, ne jutranja rosa, 
ne sončni žarek, ne žametna roža, 
ničesar več te ne more prebuditi.
Mirno spi in sanjaj, sanjaj lepe sanje, 
sinko.

BOŠTJANA
iz Kroga

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo 
vsem sorodnikom, sosedom, sošolcem, prijateljem, sodelavcem 
127. brigade TLO, 432. brigade TZP in končne kontrole, 
sindikatom Mure ter vsem, ki so ga pospremili na njegovi 
mnogo prerani zadnji poti, darovali cvetje in z nami sočustvo
vali. Hvala zdravniškemu osebju otroškega oddelka, g. žup
niku, pevcem, sošolcu in Aniti za besede slovesa in Dejanu za 

odigrano Tišino.

Že leto dni te zemlja krije, 
v gomili tihi mirno spiš, 
srce ljubeče več ne bije 
in ti se več ne prebudiš.

V SPOMIN
27. januarja mineva leto žalosti, od
kar nas je zapustil dragi mož, oče, 

brat, stari oče in pradedek

Herman Žohar
iz Kuzme

V naših srcih boš ostal vedno z nami. Hvala vsem, ki se ga 
spominjate in obiskujete njegov grob.

Žalujoči vsi tvoji

Pomlad bo na tvoj vrt prišla 
in čakala, da prideš ti, 
sedla bo na rožnata tla 
in jokala, ker tebe ni.

V SPOMIN
29. januarja bodo minila 3 leta, odkar 

smo izgubili drago

Sidiko Gerlec
upokojeno gostilničarko, iz M. Sobote

Hvala vsem, ki z dobro mislijo postojite ob njenem grobu.

Ne morem iz zemlje kot drobna semena, 
da segli si znova bi v tople dlani, 
ne morem, med nami je krsta lesena 
in grob je med nami, tišina prsti.

V SPOMIN

2. februarja bo minilo leto žalosti, odkar 
nas je zapustil dragi mož, oče, stari oče in 

brat

Vsi njeni

Karel Časar
iz Čepinec

Vsem, ki ga imate v srcih in mislih ter obiskujete in krasite njegov grob, 
prisrčna hvala.

Žalujoči tvoji najdražji

Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni, 
a ostala je praznina, 
ki hudo boli, boli.

ZAHVALA
12. januarja 1944 je v 51. letu prene
halo biti srce dragega moža, očeta, 

sina, brata in dedija

Martina Kovačiča
iz Odranec

Ob nenadni in boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, botrini, prijateljem, znancem in vsem, ki 
ste ga imeli radi in ga pospremili na njegovi mnogo prerani 
zadnji poti, darovali vence in za sv. maše, nam pa izrekli sožalje- 
Hvala g. župniku za pogrebni obred, pevcem za odpete žalo
stinke, govornici KS ter Darinkinim in Milanovim sodelavcem- 

Vsem še enkrat iskrena hvala.

V

Ob nenadni in boleči

Žalujoči vsi, ki smo ga imeli radi

Zaman te iščejo naše oči, 
zaman te kliče naše srce, 
srce ljubeče v grobu spi, 
nam pa solzijo se oči.

ZAHVALA
V 79. letu nas je za vedno zapustil naš 

dragi oče, dedek in brat

Mihael Žalik
iz Turnišča

. . izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, botrini, prijateljem, znancem in vsem, ki ste nam 
v najtežjih trenutkih stali ob strani, darovali za sv. maše? 
poklonili vence in cvetje, nam izrekli sožalje ter ga v tako 
velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo 
se g. župniku, čevljarskemu, kovaškemu in sabolskemu cehu?
pevkam in pevcem za odpete žalostinke. Hvala tudi sodelavcem 
VARISA in govorniku g. Jožefu Zveru za poslovilne besede. 
posebno hvala vsem, ki so ga obiskovali med njegovo boleznijo 

in mu stali ob strani.

Žalujoči: sinovi Alojz, Avgust, Jožef in Ivan ter hčerki Barba^ 
in Marija z družinami



vestnik, 27. januarja 1994 stran 27
■i

S svojim vedrim nasmehom 
vsakega osrečiti si znal, 
pred usodo neizprosno 
nemočen si ostal.

V SPOMIN

Štefanu Knausu
šofeiju iz Markovec

17 let že počivaš, a med nami še živiš in mi s teboj.

Vsi tvoji

v SPOMIN

Čas ni zacelil rane od tvoje smrti, naš 
dragi mož, oče in stari oče

Jože Sijarto
iz Dol. Slaveč

'nevata dve leti, odkar si nas nenadoma zapustil, vendar ne bo 
1 mogoče pozabiti tvojega nasmeha, tvojih skrbnih rok in 

v tvojega toplega srca.
akokrat, ko se poklonimo tvojemu spominu, se nam utrne 

solza ob tvojem grobu, toda vedi, da te ne pozabimo.

Vsi tvoji najdražji

ZAHVALA
100. letu nas je zapustil dragi oče, tast, dedek in 

pradedek

Franc Kuhar
iz Murske Sobote

sosed00 Se za^vayuJemo vsem sorodnikom, prijateljem, 
Orn.'n znancem, ki ste ga v tako velikem številu

'n J*j6m'l'na njegovi zadnji poti, darovali prelepo cvetje 
dobrodelne namene, nam pa ustno ali pisno izrekli 

Hvaia „ . . sožalje.
a g. župniku za pogrebni obred, pevcem za odpete 
“'ostinke in g. Merklinu za poslovilne besede.

Vsem še enkrat hvala.

Z bolečino vsi njegovi

Ljubezen, delo in trpljenje 
bilo tvoje je življenje.
Nam ostala je praznina 
in velika bolečina.

ZAHVALA

V 85. letu nas je zapustila draga 
mama, tašča, omama in sestra

Marija Kozel
iz Pertoče

sosedo ei' ’z?ub‘ se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
kih Pom ’ Pr9ateljem in znancem, ki so nam v najtežjih trenut- 
ter jo v nam 'zre^' sožalje, darovali cvetje in za sv. maše 
^Pnikua*° ve^em številu pospremili na zadnji poti. Hvala g. 
PodstavZa.P08rebni obred, pevcem za odpete žalostinke in 

n>ci KS Pertoča za besede slovesa. Hvala tudi dr.
Peričevi za zdravniško pomoč. 
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Je dan črni moral priti, 
bridkosti dan, oj dan solzan, 
težko se bilo nam je ločiti, 
a vse solze, ves jok zaman.

ZAHVALA

V 68. letu nas je nepričakovano zapustil 
dragi mož, oče. sin in stari oče

Štefan Vojkovič
iz Turnišča

boleči iz
S°sedoni, znh>' Se 's^reno zahvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, 
P°ti, daroval ''Um ™ Pn^teljem. ki so ga pospremili na njegovi zadnji 

> vence, cvetje in za svete maše ter nam ob boleči izgubi
j°Sebna hvala o * 'zrazili sožalic-
urdStvu'z lu župniku, pevkam za odpete žalostinke, gasilskemu 

nišča, oddelku 02-138 v Planiki in govorniku za poslovilne 
besede.

Vsem še enkrat iskrena hvala.

ena Ana, mama Marija, hčerka Antonija in sin Štefan 
z družinama

^«joči:

Že leto dni te zemlja krije, 
v gomili tihi mirno spiš, 
srce ljubeče več ne bije 
in ti se več ne prebudiš.

V SPOMIN

26. januarja je minilo leto žalosti, 
odkar nas je zapustil dragi mož, oče, 

brat in dedek

■■Ml

Franc Žižek
iz Ižakovec

Žalost, bolečina in praznina ostajajo. Hvala vsem, ki se ga 
z dobro mislijo v srcu spominjate, postojite ob njegovem grobu, 

mu prižigate sveče in prinašate cvetje.

Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni, 
a ostala je praznina, 
ki hudo boli.

v SPOMIN

Z žalostjo v srcu se spominjamo 26. 
januarja 1993, ko nam je usoda vzela 
dragega sina, brata, strica in bra

tranca

Vsi tvoji

Franca Legena
dipl, elektroinženirja, iz Noršinec

Hvala vsem, ki postojite ob njegovem preranem grobu, posebno 
tistim, ki ste mu ob dnevu mrtvih prižgali sveče.

Vsem prisrčna hvala.

Vsi njegovi, ki smo ga imeli radi

Čas vrti se neprestano, 
seka rane in zdravi, 
meni pa nekdanjo rano 
vsak dan zopet ponovi.

(S. Jenko)

V SPOMIN

Janez Jauk
28.1.1974-28.1.1994

Mineva dvajset trpečih let, odkar si nas za vedno zapu
stil, naš dragi mož in oče.

ZAHVALA

V 93. letu je končala svojo življenjsko 
pot

Vsi tvoji

Vera Marič
roj. Tibaut, iz Beltinec

Zahvaljujemo se sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem 
in vsem, ki sojo pospremili na njeni zadnji poti, darovali vence, 
cvetje in za sv. maše, nam pa izrekli ustno ali pisno sožalje. 
Posebej hvala župniku g. Hozjanu za pogrebni obred, pevcem 

za odpete žalostinke in g. Farkašu za besede slovesa.
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Beltinci, 26. 12. 1993

Žalujoči vsi njeni

ZAHVALA
Življenjsko pot je v 70. letu kon
čal naš dragi mož,.oče in dedek

Matija Fujs 
mizarski mojster v pokoju, 

iz Motovilec
Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem, ki ste ga pospremili na zadnji poti, 
darovali vence, cvetje in za sv. maše. Posebna hvala g. 
duhovniku za pogrebni obred in pevcem za odpete 

žalostinke.
Vsem še enkrat hvala.

Vsi njegovi

Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni, 
a ostala je praznina, 
ki hudo boli.

ZAHVALA

V 86. letu nas je nepričakovano 
zapustil

Štefan Čurman
iz Nuskove

Prisrčna hvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znan
cem, ki so ga spremljali na zadnji poti, darovali vence, šopke in 
v dobrodelne namene. Posebna hvala duhovniku g. Ernišu in 

pevcem za odpete žalostinke.
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči vsi njegovi

Ne jokajte ob grobu mojem, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, ko' med vami bil sem, 
in večni sen mi zaželite.

ZAHVALA

V 62. letu nas je za vedno zapustil 
dragi oče in stari oče

Bela Merklin
iz Bodonec 130

V tihi žalosti se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem in znancem, ki ste ga v velikem številu in s prelepim cvetjem 
spremljali na zadnji poti. Posebna hvala vsem dobrim sosedom 
za nesebično pomoč. Hvala g. duhovniku za lep pogrebni obred 

in pevcem za odpete žalostinke.

Žalujoči sin Milan z družino

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

V 58. letu nas je po hudi bolezni 
zapustil dragi mož, oče, tast in dedek

Anton Balažič
z Melinec

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo 
vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste ga 
spremljali na njegovi zadnji poti, darovali vence, cvetje in za sv. 
maše. Posebna hvala g. kaplanu za pogrebni obred, pevcem za 
odpete zajestinke in govornici KS. Posebna hvala tudi kolektivu 

KG Rakičan, tozd Nemščak.

Žalujoči: žena Anika, sinova Tonček in Matjan z družinama, 
hčerka Darinka z družino in drugo sorodstvo



Kot so ljubi bralci gotovo 
že opazili, je bil iz naslovnega 
napisa VESTNIK odstranjen 
»kljukasti es«. Del redakcije 
trdi, da je bil ta nacistični 
znak takrat postavljen v na
slov na zahtevo tajne naci
onalistične lige, predhodnice 
današnjega Prezidija, drugi 
del pa meni, da se je črka 
»es« skrivenčila od starosti 
petinštirideset let.
Mama Grande, Pipajanoš, 
Pojoča Travica in Metuljček 
pravijo, da je zdajšnji »es« 
zelo erotičen. »Kot dva, ki se 
objemata sredi modrega pa
nonskega neba,« je svoj zaviti 
izdelek komentirala tehnična 
urednica Pojoča Travica.

* * *

»Ker je slovenski predsed
nik, vsem nam mili naš rojak 
Milan Kučan- Sezonec ne
nehno na očeh javnosti, za
radi česar težko najde miren 
kotiček zase in se sploh ne 
more začasno vrniti s sezon
skega dela v rodne kraje, 
obenem pa se pogosto zgodi, 
da bi ga državljani ob istem 
času radi imeli na dveh, treh 
ali več različnih koncih, smo 
mu sklenili pomagati in s tem 
razpisom iščemo državljane 
Prekmursko- prleške repu
blike (PPR), ki so mu tako 
podobni, da bo lahko bili nje
govi dvojniki. Prijave za dvoj
nika predsedniku pošiljajte 
na naslov Vestnik, Kri ni 
zemlja, Slovenska 41, 69000 
M. Sobota.«

* * *

Radgonski mehurčki
Ljube moje, noro, popolnoma noro je v tej 

naši Sloveniji in s tem tudi v moji Radgoni in 
ne pozabite tudi v naši cenjeni okolici, ki se ji 
reče sedanja občina Gornja Radgona. Rekla 
bi, da se je v tem simpatičnem letu družine 
nekaterim »glavam« družine (to mislijo naši 
dedci, da so!) »totalno« zmešalo. Poglejte, 
v naši beli Ljubljani še danes ne vedo, kaj, 
kdaj, kje, kako in zakaj bomo volili, izvajali 
referendume, se prepirali, združevali, razdru
ževali, delili lastnino in tudi dolgove! Moja 
ženska pamet (ob kavici) in pogovori na za
časnem delu v Avstriji mi pravijo, da bi bilo 
bolje, da bi letošnje leto razglasili za leto 
pametnih poslancev in politikov! Žal pa tega 
ni in ne bo (pametnih politikov, mislim). Be
rete časopise? Ne? Škoda! Potem bi zvedele, 
ljube moje, kako si presvetli državni poslanec 
J.K. širi svoj prihodnji občinski in farni impe
rij pri Svetem Juriju ob Ščavnici. Ta gospod 
bo vse pripravil, obljubil in potem - ne bo 
izvoljen za župana (to si pa blazno želi).

Pa pustimo Sveti Jurij. Mi v Radgoni 
imamo svetega Petra. Neki »ful nor« predlog 
(tako pravi moja hčerka) je, da bo nova ob
čina čudne oblike od Radgone in Melov ob 
Muri do Negove in Zagajskega Vrha na jugo
zahodu. Nekateri so celo razmišljali o mali 
občini Črešnjevci- Spodnja Ščavnica, pa Apa- 
ška dolina ne ve, kaj bi rada, Negova bi tudi

nekaj rada (o, kje si, moj dragi Ivan od Ne
gove!). Rečem vam, »ljudje« nimajo pojma, 
kaj bi radi (oprostite, posamezniki ne vedo). 
Ljube moje, jaz pa imam predlog. Brala sem, 
da lahko ustanovimo mestno občino, seveda 
če je izpolnjen pogoj - 10.000 ali več duš, in 
sem skombinirala: Radgona - 5.000 duš 
+ Mele (te moramo vzeti zaradi M. V.) - 500 
duš + Podgrad (vodovod) - 500 duš in 18.000 
»svinjskih« duš v Podgradu = 24.000 prebival
cev. Ljube moje, več kot M. Sobota ali cela 
Prlekija! Torej mesto: (Podg)rajska Radgona 
z imenitnim županom (kandidatov je še več 
kot zadnjič) in podžupani, ki jih bo pa predla
gal Podgrad. Če se kdo ne strinja s to idejo, se 
lahko pritoži sedanjemu županu, ki ga najdete 
v tišini goric oziroma v nastajajoči trgovini na 
Tišini.

Rada bi za konec še koga pohvalila, pa ni 
kaj dosti. V Radgoni je vse normalno: javni 
WC »začuda« dela, marsikdo ne dela, mar
sikdo »rovari«, še vedno pa ne delajo sema- 
fotji v glavnem križišču. Tisti, ki to ugane 
(datum prižiga treh famoznih barvnih luči), 
dobi nagrado:
- zajtrk pri Zvonku Brenčiču,
- kosilo pri gospodu Štraklu (Elektro), 
- večerjo pri gospodu Fekonji (Elsa).

Pa dober tek, popijte kapljico žlahtnega in 
ne jezite se preveč. Radgonska klepetulja

En TOTI in TOTA iz Lotmerka

Z valovi Murskega vala so, 
na veliko Janševo negodova
nje, pred časom porušili bun
ker na meji s Hrvaško pri 
Murskem Središču. Zdaj je 
hrvaška stran v komisiji za 
ugotavljanje meje zaradi 
tega, prav v tej novi kritični 
fazi v hrvaško-slovenskih so
sedskih odnosih, vnesla v po
gajanja nov zaplet. Hrvati so 
prepričani, da so v ozadju 
osvajalne težnje. »Murski val 
s svojimi valovi ogroža naše 
radijske postaje in je orodje, 
s katerim si hočejo prekmur- 
sko-prieški avtonomisti prik
ljučiti Mursko Središče, kije 
»navek bilo hrvatsko«. pra
vijo njihovi pogajalci.

»Če nas bodo tega še na
prej dolžili, bomo svoje ru
šilne frekvence ponudili 
v uporabo obrambnemu mi
nistrstvu in bomo s kajkavsko 
glasbo preglasili vse hrvaške 
radijske postaje tja do 
Knina,« je izjavil novovalov- 
ski murskovalovski urednik 
Marjan Dora-Deprofundis.

* * *

Roman Caf-Prlek ef offo, 
nekdanji ljutomerski zsmsjev- 
ski pobalin, je začel pobotni 
postopek med Prleki in Prek
murci. Na murskem mostu je 
zadnjič recitiral: »Prlekija in 
Prekmurje, to sta bisera v slo
venski kroni! To sta španski 
bezeg in tulipan v slovenskem 
šopku, ne dovolimo, da ga 
snedejo kranjski ovni...«

Morda se še spomnite najine 
želje, da bi nama kdo odgovo
ril, kako rešiti zadevo, ko bodo 
v Lotmerki dobili gasilski top, 
s katerim bodo lahko gasili kar 
50 metrov visoko. Tako viso
kih stavb pa menda še nimajo. 
En TOTI nama je odgovoril, 
naj občinski parlament sprejme 
odlok, da je potrebno v prihod
nje graditi objekte, ki bodo 
merili v višino 50 metrov. Re
sen predlog? Kdo bi vedel.

In kdo bi tudi vedel, ali je 
res, da je naš predsednik go
spod P. pripravljen »prodati«

Berkovce in Bolehnečice novi 
občini Sveti Jurij (Videm ob 
Ščavnici), če se bo potem le-ta 
priključila k predvidenemu no
vemu okraju v Lotmerki. En 
TOTI bi rekel, da so to bolj 
natolcevanja kot kaj resnega. 
Ali pa je v tem dimu res tudi 
kaj ognja? Bomo videli.

Bolj zanesljiva pa zna biti 
novica, ki nama je prišla na 
uho te dni in se nanaša na go
spoda Z. Dela v državni službi 
v Lotmerki in je uradno doma 
na Razkrižju, dejansko pa 
v Banfiju na Hrvaškem. Kako 
je to mogoče? Midva misliva,

da se da vse urediti, če imaš 
dobre zveze. Mogoče pa je to 
kak drugačik. Ker ga TOTA 
slučajno malo bolje pozna, je 
njemu v bran povedala tudi to, 
da je omenjeni gospod dokaj 
privržen slovenski državi in da 
je tudi velik borec za pravice 
razkriških faranov. Verjetno 
mu zato »greh« zaradi »laž
nega« bivališča spregledajo. 
Ali pa...?

Razvojni sklad prestopa 
na novo barko

Sklad za razvoj Republike Slovenije je v Mariboru odprl regi
onalno enoto, ki jo bo vodila pomočnica direktoija Anamarija 
Šprah. Tega dejanja ne moremo razumeti kot začetek odpiranja 
regionalnih enot Sklada po Sloveniji, saj je to prva in ostane edina 
regionalna enota razvojnega sklada. Sklad torej ostaja »centralizi
ran«, kot sta zatrjevala direktor Uroš Korže in njegova pomočnica 
Anamarija Šprah, bo tudi mariborska poslovalnica delovala širše 
in prevzemala nove naloge, dejavnosti sklada. Slednjim trditvam 
lahko le delno veijamemo, saj bo regionalna enota Sklada s tem, 
ko bo tesno sodelovala z Agencijo za razvoj Maribor, kar so ob 
otvoritvi tudi povedali, delala v prid (predvsem) mariborskega, 
morda regijskega gospodarstva.

.Tvorca največje moške štr- 
line v PPR, povzročitelja 
množičnega ženskega ne
mira, sta se javila in bila zasli
šana pred strogo Prezidijevo 
komisijo za moralnopolitično 
neoporečnost. Nikogar nisva 
hotela žaliti, sta izdavila 
R.D. in G.Ž., moščanska 
osmošolca.

BESffllí ¡ÍOÜJ

Novica tiskovne konference 
ob otvoritvi regionalne enote 
v Mariboru pa je gotovo bila, 
da bodo milijardo tolarjev raz
pisali za sofinanciranje razvoj
nih projektov podjetij. In 
kakšni bodo pogoji za pridobi
tev denarja? Direktor je na to 
vprašanje odgovoril, da krite
riji še niso dokončno znani, 
vendar ne bodo bistveno dru
gačni od tistih iz leta 92. Pred
vidoma naj bi bila 8-odstotna 
obrestna mera, na denar pa 
lahko računajo podjetja, ki so 
se že olastninila (torej ne samo 
skladova podjetja), in tista, ki 
bodo pripravila najboljši pro
gram. K temu pa vendar mo
ramo dodati izjavo direktorja 
Uroša Koržeta: Sklad je inšti
tucija, ki posljuje tržno. Naša 
obrestna mera ni subvencioni
rana obrestna mera.

Sklad se torej pripravlja, do 
bo naredil korak od projekta, 
ki ga je dobil od vlade in so ga 
imenovali sanacija in prestruk
turiranje podjetij. Kot večinski 
lastnik bo torej kmalu iztopil iz 
podjetij (tudi s prodajo svojih 
lastninskih deležev) in za sabo 
pustil 17 stečajevpodjetij, ka
terim se bo gotico pridružilo 
še kakšno, 14 tisoč delavcev, ki 
so izgubili zaposlitev...

Lastninsko preoblikovanje 
podjetij je namreč druga po-

membna naloga, zaupana 
skladu. Pomembnejše od te, kf 
pa ji logično sledi, je, da bodo 
z denarjem, dobljenim od last
ninjenja podjetij, podpirali raz
voj podjetij. Sklad torej postaja 
čedalje močnejši, dane so mu 
pomembne naloge in na njego
vem računu se bo začelo ste
kati vedno več »lastninskega« 
denarja. O tem, kakšna bo 
Skladova politika pri dolgoroč
nih naložbah in po kakšnih kri
terijih bo podpiral razvoj po
djetij v prihodnje, v Mariboru 
niso govorili. >

Cene rabljenih avtomobilov
Na sejem rabljenih avtomobilov pri soboškem Agroservisu so 

prodajalci pripeljali 65 vozil, prodali pa 4.

»Znamka avtomobila Letnik Prevoženih km Cena

BMW 316 1986 86.000 11.200 DEM
Audi 80 1987 192.000 15.000 DEM
Renault 19 Chamade 1990 65.000 15.000 DEM
Peugeot 309 1991 54.000 15.500 DEM
Ford Orion D 1991 46.000 19.000 DEM
Renault 5 C 1989 66.000 9.700 DEM
Golf JX 1986 78.000 8.500 DEM
Lada Samara 1300 1990 42.000 6.500 DEM
Opel Kadett 1987 62.000 11.700 DEM
Jugo 45 K 1990 49.000 4.400 DEM
Renault 4 GTL 1987 103.000 3.700 DEM
Zastava 126 pgl 1989 38.000 2.700 DEM
Citroen BX 16 TRS 1987 150.000 8.200 DEM

Lendavski pereči
Zadnja številka Vestnika je bila pri naši hiši zelo iskana- 

Žena je na vsak način hotela prebrati tisto, kar ji je prišlo na 
uho pri sosedovih. Zapisal sem n'amreč, da sem se zaljubil 
v nuno. Potem ko je »novine», ki sem jih skril pod zglavnik, 
končno našla in je pregledala Pereče, mi je dejala: »Cim bolj 
si star, tem bolj si nor! Saj sam veš, da si zanič!«

Zelo je prizadela mojo moškost, kajti po svojih močeh se 
trudim. Če pa bi mi prišla v roke kaka mlada, potem pa bi se 
prav gotovo bolje odrezal. Očitno je dojela mojo domišljijo, ? 
zato mi je zabičala: »Če se boš še naprej tako petelinil, ; 
potem ti ga odrežem!» ■

Grožnja je huda. Prav te dni ste, dragi bralci, brali o neki' 
Loreni iz Združenih držav Amerike, ki je svojemu možu K 
Johnu s kuhinjskim nožem odrezala penis in ga zalučala 
skozi okno. Še sreča, da ga niso pojedli mački, ampak so ga 
našli in prišili nazaj. In kaj se je zgodilo z odločno »mesa
rico^? Nič preveč hudega: sodišče ji je naložilo nekaj tednov 
»počitka» v podobnem zavodu kot ga imajo v Ormožu-

Zdaj ko visi nad menoj grožnja, skušam biti bolj priden- 
Navsezadnje tudi zato, ker bi rad pridobil ugled. Tudi v mop 
vasi se nekaj sliši, naj ne bi bili več vezani na občino 
Lendava, ampak bi kazalo ustanoviti svojo. Nekoč smo 
v vasi že imeli svoj KLO (krajevni ljudski odbor) in tudi 
davke smo pobirali; škoda je le, ker je dal blagajnik denar 
v svoj žep, potem pa izginotje prikazal kot napad. Glede na 
to, ker sem svojčas že bil predsednik zadruge, bi me morda 
zdaj izvolili za predsednika občine. Pisarniško delo mi, P° 
pravici povedano, leži veliko bolje kot delo pri živini. Zdaj 
skušam narediti dober taktični načrt. Pravzaprav ga nekaj 
malega že uresničujem: pogosteje grem v vaško okrepčeval
nico in na splošno presenečenje »častim«. Vaški pijančki S« 
Že pogruntali, da bi predsednik moral biti tak človek, ki gre 
med ljudi in da za pijačo. .

No, pride pa tudi čas, ko se je treba pravočasno umakniti' 
To zdaj počenja predsednik lendavske vlade Alojz in odhaja 
med bele halje. Ne, ne gre med trgovce, ne med mesarja : 
ampak med doktorje in doktorice. Prav je tako, saj je bil že : 
skrajni čas, da nekdo naredi red in vzpostavi disciplino, ko 
pa so se v prejšnjih tednih toliko »natezali», kdo naj bo 
glavni v zdravstvenem domu. Sam osebno pa zdaj upam, M s 
bo reševalno vozilo, če bi se moja stara znesla nad mojo 
moškostjo, zares hitro interveniralo. Super pripravljenost J( 
potrebna tudi zato, ker ni nobenega zagotovila, da se M 
takega ne bi zgodilo tudi predsedniku, pardon: v. d. direk
torja. j

Da bi bilo posredovanje avtomobila z rdečim križe^ 
zares uspešno, je potrebna hitrost. Te pa na kotanjasti cesti 
ni mogoče doseči. Drveti tudi ni mogoče po plazeči se cesti 
v Lendavskih Goricah, kjer bi se prav tako lahko zgo^ 
zločin nad moškostjo, ko pa moški hodimo tja pogost0 
»pretakat vino«... Ce bom predsednik občine, potem bo^ 
poskrbel predvsem za dobre ceste. Ne, ne bom dal asfaltira 
teh ponavljajočih se ovinkov, ampak bom zahteval ravne 
ceste, četudi bodo peljale preko najboljših njiv, travnikov- » 
Ne bom pač hotel zaostajati za sedanjimi pomurskimi občin
skimi predsedniki, ki zahtevajo ne le navadno magistral0’ 
ampak pravo avtomobilsko cesto skozi svojo občino- ‘| 
morda ne predvsem zaradi možnosti hitrega prevoza v Lju°' | 
Ijano, če domači zdravniki ne bi zmogli sami prišiti tisteg0’ . 
kar bi jim (Bog ne daj!) odrezale njihove žene? ^A^

Turnišče: cene pujskov
Prejšnji četrtek je bila ponudba na sejmu v Turnih“ 

skromna. Rejci so pripeljali le 4 pujske, ki'so bili stari 
7 do 10 tednov in težki od 15 do 20 kilogramov. Kupci so 
par odšteli deset tisočakov.

Sejem v Turnišču je vsak četrtek ob sedmih, prodajal0 
pa morajo imeti s sabo veljavne živinske potne liste.Cene sadja 

in zelenjave
Tržnica Osrednja

M. Sobota ljubljanska 
tržnica

Jabolka 60.00 70.00
Mandarine 150.00 120.00
Pomaranče 130.00 100.00
Limone 150.00 100.00
Banane 130.00 120.00
Grozdje 280.00 250.00
Grenivke 170.00 150.00
Krompir 40.00 50.00
Paprika 280.00 250.00
I* 80.00 100.00
Čebula 60.00 100.00
Česen 300.00 350.00
Korenje 70.00 100.00
Jajca 13.00 14.00
Orehova jedrca 1000.00 900.00

120 let tradicije z zr r

/O Pomurska banka ^
llz^ i Vaša domača bank*

Menjalniški tečaj Pomurske banke z dne 25. januarja 1994. tečaii veljaj®^ 
26.1.1994 od (10.00.

Srednji tečaj Banke Slovenije velja od 25. januarja 1994 od 00.00.

Država Enota Banka Slovenije Nakup Prodaja^ .

Avstrija 100 1,096.4166 1,076.00 1.098.0^

Francija 100 2,270.6699 2,207.00 2,2754^

Nemčija 100 7,706.5906 7,640.00 7,770.0^

Italija 100 7.9085 7.66 7^,

Švica 100 9,197.0452 8,940.00 9,270^

ZDA 1 135.0888 132.60 I35.WJ

Na sedežih poslovnih enot v Murski Soboti» 

Ljutomeru, Gornji Radgoni, Lendavi in v ekspozib’’1 

v Radencih odobravamo poleg kratkoročnih 
gotovinskih in namenskih posojil tudi ugodna posoj^ 

za nakup avtomobilov, ki jih prodajajo pooblaščen' 
prodajalci. Odplačilna doba do 36 mesecev po ug0^ 

obrestni meri.


